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Πρακτικά της Βουλής των Αντιπροσώπων 

I΄ ΒΟΥΛΕΥΤΙΚΗ ΠΕΡΙΟΔΟΣ - ΣΥΝΟΔΟΣ A΄ 

Συνεδρίαση 5ης Απριλίου 2012 

Ώρα έναρξης:  4.50 μ.μ. 

Αρ. 31 

 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

(Γ. ΟΜΗΡΟΥ) 

 Καλό απόγευμα. 

 Κηρύσσω την έναρξη της σημερινής συνεδρίας της Βουλής.  Παρακαλώ το γραμματέα να διαπιστώσει 
αν υπάρχει απαρτία. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

(Α. ΠΙΤΣΙΛΛΙΔΗΣ) 

 Υπάρχει απαρτία, έντιμε κύριε Πρόεδρε. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, θα ξεκινήσουμε με το Κεφάλαιο Δεύτερο, κατάθεση νομοσχεδίων και 
εγγράφων, επειδή υπάρχουν τρεις προτάσεις νόμου οι οποίες θα κατατεθούν σήμερα και για τις οποίες 
υπάρχει εισήγηση να κηρυχθούν επείγουσες και να ψηφιστούν σήμερα.  Οι προτάσεις νόμου τιτλοφορούνται 
«Ο περί Νομικών Προσώπων Δημοσίου Δικαίου (Ψήφιση Προϋπολογισμών) (Τροποποιητικός) Νόμος του 
2012», «Ο περί Ρυθμίσεως Οδών και Οικοδομών (Τροποποιητικός) (Αρ. 3) Νόμος του 2012» και «Ο περί 
Πολεοδομίας και Χωροταξίας (Τροποποιητικός) Νόμος του 2012».  Αν δεν υπάρχει οποιαδήποτε ένσταση, 
κηρύσσονται επείγουσες και παραπέμπονται στις αρμόδιες κοινοβουλευτικές επιτροπές, τις οποίες παρακαλώ 
να συνέλθουν, για να τις μελετήσουν και να ετοιμάσουν τις σχετικές εκθέσεις. 

 Υπάρχει οποιαδήποτε ένσταση; 

 Δεν υπάρχει. 

 Παρακαλώ τα μέλη των αρμόδιων κοινοβουλευτικών επιτροπών να συνέλθουν και να μας φέρουν τις 
τελικές εισηγήσεις.  

 Τα υπόλοιπα προτεινόμενα νομοθετήματα κατατίθενται και παραπέμπονται στις αρμόδιες 
κοινοβουλευτικές επιτροπές σύμφωνα με το σχετικό κατάλογο που έχει ήδη διανεμηθεί.   

 (Η κατάθεση νομοσχεδίων και εγγράφων) 

Νομοσχέδια, κανονισμοί, 
έγγραφα, εκθέσεις 

Κατατέθηκαν 
από τα υπουργεία 

Παραπέμπονται  
στις επιτροπές 

1.  Ο περί Κοιμητηρίων των Θρησκευτικών 
Ομάδων (Ταφή και Εκταφή) Νόμος του 
2012. 
(Αρ. Φακ. 23.01.053.084-2012). 

Εσωτερικών Εσωτερικών  

2.  Ο περί της Σύμβασης του Άρχους 
Αναφορικά με την Πρόσβαση στην 
Πληροφόρηση, τη Δημόσια Συμμετοχή στη 
Λήψη Αποφάσεων και την Πρόσβαση στη 
Δικαιοσύνη σε Περιβαλλοντικά Θέματα και 

Γεωργίας, Φυσικών Πόρων και 
Περιβάλλοντος  

Εξωτερικών και 
Ευρωπαϊκών 
Υποθέσεων  
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Συναφή Πρωτόκολλα (Κυρωτικός) 
(Τροποποιητικός) Νόμος του 2012. 
(Αρ. Φακ. 23.01.053.085-2012). 

3.  Ο περί Προϋπολογισμού του Ταμείου του 
Κέντρου Επαγγελματικής Αποκατάστασης 
Ατόμων με Αναπηρίες για το έτος 2012 
Νόμος του 2012. 
(Αρ. Φακ. 23.01.053.086-2012). 

Εργασίας και Κοινωνικών 
Ασφαλίσεων  

Οικονομικών και 
Προϋπολογισμού  

4.  Ο περί της Ίδρυσης, των Δραστηριοτήτων 
και της Εποπτείας των Ταμείων 
Επαγγελματικών Συνταξιοδοτικών 
Παροχών Νόμος του 2012. 
(Αρ. Φακ. 23.01.053.087-2012). 

Εργασίας και Κοινωνικών 
Ασφαλίσεων  

Εργασίας και 
Κοινωνικών 
Ασφαλίσεων  

5.  Ο περί Συσκευασιών και Αποβλήτων 
Συσκευασιών (Τροποποιητικός) Νόμος 
του 2012. 
(Αρ. Φακ. 23.01.053.088-2012). 

Γεωργίας, Φυσικών Πόρων και 
Περιβάλλοντος  

Περιβάλλοντος  

6.  Οι περί Τελωνείων (Υπηρεσία Φόρου 
Προστιθέμενης Αξίας) - Θέση Λειτουργού 
Φόρου Προστιθέμενης Αξίας (Σχέδια 
Υπηρεσίας) Κανονισμοί του 2012. 
(Αρ. Φακ. 23.03.049.021-2012). 

Οικονομικών Νομικών  

 

7.  Οι περί Τμήματος Δημόσιας Διοικήσεως 
και Προσωπικού (Κυπριακή Ακαδημία 
Δημόσιας Διοίκησης) - Θέση Λειτουργού 
Επιμόρφωσης (Σχέδια Υπηρεσίας) 
Κανονισμοί του 2012. 
(Αρ. Φακ. 23.03.049.022-2012). 

Οικονομικών  Νομικών  

8.  Οι περί Συμβουλίου Ελαιοκομικών 
Προϊόντων (Σχέδιο Πρόωρης Εθελοντικής 
Αφυπηρέτησης) Κανονισμοί του 2012. 
(Αρ. Φακ. 23.03.049.025-2012). 

Γεωργίας, Φυσικών Πόρων και 
Περιβάλλοντος  

Οικονομικών και 
Προϋπολογισμού  

9.  Οι περί Αρχαιοτήτων (Τροποποιητικοί) 
Κανονισμοί του 2012. 
(Αρ. Φακ. 23.03.049.026-2012). 

Συγκοινωνιών και Έργων  Συγκοινωνιών και 
Έργων  

10.  Οι περί Δεοντολογίας των Μελών του 
Επιστημονικού Τεχνικού Επιμελητηρίου 
Κύπρου Κανονισμοί του 2012. 
(Αρ. Φακ. 23.03.049.027-2012). 

Συγκοινωνιών και Έργων  Συγκοινωνιών και 
Έργων  

11.  Οι περί Θεσπίσεως Εθνικών Μέτρων για 
την Υγιεινή Παραγωγή και Διάθεση στην 
Αγορά ορισμένων Τροφίμων Ζωικής 
Προέλευσης Κανονισμοί του 2012. 
(Αρ. Φακ. 23.03.049.028-2012). 

Γεωργίας, Φυσικών Πόρων και 
Περιβάλλοντος  

Γεωργίας και Φυσικών 
Πόρων  

Πρoτάσεις νόμου 
 

Κατατέθηκαν από Παραπέμπονται 
στις επιτροπές 

1. Ο περί Ρυθμίσεως της Άσκησης του 
Επαγγέλματος των Οπτικών 
(Τροποποιητικός) Νόμος του 2012. 
(Αρ. Φακ. 23.02.053.037-2012). 

Κώστα Κωνσταντίνου εκ μέρους 
της Κοινοβουλευτικής Επιτροπής 
Υγείας  

Υγείας  

2. Ο περί Προϋπολογισμού του Ανοικτού 
Πανεπιστημίου Κύπρου του 2012 
(Τροποποιητικός) Νόμος του 2012. 
(Αρ. Φακ. 23.02.053.038-2012). 

Νίκο Τορναρίτη εκ μέρους της 
κοινοβουλευτικής ομάδας του 
Δημοκρατικού Συναγερμού και 
Αθηνά Κυριακίδου εκ μέρους της 
κοινοβουλευτικής ομάδας του 

Παιδείας  
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Δημοκρατικού Κόμματος  

3. Ο περί Φορολογίας Ιπποδρομιακών 
Στοιχημάτων και Λαχείων 
(Τροποποιητικός) Νόμος του 2012. 
(Αρ. Φακ. 23.02.053.039-2012). 

Ιωνά Νικολάου εκ μέρους της 
κοινοβουλευτικής ομάδας του 
Δημοκρατικού Συναγερμού και 
Νικόλα Παπαδόπουλο εκ μέρους 
της κοινοβουλευτικής ομάδας του 
Δημοκρατικού Κόμματος  

Νομικών  

4. Ο περί Φόρου Προστιθέμενης Αξίας 
(Τροποποιητικός) (Αρ. 4) Νόμος του 2012. 
(Αρ. Φακ. 23.02.053.043-2012). 

Αβέρωφ Νεοφύτου εκ μέρους της 
κοινοβουλευτικής ομάδας του 
Δημοκρατικού Συναγερμού, 
Νικόλα Παπαδόπουλο εκ μέρους 
της κοινοβουλευτικής ομάδας του 
Δημοκρατικού Κόμματος, 
Δημήτρη Συλλούρη εκ μέρους 
του Ευρωπαϊκού Κόμματος, 
Γιώργο Περδίκη εκ μέρους του 
Κινήματος Οικολόγων 
Περιβαλλοντιστών και Ζαχαρία 
Κουλία, βουλευτή Αμμοχώστου 

Οικονομικών και 
Προϋπολογισμού 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Προχωρούμε τώρα στο Κεφάλαιο Πρώτο της ημερήσιας διάταξης, που είναι η νομοθετική εργασία. Θα 
παρακαλούσα για τα θέματα για τα οποία υπάρχει ομοφωνία να μη διαβάζεται η έκθεση. 

 Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, θέλω στο σημείο αυτό να σας πληροφορήσω για τα εξής:  Η κατάθεση 
τροποποιητικών προτάσεων επί νομοσχεδίων και προτάσεων νόμου λίγο πριν ή κατά τη διάρκεια των 
συνεδριάσεων της ολομέλειας του σώματος δημιουργεί ανυπέρβλητα εμπόδια στην ομαλή διεκπεραίωση της 
νομοθετικής εργασίας.  Ως εκ τούτου και μέχρι της ρυθμίσεως του θέματος αυτού στους κανονισμούς 
λειτουργίας του σώματος, θα παρακαλούσα όπως οποιεσδήποτε τροπολογίες κατατίθενται μέχρι τις εννιά το 
πρωί, όταν συνεδριάζει η ολομέλεια.  Με αυτό τον τρόπο θα διευκολυνθεί και η εργασία των υπηρεσιών της 
Βουλής, αλλά και η εργασία της ολομέλειας. 

 Ευχαριστώ πολύ. 

 Το πρώτο θέμα είναι εξ αναβολής και τιτλοφορείται «Ο περί Προϋπολογισμού του Ραδιοφωνικού 
Ιδρύματος Κύπρου του 2012 Νόμος του 2012».  Η έκθεση θεωρείται αναγνωσθείσα. 

(Η σχετική έκθεση) 

Έκθεση της Κοινοβουλευτικής Επιτροπής Οικονομικών και Προϋπολογισμού για το νομοσχέδιο «Ο 
περί Προϋπολογισμού του Ραδιοφωνικού Ιδρύματος Κύπρου του 2012 Νόμος του 2012» 

Παρόντες: 

 Νικόλας Παπαδόπουλος, πρόεδρος Πάμπος Παπαγεωργίου 

 Άγγελος Βότσης Γιώργος Βαρνάβα, εκπροσωπώντας   

 Αβέρωφ Νεοφύτου τον κ. Νίκο Νικολαΐδη 

 Μάριος Μαυρίδης Νίκος Κουτσού 

  Χάρης Γεωργιάδης Γιώργος Περδίκης 

 Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Οικονομικών και Προϋπολογισμού μελέτησε το πιο πάνω νομοσχέδιο σε 
δύο συνεδρίες της, που πραγματοποιήθηκαν στις 19 και 26 Μαρτίου 2012.  Στην πρώτη συνεδρίαση της 
επιτροπής κλήθηκαν και παρευρέθηκαν εκπρόσωποι του Υπουργείου Οικονομικών, του Υπουργείου 
Εσωτερικών, καθώς και ο πρόεδρος του διοικητικού συμβουλίου και ο γενικός διευθυντής του Ραδιοφωνικού 
Ιδρύματος Κύπρου (ΡΙΚ). 

 Ο προϋπολογισμός του ΡΙΚ για το έτος 2012 είναι ισοσκελισμένος και προβλέπει συνολικές δαπάνες 
ύψους €42.423.160 και συνολικά έσοδα του ίδιου ύψους, τα οποία προέρχονται κυρίως από κρατική χορηγία 
ύψους €33.923.160 και από άλλες δραστηριότητες €8.500.000. 

 Σύμφωνα με τα κατατεθέντα στοιχεία, οι συνολικές δαπάνες του ΡΙΚ αφορούν δαπάνες για το μόνιμο 
προσωπικό (€13.422.520), γενικά έξοδα και υπηρεσίες (€1.965.000), έξοδα προγραμμάτων (€18.039.000), 
συντήρηση και λειτουργία μηχανημάτων και άλλων εγκαταστάσεων (€2.115.640), αποπληρωμή δανείων 
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(€3.120.000), κεφαλαιουχικές δαπάνες (€3.161.000), καθώς και μη προβλεπόμενες δαπάνες και αποθεματικό 
(€600.000). 

 Σύμφωνα με τα ίδια στοιχεία, με βάση την απόφαση του Υπουργικού Συμβουλίου, ημερομηνίας 9 
Αυγούστου 2011, οι κενές θέσεις πρώτου διορισμού και πρώτου διορισμού και προαγωγής στο δημόσιο και 
ευρύτερο δημόσιο τομέα καταργούνται, ενώ πιθανές εξαιρέσεις δεν πρέπει να υπερβαίνουν το δέκα τοις εκατόν 
(10%) του συνόλου των κενών θέσεων.  Συναφώς, με τον υπό συζήτηση προϋπολογισμό προτείνεται η 
κατάργηση σαράντα θέσεων από το σύνολο των κενών θέσεων του ΡΙΚ, ενώ παράλληλα προτείνεται η 
διατήρηση τεσσάρων κενών θέσεων που αφορούν μία θέση Λειτουργού Αρχείου Ταινιών [Κλ. Α4-7(ιι)], μία θέση 
Διευθυντή Ραδιοφωνικών και Μουσικών Προγραμμάτων [Κλ. Α15(ιι)], μία θέση Διευθυντή Προγραμμάτων 
Τηλεόρασης [Κλ. Α15(ιι)] και μία θέση Διευθυντή Στήριξης Παραγωγής [Κλ. Α15(ιι)].  

 Σημειώνεται ότι το Υπουργείο Εσωτερικών και το Υπουργείο Οικονομικών συμφωνούν με την πιο πάνω 
ρύθμιση.  

 Καταθέτοντας ενώπιον της επιτροπής ο πρόεδρος του διοικητικού συμβουλίου του ΡΙΚ δήλωσε ότι, 
παρά το γεγονός ότι ο προϋπολογισμός του ΡΙΚ για το έτος 2012 παρουσιάζεται μειωμένος κατά 10,88% σε 
σχέση με τον προϋπολογισμό του έτους 2011, θα καταβληθούν έντονες προσπάθειες, ώστε η προσφορά και το 
έργο του ΡΙΚ να μην επηρεαστούν από την εν λόγω μείωση.  Όπως ο ίδιος επισήμανε, στα πλαίσια της 
προσπάθειας συγκράτησης του προϋπολογισμού του ΡΙΚ για το έτος 2012 έχουν μειωθεί μεταξύ άλλων οι 
αμοιβές των συνεργατών του ΡΙΚ και η αμοιβή για υπερωριακή απασχόληση, ενώ επιπρόσθετα συνεχίζεται η 
προσπάθεια συγκράτησης του λειτουργικού κόστους του ΡΙΚ.   

 Ο ίδιος κατέθεσε επίσης στην επιτροπή ενημερωτικά στοιχεία σε σχέση με άλλα ζητήματα που αφορούν 
τη λειτουργία του ΡΙΚ και δήλωσε μεταξύ άλλων τα ακόλουθα: 

1. Το Υπουργικό Συμβούλιο διόρισε το ΡΙΚ ως το ραδιοτηλεοπτικό οργανισμό υποδοχής για την κάλυψη 
της προεδρίας του Συμβουλίου της Ευρωπαϊκής Ένωσης, η οποία θα αναληφθεί από την Κυπριακή 
Δημοκρατία, και για το σκοπό αυτό έχει περιληφθεί στον υπό συζήτηση προϋπολογισμό σχετικό κονδύλι 
ύψους €1.946.000 για την απόκτηση του απαραίτητου εξοπλισμού. 

2. Το κτίριο του αρχείου του ΡΙΚ έχει ολοκληρωθεί και έχει αρχίσει η διαδικασία ψηφιοποίησης του αρχείου 
και για την κάλυψη της εν λόγω δαπάνης αναμένεται να αντληθεί ποσό ύψους €1 εκατομ. από 
ευρωπαϊκά κονδύλια.  

3. Το νέο κτίριο του ΡΙΚ θα ανεγερθεί στο χώρο όπου βρίσκονται οι υφιστάμενες εγκαταστάσεις του ΡΙΚ με 
τη μέθοδο της αυτοχρηματοδότησης έναντι ανταλλάγματος γης από τη γη που διαθέτει το ΡΙΚ.   

4. Το ίδρυμα απασχολεί μόνιμο προσωπικό (143 άτομα), συνεργάτες αορίστου και ορισμένου χρόνου (280 
και 94 άτομα αντίστοιχα) και ωρομίσθιο προσωπικό (41 άτομα).  Ο μέσος όρος ηλικίας του μόνιμου 
προσωπικού κυμαίνεται στα πενήντα οχτώ χρόνια, με αποτέλεσμα ο μέσος όρος μισθοδοσίας του 
μόνιμου προσωπικού να παρουσιάζεται υψηλότερος σε σχέση με τη μισθοδοσία του προσωπικού 
αορίστου χρόνου. 

5. Οι εργασιακές σχέσεις στο ΡΙΚ εξορθολογίστηκαν και άρχισαν να εφαρμόζονται σύγχρονες μορφές 
διοίκησης και αξιολόγησης του προσωπικού. 

6. Το έλλειμμα του Ταμείου Συντάξεων του ΡΙΚ προβληματίζει το διοικητικό συμβούλιο του ΡΙΚ και για το 
λόγο αυτό αποφασίστηκε όπως η συμμετοχή προσωπικού σε αυτό μειωθεί σταδιακά, ώστε να 
αντιμετωπισθεί το πρόβλημα. 

 Ο γενικός διευθυντής του ΡΙΚ αναφερόμενος στα θέματα στελέχωσης του ιδρύματος  εξέφρασε την 
ανησυχία του σε σχέση με τη μη πλήρωση μέχρι στιγμής των θέσεων Διευθυντή Ραδιοφωνικών και Μουσικών 
Προγραμμάτων και Διευθυντή Προγραμμάτων Τηλεόρασης, καθώς και σε σχέση με την ένθεση σημείωσης για 
κατάργηση μίας θέσης Διευθυντή Τεχνικών Υπηρεσιών, σε περίπτωση που αυτή παραμένει κενή κατά την 
ημερομηνία ψήφισης του υπό συζήτηση προϋπολογισμού.  Συναφώς, ο ίδιος αρμόδιος επισήμανε την ανάγκη 
όπως η επιτροπή επανεξετάσει το θέμα στελέχωσης σημαντικών διευθύνσεων του ιδρύματος.   

 Στο στάδιο της συζήτησης του υπό αναφορά προϋπολογισμού τα μέλη της επιτροπής ζήτησαν 
περαιτέρω επεξηγήσεις για επιμέρους θέματα, ειδικότερα όσον αφορά την εκπροσώπηση των πολιτικών 
κομμάτων στις εκπομπές του ΡΙΚ και τη διαβάθμιση των θεμάτων στα δελτία ειδήσεων του ΡΙΚ. 

 Συναφώς, οι εκπρόσωποι του ΡΙΚ, απαντώντας στα πιο πάνω, δήλωσαν σε σχέση με το πρώτο θέμα ότι 
η εκπροσώπηση των πολιτικών κομμάτων στις εκπομπές του ΡΙΚ είναι ισότιμη και πραγματοποιείται στη βάση 
της ισχύουσας νομοθεσίας.  Σε σχέση με το δεύτερο θέμα δήλωσαν ότι το διοικητικό συμβούλιο και η διοίκηση 
του ΡΙΚ δεν επεμβαίνουν στη διαβάθμιση των θεμάτων στα δελτία ειδήσεων.  Περαιτέρω, οι ίδιοι δήλωσαν ότι 
το Τμήμα Ειδήσεων και Προγραμμάτων λειτουργεί ελεύθερα και με σεβασμό προς τον κώδικα 
δημοσιογραφικής δεοντολογίας. 
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 Επιπροσθέτως των πιο πάνω, τα μέλη της επιτροπής ζήτησαν την κατάθεση πρόσθετων στοιχείων και 
καταστάσεων, τα οποία αφορούν μεταξύ άλλων το πενταετές στρατηγικό σχέδιο δράσης του ΡΙΚ 2012-2016, 
την κατάσταση του προσωπικού του ΡΙΚ ανά τμήμα, τους συνεργάτες του ιδρύματος που δεν υπάγονται σε 
συγκεκριμένες μισθοδοτικές κλίμακες, τους συνεργάτες του ΡΙΚ που εργάζονται παράλληλα στο δημόσιο και 
ευρύτερο δημόσιο τομέα, την εκπροσώπηση των πολιτικών κομμάτων στις εκπομπές του ΡΙΚ και το μέσο 
κόστος των τηλεοπτικών παραγωγών του ΡΙΚ, στοιχεία τα οποία κατατέθηκαν στην επιτροπή την 21η και στις 
22 Μαρτίου 2012.     

 Σημειώνεται ότι στον υπό συζήτηση προϋπολογισμό, πέραν της μείωσης της κρατικής χορηγίας προς το 
ΡΙΚ, ενσωματώθηκαν οι διάφορες νομοθετικές ρυθμίσεις που ψηφίστηκαν από τη Βουλή των Αντιπροσώπων 
στα πλαίσια των ληφθέντων μέτρων δημοσιονομικής εξυγίανσης και οικονομικής λιτότητας, τα οποία 
κοινοποιήθηκαν στους επηρεαζόμενους οργανισμούς με σχετική εγκύκλιο του Υπουργείου Οικονομικών, 
ημερομηνίας 18 Ιανουαρίου 2012. 

 Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Οικονομικών και Προϋπολογισμού, αφού έλαβε υπόψη όλα όσα τέθηκαν 
ενώπιόν της, διαμόρφωσε τις ακόλουθες θέσεις: 

1. Ο πρόεδρος και το μέλος της επιτροπής βουλευτές της κοινοβουλευτικής ομάδας του Δημοκρατικού 
Κόμματος, τα μέλη της βουλευτές της κοινοβουλευτικής ομάδας του Δημοκρατικού Συναγερμού, ο 
βουλευτής κ. Γιώργος Βαρνάβα εκπροσωπώντας το μέλος της επιτροπής βουλευτή του Κινήματος 
Σοσιαλδημοκρατών ΕΔΕΚ κ. Νίκο Νικολαΐδη, καθώς και το μέλος της βουλευτής του Ευρωπαϊκού 
Κόμματος επιφυλάχθηκαν να τοποθετηθούν κατά τη συζήτηση του θέματος στην ολομέλεια του 
σώματος. 

2. Το μέλος της επιτροπής βουλευτής της κοινοβουλευτικής ομάδας ΑΚΕΛ-Αριστερά-Νέες Δυνάμεις, 
καθώς και το μέλος της βουλευτής του Κινήματος Οικολόγων Περιβαλλοντιστών τάχθηκαν υπέρ της 
ψήφισης του νομοσχεδίου σε νόμο για την κατά νόμο έγκριση του προϋπολογισμού του ΡΙΚ για το 2012. 

 Σημειώνεται τέλος ότι το μέλος της επιτροπής βουλευτής της κοινοβουλευτικής ομάδας ΑΚΕΛ-Αριστερά-
Νέες Δυνάμεις διαφωνεί με τις επιμέρους αναπροσαρμογές που επήλθαν στο υπό συζήτηση νομοσχέδιο, οι 
οποίες είναι συνεπακόλουθες ανάλογων τροπολογιών στον κρατικό προϋπολογισμό του 2012, που 
προτάθηκαν και ψηφίστηκαν από την πλειοψηφία των μελών του σώματος με τη διαφωνία των βουλευτών της 
κοινοβουλευτικής ομάδας ΑΚΕΛ-Αριστερά-Νέες Δυνάμεις. 

Γ. ΒΑΡΝΑΒΑ: 

 Κύριε Πρόεδρε… 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Ο κ. Βαρνάβα. 

Γ. ΒΑΡΝΑΒΑ: 

 Κύριε Πρόεδρε, λαμβάνοντας υπόψιν και αυτό που είπατε προηγουμένως, έχουμε καταθέσει 
τροπολογίες, μάλλον διορθώνονται, και υπάρχει παράκληση και από το Δημοκρατικό Κόμμα και από εμάς, οι 
οποίοι έχουμε καταθέσει αυτές τις τροπολογίες, αν είναι δυνατόν, να αφεθεί το θέμα μετέπειτα, μέχρι που να 
ετοιμαστούν οι τροπολογίες. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Ο κ. Συλλούρης. 

Δ. ΣΥΛΛΟΥΡΗΣ: 

 Η εισήγησή μου διαδικαστικά, κύριε Πρόεδρε, είναι να μας τις πουν προφορικά - περίπου ξέρουμε τις 
τροπολογίες, τις ακούσαμε- ώστε να προχωρούμε με το πρόγραμμά μας. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Ναι, προχωρούμε. 

 Ο κ. Κατσουρίδης. 

Ν. ΚΑΤΣΟΥΡΙΔΗΣ: 

 Κύριε Πρόεδρε, το να μείνει για μετά εξαρτάται από το χρόνο.  Κάποιοι από εμάς θα φύγουν πριν να 
τελειώσει η ολομέλεια. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Όχι, θα προχωρήσουμε· θα κατατεθούν προφορικά. 
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Μ. ΚΑΡΟΓΙΑΝ: 

 Είναι μια διόρθωση σε ένα ή δύο κεφάλαια. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Ναι, κύριε Καρογιάν, θέλετε κάτι να πείτε; 

Μ. ΚΑΡΟΓΙΑΝ: 

 Όχι, απλώς έχω πει, κύριε Πρόεδρε, στον κ. Κατσουρίδη ότι, όταν λέμε “λίγο χρόνο”, μιλούμε για πέντε-
δέκα λεπτά.  Απλώς είναι μία διόρθωση που γίνεται, άρα δεν υπάρχει καμιά σκοπιμότητα να καθυστερήσουμε, 
γιατί θα φύγουν βουλευτές.   

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Ναι, αλλά, αν υπάρχει δυνατότητα να κατατεθούν προφορικά, ουδέν πρόβλημα. 

Μ. ΚΑΡΟΓΙΑΝ: 

 Ο κ. Νικολαΐδης θα τις καταθέσει. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 O κ. Κυπριανού. 

ΑΝΤΡΟΣ ΚΥΠΡΙΑΝΟΥ: 

 Κύριε Πρόεδρε, δεν έχω καμιά απολύτως αμφιβολία ότι θα γίνει πάρα πολλή συζήτηση γι’ αυτό το θέμα, 
γι’ αυτό να ξεκινήσουμε τη συζήτηση, και δεν έχω αμφιβολία ότι μέχρι να τελειώσει η συζήτηση θα έρθουν οι 
τροπολογίες. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Ωραία! 

 Υπάρχουν λοιπόν ομιλητές επί θέματος αρχής σε ό,τι αφορά τον περί Προϋπολογισμού του 
Ραδιοφωνικού Ιδρύματος Κύπρου του 2012 Νόμο του 2012; 

 Ο κ. Νικολαΐδης. 

Ν. ΝΙΚΟΛΑΪΔΗΣ: 

 Κύριε Πρόεδρε, εκ μέρους της ΕΔΕΚ και του Δημοκρατικού Κόμματος θα καταθέσουμε τις εξής 
τροπολογίες επί του προϋπολογισμού:  Έχοντας υπόψιν το σημαντικό ρόλο που έχει να διαδραματίσει το ΡΙΚ 
ως φορέας δημόσιας ραδιοτηλεόρασης… 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Να παρακαλέσω για το εξής, κύριε Νικολαΐδη.  Αν υπάρχουν ομιλητές επί θέματος αρχής, να 
προηγηθούν της κατάθεσης ή της έκθεσης των προτάσεων για τροποποίηση.  Άρα λοιπόν, εάν υπάρχουν 
ομιλητές επί θέματος αρχής ή αν θέλετε να ομιλήσετε επί της αρχής και βεβαίως να αναφερθείτε και στην 
τροπολογία σας… 

Ν. ΝΙΚΟΛΑΪΔΗΣ: 

 Επειδή, κύριε Πρόεδρε, δεν είναι γνωστή η κοινή τροπολογία, δεν την έχουν μπροστά τους οι έντιμοι 
συνάδελφοι, γι’ αυτό θα πρέπει να τους γίνει μια συνοπτική περιγραφή της τροπολογίας. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Ωραία!  Παρακαλώ κάνετε και τις τοποθετήσεις σας επί θέματος αρχής.  Αν θα υπερβείτε τα δύο-τρία 
λεπτά -και αυτό ισχύει για όλους- παρακαλώ από το βήμα. 

Ν. ΝΙΚΟΛΑΪΔΗΣ: 

 Θα καταθέσω τις πρόνοιες πολύ συνοπτικά.   

 Άρχισα να λέω ότι, θεωρώντας ότι ο ρόλος του ΡΙΚ ως φορέα δημόσιας ραδιοτηλεόρασης είναι 
εξαιρετικά σημαντικός και θέλοντας να υποβοηθήσουμε και να στηρίξουμε το ΡΙΚ στην άσκηση αυτού του 
ρόλου, που στοχεύει στη διασφάλιση του δημοκρατικού πολιτικού διαλόγου και στη διασφάλιση της έγκυρης, 
αντικειμενικής και σωστής ενημέρωσης μέσα από την πρόσβαση που θα παράσχει στις πολιτικές δυνάμεις και 
στις κοινωνικές ομάδες και στις οποιεσδήποτε πολιτικές απόψεις μέσα από τις δυνατότητες προβολής των 
προτάσεων αυτών, θεωρήσαμε ότι οι τροποποιήσεις που θα προτείνουμε θα βοηθήσουν το ΡΙΚ, ούτως ώστε 
να μπορέσει να διαδραματίσει αυτό το ρόλο κατά τον καλύτερο δυνατό τρόπο.  Ταυτόχρονα, καλούμε το ΡΙΚ να 
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μπει σε ένα διάλογο με τις πολιτικές δυνάμεις του τόπου -το έχει ήδη κάνει- ούτως ώστε να γίνει δυνατή μια 
επαναδιατύπωση του ρόλου ακριβώς και της αποστολής του ΡΙΚ σε ό,τι αφορά τον πολιτικό διάλογο και την 
έγκυρη και αντικειμενική ενημέρωση. 

 Η πρότασή μας έχει ως εξής, κύριε Πρόεδρε:  Πρώτον, δεσμεύονται οι οποιεσδήποτε νέες προσλήψεις 
και οποιεσδήποτε νέες προαγωγές, με αποδέσμευση μόνο μετά από έγκριση της Βουλής.  Δεύτερον, 
αποδεσμεύεται το 100% των αποδοχών του προσωπικού και οι αμοιβές των συνεργατών του ΡΙΚ.  Τρίτον, 
αποδεσμεύονται το 100% ή εγκρίνονται, αν θέλετε, το 100% των κονδυλίων που αφορούν την κυπριακή 
Προεδρία, τους Ολυμπιακούς Αγώνες, την εκδήλωση της Eurovision και τα κονδύλια που αφορούν τη 
μετάδοση του πρωταθλήματος EURO.  Όλα τα υπόλοιπα κονδύλια αποδεσμεύονται κατά τα 5/12 ή 
δεσμεύονται κατά τα 7/12, με στόχο να προσέλθει το ΡΙΚ τις επόμενες άμεσες εβδομάδες σε ένα δημιουργικό 
διάλογο με τη Βουλή, να δοθεί η δυνατότητα στη Βουλή να ασκήσει τον κοινοβουλευτικό της έλεγχο μέσα από 
ένα διάλογο και μέσα από την παράθεση των στοιχείων αυτών, θεωρώντας ότι με αυτό τον τρόπο θα 
ακολουθηθεί και η αποτελεσματική οικονομική διαχείριση λιτότητας που επιβάλλεται, αλλά και η επιβαλλόμενη 
χρηστή διοίκηση.   

 Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Ευχαριστώ. 

 Ο κ. Συλλούρης. 

Δ. ΣΥΛΛΟΥΡΗΣ: 

 Κύριε Πρόεδρε, εμείς, ενώ είχαμε τη θέση για πλήρη καταψήφιση του προϋπολογισμού του ΡΙΚ, για 
λόγους που εξηγήσαμε πολλές φορές -και δε θα πάρω το χρόνο τώρα, εφόσον θέλουμε να επιταχύνουμε τα 
πράγματα- μετά την αναβολή που ζήτησε ο κ. Νικόλας Παπαδόπουλος για το ΔΗΚΟ προβληματιστήκαμε ξανά, 
εξετάσαμε κάποια θέματα.  Δεν είμαστε ικανοποιημένοι, ιδιαίτερα στο θέμα του οργανογράμματος.  Έγινε μια 
βελτίωση, αλλά πολύ λίγη, η οποία δε μας ικανοποιεί, θεωρούμε όμως ότι υπάρχει διάθεση για διάλογο και θα 
συνταυτιστούμε με την τροπολογία της ΕΔΕΚ και του Δημοκρατικού Κόμματος. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Ευχαριστώ πολύ. 

 Ο κ. Περδίκης. 

Γ. ΠΕΡΔΙΚΗΣ: 

 Κύριε Πρόεδρε,  

 Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι,  

 Εγώ συμπληρώνω δέκα χρόνια στη Βουλή και νομίζω ότι μετά από μια συσσωρευμένη εμπειρία πολλών 
ετών σήμερα στέκομαι στο βήμα και επικαλούμαι αυτή την εμπειρία.   

 Υπήρχαν φορές που μίλησα πάρα πολύ πικρά. ως πικραμένος και θεωρούμενος ως ένας απ’ αυτούς οι 
οποίοι θα έπρεπε να τύγχαναν, όχι ως πρόσωπο αλλά ως εκπρόσωπος του Κινήματος των Οικολόγων, μιας 
καλύτερης αντιμετώπισης από την κρατική ραδιοτηλεόραση.   

 Υπάρχει ακόμα μια συγχυσμένη αντίληψη για το αν υπάρχει ισότιμη προβολή όλων των κομμάτων από 
τη δημόσια ραδιοτηλεόραση. μια αντίληψη η οποία δεν ταυτίζεται με την πολιτική που ακολουθεί κατά τη 
διάρκεια της προεκλογικής περιόδου, όπου εκεί ακολουθώντας τον κώδικα και τον κανόνα -και το έχουμε πει 
και δημόσια εμείς- όντως εφαρμόζει μια πολιτική ισότιμης,  όχι ισόποσης, προβολής των κομμάτων.  Εμείς θα 
θέλαμε αυτή η ισότιμη παρουσίαση που ισχύει κατά τη διάρκεια του προεκλογικού αγώνα, σεβόμενοι έναν 
κώδικα δεοντολογίας, να ισχύει καθ’ όλη τη διάρκεια της δραστηριότητας του Ραδιοφωνικού Ιδρύματος Κύπρου 
σε ό,τι αφορά την προβολή των πολιτικών κομμάτων.   

 Θα μπορούσα παρασυρόμενος από πικρίες… Και πρέπει να σας πω ότι ίσως είμαι ένας από αυτούς 
που περισσότερο απ’ όλους σας έχω προσφύγει στην Επιτροπή Δημοσιογραφικής Δεοντολογίας και τις 
περισσότερες των περιπτώσεων έχω δικαιωθεί σε σχέση με το Ραδιοφωνικό Ίδρυμα Κύπρου.  Θα μπορούσα 
να ήμουν απ’ αυτούς που θα έλεγαν, παρασυρόμενος από αισθήματα πικρίας, ότι καταψηφίζω τον 
προϋπολογισμό του ΡΙΚ, αλλά μετά από δέκα χρόνια εμπειρίας έχω καταλήξει ότι δεν είναι ο προϋπολογισμός 
η ώρα κατά την οποία ο καθένας θα βγάλει τις πικρίες του και θα εφαρμόσει μέτρα πίεσης, για να πείσει το 
Ραδιοφωνικό Ίδρυμα Κύπρου ότι πρέπει να εφαρμόσει την άλφα ή τη βήτα πολιτική απέναντι στο κόμμα του.  
Αυτό το είπα από την πρώτη στιγμή αυτής της κρίσης και θα το κρατήσω μέχρι τέλους, ανεξάρτητα από 
απεργιακά μέτρα, ανεξάρτητα από άδικες συμπεριφορές αυτής της τελευταίας εβδομάδας, ανεξάρτητα από 
άδικες επιθέσεις που έχουμε υποστεί αυτές τις μέρες.  Θα το κρατήσουμε.   
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 Δηλώνω, κύριε Πρόεδρε και κύριοι συνάδελφοι, ότι θα ψηφίσω τον προϋπολογισμό όπως έχει, με μόνο 
μία τροπολογία, αυτήν που είχα πει από την αρχή, πριν από τέσσερις εβδομάδες:  Ό,τι έχουμε να πούμε στο 
διοικητικό συμβούλιο του ΡΙΚ θα το πούμε δεσμεύοντας ένα μέρος της αντιμισθίας του.  Μάλιστα, πρέπει να 
πω ότι κανένας από τους συμβούλους, ούτε ο πρόεδρος του διοικητικού συμβουλίου του ΡΙΚ, δεν 
απευθύνθηκε σε εμένα, για να εκφράσει οποιοδήποτε παράπονο.  Το αντίθετο μάλιστα.  Είναι έτοιμοι να 
δεχθούν αυτή την πίεση και να προσέλθουν και να κριθούν, όχι όμως να θυματοποιηθούν, ούτε οι ίδιοι οι 
εργαζόμενοι στο ΡΙΚ, αλλά ούτε και τα προγράμματα του ΡΙΚ.   

 Σ’ αυτό το σημείο ακριβώς είναι που θα δώσω τη διαφωνία μου στις τροπολογίες που έχουμε ακούσει . 
τροπολογίες οι οποίες μας οδηγούν ουσιαστικά να βάζουμε ένα βρόγχο στη λειτουργία αυτού του δημόσιου 
ραδιοτηλεοπτικού μέσου, το οποίο με τη δική μας παρέμβαση...  Πρέπει να το πω!  Εν μπορώ εγώ, ο οποίος 
πριν δύο χρόνια έλεγα ότι ψηφίζω τον προϋπολογισμό του ΡΙΚ υπό την προϋπόθεση ότι θα μας φέρουν ένα 
πενταετές πρόγραμμα ανάπτυξης, τώρα που μας το έφεραν να πω ότι, α, τώρα δεν τον ψηφίζω, γιατί βρήκα 
κάτι άλλο να έχω αντίρρηση με το ΡΙΚ.  Θέλω να είμαι συνεπής σ’ αυτά που λέω.  Μας έχουν φέρει πενταετές 
πρόγραμμα, το έχουμε μελετήσει -όλοι έπρεπε να το έχουμε μελετήσει- και δεν έχω ακούσει καμιά διαφωνία 
από κανέναν!  Άρα, δεν καταλαβαίνω γιατί θα πρέπει να καταψηφιστεί ο προϋπολογισμός του Ραδιοφωνικού 
Ιδρύματος Κύπρου ή να μπουν τέτοιοι περιοριστικοί φραγμοί, που να καταστήσουν το έργο του ανέφικτο για 
τον επόμενο χρόνο ή προβληματικό.   

 Να πω τζιαι κάτι άλλο, που το λέω τζιαι κατ’ ιδίαν σε πολλούς συναδέλφους.  Ναι στις δεσμεύσεις, ναι 
στον ελεγκτικό έλεγχο πάνω στην εκτελεστική εξουσία, αλλά πρέπει να έχουμε υπόψη μας αυτό που βιώνουμε 
ιδιαίτερα τις τελευταίες μέρες.  Όταν δίνουμε στην εκτελεστική εξουσία τη δυνατότητα να κρατά τη βρύση και να 
ανοίγει ή να κλείνει το ντεπόζιτο, το οποίο εμείς έχουμε δημιουργήσει, τότε της δίνουμε και την ευκαιρία να 
εφαρμόζει δημαγωγικές πολιτικές.  Να μην έχουμε παράπονο αν, χρησιμοποιώντας το δικό μας το εργαλείο, 
των δεσμεύσεων, εφαρμόζει δημαγωγικές πολιτικές, σε μια εποχή μάλιστα προεκλογικής περιόδου.  Να 
προσέχουμε λοιπόν ιδιαίτερα από τώρα και στο εξής τι δεσμεύουμε και πώς το δεσμεύουμε. 

 Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Ευχαριστώ τον κ. Περδίκη. 

 Ο κ. Νίκος Κατσουρίδης, παρακαλώ. 

Ν. ΚΑΤΣΟΥΡΙΔΗΣ: 

 Κύριε Πρόεδρε, 

 Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, 

 Επειδή πρέπει ο καθένας να λέει τις απόψεις του σε κεφαλαιώδη θέματα όπως τις νιώθει και όχι, όταν 
νιώθει δυσκολία, να περιορίζει το λόγο του και να ελίσσεται, γι’ αυτό σε μια πολύ σύντομη τοποθέτηση, γιατί 
άλλοι συνάδελφοι από το ΑΚΕΛ-Αριστερά-Νέες Δυνάμεις θα τοποθετηθούν σε έκταση στο θέμα, θα 
προσπαθήσω να εγείρω αυτό που θεωρώ ουσία του θέματος. 

 Ο κ. Περδίκης μίλησε και επικαλέστηκε μια δεκαετή εμπειρία στη Βουλή.  Να μου επιτρέψετε να 
επικαλεστώ είκοσι δύο χρόνια, από τα οποία τα δεκατρία ήμουν πρόεδρος της αρμόδιας επιτροπής 
Εσωτερικών.  Γιατί το λέω;  Για να πω ότι είμαι καλός γνώστης της ιστορίας του ΡΙΚ.  Υπήρξα και παρατηρητής 
από το 1988 έως το 1993, την εποχή που στο θεσμό διόριζαν παρατηρητές.  Έζησα ως παρατηρητής 
ανθρώπους που εργάζονταν στο ίδρυμα στη διάρκεια των συνεδριάσεων του συμβουλίου να υποβάλλουν 
θέσεις που, αν υιοθετούνταν, θα ωφελούσαν μετά από συγκεκριμένη χρονιά κάποια άλλα ιδρύματα.  Έζησα και 
υποχρεώθηκα να ζητήσω να φύγουν κάποιοι από την αίθουσα συνεδριάσεων της επιτροπής Εσωτερικών, όταν 
προσκεκλημένοι σημείωναν πάνω σε χαρτάκι εισηγήσεις τις οποίες μετά υπέβαλλαν συνάδελφοι.   

 Έρχομαι απευθείας στην ουσία.  Νιώθω και σήμερα ότι κάποιοι είναι βασιλικότεροι του βασιλέως έναντι 
της ιδιωτικής ραδιοτηλεόρασης.  Θέλουμε να κερδίσουμε αναφανδόν την εκτίμηση και τα εύσημά τους!  Και 
εξηγούμαι γιατί το λέω:  Η ιστορία του ΡΙΚ είναι μία ιστορία σταθερής υπεράσπισής του από το κόμμα που 
διαχρονικά είναι το πλέον αδικημένο σε προβολή και προσλήψεις και μόνιμης πολεμικής από εκείνους οι οποίοι 
φέρουν ακεραία την ευθύνη για όσα κατηγορούν εδώ και χρόνια!  Από εκείνους που έλεγαν εντός της 
επιτροπής Εσωτερικών σε λειτουργούς του ιδρύματος, όταν έθεταν κατά τη συζήτηση θέματα που αφορούσαν 
το ΡΙΚ:  «Δε δικαιούσαι να μιλήσεις, εγώ είμαι ο πρόεδρος του ιδρύματος, εγώ καθορίζω πολιτική!».  Και να 
απαντά ο τότε αρμόδιος Υπουργός Εσωτερικών: «Όχι, εγώ την καθορίζω!».  Από εκείνους που καλούσαν το 
συμβούλιο του ΡΙΚ να υπακούσει, καίτοι διορισμένο από τους ίδιους!  Από εκείνους που, διά στόματος του τότε 
Υπουργού Εσωτερικών, στην πρώτη τους πενταετία εδήλωσαν δημόσια το στόχο για ιδιωτικοποίηση του ΡΙΚ, 
τότε! 
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 Όλοι εδώ, οι τότε βουλευτές, όταν συζητείτο η νομοθεσία περί ραδιοτηλεόρασης και η εναρμόνιση των 
αντίστοιχων νόμων του Ραδιοφωνικού Ιδρύματος Κύπρου με τους νόμους περί ιδιωτικής ραδιοτηλεόρασης και 
όταν ήρθε το προταθέν σχέδιο νόμου -πρέπει να πω ότι δεν ήρθε από κυβέρνηση, αλλά ήταν πρόταση 
τεσσάρων βουλευτών, μεταξύ των οποίων ο υποφαινόμενος- που όντως είναι το αυστηρότερο στην Ευρώπη, 
ανεξαρτήτως του πώς εφαρμόζεται, υπήρχε άκρατη υπεράσπιση του δικαιώματος της ανεξαρτησίας του 
ιδρύματος, του δικαιώματος να καθορίζουν οι λειτουργοί του ιδρύματος τι είναι είδηση.  Τι σημαίνει αυτή η 
“αντικειμενικότητα” και η “ισότιμη μεταχείριση” -ο νόμος δε μιλά για “ίση”- απόψεων, ομάδων, οργανωμένων 
συνόλων, κομμάτων και άλλων;  Και τι δεν ελέχθη προς την κατεύθυνσή μας, που είχαμε εισάξει κάποιες 
αυστηρές πρόνοιες σ’ αυτό το νόμο! 

 Σήμερα αποκόπτουμε τα προγράμματα και η αιτιολόγηση των τροπολογιών ήταν, «για να υπάρχει 
έγκυρη και έγκαιρη ενημέρωση, να υπάρχει αντικειμενικός διάλογος, να υπάρχει αντικειμενικότητα».  Δηλαδή 
συνειδητά η Βουλή ή η πλειοψηφία της θέλει να καθορίζει τι είναι είδηση, θέλει να καθορίζει ποιο είναι το 
αντικειμενικό και ποιο όχι, ποια να είναι η σειρά των ειδήσεων!  Ακόμα λίγο θα καθορίζει και ποιοι θα 
σατιρίζονται ή δε θα σατιρίζονται από τις “Πατάτες”! 

 Εγώ πιστεύω ότι είναι ένα κομμάτι της όλης διαφοράς άποψης/προσέγγισης για ό,τι αφορά το ρόλο της 
Βουλής στο κομμάτι τούτο του ΡΙΚ, αλλά δυστυχώς υπάρχει μια πραγματικότητα: Για όπου παρεμποδίζεται το 
ΡΙΚ -και παρεμποδίζεται ολοφάνερα ανεξαρτήτως αποτελεσμάτων, παρεμποδίζεται ολοφάνερα από κάποιους 
και λόγω προσωπικής πικρίας και όλοι το ξέρουμε και ας μην κρυβόμαστε πίσω από το δάχτυλό μας- την ίδια 
στιγμή, επειδή πλέον εδώ και χρόνια δεν είναι μόνο του, πρέπει να κοιτάζουμε και την άλλη όψη του 
νομίσματος. Κάποιους άλλους διευκολύνουμε στον ανταγωνισμό.  Και δε δέχομαι ότι υπάρχει κανένας 
συνάδελφος που δεν το κατανοεί αυτό το πράμα, που του ξεφεύγει.   

 Το ερώτημα λοιπόν είναι το εξής:  Ενώ ετήρησαν τις πιο πολλές υποσχέσεις που έδωσαν, ενώ έκαμαν 
εξοικονόμηση εκατομμυρίων, εμείς, για να επιβραβεύσουμε την καλή προσπάθεια, θα τους τιμωρήσουμε 
αποκόπτοντας στην ουσία τα προγράμματα;  Τους μισθούς κάποιοι -ας μιλήσουν- είχαν την πρόθεση να τους 
αποκόψουν την περασμένη Πέμπτη, όπως έκαμαν και σε άλλους τομείς!  Υποχρεώθηκαν από τις αντιδράσεις!  
Θα το πω και τούτο έτσι με ανοικτά χαρτιά:  Η συντριπτική πλειοψηφία έντζιε ψηφίζει μας ούτε μας εψήφιζε 
ποτέ!  Εδημιουργήσατε πρόβλημα του εαυτού σας και υπαναχωρείτε στο θέμα των μισθών!  Αλλά στο θέμα 
των προγραμμάτων, επειδή θέλετε εσείς να καθοδηγήσετε τι θα προβάλλει και τι δε θα προβάλλει, επιμένετε!  
Καλά, τζιαι τι θα κάμνουν αυτοί οι άνθρωποι; Θα πηγαίνουν στο ΡΙΚ και εν ονόματι της “ορθής οικονομικής 
διαχείρισης” θα πληρώνονται, αλλά δε θα παράγουν!  Όπως την καταλάβετε την “ορθή διαχείριση”!  Θα είναι 
ανενεργοί!  Αλλά, κατά τ’ άλλα, έχουμε άλλοθι απέναντι στη συνείδησή μας με το ότι «δε σας εκόψαμε τα 
λεφτά»! 

 Κύριε Πρόεδρε, 

 Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, 

 Όπως είπα, θα είμαι σύντομος.  Τo πρώτο πράμα που πρέπει να κάμουμε, όχι μόνο για να βοηθήσουμε 
το ΡΙΚ, αλλά και τον τόπο μας, είναι επιτέλους να μιλά ο καθένας τζιαι να λέει τζιείνον που πιστεύκει!  Όι να 
κρυβόμαστε πίσω από άλλα, για να πετύχουμε άλλα! 

 Ευχαριστώ πάρα πολύ. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Ευχαριστώ τον κ. Κατσουρίδη. 

 Ο κ. Γιώργος Βαρνάβα. 

Γ. ΒΑΡΝΑΒΑ: 

 Κύριε Πρόεδρε, από τη θέση μου, αν μου επιτρέπετε, γιατί θα είμαι πολύ σύντομος. 

 Να πω ότι τη θέση μας την έχει εκφράσει ο συνάδελφος κ. Νικολαΐδης και έχει πει και τους λόγους για 
τους οποίους ως ΕΔΕΚ συνυπογράφουμε τις τροπολογίες τις οποίες έχουμε καταθέσει ενώπιον του σώματος.  
Αλλά, κύριε Πρόεδρε, ακούγοντας τους δύο προλαλήσαντες συναδέλφους, πιθανόν να καταβάλλεται μια 
προσπάθεια έτσι λίγο παραπλάνησης.  Ειπώθηκε προηγουμένως ότι «εγώ θα υπερψηφίσω τον 
προϋπολογισμό του Ραδιοφωνικού Ιδρύματος Κύπρου και δε χρειάζεται να καταψηφιστεί».  Μα και εμείς, κύριε 
Πρόεδρε, θα υπερψηφίσουμε τον προϋπολογισμό του Ραδιοφωνικού Ιδρύματος Κύπρου.  Ποιος είπε... 

(Μη ευκρινή σχόλια από βουλευτή) 

 Παρακαλώ, συνάδελφε, δεν ενόχλησα κανέναν! 

 Ποιος είπε ότι εμείς θα καταψηφίσουμε τον προϋπολογισμό του Ραδιοφωνικού Ιδρύματος Κύπρου;  Και 
εμείς θα τον υπερψηφίσουμε!  Αλλά εδώ καταβάλλεται μια προσπάθεια επίσης, χρησιμοποιώντας κάποιες 
λέξεις, κάποιους όρους, πάλι να παραπλανήσουμε!  «Αποκόπτονται», λέει, «τα προγράμματα».  Πώς 
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αποκόπτονται τα προγράμματα;  Σίγουρα, με το να σταυρώνεις ένα κονδύλι θα αποκόπτονταν τα 
προγράμματα, αν η τροπολογία μας έλεγε «καταψήφιση των εφτά δωδεκάτων».  Εδώ εισηγούμαστε δέσμευση.  
Και τι σημαίνει “δέσμευση”;  “Δέσμευση” σημαίνει ότι το Ραδιοφωνικό Ίδρυμα Κύπρου, που γνωρίζει ποιες είναι 
οι ανάγκες του, θα έρθει στην επιτροπή Οικονομικών άμεσα και θα ζητήσει την αποδέσμευση του 
οποιουδήποτε κονδυλίου για τα προγράμματά του!  Πώς αποκόπτονται προγράμματα δεν μπορώ να 
κατανοήσω!   

 Δηλαδή η Βουλή, το σώμα το οποίο έχει την υποχρέωση να ασκεί το νενομισμένο έλεγχο, δεν έχει 
δικαίωμα να ασκήσει το δικαίωμα αυτό, που διαμέσου του συντάγματος της δίδεται, του σταυρώματος και του 
ελέγχου!  Άρα, το να προσπαθούν κάποιοι να πουν ότι κάποιοι θα υπερψηφίσουν και κάποιοι θα 
καταψηφίσουν είναι παραπλάνηση!  Και εμείς θα υπερψηφίσουμε τον προϋπολογισμό!   

 Να πω ότι εδώ έχει ειπωθεί, θεωρώντας εμάς που καταθέσαμε αυτή την πρόταση ότι είμαστε 
βασιλικότεροι του βασιλέως έναντι της ιδιωτικής ραδιοτηλεόρασης...  Ως ΕΔΕΚ, κύριε Πρόεδρε, έχουμε δηλώσει 
πάμπολλες φορές... 

Ν. ΚΑΤΣΟΥΡΙΔΗΣ: 

 Κύριε συνάδελφε, όχι μόνο εσάς -εγώ θέλω να είμαι καθαρός- κυρίως τους απέναντι! 

Γ. ΒΑΡΝΑΒΑ: 

 Ε, δεν το διασαφηνίσατε, κύριε συνάδελφε, άρα έπκιαννεν όλους το κολάνιν! 

(Μη ευκρινή σχόλια από τον κ. Νίκο Κατσουρίδη) 

Ζ. ΚΟΥΛΙΑΣ: 

 Μήπως έν’ για μένα;   

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Παρακαλώ!  Παρακαλώ! 

Ζ. ΚΟΥΛΙΑΣ: 

 Απέναντι! 

Γ. ΒΑΡΝΑΒΑ: 

 Άρα απλά, κύριε Πρόεδρε, να επαναλάβω την πάγια και σταθερή θέση της ΕΔΕΚ.  Εμείς, κύριε 
Πρόεδρε, είμαστε εκ των πολιτικών δυνάμεων που στηρίζουμε πάγια και σταθερά την ενίσχυση της κρατικής 
ραδιοτηλεόρασης.  Εμείς θέλουμε να υπάρχει μια υγιής κρατική ραδιοτηλεόραση, γι’ αυτό το λόγο και 
θεωρούμε ότι θα πρέπει αυτή τη στιγμή να υπάρξει αυτός ο έλεγχος.  Ούτε βασιλικότεροι του βασιλέως είμαστε 
και είναι πολύ καλά γνωστό ότι τουλάχιστον η δική μας πολιτική δύναμη, την οποία εκπροσωπώ αυτή τη 
στιγμή, δεν εξυπηρετεί απολύτως κανένα ιδιωτικό συμφέρον!   

 Όσον αφορά το θέμα του καθορισμού των ειδήσεων, νομίζω, κύριε Πρόεδρε, δε θα προσθέσω 
οτιδήποτε σε αυτό το σημείο.  Όσοι παρακολουθούμε μπορούμε να αντιληφθούμε! 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Ο κ. Νικόλας Παπαδόπουλος, παρακαλώ. 

Ν. ΠΑΠΑΔΟΠΟΥΛΟΣ: 

 Κύριε Πρόεδρε, 

 Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, 

 Θεωρούμε ότι το Ραδιοφωνικό Ίδρυμα Κύπρου έχει έναν πάρα πολύ σημαντικό ρόλο να διαδραματίσει.  
Πιστεύουμε στην πολυφωνία και το ΡΙΚ πρέπει να είναι εκεί, για να διασφαλίζει την πολυφωνία, και πιστεύουμε 
στην κοινωνική προσφορά του Ραδιοφωνικού Ιδρύματος Κύπρου.  Είναι γι’ αυτό που αντιδρούμε στην 
κακοδιαχείριση, στον ετσιθελισμό, στην αλαζονεία και στην κομματοκρατία αυτού του διοικητικού συμβουλίου 
του οργανισμού.   

 Εδώ και τέσσερα χρόνια εμείς τουλάχιστον προειδοποιούμε για την κακοδιαχείριση σε αυτό το ίδρυμα.  
Τα είπαμε πάρα πολλές φορές, η Βουλή είναι που προώθησε τα μέτρα εξοικονόμησης, δεν προήλθαν αυτές οι 
πρωτοβουλίες από την κυβέρνηση και το διοικητικό συμβούλιο του Ραδιοφωνικού Ιδρύματος Κύπρου, η Βουλή 
είναι που απαίτησε να δούμε εξοικονομήσεις και προέβαινε χρόνο με το χρόνο σε συγκεκριμένες περικοπές.  
Επομένως, δεν μπορούμε να αποδώσουμε τα εύσημα, επειδή ακριβώς αναγκάστηκε το διοικητικό συμβούλιο 
και η κυβέρνησις να δουν τα σημεία των καιρών και να κατανοήσουν ότι δε γίνεται σήμερα ο πιο υψηλός 
προϋπολογισμός σε ένα ιδιωτικό κανάλι να είναι €9 εκατομ. και ο προϋπολογισμός του Ραδιοφωνικού 
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Ιδρύματος Κύπρου να είναι €50 εκατομ.  Δε γίνεται το Ραδιοφωνικό Ίδρυμα Κύπρου να εργοδοτεί 
περισσότερους υπαλλήλους από όσους τα υπόλοιπα μέσα ενημέρωσης μαζί.  Κάτι πάει λάθος!  Κάτι πάει 
λάθος όχι για την κοινωνική προσφορά που παρέχει, αλλά για το κόστος το οποίο καλείται να πληρώσει ο 
Κύπριος φορολογούμενος.  Σε ό,τι αφορά όμως τις δικές μας τις εκκλήσεις, ναι, θέλουμε να επισημάνουμε 
κάποια πράγματα.   

 Ρώτησε ο κ. Κατσουρίδης: «Μήπως κάποιοι θέλουν να ευνοήσουν ιδιωτικά κανάλια, ιδιωτικά μέσα 
ενημέρωσης;».  Ε, είναι γι’ αυτό που το ΑΚΕΛ χάρισε φόρους, πρόστιμα και τόκους σε συγκεκριμένο 
καναλάρχη;  Εμείς τουλάχιστον δεν τους χαρίσαμε, προσπαθούμε όμως… 

Ν. ΚΑΤΣΟΥΡΙΔΗΣ: 

 Η Βουλή εψήφισε.   

Ν. ΠΑΠΑΔΟΠΟΥΛΟΣ: 

 Συγγνώμη, μιλώ για το ΑΚΕΛ που ψήφισε, κύριε Κατσουρίδη. 

Ν. ΚΑΤΣΟΥΡΙΔΗΣ: 

 Η Βουλή!  Και εψηφίσαν και άλλοι, κύριε Παπαδόπουλε! 

Ν. ΠΑΠΑΔΟΠΟΥΛΟΣ: 

 Ε, ωραία, επειδή εσείς είπατε ότι κάποιοι θέλουν να κερδίσουν την εύνοια των ιδιωτικών καναλιών, 
ερωτώ ποιος καλύτερος τρόπος δηλαδή υπάρχει, για να κερδίσουμε την εύνοια των ηγετικών καναλιών.  Με το 
να τους χαρίζουμε χρήματα ή με το να προσπαθούμε να κάνουμε το Ραδιοφωνικό Ίδρυμα Κύπρου καλύτερο 
και αντικειμενικό, έτσι ώστε να κερδίζει και την αξιοπιστία και την τηλεθέαση και την εμπιστοσύνη της κοινής 
γνώμης;  

 «Τι είναι είδηση;» ερώτησεν ο κ. Κατσουρίδης.  Εγώ δεν είμαι ειδήμονας, δεν μπορώ να πω τι είναι 
είδηση, αλλά θα θεωρούσα ότι το ψήφισμα της Βουλής, για να παραιτηθεί ο Πρόεδρος της Δημοκρατίας, θα 
ήταν είδηση!  Πρώτη είδηση!  Σε οποιαδήποτε χώρα του κόσμου, σε οποιοδήποτε μέσο ενημέρωσης!  Όχι για 
το Ραδιοφωνικό Ίδρυμα Κύπρου, το οποίο επέλεξε εκείνο το ιστορικό ψήφισμα της Βουλής, ένα από τα πιο 
ιστορικά ψηφίσματα αυτής της Βουλής μέσα στις προηγούμενες δεκαετίες, να παίξει έβδομη είδηση σε 
αντίθεση με όλα τα υπόλοιπα άλλα κανάλια.   

 Οι αντιδράσεις των συγγενών των ηρώων της ΕΜΑΚ είναι είδηση; Χωρίς να συμμερίζομαι ενδεχομένως 
τις όποιες δικές τους τοποθετήσεις στο μνημόσυνο εναντίον του Υπουργού Δικαιοσύνης, ερωτώ: Δε δικαιούνται 
οι συγγενείς των ηρώων μας να πουν τες δικές τους θέσεις και απόψεις και να τις ακούσει η κοινή γνώμη;  Όλα 
τα υπόλοιπα μέσα ενημέρωσης της Κύπρου θεώρησαν πως, ναι, έπρεπε να ακούσει η κοινή γνώμη τι είχαν να 
πουν οι συγγενείς των ηρώων,  όχι το Ραδιοφωνικό Ίδρυμα Κύπρου.  Έπρεπε να είναι βουβοί!  Και όταν ο 
διευθυντής ειδήσεων ρώτησε την αρχισυντάκτρια του δελτίου εκείνου και τους δημοσιογράφους που συνέταξαν 
εκείνο το δελτίο για ποιο λόγο δεν έπαιξαν τες φωνές τους, με γραπτή της ανακοίνωση η αρχισυντάκτρια 
μίλησε για κραυγές εξαλλοσύνης των συγγενών.  Ποια ήταν η αντίδραση του διοικητικού συμβουλίου του 
Ραδιοφωνικού Ιδρύματος Κύπρου;  Η απόλυτη σιωπή, σε αντίθεση με την ‟κυβερνητική” εφημερίδα, τη 
ΧΑΡΑΥΓΗ, που για μία βδομάδα προέβαλλε μία λυσσαλέα επίθεση εναντίον του διευθυντή ειδήσεων, γιατί 
τόλμησε να ρωτήσει γιατί δεν έπαιξαν οι φωνές των συγγενών των ηρώων, των θυμάτων της ΕΜΑΚ.   

 Αυτή είναι πολυφωνία;  Αυτή είναι μια αντικειμενική παρουσίασις της επικαιρότητας;  Και ακριβώς είναι 
για όλα αυτά και για πολλά άλλα που εμείς δηλώνουμε απερίφραστα ότι έχουμε χάσει την εμπιστοσύνη μας 
στο σημερινό διοικητικό συμβούλιο του Ραδιοφωνικού Ιδρύματος Κύπρου.  Εδώ και τέσσερα χρόνια 
επιδεικνύουν κακοπιστία σε ό,τι αφορά τη δική τους συμμόρφωση στις δικές μας ανησυχίες και επιφυλάξεις.  
Και η κακοπιστία τους αποδείχθηκε με τον καλύτερο τρόπο τις τελευταίες μέρες, όταν επέλεξαν να 
θυματοποιήσουν το προσωπικό του Ραδιοφωνικού Ιδρύματος Κύπρου, για να κερδίσουν δήθεν τη δική του 
υποστήριξη, να παρουσιαστεί κακιά η Βουλή, που θέλει να κόψει τους μισθούς του.  Επειδή ολόκληρη η Βουλή, 
ΑΚΕΛ μαζί, όλοι μαζί ψηφίσαμε για αναβολή, εμείς φταίμε, επειδή θέλουμε να σας κόψουμε τους μισθούς σας, 
κύριοι του ΡΙΚ, παρά το ότι στο Πανεπιστήμιο Κύπρου και στο ΤΕΠΑΚ κανένα απολύτως πρόβλημα δεν 
υπήρχε να πληρωθούν οι μισθοί του προσωπικού.  Εκεί δεν είχαμε γνωματεύσεις, δεν είχαμε νομικούς 
συμβούλους, δεν είχαμε Γενικό Εισαγγελέα να μας λέει ότι δεν πρέπει να πληρώσουμε το προσωπικό, παρότι 
πριν από δύο χρόνια ακριβώς το ίδιο πράγμα έγινε.  Έφεραν τον προϋπολογισμό το Μάρτη, δεν μπορούσε να 
πληρωθεί το προσωπικό, αλλά δεν προέκυψε κανένα πρόβλημα.  Με έγκριση του Υπουργείου Εσωτερικών και 
του Υπουργείου Οικονομικών πληρώθηκε το προσωπικό. Τότε δεν είχαμε γνωματεύσεις, δεν είχαμε 
εσωτερικούς νομικούς συμβούλους. Δεν είχαμε Γενικό Εισαγγελέα να μας απαγορεύσει να πληρώσουμε το 
προσωπικό.  Τους πληρώσαμε τότε.  Επειδή τότε φυσικά δεν υπήρχε η ‟κακιά” Βουλή, που ήθελε να κόψει 
τους μισθούς σας, κύριοι.  Και προφανώς αυτές οι γνωματεύσεις δεν ισχύουν για τις υπόλοιπες πληρωμές του 
Ραδιοφωνικού Ιδρύματος Κύπρου προς τρίτους, στις οποίες προβαίνει ακόμα και σήμερα.  Για εκείνα δεν 
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υπάρχει πρόβλημα.  Μόνο για το προσωπικό υπάρχει πρόβλημα να πληρώσει το Ραδιοφωνικό Ίδρυμα 
Κύπρου. 

 Μας λέει ο Υπουργός Εσωτερικών:  «Μα, καλά, τι θέλετε;  Να οδηγηθούμε στην παρανομία;».  Καλά, 
αφού ήδη είναι παράνομο το Ραδιοφωνικό Ίδρυμα Κύπρου, ήδη είναι παράνομο!  Ο προϋπολογισμός έπρεπε 
να είχε κατατεθεί πριν από το Δεκέμβρη, τον Οκτώβρη κατ’ ακρίβεια.  Κατέθεσαν τον προϋπολογισμό το 
Μάρτη, ακόμα και μετά που έληξαν τα δωδεκατημόρια.  Είναι παράνομο σήμερα το Ραδιοφωνικό Ίδρυμα 
Κύπρου!  Εμείς τους εξωθούμε σε παρανομία;  Εμείς απλώς θέλουμε αυτό το ίδρυμα να ορθοποδήσει.  
Θέλουμε να σταματήσουν κάποιοι να βάζουν το προσωπικό ως ασπίδα, για να καλύπτουν την κομματοκρατία 
τους.  Θέλουμε να σταματήσουν οι ετσιθελικές προαγωγές.  Για παράδειγμα, όταν αποφασίστηκε να συγκληθεί, 
να διοργανωθεί μάλλον, συγγνώμη, εκείνη η συναυλία προς υποστήριξη του Προέδρου της Δημοκρατίας μετά 
το Μαρί, ανέλαβε τη διοργάνωση το μέλος το γνωστό του διοικητικού συμβουλίου του Ραδιοφωνικού Ιδρύματος 
Κύπρου και βοήθησαν σε αυτήν τρία στελέχη, υπάλληλοι του Ραδιοφωνικού Ιδρύματος Κύπρου. Βγήκαν 
προχθές οι κατάλογοι για τις αναβαθμίσεις του προσωπικού και βλέπουμε ότι από αυτά τα στελέχη τα τρία ο 
ένας έγινε υπεύθυνος διοργάνωσης πολιτιστικών και άλλων εκδηλώσεων, ο άλλος έγινε υπεύθυνος προβολής 
και δημοσιότητας του ραδιοφώνου, ο άλλος έγινε συντονιστής μουσικών και ψυχαγωγικών εκπομπών, με 
πρόθεση να αναβαθμιστούν από την Α4 στην Α8.  Μάλιστα!  Γι’ αυτό το διοικητικό συμβούλιο μιλούμε!   

 Εμείς θέλουμε να προστατεύσουμε το προσωπικό από τον ετσιθελισμό, την κομματοκρατία.  Θέλουμε 
να προστατεύσουμε την πολυφωνία και, ναι, μας ανησυχεί το γεγονός ότι κάποιοι θεωρούν ότι το Ραδιοφωνικό 
Ίδρυμα Κύπρου πρέπει να καταστεί όργανο κυβερνητικής προπαγάνδας.  Ουδέποτε εμείς θέλαμε να 
επιβάλουμε το τι θα λέγουν τα δελτία ειδήσεων και οι εκπομπές.  Το μόνο που ζητούμε είναι αντικειμενικότητα 
στην παρουσίαση των γεγονότων.  Και εμείς θέλουμε πάνω απ’ όλα να έχει η Κύπρος ένα αξιόπιστο κρατικό 
κανάλι, που θα διασφαλίζει ακριβώς και την κοινωνική προσφορά και την πολυφωνία και την ανεξαρτησία.  Γι’ 
αυτό θα υποστηρίξουμε την τροπολογία, την οποία έχει ετοιμάσει η ΕΔΕΚ και το Δημοκρατικό Κόμμα, γιατί 
θέλουμε ακριβώς να ξεκινήσει ένας διάλογος με την κυβέρνηση, για να μπορέσουμε να διασφαλίσουμε όλα 
αυτά τα πράγματα.  

 Ευχαριστώ πολύ, κύριε Πρόεδρε. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Ο κ. Σαμψών, που ζήτησε το λόγο προηγουμένως, μετά ο κ. Λαμάρης, παρακαλώ, και ο κ. Στυλιανίδης. 

Σ. ΣΑΜΨΩΝ: 

 Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε. 

 Από τη θέση μου. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Αν θα είσαστε σύντομος. 

Σ. ΣΑΜΨΩΝ: 

 Και σύντομος και περιεκτικός. 

 Έχοντας καταψηφίσει τον κρατικό προϋπολογισμό, η δική μας κοινοβουλευτική ομάδα ως θέμα 
πολιτικής και ως θέμα αρχής καταψηφίζει και τους προϋπολογισμούς κάθε κυβερνητικού βραχίονα.  Στη 
συγκεκριμένη όμως περίπτωση, ακριβώς επειδή το θέμα του μισθολογίου των υπαλλήλων του ΡΙΚ έχει τύχει -
ας μου επιτραπεί να πω- λαϊκίστικης εκμετάλλευσης από διάφορους και επειδή εμείς δεν είμαστε καθόλου 
διατεθειμένοι να παίξουμε το παιχνίδι κανενός και δε θέλουμε καθόλου να θυματοποιηθούν οι υπάλληλοι του 
Ραδιοφωνικού Ιδρύματος Κύπρου, παρά το γεγονός ότι υπάρχουν πολλά κακά εις το Ραδιοφωνικό Ίδρυμα ή 
κακώς έχοντα και πολλά που θα μπορούσαν να τύχουν βελτίωσης, θα στηρίξουμε την τροπολογία της ΕΔΕΚ 
και του ΔΗΚΟ και θα ψηφίσουμε και τον προϋπολογισμό. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Ευχαριστώ. 

 Ο κ. Λαμάρης, παρακαλώ, και μετά ο κ. Στυλιανίδης. 

Γ. ΛΑΜΑΡΗΣ: 

 Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε. 

 Αγαπητοί συνάδελφοι και συναδέλφισσες, βεβαίως συζητούμε τον προϋπολογισμό και το μέλλον της 
δημόσιας ραδιοτηλεόρασης.  Τη δημόσια ραδιοτηλεόραση ασφαλώς εμείς ως ΑΚΕΛ ποτέ δεν την αντικρίσαμε 
ως αμπελοχώραφο οποιουδήποτε ούτε δικό μας και δε δεχθήκαμε ποτέ να είναι του οποιουδήποτε, γι’ αυτό και 
πάντοτε στεκόμασταν κριτικά. Ζούμε όλοι τη δημόσια ραδιοτηλεόραση στον τόπο μας και όλοι κατά καιρούς 
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έχουμε τις δικές μας απόψεις, ακόμη και παράπονα.  Άλλο είναι αυτό και άλλο είναι να τεκμηριώνεις 
κακοδιαχείριση, ετσιθελισμό, αλαζονεία, κομματοκρατία και δεν ξέρω εγώ τι άλλο.   

 Ο συνάδελφος ο Νικόλας ο Παπαδόπουλος απέδειξε δύο πράγματα, ότι δεν είναι αυτά που ενοχλούν, 
γιατί δεν υπάρχουν, και ότι κάτι άλλο είναι που ενοχλεί… Και βεβαίως, αν το ΡΙΚ ήταν επικριτικό στον Πρόεδρο 
της Δημοκρατίας, δε θα είχε κανένας πρόβλημα.  Δε θα υπήρχε ούτε πρόβλημα αλαζονείας ούτε 
κακοδιαχείρισης ούτε τίποτε.  Γιατί δεν μπορεί κανείς να τεκμηριώσει κακοδιαχείριση για ένα συμβούλιο που 
στα δυόμισι χρόνια της θητείας του έχει μειώσει κατά €11,5 εκατομ. τον προϋπολογισμό του ιδρύματος, ένα 
συμβούλιο το οποίο κατά τεκμήριο έχει εγκύψει σε σοβαρά προβλήματα της δημόσιας ραδιοτηλεόρασης. Και 
μετά θα αναφερθώ μέσα από την ετήσια έκθεση της Αρχής Ραδιοτηλεόρασης στο αν επιτελεί και σε ποιο 
βαθμό επιτελεί το ρόλο του το Ραδιοφωνικό ίδρυμα Κύπρου. 

 Ακούσαμε εδώ για ενοχλητικές προαγωγές κ.λπ.  Μα, συνάδελφοι, πάρτε τον κατάλογο των υπαλλήλων 
που είναι σε υψηλές κλίμακες σήμερα στο Ραδιοφωνικό Ίδρυμα Κύπρου και δέστε πότε και από ποιους επήραν 
επανειλημμένες προαγωγές.  Δε θα πω ονόματα, γιατί ζούμε στην Κύπρο.  Επανειλημμένες προαγωγές.  
Δέστε ποιους… 

Κ. ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΥ: 

 Έννα ισοφαρίσουμεν. 

Γ. ΛΑΜΑΡΗΣ: 

 Έθθα ισοφαρίσει κανένας, γιατί ακριβώς δεν έγιναν προαγωγές στο ΡΙΚ αυτό το διάστημα.  Δεν έγιναν 
προαγωγές.   

 Επειδή έγινε λόγος προηγούμενα που τον αγαπητό Σωτήρη για εκμετάλλευση των μισθών, μα, ποιοι 
κάμνουν εκμετάλλευση του μισθού;  Εδώ έχουμε καταντήσει για το δημόσιο τομέα και τους ημικρατικούς 
οργανισμούς κάποιοι στη Βουλή σαν πρίγκιπες να θέλουν το δημόσιο υπάλληλο να τους προσκυνά, για να 
πάρει το μισθό του, για να εγκριθεί ο μισθός του από το κοινοβούλιο.  Αυτό πάμε να καταντήσουμε το δημόσιο 
τομέα, τον οποίο κάποιοι βέβαια από καιρό θέλουν να κλείσουν.  Και ας βκουν να το πουν ξεκάθαρα και 
τεκμηριωμένα.   

 Σήμερα… Για επεμβάσεις, έτσι πραγματικά, να πω ένα πράμα μόνο.  Να μας πουν ποιο αόρατο χέρι 
έκοψε τον Τουμάζο τον Τσιελεπή κάποτε ’πού εκπομπή του ΡΙΚ.  Ας μη μιλούν σήμερα για κομματικές 
παρεμβάσεις στο ΡΙΚ.  Ποιο αόρατο χέρι;  Ποια αόρατα χέρια επροσλαμβάναν εις το ΡΙΚ υπαλλήλους των εφτά 
και των οκτώ χιλιάδων ευρώ το μήνα; Με ποιες διαδικασίες; Και κλήθηκε το σημερινό διοικητικό συμβούλιο να 
τους μονιμοποιήσει.  Και καλά έκανε.  Θύμα δεν μπορεί να γίνεται κάποιος, όταν κάποιοι άλλοι παραβιάζουν 
τες διαδικασίες.  Μη μιλάτε επομένως για τέθκοια φαινόμενα.  Άλλο είναι που ενοχλεί και το είπα. 

 Η δημόσια ραδιοτηλεόραση.  Ελέχθη προηγούμενα… Το πρώτο που θα είχε πρώτο δικαίωμα 
παραπόνου και κριτικής έπρεπε να ήταν το ΑΚΕΛ.  Ακόμα και σήμερα και θα το τεκμηριώσω.  Έτερον 
εκάτερον.  Γιατί συνηγορήσαμε εμείς στην αναβολή την περασμένη εβδομάδα;  Ε, κακά τα ψέματα, 
συνάδελφοι.  Ήταν ξεκάθαρο το μήνυμά σας.  Ή αναβάλλεται ή καταψηφίζεται από την πλειοψηφία.  Και τι 
εσήμαινε τούτο;  Κλείσιμο της δημόσιας ραδιοτηλεόρασης!  Κλείσιμο της δημόσιας ραδιοτηλεόρασης!  Το 
άρθρο 121 του συντάγματος προβλέπει για την ύπαρξη δημόσιας ραδιοτηλεόρασης στον τόπο.  Η Ευρωπαϊκή 
Ένωση ρυθμίζει τους όρους λειτουργίας της δημόσιας ραδιοτηλεόρασης. 

 Το Ραδιοφωνικό Ίδρυμα Κύπρου σήμερα καλύπτει γεωγραφικά το 90,95% της Κύπρου.  Υπάρχει 
παγκύπριος τηλεοπτικός σταθμός που δεν καλύπτει το 50%.  Έτσι, για να ξέρετε, αν περάσει η άποψή σας 
τζιαι κλείσουμε τη δημόσια ραδιοτηλεόραση, είντα μ’ που εννά κάμετε.  Να ξέρει ο Κύπριος πολίτης.  Το ΡΙΚ 
σήμερα καλύπτει πληθυσμιακά το 95-98% του πληθυσμού.  Πέστε μας τι καλύπτει η ιδιωτική ραδιοτηλεόραση.  
Τζιειαμαί που συμφέρει.   

 Το Ραδιοφωνικό Ίδρυμα Κύπρου καλύπτει τους απόδημους.  Έχω εδώ επιστολή εφτά συναδέλφων -
κάποιων άκρως επικριτικών στο κοινοβούλιο- που πήγαν στην Αυστραλία πρόσφατα -κάποιοι εννά 
καταψηφίσουν τον προϋπολογισμό του ΡΙΚ- που έστειλαν στον Πρόεδρο του κοινοβουλίου μας και τον 
παρακαλούν να μεριμνήσει, ώστε να ξαναλειτουργήσει όπως πρέπει ο δορυφόρος, γιατί έχουν αποκόψει τους 
απόδημους της Αυστραλίας ’πού τον τόπο τους.  Πώς ήταν η σύνδεση;  Μέσω του ΡΙΚ!   

 Εμείς δεσμεύουμεν τα κονδύλια του ΡΙΚ τωρά.  Δεσμεύουμεν τα.  Τζιαι τα λιπαντικά της κάμερας 
δεσμεύουμεν τα, αλλά εγκρίνουμε το μισθό του κάμεραμαν.  Εδώ και αν είναι διασπάθιση δημόσιου χρήματος.  
Τι άλλο από διασπάθιση δημόσιου χρήματος είναι να πληρώνω υπάλληλο του δημοσίου, αλλά να μεν τον 
αφήνω να κάμει τη δουλειά που πρέπει;  Να παίρνει μόνο το μισθό του.  Γιατί;  Γιατί μας ενοχλεί το πρόγραμμα, 
η ποιότητα των προγραμμάτων.  Ίσως σήμερα το ΡΙΚ να είναι στην καλύτερή του φάση.  Ενοχλεί και ενοχλεί 
και ιδιώτες.  Αν κάποιοι θέλουν να εξυπηρετήσουν τους ιδιώτες, ας το κάμουν.  Ο πολίτης, νομίζω, 
καταλαβαίνει. 
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 Ετήσιο κόστος ανά τηλεθεατή:  €53.  Για κάθε τηλεθεατή του Ραδιοφωνικού Ιδρύματος Κύπρου το 
κόστος με βάση τον προϋπολογισμό είναι €53.  Διασπάθιση δημοσίου χρήματος. Κατασπατάληση του 
δημοσίου χρήματος, για να έχουμε δημόσια ραδιοτηλεόραση.   

 Αναβάθμιση των προγραμμάτων.  Δε θα την πω εγώ, θα την πω με τα λόγια της ετήσιας έκθεσης της 
Αρχής Ραδιοτηλεόρασης, η οποία λέει ξεκάθαρα -και επιτρέψετέ μου σύντομα να τα επισημάνω- τα εξής:  «Το 
Ραδιοφωνικό Ίδρυμα Κύπρου, εν πάση περιπτώσει, πληρεί όλους τους όρους που καθορίζουν το τι είναι 
δημόσια ραδιοτηλεόραση:  Ενημέρωση στο 40%, πολιτισμός στο 10%, ψυχαγωγία στο 50%.».  Και αυτά 
καλύπτουν πλήρως αυτά που απαιτούνται, για να είσαι δημόσια ραδιοτηλεόραση. 

 Ο πρόεδρος της επιτροπής Οικονομικών κατά τη συζήτηση του προϋπολογισμού στην επιτροπή επίσης 
δεν ετεκμηρίωσε τα οικονομικά ζητήματα που αφορούν το ΡΙΚ.   Έχω εδώ τες δηλώσεις που έχει κάμει ο 
αγαπητός Νικόλας Παπαδόπουλος και που λέει ότι ο στόχος του ιδρύματος είναι να τηρεί ισορροπίες στη 
δημοκρατία και θεωρεί ότι στο ΡΙΚ κάποιες φωνές ακούγονται πολύ περισσότερο από άλλες.  «Είναι πολύ 
παράξενος», σημείωσε, «ο τρόπος που διατηρεί τις ισορροπίες του το ΡΙΚ».  Εγώ λέω ότι είναι πολύ παράξενη 
η απαίτηση και θα πω γιατί.  Από τα στοιχεία της Αρχής Ραδιοτηλεόρασης στα προγράμματα του ραδιοφώνου, 
με βάση τα ποσοστά των κομμάτων, ο Δημοκρατικός Συναγερμός, με μέσο ποσοστό εκλογικό στες τελευταίες 
εκλογές 33%... 

Σ. ΣΑΜΨΩΝ: 

 33,2%. 

Γ. ΛΑΜΑΡΗΣ: 

 33,3%. 

Σ. ΣΑΜΨΩΝ: 

 39,2%. 

Γ. ΛΑΜΑΡΗΣ: 

 Λοιπόν, συνάδελφε, μιλώ για τες βουλευτικές εκλογές.  Αν θέλετε να πάμε σε εκείνες, θα αδικείστε 
περισσότερο από τον παραπονούμενο κ. Περδίκη.  Θα έχετε δικαίωμα να παραπονεθείτε περισσότερο από τον 
πικραμένο κ. Περδίκη.  Λοιπόν, με τα ποσοστά που έχει η Αρχή Ραδιοτηλεόρασης ο Δημοκρατικός Συναγερμός 
είναι μείον 4,77%, το ΑΚΕΛ είναι μείον 5,76%, η ΕΔΕΚ είναι συν 5,58%, οι Οικολόγοι συν 2,68% με βάση τα 
μετρήσιμα στοιχεία και καταλήγει η έκθεση -και το ΔΗΚΟ είναι σε υψηλότερα ποσοστά από ό,τι δικαιούται- με 
το εξής σχόλιο:  «Αρνητικά δυσανάλογη η παρουσία του Δημοκρατικού Συναγερμού και του ΑΚΕΛ σε σχέση με 
την εκλογική τους δύναμη, θετικά δυσανάλογη η παρουσία των κομμάτων ΕΔΕΚ και Κινήματος Οικολόγων σε 
μεγαλύτερο βαθμό και ΔΗΚΟ και ΕΥΡΩΚΟ σε μικρότερο βαθμό σε σχέση με την εκλογική τους δύναμη.»  Έν’ 
αλήθκεια.  Έντζιε έν’ ανάγκη να μας το πει η Αρχή Ραδιοτηλεόρασης.  Αλλά το να θεωρούμε ότι έν’ τζιαι 
παράξενη η προσέγγιση του ιδρύματος, ε, πάει πολλά νομίζω!   

 Βέβαια, κάποιοι εμάθαν παλιά να έσιει που το διοικητικό συμβούλιο του ΡΙΚ κομισάριο που να 
αποφασίζει ποια εννά ’ν πρώτη είδηση τζιαι ποια εννά ’ν τελευταία.  Το Σύνταγμα, όταν εκαίγετουν, ήταν η 
πρώτη είδηση παγκόσμια.  Δεν υπήρξε ειδησεογραφικό πρακτορείο ή σταθμός που να μην είχε πρώτη είδηση 
το κάψιμο του Συντάγματος.   

 Ο κ. Νικόλας Παπαδόπουλος… 

Ν. ΚΑΤΣΟΥΡΙΔΗΣ: 

 Του Συντάγματος στην Ελλάδα. 

Γ. ΛΑΜΑΡΗΣ: 

 Του Συντάγματος στην Ελλάδα, ναι. 

 Ο κ. Νικόλας Παπαδόπουλος, ενώ ήταν δεύτερη είδηση στην Κύπρο, ήθελε να είναι πρώτη...  

 Ποια δημοσιογραφική δεοντολογία, ποια Αρχή Ραδιοτηλεόρασης λέει ότι ο ανθρώπινος πόνος είναι 
είδηση;  Ποια;  Ποιος λέει ότι τον ανθρώπινο πόνο τον κάμνω είδηση;   «Εγώ ο Σταύρος Ταντής, πατέρας του 
αδικοχαμένου Σπύρου Ταντή στην έκρηξη στο Μαρί, 11 Ιουλίου του ’11, ευχαριστώ με την παρούσα επιστολή 
το δημοσιογράφο του ΡΙΚ Νίκο Κέττηρο, γιατί στο ρεπορτάζ του δελτίου ειδήσεων του ΡΙΚ στις 11 Ιανουαρίου 
του ’12 σεβάστηκε τον πόνο και τη θλίψη μου και δε με παρουσίασε σε κατάσταση θρήνου.»  Αυτή είναι η 
συνείδηση του Κύπριου.  Αυτή η συνείδηση και η αντίληψη πρέπει να υπάρχει και σ’ αυτή την αίθουσα γι’ αυτά 
τα ζητήματα.  Όχι εκμετάλλευση του πόνου, με στόχο να καταδείξουμε τον άλφα στόχο μας ή το βήτα στόχο 
μας. 
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 Εμείς, κύριε Πρόεδρε, θα ψηφίσουμε τον προϋπολογισμό του Ραδιοφωνικού Ιδρύματος Κύπρου, κάτι 
που εκάμναμε πάντα, γιατί είναι εκ των ων ουκ άνευ η ύπαρξη και η σωστή λειτουργία της δημόσιας 
ραδιοτηλεόρασης.  Προβλήματα υπάρχουν.  Δε λύνονται με αυτό τον τρόπο που πάει να λυθεί σήμερα το 
πρόβλημα, έτσι δε θα ψηφίσουμε τες τροπολογίες που θέλουσιν να δεσμευτεί…  

 Εφάμεν τα χρόνια μας να κάμουμε αρχείο.  Η ιστορία της Κύπρου.  Δεσμεύουμε το κονδύλι για το 
αρχείο.  Δεσμεύουμε τα δικαιώματα πνευματικής ιδιοκτησίας.  Δεν ξέρω, δηλαδή το ΡΙΚ θα αρνηθεί να 
πληρώνει πνευματικά δικαιώματα;  Δεσμεύουμε τες συνδρομές σε ειδησεογραφικά πρακτορεία.  Να 
πηαίννουμεν εμείς να τους διούμεν ειδήσεις!  Να πηαίννει η Βουλή να τους διά ειδήσεις!  Ζαττίν, ξέρουμέν τα 
ούλλα δαμέσα!  Να κόψουμεν τη συνδρομή σε ειδησεογραφικά πρακτορεία. 

 Συνάδελφοι, νομίζω ότι άλλος είναι ο πόνος κάποιων.  Εμείς δε θα συμπορευτούμε με αυτή τη λογική, 
πράγμα που δεν το εκάμαμε σε καμιά φάση της ιστορίας μας ως παράταξη.   

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Ευχαριστώ τον κ. Λαμάρη. 

 Ο κ. Χρήστος Στυλιανίδης έχει το λόγο. 

 Θα παρακαλέσω τους τυχόν ομιλητές στη συνέχεια να είναι όσο πιο σύντομοι γίνεται, διότι έχουμε μακρά 
νομοθετική εργασία. 

 Ορίστε, κύριε Στυλιανίδη. 

ΧΡ. ΣΤΥΛΙΑΝΙΔΗΣ: 

 Κύριε Πρόεδρε, θα προσπαθήσω να είμαι πολύ σύντομος.  Απλώς, επειδή δε θα είναι δύο λεπτά η 
παρέμβασή μου, γι’  αυτό ανέβηκα στο βήμα. 

 Καταρχάς θέλω να ευχαριστήσω την κοινοβουλευτική μου ομάδα που μου επιτρέπει και φέτος να 
διατυπώσω τη θέση μου για το θέμα του ΡΙΚ, που για μένα είναι ένα θεμελιώδες ζήτημα δημοκρατίας.  Είναι 
ίσως από τις πιο σημαντικές συζητήσεις που γίνονται στη Βουλή, διότι δυστυχώς υπάρχει ένα μέγα πρόβλημα 
δημοκρατίας στον τόπο, που έχει σχέση με τα μέσα μαζικής ενημέρωσης. 

 Η δική μου εισήγηση, με όλα αυτά που ακούστηκαν, μπορεί να θεωρηθεί αιρετική, αλλά επιτρέψετέ μου 
να επαναλάβω και κάποια δεδομένα και στοιχεία που έχω πει πάρα πολλές φορές την τελευταία πενταετία που 
είμαι εδώ στη Βουλή.  Διετέλεσα στην επιτροπή Εσωτερικών, διετέλεσα κυβερνητικός εκπρόσωπος και έχω μια 
ειδική εμπειρία, νομίζω, στα θέματα αυτά.   

 Είναι όντως θεμελιώδης η συζήτηση για το ΡΙΚ, γιατί είναι θέμα δημοκρατίας.  Όμως η δημοκρατία δεν 
εξαντλείται στο ΡΙΚ.  Πρέπει να είμαστε ειλικρινείς.  Είναι υποκριτικό να συζητούμε το ΡΙΚ, γιατί είναι ο εύκολος 
στόχος.  Και είναι ο εύκολος στόχος το ΡΙΚ, γιατί του ελέγχουμε το χρήμα.  Αν είμαστε έτοιμοι να βάλουμε το 
νυστέρι βαθιά, να το βάλουμε και να συζητήσουμε τη δημοκρατία στον τόπο μας, γιατί σήμερα η δημοκρατία η 
σύγχρονη σημαίνει μέσα μαζικής ενημέρωσης.  Είμαστε ικανοποιημένοι από τα δελτία ειδήσεων των ιδιωτικών 
καναλιών;  Εγώ δεν είμαι.  Ντρέπομαι.  Σας λέω ειλικρινά ότι συμμετέχω και στον ΟΑΣΕ σε κάποιες ανάλογες 
επιτροπές που έχουν σχέση με τη δημοκρατία και τα μέσα μαζικής ενημέρωσης και μου έχει αποδοθεί πάρα 
πολλές φορές το στίγμα, διότι προέρχομαι από την Κύπρο, όπου δεν επιτρέψαμε κάποτε στον Επίτροπο της 
Ευρωπαϊκής Ένωσης να μιλήσει στο ΡΙΚ.  Το έχω ακούσει πάρα πολλές φορές και είναι ένα στίγμα.   

 Λοιπόν, είναι υπεκφυγή η θέση ότι το ΡΙΚ είναι κρατικό κανάλι.  Οι συχνότητες είναι όλες εθνικές.  Και αν 
θέλουμε ως Βουλή να αντιμετωπίσουμε το κρίσιμο θέμα δημοκρατίας/αντικειμενικότητας, ναι, να το ανοίξουμε 
με μια ειδική διακομματική επιτροπή και να το συζητήσουμε εις βάθος.  Και όλα αυτά που είπε ο φίλος μου ο 
Νικόλας για την κακοδιαχείριση να τα δούμε ένα ένα. 

 Δεν έχω στοιχεία για τίποτα εγώ.  Ότι συμβαίνουν και στο ΡΙΚ και υπάρχουν προβλήματα, υπάρχουν και 
το ξέρουμε όλοι.  Όμως όσο το περιορίζουμε δυστυχώς δίνουμε ένα μήνυμα που δε μας περιποιεί τιμή.  Αν 
είμαστε έτοιμοι, θα συγκρουστούμε και με τους δύσκολους στόχους, όσους εποφθαλμιούν να μας κόψουν απʼ 
τα κανάλια τους.  Έτσι πρέπει να ανοίξουμε το διάδρομο για τη δημοκρατία, γιατί έχουμε πρόβλημα 
δημοκρατίας.  Όταν κανείς βλέπει το βράδυ τα δελτία ειδήσεων -και δεν είναι αιχμή στους δημοσιογράφους, 
είναι αιχμή σε συγκεκριμένα συμφέροντα καναλιών- καταλαβαίνει ότι σʼ αυτά δεν παρουσιάζεται κάτι 
αντικειμενικό.  Το είπα και άλλη φορά: Όταν καναλάρχης διατείνεται ότι διαθέτει οριζόντια κοινοβουλευτική 
ομάδα, είναι ντροπή για όλους μας.   

 Θα επιμείνω στη θέση για διακομματική επιτροπή, γιατί είναι η μόνη μας διέξοδος, και ελπίζω όντως να 
γίνει, γιατί έχουμε περάσει όλοι από την κυβέρνηση και ξέρουμε πόσες παρεμβάσεις γίνονται.  Ζήσαμε 
φαινόμενα μακαρθισμού κάποτε.  Λοιπόν, είμαστε μία Βουλή το 2012 που είναι έτοιμη να συμμετάσχει σε ένα 
κορυφαίο γεγονός, να αναλάβει την Προεδρία της Ευρωπαϊκής Ένωσης, ας αναλάβουμε τις ευθύνες για τον 
τόπο μας.  Και είναι η κύρια ευθύνη.  Με μελέτες του ΟΑΣΕ θεωρείται ότι το κόστος της Δημοκρατίας είναι 
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εξίσου σημαντικό με το κόστος της διαφθοράς και σήμερα οδηγούμαστε σε πολύ δύσκολη οικονομική 
κατάσταση.  Ας μην αγνοούμε και αυτό το κόστος που είναι και οικονομικό.   

 Ευχαριστώ. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Ο κ. Άντρος Κυπριανού, παρακαλώ. 

ΑΝΤΡΟΣ ΚΥΠΡΙΑΝΟΥ: 

 Κύριε Πρόεδρε, 

 Θα προτιμούσα να άκουγα κάποιους συναδέλφους και μετά να ανεβώ στο βήμα, αλλά, επειδή δυστυχώς 
θα πρέπει να αποχωρήσω σύντομα, για να συναντηθώ με τον Έλληνα Πρωθυπουργό, είμαι υποχρεωμένος να 
ανέλθω στο βήμα αυτή τη στιγμή και βέβαια θα αρπάξω από την αρχή την ευκαιρία, για να απαντήσω θετικά 
στην πρόταση του κ. Στυλιανίδη.  Εμείς διαχρονικά κυριολεκτικά υποφέρουμε από τα μέσα μαζικής 
ενημέρωσης και είμαστε έτοιμοι λοιπόν να κάνουμε μία σοβαρή και σε βάθος συζήτηση, αντικειμενική, για να 
δούμε πώς λειτουργούν τα μέσα μαζικής ενημέρωσης στην Κύπρο και πώς πραγματικά υπηρετούν τη 
δημοκρατία, γιατί κάποιοι θυμούνται τη δημοκρατία και το δημοκρατικό τρόπο λειτουργίας των μέσων μαζικής 
ενημέρωσης, όταν ενοχλούνται, γιατί δεν υποτάσσονται στα δικά τους τα κελεύσματα, και θα εξηγήσω στη 
συνέχεια τι εννοώ. 

 Το δεύτερο που θέλω να πω είναι ότι είμαι ο γενικός γραμματέας της Κεντρικής Επιτροπής του ΑΚΕΛ.  
Εγώ προκαλώ το διοικητικό συμβούλιο και ανεξαιρέτως όλα τα στελέχη του Ραδιοφωνικού Ιδρύματος Κύπρου 
να πουν αν έχω προβεί σε οποιαδήποτε παρέμβαση όλα αυτά τα τελευταία χρόνια, όλα τα χρόνια που 
ασχολούμαι με την πολιτική, αν έχω ζητήσει να με προβάλουν ή αν έχω κάμει την όποια παρέμβαση σε 
οποιοδήποτε στάδιο.  Θέλω να ξεκαθαρίσω από την αρχή της παρέμβασής μου, κύριε Πρόεδρε, ότι εμείς ως 
ΑΚΕΛ δεν είναι η πρώτη φορά που βρεθήκαμε σε αυτή τη θέση.   

 Βρεθήκαμε σε αυτή τη δυσχερή θέση να στηρίζουμε το Ραδιοφωνικό Ίδρυμα Κύπρου μόνοι μας, ακόμα 
και όταν ήμαστε στην αντιπολίτευση.  Ήταν άλλοι στην εξουσία, αλλά, επειδή ακριβώς είχαν διαφορετική 
φιλοσοφία για το πώς θα έπρεπε να λειτουργούν τα πράγματα, επιχειρούσαν και τότε, όχι μόνο σήμερα, να 
φιμώσουν και να περιορίσουν το Ραδιοφωνικό Ίδρυμα Κύπρου.  Και εμείς, παρʼ όλο που ήμαστε στην 
αντιπολίτευση, παρʼ όλο που δεχόμασταν πάρα πολλά πυρά από το Ραδιοφωνικό Ίδρυμα Κύπρου, πάντοτε το 
στηρίζαμε, γιατί θεωρούσαμε ότι είναι απαραίτητη η ύπαρξη και η λειτουργία του κρατικού καναλιού στην 
Κύπρο. Και δεν προσφέρει μόνο υπηρεσίες, όπως τα υπόλοιπα ιδιωτικά κανάλια, για να συγκρίνουμε τον 
προϋπολογισμό του ΡΙΚ με τον προϋπολογισμό των υπόλοιπων ιδιωτικών καναλιών.  Υπάρχουν περιθώρια να 
γίνει καλύτερη διαχείριση;  Εγώ θα συμφωνήσω ότι υπάρχουν περιθώρια να γίνει καλύτερη διαχείριση.  Αυτό 
είναι ένα και είναι άλλο να προσπαθούμε να συγκρίνουμε το ΡΙΚ με τα όποια ιδιωτικά κανάλια.   

 Όταν καλούμαστε να αξιολογήσουμε κάποια ζητήματα, για να καταλήξουμε σε συμπεράσματα, πρέπει 
να επικαλούμαστε τη λογική.  Πρέπει να επικαλούμαστε κάποια συγκεκριμένα μετρήσιμα κριτήρια, κάποιες 
παραμέτρους οι οποίες θα μας καθοδηγήσουν, για να καταλήξουμε στα συμπεράσματά μας.  Θα επιχειρήσω 
όσο πιο συνοπτικά μπορώ, κύριε Πρόεδρε, να πω ποιες είναι, κατά την άποψη τη δική μας, αυτές οι 
παράμετροι που θα πρέπει να συνυπολογιστούν, για να αξιολογήσουμε τη δουλειά η οποία γίνεται από το 
Ραδιοφωνικό Ίδρυμα Κύπρου και από το σημερινό διοικητικό συμβούλιο και να δούμε ποια είναι τα πραγματικά 
κίνητρα πίσω από τις επιθέσεις που δέχονται από συγκεκριμένα πολιτικά πρόσωπα και το ίδρυμα και το 
διοικητικό συμβούλιο.  Υπάρχει νοικοκύρεμα ή κακοδιαχείριση στο Ραδιοφωνικό Ίδρυμα Κύπρου;  Με βάση τα 
συγκεκριμένα στοιχεία τα οποία έχουν κατατεθεί στην επιτροπή Οικονομικών, τα τελευταία δύο χρόνια έγινε 
πάρα πολύ μεγάλο νοικοκύρεμα και έγινε και προσπάθεια να αυξηθεί κατακόρυφα η παραγωγή κυπριακών 
παραγωγών.   

 Υπήρχε περίοδος που υπήρχε κακοδιαχείριση στο Ραδιοφωνικό Ίδρυμα Κύπρου;  Λέχθηκαν πολλά 
παραδείγματα· δε θέλω να επαναλάβω κάποια.  Θα μπορούσα να προσθέσω σε αυτά και αρκετά άλλα 
παραδείγματα, αλλά το γεγονός είναι ότι υπήρξε κακοδιαχείριση στο παρελθόν στο Ραδιοφωνικό Ίδρυμα 
Κύπρου και το μεγάλο ερωτηματικό είναι γιατί τότε κάποιοι δεν ελειτούργησαν με τον τρόπο που επιχειρούν να 
λειτουργήσουν σήμερα.  Γιατί πριν ένα, πριν δύο χρόνια, πριν τρία χρόνια, πριν τέσσερα δεν επιχειρήθηκε 
σταύρωμα των κονδυλίων του Ραδιοφωνικού Ιδρύματος Κύπρου και επιχειρείται μόνο σήμερα;  Υπάρχει 
αναξιοκρατία στο Ραδιοφωνικό Ίδρυμα Κύπρου;  Αναφέρθηκε ο κ. Παπαδόπουλος σε κάποια παραδείγματα.  
Ξέρετε, κάποτε μας έλεγαν και περηφανεύονταν μάλιστα ότι στο ΡΙΚ εν εκατάφερεν η αριστερά να περάσει 
ούτε και έναν άνθρωπο.  Έτσι έλεγαν κάποτε και ήταν αξιοκρατία, κατά τη δική τους την άποψη, το γεγονός ότι 
ένα πολιτικό κόμμα το οποίο εκφράζει το ένα τρίτο του κυπριακού λαού δεν είσιεν έναν άνθρωπο ικανό, για να 
μπορέσει να περάσει το κατώφλι του Ραδιοφωνικού Ιδρύματος Κύπρου.  Ήταν όμως αξιοκρατία, γιατί τότε 
είχαν απόλυτο έλεγχο στην κατάσταση που επικρατούσε στο Ραδιοφωνικό Ίδρυμα Κύπρου.   
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 Επειδή δε θέλω να θυματοποιήσω κανέναν, λέω το εξής:  Κανένας δεν μπήκε μετά από παρεμβάσεις ή 
παραστάσεις του ΑΚΕΛ.  Άκουσα το διευθυντή του Ραδιοφωνικού Ιδρύματος Κύπρου, άκουσα τα μέλη όλα 
ανεξαιρέτως του διοικητικού συμβουλίου να παρελαύνουν από τις συχνότητες των μέσων μαζικής ενημέρωσης 
τις τελευταίες μέρες και να περηφανεύονται όλοι, που δεν ανήκουν στο ΑΚΕΛ, ότι οι διαδικασίες έγιναν εντελώς 
νομότυπα και ότι οι προσλήψεις έγιναν με βάση τις προτάσεις της αρμόδιας επιτροπής και δεν υπήρξε καμία 
πολιτική παρέμβαση, για να προσληφθούν το τελευταίο διάστημα τα οποιαδήποτε άτομα.  Θα μπορούσα να 
κάνω αναφορές και σε προηγούμενες προσλήψεις· δε θα το πράξω, γιατί επαναλαμβάνω ότι τα τερτίπια των 
βουλευτών δεν πρέπει να τα πληρώνει κανένας εργαζόμενος, και έχουμε υποχρέωση, εάν θέλουμε να 
αντιπαραταχθούμε μεταξύ μας, να αντιπαραταχθούμε μεταξύ μας και όχι να θυματοποιούμε τους όποιους 
εργαζόμενους, για να περνούμε τα δικά μας πολιτικά μηνύματα.  Υπάρχει σωστός σχεδιασμός και 
προγραμματισμός;  Στη σοφία μας ως Βουλή καθορίσαμε ποια προγράμματα θα πρέπει να προβάλλουν τα 
κανάλια, τα τηλεοπτικά και τα ραδιοφωνικά, και αναθέσαμε στην Αρχή Ραδιοτηλεόρασης Κύπρου να αξιολογεί 
το κατά πόσο τα τηλεοπτικά και ραδιοφωνικά κανάλια συμμορφώνονται με αυτά τα οποία απαιτούμε εμείς ως 
Βουλή των Αντιπροσώπων -εμείς τα καθορίσαμε- με νομοθεσία την οποία εγκρίναμε, όταν ήμουν πρόεδρος 
της επιτροπής Εσωτερικών.  Τι λέει λοιπόν η Αρχή Ραδιοτηλεόρασης Κύπρου σε ό,τι αφορά τον 
προγραμματισμό, το σχεδιασμό και τις προτεραιότητες τις οποίες έχει καθορίσει το διοικητικό συμβούλιο του 
ΡΙΚ;  Λέει το εξής στην έκθεσή της η Αρχή Ραδιοτηλεόρασης Κύπρου:  Για το τηλεοπτικό σκέλος ότι παρέχει 
πραγματικά ισορροπημένη δέσμη υπηρεσιών, μεταδίδει πραγματικά τα προγράμματα που εμπίπτουν στην 
έννοια της δημόσιας ραδιοτηλεοπτικής υπηρεσίας.  Αυτά λέει για την τηλεόραση του ΡΙΚ η Αρχή 
Ραδιοτηλεόρασης Κύπρου.  Τι λέει για το ραδιόφωνο;  Ότι το ΡΙΚ παρέχει πραγματικά μία ισορροπημένη δέσμη 
υπηρεσιών και επομένως πληρεί τις πρόνοιες του σχετικού άρθρου.  Μεταδίδει πραγματικά τα προγράμματα 
που εμπίπτουν στην έννοια της δημόσιας ραδιοτηλεοπτικής υπηρεσίας και επομένως πληρεί τις πρόνοιες του 
σχετικού άρθρου.  Εμείς ξαφνικά αφορίζοντας, γιατί δεν ικανοποιούμαστε με αυτά τα οποία μεταδίδονται, λέμε 
ότι το ΡΙΚ είναι αυθαίρετο, λειτουργεί με αλαζονεία, με κακοδιαχείριση και πολλές άλλες λέξεις τις οποίες 
χρησιμοποιούμε, για να εντυπωσιάσουμε την κοινή γνώμη.  Το αν αδικούμε ανθρώπους, το αν σπιλώνουμε 
προσωπικότητες και συνειδήσεις δε μας ενδιαφέρει ποσώς.  Γιατί;  Γιατί είμαστε βουλευτές, έχουμε το δικαίωμα 
να βγαίνουμε στα μικρόφωνα και να μιλούμε, να λέμε ό,τι θέλουμε και απʼ εκεί και πέρα, εάν με τις 
τοποθετήσεις μας προσβάλλουμε τον οποιοδήποτε, δε μας ενδιαφέρει ποσώς.   

 Να έρθουμε όμως και στην ακελοκρατία, γιατί είναι το μεγαλύτερο αστείο που θα μπορούσε κάποιος να 
εκφωνήσει και για την έγκυρη ενημέρωση.  Ο καθένας μπορεί να λέει ό,τι θέλει και όπως θέλει να 
αντιλαμβάνεται την έγκυρη ενημέρωση.  Είχε απόλυτο δίκαιο ο Γιάννος ο Λαμάρης στο ότι φάνηκε από αυτό το 
βήμα ποιος είναι ο καημός κάποιων πολιτικών προσώπων απέναντι στο Ραδιοφωνικό Ίδρυμα Κύπρου.  Τι λένε 
τα στοιχεία;  Διότι ο καθένας από εμάς μπορεί να λέει ό,τι θέλει.  Τα στοιχεία τι λένε;  Τα στοιχεία λένε ότι τα 
κόμματα που έχουν υπερπροβολή σε ό,τι αφορά το τηλεοπτικό πρώτα σκέλος του Ραδιοφωνικού Ιδρύματος 
Κύπρου...  Υπάρχει αρνητικά δυσανάλογη παρουσία του ΔΗΣΥ και του ΑΚΕΛ σε σχέση με την εκλογική τους 
δύναμη.   

Α. ΝΕΟΦΥΤΟΥ: 

 Αδικούμαστε. 

ΑΝΤΡΟΣ ΚΥΠΡΙΑΝΟΥ: 

 Εννά σας πω ύστερα πού οδηγούμαστε, κύριε Νεοφύτου.  Εννά σας πω ύστερα πού οδηγούμαστε, γιατί 
εννά καταλήξω με τζιείνον.   

Α. ΝΕΟΦΥΤΟΥ: 

 Κύριε Κυπριανού, αστειευόμουν με τους συναδέλφους. 

ΑΝΤΡΟΣ ΚΥΠΡΙΑΝΟΥ: 

 Εντάξει.  Επειδή εννά καταλήξω με το πού οδηγούμαστε κυριολεκτικά... 

Α. ΜΙΧΑΗΛΙΔΗΣ: 

 “Αδικούμαστε”, είπε.   

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Παρακαλώ, παρακαλώ! 

ΑΝΤΡΟΣ ΚΥΠΡΙΑΝΟΥ: 

 Α, εντάξει.  Οκέι, απολογούμαι, κύριε Νεοφύτου.  “Αδικούμαστε” ήταν η λέξη.   

 Θετικά δυσανάλογη παρουσία των κομμάτων ΕΔΕΚ και Κινήματος Οικολόγων σε μεγαλύτερο βαθμό και 
ΔΗΚΟ και ΕΥΡΩΚΟ σε μικρότερο βαθμό και σε σχέση με την εκλογική τους δύναμη.   
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 Σε ό,τι αφορά το ραδιόφωνο τώρα.  Αρνητικά δυσανάλογη παρουσία του ΑΚΕΛ σε σχέση με την 
εκλογική του δύναμη.  Θετικά δυσανάλογη παρουσία των κομμάτων ΔΗΚΟ, ΕΔΕΚ και του Κινήματος 
Οικολόγων σε σχέση με την εκλογική τους δύναμη.  Παρουσία αναλογική της εκλογικής τους δύναμης όσον 
αφορά στα κόμματα ΔΗΣΥ και ΕΥΡΩΚΟ.  Και, επειδή άκουσα το σχόλιο του κ. Παπαδόπουλου προηγουμένως 
που έκαμε, όταν μιλούσε ο κ. Λαμάρης, ότι τάχατες «μα, καλά, οι εκπρόσωποι της κυβέρνησης πού πάνε;  Γιατί 
δεν τους συμπεριλαμβάνουν μέσα και τους εκπροσώπους της κυβέρνησης;»...  Βέβαια, όταν κυβερνούσαν 
άλλοι, ήταν άλλο η κυβέρνηση, άλλο το κόμμα και διερωτώμαι ειλικρινά, όταν λέει τους εκπροσώπους της 
κυβέρνησης, αν εννοεί και τον κ. Πασχαλίδη και τον κ. Πατσαλίδη και όλους τους υπόλοιπους, διότι ξέρουμε 
από ποιο κομματικό χώρο προέρχονταν αυτοί οι συγκεκριμένοι υπουργοί.   

 Βέβαια ο κ. Στυλιανίδης, το θυμούμαι, γιατί συζητούσαμε αυτό το ζήτημα από τα τότε που ήμουν 
πρόεδρος της επιτροπής Εσωτερικών, στην έκρηξή του είπε το εξής, που είναι απόλυτα, κατά την άποψή μου, 
λογικό:  «Υπάρχει κυριολεκτικά ασυδοσία στους ιδιωτικούς σταθμούς».  Παρουσιάζονται δελτία ειδήσεων με 
τρόπο που προσβάλλουν την ανθρώπινη αξιοπρέπεια και την πολιτική ζωή στον τόπο μας.  Κανένας δε 
νοιάστηκε για έναν απλούστατο λόγο:  Δεν τους αφορά· αφορά το Δημήτρη Χριστόφια και το ΑΚΕΛ· αυτούς 
βρίζουν, αυτούς προσβάλλουν με τον τρόπο που παρουσιάζουν τα δελτία ειδήσεων.  Γιατί να νοιαστεί ο 
οποιοσδήποτε από άλλο πολιτικό κόμμα, εφόσον εξυπηρετούνται οι στόχοι του; Θέλουμε να είμαστε ειλικρινείς 
και να μην είμαστε υποκριτές;  Να τα συζητήσουμε όλα αυτά τα ζητήματα και να πάρουμε αποφάσεις οι οποίες 
θα εξασφαλίζουν ότι δε θα μπορούν ούτε τα πολιτικά κόμματα να παρεμβαίνουν αλλά ούτε και οι όποιοι 
ιδιοκτήτες τηλεοπτικών σταθμών να καθορίζουν το πώς θα προβάλλονται οι διάφορες ειδήσεις.  Είσαστε 
έτοιμοι;   

 Εμείς είμαστε έτοιμοι πάντως για έναν τέτοιο διάλογο, για να αναβαθμίσουμε τη δημοκρατία στον τόπο 
μας.  Εάν λοιπόν τα δεδομένα είναι όπως τα έχω περιγράψει, κύριε Πρόεδρε, αγαπητοί συνάδελφοι, τότε ποιο 
είναι το πρόβλημα;  Εφόσον, αξιολογώντας αντικειμενικά το Ραδιοφωνικό Ίδρυμα Κύπρου, έχει βελτιωθεί η 
διαχείριση η οποία γίνεται και έχει βελτιωθεί η ποιότητα των προγραμμάτων του και σωστός προγραμματισμός 
υπάρχει, σωστές προτεραιότητες τίθενται, η αξιοκρατία έχει βελτιωθεί, ακελοκρατία δεν υπάρχει -και 
αποδεικνύεται από τα στοιχεία και όχι με βάση το τι λέει ο καθένας από εμάς- γιατί τότε λοιπόν αυτή η πολεμική 
ενάντια στο Ραδιοφωνικό Ίδρυμα Κύπρου;  Γιατί κάποιοι θέλουν να εξοντώσουν το Ραδιοφωνικό Ίδρυμα 
Κύπρου; 

 Ξέρετε, είμαστε τζι εμείς βουλευτές -είπα προηγουμένως ότι ήμουν και πρόεδρος της επιτροπής 
Εσωτερικών για χρόνια, όπως ήταν τζι ο Νίκος ο Κατσουρίδης για περισσότερα χρόνια από εμένα- ξέρουμε 
ποιες ήταν οι παρεμβάσεις που επιχειρούνταν να γίνουν πάνω μας από διάφορες κατευθύνσεις και ξέρουμε 
πώς τις αντιμετωπίζαμε.  Δικαιολογημένα λοιπόν γεννιέται το ερώτημα:  Μήπως κάποιοι θέλουν να 
εξυπηρετήσουν συμφέροντα ιδιωτικών σταθμών με όλη αυτή την πολεμική που ασκούν ενάντια στο 
Ραδιοφωνικό Ίδρυμα Κύπρου, εφόσον δεν υπάρχει υπόβαθρο πάνω στο οποίο να τεκμηριώσουν αυτή την 
πολεμική;  Το ένα είναι αυτό. 

 Δεύτερον, είναι δυστυχώς και οι προσωπικές εμπάθειες και κόντρες.  Και έχουμε παρακολουθήσει και 
τέτοιες.  Έχουμε ακούσει συνάδελφους να τοποθετούνται με τρόπο προσωπικό ενάντια σε δημοσιογράφους.  
Εμάς μας κατηγορείτε νυχθημερόν ότι θέλουμε να φιμώσουμε όποιον έσιει διαφορετική άποψη ’πού μας.  Μας 
βρίζετε καθημερινά, δε μας αφήνετε να μιλήσουμε, όταν ανοίξουμε το στόμα μας, για να τοποθετηθούμε για τα 
διάφορα ζητήματα, λέγοντας «ω, μα τούτο είναι του παρελθόντος, τζιείνον εν έπρεπε να το θίξετε καθόλου, 
έννεν έτσι τούτα τα ζητήματα».  Αλλά εσείς δεν έχετε καμία απολύτως δυσκολία να συγκρουστείτε δημόσια σε 
προσωπικό επίπεδο με δημοσιογράφους, θεωρώντας ότι με αυτό τον τρόπο υπηρετείτε την αντικειμενικότητα 
και τη δημοκρατία στον τόπο.  Αυτό είναι ό,τι χειρότερο μπορεί να συμβεί σ’ αυτό τον τόπο.  Εάν θέλουμε να 
συγκρουστούμε με πολιτικές που εκφράζονται από τα διοικητικά συμβούλια, να συγκρουστούμε, αλλά όχι σε 
προσωπικό επίπεδο με τους όποιους εργαζόμενους στον οποιοδήποτε χώρο εργασίας. 

 Το χειρότερο απ’ όλα -και είναι με τούτο που ήθελα να καταλήξω, κύριε Νεοφύτου, προηγουμένως- και 
εκείνο που τουλάχιστον εμένα με τρομάζει -το λέω με κάθε ειλικρίνεια- είναι η αντίληψη και η νοοτροπία που 
αναπτύχθηκε στην κυπριακή κοινωνία τα τελευταία χρόνια.  Όποιος δε συμμορφώνεται με τις υποδείξεις, 
όποιος δεν εναρμονίζεται πλήρως με τη δική μας την άποψη, τη δική μας τη θέση, όπως εμείς τη 
διατυπώνουμε, τότε θα τον υποχρεώσουμε να γονατίσει με άλλο τρόπο.  Εφόσον δε γονατίζει με τον κανονικό 
τρόπο, όπως τον θέλουμε εμείς να γονατίσει και να συμμορφωθεί πλήρως με τις δικές μας υποδείξεις, θα 
εύρουμε τρόπο να τον γονατίσουμε.  Αυτό είναι ό,τι χειρότερο μπορεί να συμβεί στον τόπο μας και δε συμβαίνει 
μόνο με το Ραδιοφωνικό Ίδρυμα Κύπρου. 

 Λυπούμαι να παρατηρήσω ότι η επιτροπή Οικονομικών με τον τρόπο που συμπεριφέρεται σε διάφορα 
ζητήματα...  Και δυστυχώς λυπούμαι, γιατί θα φύγω στη συνέχεια, ενώ υπάρχουν και άλλα θέματα στην 
ημερήσια διάταξη που δείχνουν πραγματικά την αλαζονεία κάποιων και την αντιδημοκρατική τους 
συμπεριφορά, την αντισυνταγματική τους συμπεριφορά.  Η επιτροπή Οικονομικών λοιπόν διεκδικεί ρόλο 
κυβέρνησης, διεκδικεί ρόλο εξουσίας, να καθορίζει η ίδια το τι θα αποφασίζουν τα διοικητικά συμβούλια των 
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διαφόρων ημικρατικών οργανισμών. Και επαναλαμβάνω ότι αυτό είναι ό,τι χειρότερο θα μπορούσε να συμβεί 
στον τόπο μας. 

 Εγώ θέλω να απευθυνθώ σε κάθε λογικό συνάδελφο, σε κάθε λογικό πολίτη της Κυπριακής 
Δημοκρατίας:  Έτσι θέλουμε να αναπτυχθεί η δημοκρατία στον τόπο μας;  Όποιοι έχουν διαφορετικές απόψεις 
από εμάς, από τη στιγμή που κάμνουν τη δουλειά τους μέσα στα πλαίσια που τους καθορίσαμε εμείς οι ίδιοι, 
αν δε συμμορφώνονται με αυτό που τους λέμε, θα πρέπει να γονατίσουν;  Αυτή δηλαδή είναι η επιδίωξή μας 
ως Βουλής των Αντιπροσώπων;  Έτσι θα αναβαθμίσουμε τη δημοκρατία εις τον τόπο μας, για την οποία όλοι 
μιλούμε και παραδίδουμε μαθήματα ο ένας εις τον άλλον; 

 Η δική μας η άποψη είναι ότι δεν είναι με αυτό τον τρόπο που αναβαθμίζεται η δημοκρατία στον τόπο 
μας.  Και, αν θέλουμε πραγματικά να αναβαθμίσουμε τη δημοκρατία στον τόπο μας, πρέπει να σεβόμαστε 
εκείνες τις παραμέτρους που εμείς οι ίδιοι καθορίζουμε και οι οποίες θα πρέπει να μας καθοδηγούν, όταν 
αξιολογούμε τους όποιους έχουν να ασκήσουν στο δικό τους το χώρο τη μια ή την άλλη μορφή εξουσίας, είτε 
πρόκειται για διοικητικά συμβούλια είτε πρόκειται για διευθύνσεις των διαφόρων ημικρατικών οργανισμών.  Και, 
επαναλαμβάνω, εμείς υποφέραμε και στο παρελθόν, αλλά και από τα στοιχεία φαίνεται ότι ούτε σήμερα έχουμε 
την προβολή για την οποία κατηγορούμαστε από διάφορους, αλλά αυτό ποτέ δε μας οδήγησε εις το να 
συμπεριφερθούμε με τρόπο εκδικητικό, με τρόπο που θα προκαλούσε προβλήματα στη συνέχιση της 
λειτουργίας της δημόσιας ραδιοτηλεόρασης. 

 Απολογούμαι ειλικρινά, κύριε Πρόεδρε, γιατί δε θα ακούσω τον αντίλογο από τους συναδέλφους, γιατί 
είμαι υποχρεωμένος να συναντήσω τον Έλληνα Πρωθυπουργό. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Αντιλαμβάνομαι ότι κάποια στιγμή θα πρέπει να ολοκληρωθεί η συζήτηση, αλλά, αν υπάρχουν ομιλητές, 
θα τους δώσω το λόγο με την παράκληση να είναι σύντομοι. 

 Να σημειώσουμε όλους τους ομιλητές, για να ξέρουμε πότε τελειώνουμε.  Ο κ. Αβέρωφ Νεοφύτου, 
παρακαλώ, ο κ. Κουτσού στη συνέχεια, ο κ. Μάριος Καρογιάν, ο κ. Βαρνάβα, ο κ. Κουλίας, ο κ. Νικόλας 
Παπαδόπουλος, ο κ. Σταύρος Ευαγόρου και ο κ. Άγγελος Βότσης, πολύ σύντομα. 

 Λοιπόν, ο κ. Αβέρωφ Νεοφύτου. 

Α. ΝΕΟΦΥΤΟΥ: 

 Κύριε Πρόεδρε, δε θα μιλούσα τώρα για τα θέματα της συζήτησης, γιατί είχα επιφυλάξει το δικαίωμά μου 
να αιτιολογήσω την ψήφο μου, η οποία θα είναι αρνητική, για τον προϋπολογισμό.  Ζητώ την άδεια του 
προεδρείου και την κατανόηση των συναδέλφων, λόγω της ανειλημμένης υποχρέωσης να έχουμε συνάντηση 
στις 6.30 μ.μ. με τον Έλληνα Πρωθυπουργό, να κάνω την αιτιολόγηση της καταψήφισης του προϋπολογισμού. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Παρ’ όλο που είναι παραβίαση του κανονισμού, άδεια δίδεται, διότι είναι τοποθέτηση επί θέματος αρχής.  

Α. ΝΕΟΦΥΤΟΥ: 

 Κύριε Πρόεδρε, τότε να θεωρηθεί η αιτιολόγηση ως τοποθέτηση επί θέματος αρχής. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Ορίστε. 

Α. ΝΕΟΦΥΤΟΥ: 

 Κύριε Πρόεδρε, είμαι υπέρ της κρατικής ραδιοτηλεόρασης, γι’ αυτό το λόγο ψηφίζω ενάντια στην 
κομματική και κυβερνητική ραδιοτηλεόραση.  Είμαι υπέρ του σωστού ρόλου της δημόσιας ραδιοτηλεόρασης 
που προβάλλει την έγκυρη, έγκαιρη και αντικειμενική ενημέρωση, που συμπληρώνει τα κενά της ιδιωτικής 
ραδιοτηλεόρασης και τις αδυναμίες της, που είναι πολλές, και προάγει τον πολιτισμό και την κουλτούρα της 
χώρας.  Γι’ αυτό και καταψηφίζω τις παρεμβάσεις, τη στρέβλωση και τον αθέμιτο ανταγωνισμό προς την 
ιδιωτική ραδιοτηλεόραση, ακόμα και στην κομματική ιδιωτική ραδιοτηλεόραση και αυτός ο αθέμιτος 
ανταγωνισμός γίνεται με τα υστερήματα των Κυπρίων φορολογουμένων. 

 Είμαι υπέρ της δημοσιονομικής εξυγίανσης στα δημόσια οικονομικά, γι’ αυτό και ψηφίζω κατά της 
διασπάθισης των πόρων των Κυπρίων πολιτών.  Είμαι υπέρ των εργαζομένων του Ραδιοφωνικού Ιδρύματος 
Κύπρου, γι’ αυτό και τάσσομαι ενάντια στο ρουσφέτι, την αναξιοκρατία, τις κοινωνικές ανισότητες.  Είναι γι’ 
αυτό το λόγο που τάσσομαι ενάντια στην άνιση και άδικη μεταχείριση και τη δημιουργία πολλών ταχυτήτων 
εργαζομένων στο Ραδιοφωνικό Ίδρυμα Κύπρου, προνομιούχων και μη. 

 Κύριε Πρόεδρε, λέχθηκε τις τελευταίες μέρες ότι θα πρέπει για λόγους κοινωνικής ευαισθησίας να 
ψηφιστεί ο προϋπολογισμός του ΡΙΚ.  Είναι για λόγους κοινωνικής ευαισθησίας που εγώ προσωπικά 
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καταψηφίζω τον προϋπολογισμό του ΡΙΚ.  Η κοινωνική ευαισθησία για μένα πρέπει να επεκτείνεται και να 
καλύπτει τους απροστάτευτους και όχι μόνο τους προστατευμένους.  Η κοινωνική ευαισθησία πρέπει να 
επιδεικνύεται στις 40 000 ανέργους και στο 80% των εργαζομένων του ιδιωτικού τομέα που βιώνουν την 
αβεβαιότητα του αύριο, αλλά και τις σημαντικές περικοπές των απολαβών τους και όχι να περιορίζεται αυστηρά 
στους ολίγους που έχουν διασφαλισμένη τη θέση εργασίας τους και εγγυημένες τις ικανοποιητικές απολαβές 
τους. 

 Κύριε Πρόεδρε, παρόμοιες κοινωνικές ευαισθησίες, περιοριζόμενες στους προστατευμένους, 
επικαλούνταν οι συνάδελφοί μας στην Ελλάδα για ολόκληρες δεκαετίες.  Είναι αυτές οι κοινωνικές ευαισθησίες, 
κατά την πολύ ταπεινή μου άποψη, που μετέτρεψαν σήμερα την Ελλάδα σε μια απέραντη κόλαση και 
απεύχομαι -το απεύχομαι ολόψυχα και με πολλή ειλικρίνεια- ο επόμενος Ιούλιος να μην είναι για την Κύπρο 
μας πιο μαύρος από τον περσινό και από προηγούμενους μαύρους Ιούληδες. 

 Κύριε Πρόεδρε, κλείνοντας, σημειώνω και το τελευταίο.  Λέχθηκε ότι πρέπει... 

Ν. ΚΑΤΣΟΥΡΙΔΗΣ: 

 Κύριε Πρόεδρε... 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Είναι τοποθέτηση επί θέματος αρχής. 

Ν. ΚΑΤΣΟΥΡΙΔΗΣ: 

 Επί θέματος αρχής το ότι κατέστρεψαν την Ελλάδα οι εργαζόμενοι και όχι... 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Α, καλά, καλά, εντάξει.  Λέχθηκαν διάφορα και πολλά, εντάξει. 

 Ορίστε, κύριε Νεοφύτου, ολοκληρώστε. 

Α. ΝΕΟΦΥΤΟΥ: 

 Λέχθηκε, κύριε Πρόεδρε, ότι πρέπει να αποφεύγονται οι ακρότητες.  Θέση ορθή και τετράγωνα λογική 
και συμφωνώ απόλυτα ότι σήμερα όσο ποτέ άλλοτε σ’ αυτούς τους δύσκολους καιρούς χρειάζεται η συναίνεση.  
Και εμείς το αποδείξαμε στην πράξη με τη στήριξη του πακέτου μέτρων για τη διάσωση της κυπριακής 
οικονομίας.  Σημειώνω όμως ότι η συνέπεια λόγων και πράξεων δεν είναι ακρότητα, αλλά κατά την ταπεινή μου 
άποψη αξιοπιστία.  Γι’ αυτό σήμερα πράττω αυτό που έπρατταν και έπραττε και η παράταξή μου τα τελευταία 
έξι χρόνια και γι’ αυτό καταψηφίζω τους προϋπολογισμούς του ΡΙΚ. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Ευχαριστώ. 

 Ο κ. Κατσουρίδης. 

Ν. ΚΑΤΣΟΥΡΙΔΗΣ: 

 Κύριε Πρόεδρε, είναι διαδικαστικό το θέμα, λυπούμαι.  Κανένας από όσους εμίλησαν, ανεξάρτητα από 
όσα είπαν, δεν ήταν εκτός του θέματος.  Το γιατί καταστράφηκε η Ελλάδα και αν η κοινωνική ευαισθησία των 
προστατευμένων τάχατές μου...  Δηλαδή πρέπει να προσθέσουμε τζιαι τούτους τωρά στους ανέργους, για να 
αποδείξουμε ότι είμαστε ευαίσθητοι για όλους;  Δε θα επιχειρηματολογήσω, δε θα απαντήσω, αλλά επιτέλους 
πρέπει να κρατούμε την τάξη.  Ήταν η μισή ομιλία εκτός θέματος. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Ευχαριστώ πολύ. 

 Κοιτάξτε, είναι μία συζήτηση η οποία εκτείνεται, όπως αντιλαμβάνεστε, σε διάφορες παραμέτρους... 

Ν. ΚΑΤΣΟΥΡΙΔΗΣ: 

 Μα, το Μαρί είναι παράμετρος; 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Και κρίνω τις τοποθετήσεις όλων με απόλυτη αντικειμενικότητα και αμεροληψία, ως καθορίζει το πλαίσιο 
καθηκόντων του Προέδρου του σώματος. 

 Ο κ. Μάριος Καρογιάν, παρακαλώ. 

Μ. ΚΑΡΟΓΙΑΝ: 
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 Κύριε Πρόεδρε,  

 Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, 

 Αν κάποιος ανατρέξει στα πρακτικά της Βουλής των προηγούμενων χρόνων, νομίζω, χωρίς καμιά 
δυσκολία θα επιβεβαιώσει ένα απλό πράγμα, ότι δηλαδή κάθε φορά, όταν συζητάμε τον προϋπολογισμό του 
ΡΙΚ και όχι μόνο, ως μια μόνιμη επωδό έχουμε αυτή την αντιπαράθεση, που για μένα τις πλείστες φορές είναι 
χωρίς καμιά ουσία.  Απλώς δίδεται η ευκαιρία στον καθένα να βγάλει τα απωθημένα του, να εκφράσει τις 
πικρίες του και βέβαια τα ουσιαστικά προβλήματα είναι εκεί, παραμένουν.  

 Είναι καιρός, νομίζω, να σοβαρευτούμε όλοι και ίσως να είναι και μία εξαίρεση σ’ ό,τι αφορά τη 
συζήτηση, όπως έγινε μέχρι σήμερα. 

(Θόρυβος στην αίθουσα) 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Παρακαλώ, ησυχία! 

Μ. ΚΑΡΟΓΙΑΝ: 

 Και το λέει κάποιος ο οποίος δεν μπορεί να κατηγορηθεί ούτε και το κόμμα του από κανέναν ότι ποτέ 
ήταν εναντίον της δημόσιας ραδιοτηλεόρασης.  Και ούτε βέβαια μπορεί να γίνει επίκριση από τον 
οποιονδήποτε ότι σε κρίσιμα κομβικά σημεία τόσο το κόμμα μου όσο και ο ίδιος προσπαθήσαμε να 
αποφύγουμε αντιθέσεις, συγκρούσεις που οδηγούσαν είτε σε αδιέξοδα είτε στο πραγματικό τίμημα ή το κόστος 
και τους εργαζομένους και τη δημόσια ραδιοτηλεόραση. 

 Και εξηγούμαι:  Τι ακούμε σήμερα και πολλές άλλες χρονιές;  Άσπρο-μαύρο.  Οι εκάστοτε κυβερνώντες 
και, για να το ξεκαθαρίσω μια και έξω, ο αναμάρτητος πρώτος τον λίθον βαλέτω. Και μιλώ και για το κόμμα μου 
από την ίδρυσή του όσες φορές διακυβέρνησε τον τόπο μέχρι σήμερα...  Τι θέλετε να σας πω δηλαδή;  Ότι το 
κόμμα μου δεν είχε κάμει λάθη;  Κάναμε.  Ότι οι συνθήκες τότε ήταν διαφορετικές;  Ήταν βέβαια!  Το ότι ήμαστε 
μια Δημοκρατία, ήμαστε μια πολιτεία που προσπαθούσε συνεχώς να εξελιχθεί;  Ότι δηλαδή τα δεδομένα τότε 
ήταν διαφορετικά με τα δεδομένα του σήμερα;  Τι προσπαθούμε να πείσουμε ο ένας τον άλλον; 

 Εμείς τότε ως κυβερνώντες και το κόμμα μας, ό,τι γινόταν στο ΡΙΚ, ερχόμασταν στη Βουλή και 
υπεραμυνόμασταν αυτού που γινόταν.  Και το αντίστροφο:  Η αντιπολίτευση ασκούσε κριτική σε αυτά που 
κάναμε.  Και βέβαια αυτό το γαϊτανάκι πάει και πάει και πάει.  Και το ερώτημα είναι «μέχρι πού».  Εγώ θα ʼθελα 
να ακούσω και άλλους να πουν «και εμείς έχουμε ευθύνη στο μέτρο που μας αναλογεί για τα κακώς έχοντα στο 
ΡΙΚ από την ίδρυσή του μέχρι σήμερα».  Γιατί κρυβόμαστε;  Ποιοι τα κάνουν όλα αυτά;  Όλοι οι άλλοι εκτός 
από εμάς;  Είναι εύκολη η επίκριση!  Είναι εύκολο να υπεραμύνεσαι δογματικά και να λες «επειδή κυβερνώ, ό,τι 
και να κάνω λάθος, έτσι είναι το σωστό».   

 Λοιπόν, είναι η ώρα που πρέπει να αποφασίσουμε:  Θα βλέπουμε πίσω ή θα βλέπουμε μπροστά;  Αν 
θέλουμε να βλέπουμε πίσω, εγώ λέω να έρθουμε και του χρόνου και κάθε χρόνο και να λέμε το ίδιο τραγούδι 
όλοι.  Αν όμως έχουμε τη βούληση και τη θέληση να αλλάξουμε αυτά που κρίνουμε όλοι, είτε στα πηγαδάκια 
είτε στις διάφορες συνομιλίες τις κατ’ ιδίαν είτε ακόμα στις διάφορες συγκεντρώσεις μας, κομματικές ή μη, ή 
στες διάφορες φιλικίστικές μας τοποθετήσεις, οι βουλευτές όλων των κομμάτων, ως κακώς έχοντα, εγώ 
συμφωνώ με την εισήγηση του Χρήστου του Στυλιανίδη να καθίσουμε, ναι, έντιμα, ειλικρινά, ντόπρα και να 
βάλουμε επί τάπητος τα ζητήματα που αφορούν ολόκληρη την ενημέρωση, και στη δημόσια και στην ιδιωτική 
ραδιοτηλεόραση, έτσι για να μην καμωνόμαστε και να φτάνουμε στο σημείο εκείνοι που επικρίνουν...  Και εγώ 
είμαι εξ εκείνων που συνεχίζουν να επικρίνουν τα κακώς έχοντα στο ΡΙΚ.  Από την άλλη πλευρά όμως δεν 
πρέπει ισοπεδωτικά να λέμε «επειδή επικρίνετε κάποια ζητήματα στο ΡΙΚ, σημαίνει ότι κατ’ ανάγκην 
προστατεύετε την ιδιωτική ραδιοτηλεόραση».  Έχει ρόλο σε μια πλουραλιστική σύγχρονη κοινωνία και η 
ιδιωτική ραδιοτηλεόραση και η δημόσια ραδιοτηλεόραση, αρκεί να υπάρχουν διαφανείς κανόνες, να υπάρχει 
ένα σύγχρονο μοντέλο λειτουργίας, για να ξέρει ο καθένας μέχρι πού μπορεί να φτάσει, μέχρι πού μπορεί να 
πάει και βέβαια πού καταστρατηγεί βασικές έννοιες και λειτουργίες ενός δημοκρατικού πολιτεύματος και 
λειτουργήματος, αν θέλουμε να είμαστε ειλικρινείς και έντιμοι και να μην κρύβουμε τα προβλήματα κάτω από το 
χαλί, κάνοντας ο καθένας τη δική του πολιτική, τη δική του κριτική και στο τέλος τα προβλήματα να είναι εκεί. 

 Αν με ρωτήσετε λοιπόν, ναι, η λογική που επικράτησε σήμερα είναι η λογική του άσπρου-μαύρου και 
εγώ θα εξηγήσω.  Όσον αφορά το διοικητικό συμβούλιο του ΡΙΚ, συσχετίζοντάς το με το ρόλο της Βουλής την 
τελευταία περίοδο -εμένα μου είναι συμπαθείς όλοι- οφείλω να πω ότι έκαμαν βήματα οι άνθρωποι.  Εγώ δεν 
είμαι ισοπεδωτικός.  Όμως, επειδή ακούστηκαν επικρίσεις κατά της Βουλής και επειδή, όταν ήμουν Πρόεδρος 
της Βουλής, πάλι σε ένα οριακό σημείο για το θέμα του προϋπολογισμού, που κινδύνευε πάλι να μην περάσει, 
εκάναμε λεπτούς χειρισμούς, τουλάχιστον για να επιτρέψουμε να γίνουν πράγματα, όταν οι προϋπολογισμοί 
ήταν της τάξης των €45 εκατομ. και βάλε...   
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 Οι ενστάσεις οι ποιοτικές, οι εποικοδομητικές από διάφορες πλευρές της Βουλής βοήθησαν στην 
προσπάθεια το ΡΙΚ να νοικοκυρευτεί;  Η απάντησή μου είναι “ναι”.  Εκείνες οι συζητήσεις, εκείνα τα πορίσματα, 
εκείνες οι δημιουργικές προτάσεις που τέθηκαν, έστω και με αυστηρό τρόπο, έδωσαν το έναυσμα στο 
διοικητικό συμβούλιο του ΡΙΚ να κάτσει, να προσπαθήσει να νοικοκυρέψει τον προϋπολογισμό, εξού και από 
τότε μέχρι σήμερα έχουμε περίπου €11 εκατομ. μείωση στα διάφορα έξοδα του ΡΙΚ.   

 Βέβαια η ποιότητα ενός ιδρύματος δε στηρίζεται μόνο στα πόσα εκατομμύρια δαπανώνται.  «Μπορεί το 
ΡΙΚ και σήμερα» -το είπε προηγουμένως ένας συνάδελφος του ΑΚΕΛ- «να διάγει μια καλή περίοδο».  Ακριβώς!  
Διάγει σε αρκετά πράγματα μια καλή περίοδο -και ας το πιστώσουμε και ας το θέσουμε μέσα στα θετικά- όμως 
εγώ λέω ότι διάγει αυτή την περίοδο με έναν προϋπολογισμό που δεν είναι της τάξης των €45 εκατομ. ή €48 
εκατομ. ή €50 εκατομ., αλλά που είναι της τάξης των €33 εκατομ. ή €32 εκατομ.  Τι σημαίνει λοιπόν;  Όταν 
δώσεις το πλαίσιο, όταν δώσεις το έναυσμα να γίνει μια σωστή, ποιοτική, αποτελεσματική δουλειά, τότε να 
κριθεί ο καθένας αν πραγματικά έκανε το καθήκον του.  Άρα λοιπόν, θεωρώ...  Και διαφωνώ με τους 
συναδέλφους που έχουν πει ότι οι κριτικές που ακούστηκαν την τελευταία περίοδο από πλευρές της Βουλής 
ήσαν στείρες, δεν είχαν αποτέλεσμα· είχαν αποτέλεσμα.   

 Θέλω επίσης επιπρόσθετα να πω ότι μέσα από τις συζητήσεις που έγιναν στη Βουλή και στις αρμόδιες 
επιτροπές και στην ολομέλεια υπήρξε ακόμη ένα θετικό στοιχείο.  Ποιο;  Το διοικητικό συμβούλιο μέσα από 
εισηγήσεις και προτάσεις μας -τονίζω το “μας”- τι έκανε;  Έκανε το δικό του πρόγραμμα το πενταετές και 
επιχείρησε να βάλει κάποιους σταθμούς, ένα πλαίσιο.  Αυτό είναι θετικό ή αρνητικό;  Αν αρχίσουμε τη συνήθη 
λογική “άσπρο-μαύρο”, εγώ σας λέω οι μεν θα λένε «είναι άσπρο», οι άλλοι θα λένε «είναι μαύρο».  Έγιναν 
βήματα λοιπόν.  Ας συνεχίσουμε αυτή τη δημιουργική δουλειά, όχι όμως να ισοπεδώνουμε αλλά ούτε και να 
ωραιοποιούμε.   

 Μιλώντας για το κόμμα μου, είπα προηγουμένως ότι πάντοτε στηρίζαμε ενεργά τη ραδιοτηλεόραση τη 
δημόσια.  Μας λένε:  «Είστε ενάντια στους εργαζομένους».  Γιατί;  Γιατί είμαστε ενάντια στους εργαζομένους;  
Εμείς ζητήσαμε ποτέ να αφαιρεθούν δικαιώματα από τον όποιο εργαζόμενο;  Ζητήσαμε ποτέ τον ιδρώτα, τον 
κόπο, το μόχθο του να τον καπηλευτεί ο οποιοσδήποτε;  Ζητήσαμε να απολυθεί ο οποιοσδήποτε;  Όμως 
ακούστε τη λογική, φίλοι του ΑΚΕΛ -και λυπούμαι γιατί το είπατε εσείς, λυπούμαι γι’ αυτό- ακούστε τώρα 
επιχείρημα που βάλατε, για να πείσετε ότι εμείς -μιλώ για το κόμμα μου, οι άλλοι ας μιλήσουν για τα δικά τους 
κόμματα- ότι εμείς, λέει, τάχατες αναβάλαμε για μια βδομάδα την ψήφιση του προϋπολογισμού, ότι 
φοβηθήκαμε ή καμφθήκαμε από τις πιέσεις και από τις φωνές που ακούγονταν από τους εργαζομένους, γι’ 
αυτό το λόγο είπαμε να το αναβάλουμε.   

 Επειδή λοιπόν ήμουν εισηγητής την περασμένη Πέμπτη, μέσα από το κλίμα το οποίο δημιουργήθηκε της 
σύγκρουσης, της αντιπαράθεσης, του άσπρου-μαύρου, που δεν οδηγούσε πούποτε, και, αν θυματοποιούσε 
κάποιους, ήταν τη δημόσια ραδιοτηλεόραση και τους εργαζομένους, σας λέω ότι δική μου εισήγηση ήταν, ναι, 
να αναβληθεί για μια βδομάδα η ψήφιση του προϋπολογισμού, γιατί σε περιόδους έντασης, σύγκρουσης, 
αντιπαράθεσης, που όλα είναι θολά, δε βγαίνει ποτέ κανένα καλό αποτέλεσμα.  Και, αντί αυτό να εκτιμηθεί, 
είναι και σημείο επίπληξης και επιτίμησης για το Δημοκρατικό Κόμμα.  Γι’ αυτό το λόγο λοιπόν, αν σήμερα 
συζητάμε για τον προϋπολογισμό του ΡΙΚ, αν σήμερα προσπαθούμε τις όποιες υπερβολές έχουν λεχθεί από 
όλες τις πλευρές να τις βάλουμε σε μια λογική διαδικασία, ας μη θεωρηθούμε υποκριτικά ότι είμαστε οι υπαίτιοι 
για αυτή την κατάσταση.   

 Θέλω λοιπόν να ξεκαθαρίσω ότι η τροπολογία, όπως την έχουμε καταθέσει, είναι μια τροπολογία 
σωστή, η οποία όμως κάνει ένα πράγμα:  Δεν αποκόπτει ωφελήματα και δικαιώματα,  αλλά σταυρώνει, πράγμα 
που σημαίνει τι;  Και τώρα θα εξηγήσω -και ευτυχώς που το λέω, γιατί είναι παρών και ο πρόεδρος του 
διοικητικού συμβουλίου του ΡΙΚ, και αυτά τα οποία λέω δημόσια τα λέω και κατ’ ιδίαν, γιατί έχω το θάρρος της 
γνώμης μου και δε φοβάμαι την όποια επίκριση από κανέναν ποτέ- τι είχα πει από την περασμένη Πέμπτη.  
Υπάρχει ένα ζήτημα, ναι.  Εκείνοι που θα πουν ότι δεν κάναμε παρεμβάσεις είτε από παλιά είτε και τώρα δε 
λένε την αλήθεια.  Παρεμβάσεις γινόντουσαν, γίνονται και θα γίνονται, αν δεν υπάρξουν θεσμικοί τρόποι 
διασφάλισης της αξίας, της ικανότητας και των εργαζομένων, αλλά και ευρύτερα του συνόλου, εκείνων που 
είναι συντελεστές και λειτουργοί της δημόσιας ραδιοτηλεόρασης.   

 Εγώ είχα πει λοιπόν την περασμένη Πέμπτη και το επαναλαμβάνω και τώρα -το είπα και στη συνάντηση 
με τον πρόεδρο του διοικητικού συμβουλίου του ΡΙΚ- ότι θα ʼθελα, επειδή οι καιροί έχουν αλλάξει, τα δεδομένα 
έχουν αλλάξει, εκτός αν αποφασίσαμε να είμαστε προσκολλημένοι σε αυτά που εμάθαμε για χρόνια, που 
στηρίξαμε καριέρες για διάφορα ζητήματα, η κυβέρνηση να κάνει μια δήλωση πολιτικής λέγοντας:  «Στις 
σύγχρονες συνθήκες το συμβούλιο του ΡΙΚ...».  Και δεν είναι καμία επιτίμηση για κανέναν από τους 
υφιστάμενους, που και το σεβασμό μου έχουν και την εκτίμησή μου έχουν, ανεξαρτήτως αν σε επιμέρους 
ζητήματα μπορεί να έχουμε διαφορετική προσέγγιση.  Αυτό όμως δεν ακυρώνει ούτε την προσωπικότητά τους 
ούτε βέβαια την όποια διάθεσή τους να συμβάλουν δημιουργικά.   

 Είπα λοιπόν η κυβέρνηση με μια δήλωση πολιτικής να πει ότι «κύριοι, επειδή έχουν αλλάξει πολλά σε 
ό,τι αφορά τον τόπο μας και τα διεθνή δεδομένα και επειδή είναι η ώρα να σταματήσουν κάποιοι να 



1839 

 

καλύπτονται ή να μην καλύπτονται πίσω από ζητήματα, με διαβούλευση με τα κόμματα και βέβαια επιλογή 
προσώπων πέραν πάσης αμφιβολίας σε ό,τι αφορά την ακεραιότητα ή, αν θέλετε, τη μη κομματική προσήλωσή 
τους»...  Μιλώ για την κρατική ραδιοτηλεόραση.  Να ξέρουν και οι εργαζόμενοι ότι όποιες επιλογές και 
αποφάσεις ληφθούν θα είναι στη βάση καθαρών αξιοκρατικών κριτηρίων.  Να καθησυχασθούν οι όποιες 
ανησυχίες των ενίοτε αντιπολιτευομένων την κυβέρνηση ή να διαβεβαιωθούν ότι οι όποιες αποφάσεις πολιτικής 
θα καθορίζονται στη βάση συγκεκριμένων, διαφανών, ξεκάθαρων αρχών και διαδικασιών χωρίς να 
υπεισέρχεται σε καμιά περίπτωση η όποια κομματική προτίμηση ή τοποθέτηση.  Δεν είμαστε μια χώρα 
αγγέλων και δε λειτουργούμε όλοι ως αδέκαστοι και πολλές φορές ως δίκαιοι κριτές, γιατί και τους υπαλλήλους 
και τους εργαζόμενους στο ΡΙΚ, όπως και σε κάθε ημικρατικό οργανισμό, αν τους ρωτήσετε, θα βρείτε δέκα 
που να σου λένε “καλά” και άλλους πενήντα να διαμαρτύρονται για το ότι έχουν παρεισφρήσει κομματικά 
ζητήματα ή άλλα.   

 Γι’ αυτό το λόγο λοιπόν κάνω την πρότασή μου.  Και βέβαια η στάση του δικού μου του κόμματος θα 
εξαρτηθεί και από τον τρόπο χειρισμού αυτού του θέματος.  Προς πίστη του ο πρόεδρος του διοικητικού 
συμβουλίου του ΡΙΚ είπε ότι θεωρεί σωστή αυτή την εισήγηση.  Ελπίζω εξίσου σωστή να τη δει και η 
κυβέρνηση και η αρμόδια Υπουργός Εσωτερικών.   

 Να πω και ένα τελευταίο όσον αφορά το τι είναι ειδήσεις και το τι δεν είναι ειδήσεις.  Ο συνάδελφος ο 
Άντρος Κυπριανού είπε:  «Ας μου υποδειχθεί μια φορά που εγώ έκανα παράπονο στο Ραδιοφωνικό Ίδρυμα 
Κύπρου».  Και εγώ δεν έχω λόγους να αμφισβητώ αυτά που έχει πει.  Λέω λοιπόν και εγώ με τη δική μου 
σειρά:  «Να μου ειπωθεί μια φορά που έχω τοποθετηθεί, έχω πει ή έχω εκφράσει παράπονο για τη μεταχείριση 
ή τον τρόπο προβολής πολλών ζητημάτων».  Δε θα βρεθεί ούτε μία περίπτωση που να έγινε αυτό.  Και αυτό 
είναι σε ένδειξη σεβασμού και προς το θεσμό, αλλά και προς τους λειτουργούς, με μια διαφορά όμως, αυτό 
πολλές φορές να οδηγήσει και στο άλλο άκρο, δηλαδή οι όποιοι επικεφαλής να κάνουν κατάχρηση της δικής 
τους εξουσίας… 

(Θόρυβος στην αίθουσα) 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ:  

 Παρακαλώ, κύριοι συνάδελφοι, σεβασμό στον ομιλητή! 

Μ. ΚΑΡΟΓΙΑΝ: 

 Μα, εγώ έτσι και αλλιώς θα τα πω αυτά που θέλω· δεν υπάρχει θέμα! 

(Γέλια) 

 Άρα λοιπόν, εγώ λέω ότι γι’ αυτό το λόγο θεωρώ ότι ο κάθε επικεφαλής είναι υπεύθυνος για τις όποιες 
πράξεις και επιλογές του.  Και βέβαια, όταν λέω “υπεύθυνος”, εννοώ όχι μόνο να παίρνει τα εύσημα, όταν τα 
δικαιούται, αλλά να τιμωρείται και για εκείνα που είναι έξω από το όποιο πλαίσιο ή υπερβολικά λειτουργώντας.   

 Εγώ θέλω να πω λοιπόν -και ας αποφασίσουμε όλοι σήμερα να δώσουμε σάρκα και οστά σε μια 
επιταγή των καιρών- να καθίσουμε ως διακομματική επιτροπή, να την ορίσουμε, να συζητήσουμε εφʼ όλης της 
ύλης και τότε να είστε βέβαιοι ότι θα δούμε και πολλά άλλα τρωτά του συστήματος και στην ιδιωτική 
ραδιοτηλεόραση και στη δημόσια ραδιοτηλεόραση που ίσως σήμερα, για διάφορους λόγους, να μη θέλουμε να 
τα πούμε. 

 Γι’ αυτό το λόγο λοιπόν…  Επειδή κάποιος αναφέρθηκε προηγουμένως στη μεταχείριση που έχει από τα 
ΜΜΕ, ε, δε νομίζω το δικό μου το κόμμα όλα αυτά τα χρόνια να είχε μια προνομιακή μεταχείριση από την 
ιδιωτική ή από τη δημόσια ραδιοτηλεόραση.  Και αν κάποιοι έχουν αμφιβολίες, εγώ είμαι έτοιμος σε μια 
δημόσια συζήτηση να θέσω σωρεία περιπτώσεων για το πόσο έχουν παραφραστεί, πώς έχουν παραχαραχτεί, 
πώς έχουν αλλοιωθεί και πώς έχουν μεταδοθεί θέσεις, απόψεις, προσεγγίσεις του δικού μου του κόμματος σε 
σχέση με το ευρύτερο πολιτικό ζήτημα ή και με επιμέρους ζητήματα. 

 Κλείνοντας, θέλω να πω:  Ας αφήσουμε πίσω τα τετριμμένα, ας αφήσουμε πίσω τις παρωχημένες 
νοοτροπίες, μια φορά ας μιλήσουμε ειλικρινά και έντιμα, μια φορά ας σταματήσουμε να κρυβόμαστε πίσω από 
σκοπιμότητες, γιατί είμαστε το κυβερνών ή το αντιπολιτευόμενο κόμμα.  Αν θέλουμε αυτός ο τόπος να πάει 
μπροστά, ας κρατήσουμε το μέτρο και το μέτρο δεν κρατιέται ή δεν πετυχαίνεται μόνο με χειροκροτήματα.  
Πολλές φορές, ναι, πρέπει να ασκήσεις την κριτική σου, να ασκήσεις και το δικό σου ελεγκτικό ρόλο, αν δεις ότι 
υπάρχουν δισταγμοί ή δυσπιστίες στο να προχωρήσουν σε εκείνα που θεωρούμε σωστά. 

 Γι’ αυτό το λόγο λοιπόν εμείς, ως Δημοκρατικό Κόμμα, θα υποστηρίξουμε την τροπολογία την οποία 
έχουμε συνδιαμορφώσει με το Κίνημα Σοσιαλδημοκρατών ΕΔΕΚ και πιστεύουμε ότι αυτή η τροπολογία επί του 
παρόντος είναι αρκετή.  Η μπάλα βρίσκεται στην πλευρά της κυβέρνησης, για να κάμει επιτέλους την κίνηση 
πολιτικής, έτσι που να υπάρχει και η έξωθεν καλή μαρτυρία ότι το συμβούλιο του ΡΙΚ λειτουργεί με την 
ποιότητα των ανθρώπων, με έναν τρόπο αμερόληπτο, σωστό, έντιμο, ειλικρινή έναντι των πάντων. 

 Σας ευχαριστώ. 
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ΠΡΟΕΔΡΟΣ:  

 Ευχαριστώ τον κ. Καρογιάν. 

Ν. ΤΟΡΝΑΡΙΤΗΣ: 

 Κύριε Πρόεδρε, επί της διαδικασίας. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ:  

 Ορίστε. 

Ν. ΤΟΡΝΑΡΙΤΗΣ: 

 Αν μπορεί βεβαίως να γίνει αποδεκτή η συγκεκριμένη εισήγηση, επειδή, από ό,τι βλέπω εδώ πέρα και 
στην κοινοβουλευτική μου ομάδα, θα ’θελαν διάφοροι και άλλοι συνάδελφοι να μιλήσουν, αν μπορούμε, να 
τοποθετηθεί το κάθε κόμμα σε σχέση με την τροπολογία και τον προϋπολογισμό και άμεσα να συμφωνήσουμε 
εδώ πέρα να εγγράψουμε στο Κεφάλαιο Τέταρτο το θέμα «ΡΙΚ και δημόσια και ιδιωτική ραδιοτηλεόραση», 
όπως το καθορίσει το σώμα… 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ:  

 Παρακαλώ, κύριε Τορναρίτη, υπάρχει διαδικασία για την εγγραφή θεμάτων… 

Ν. ΤΟΡΝΑΡΙΤΗΣ: 

 Ναι, είναι κυρίαρχο σώμα η Βουλή, κύριε Πρόεδρε. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ:  

 …συνεπώς, όταν έρθει η ώρα, θα μπορείτε να καταθέσετε την πρότασή σας. 

Ν. ΤΟΡΝΑΡΙΤΗΣ: 

 Εντάξει, επειδή όλους μας πιέζει ο χρόνος και αντιλαμβάνομαι… 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ:  

 Παρακαλώ!  Παρακαλώ!  Νομίζω ότι είναι σαφές το τι είπα.  Υπάρχει διαδικασία εγγραφής θεμάτων.  
Είμαστε στο κεφάλαιο της νομοθετικής εργασίας τώρα. 

Ν. ΤΟΡΝΑΡΙΤΗΣ: 

 Το αντιλαμβάνομαι απόλυτα, κύριε Πρόεδρε.  Είναι για να διευκολύνω τη διαδικασία. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ:  

 Το λαμβάνω υπόψη… 

Ν. ΤΟΡΝΑΡΙΤΗΣ: 

 Όπως πάμε εδώ πέρα, θα φτάσουμε τη νύχτα και δε θα… 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ:  

 …και θα ανταποκριθώ θετικά σε εισήγηση εγγραφής του θέματος στο Κεφάλαιο Τέταρτο.   

 Ο κ. Σταύρος Ευαγόρου.  Για να μιλήσετε επί της ουσίας ή επί διαδικαστικού θέματος; 

ΣΤ. ΕΥΑΓΟΡΟΥ: 

 Επί της διαδικασίας. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ:  

 Ορίστε. 

ΣΤ. ΕΥΑΓΟΡΟΥ: 

 Επειδή το θέμα του ΡΙΚ ή όσα ζητήματα αφορούν στο ΡΙΚ είναι εγγεγραμμένα ήδη στην επιτροπή 
Εσωτερικών, συμφωνώ μαζί σας ότι πρέπει να ακολουθηθεί η διαδικασία.  Απλά, επειδή από πλευράς 
Δημοκρατικού Συναγερμού έχουν προέλθει δύο προτάσεις, εκ των οποίων η πρόταση του κ. Στυλιανίδη, η 
οποία έγινε αποδεκτή και από τη δική μας την πλευρά, για τη δημιουργία μιας διακομματικής επιτροπής, και η 
οποία θα ασχοληθεί σε βάθος με αυτό το ζήτημα, εμείς δε θεωρούμε ότι είναι της ώρας η εγγραφή στο 
Κεφάλαιο Τέταρτο, παρ’ όλο που είναι δικαίωμα του κάθε συναδέλφου να το πράξει. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 
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 Εάν είναι εγγεγραμμένο στο Κεφάλαιο Τέταρτο, τότε θα επιληφθώ του θέματος και θα το συζητήσω με 
τους κοινοβουλευτικούς εκπροσώπους για την κατάλληλη ρύθμιση σε επίπεδο ολομέλειας. 

Ν. ΠΑΠΑΔΟΠΟΥΛΟΣ: 

 Κύριε Πρόεδρε... 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Έχει ζητήσει το λόγο ο κ. Κουτσού, κύριε Νικόλα, μετά είναι ο κ. Κουλίας, μετά είναι ο κ. Ευαγόρου, μετά 
είναι ο κ. Βότσης και σας έχω για δευτερολογία... 

Ν. ΠΑΠΑΔΟΠΟΥΛΟΣ: 

 Επί της διαδικασίας. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Επί της διαδικασίας.   

 Ο κ. Παπαδόπουλος. 

Ν. ΠΑΠΑΔΟΠΟΥΛΟΣ: 

 Κι εγώ θα συμφωνήσω ότι, εάν μπορέσουμε να συμφωνήσουμε ότι έχει εξαντληθεί το θέμα, ίσως θα 
έπρεπε να διακόψουμε εδώ.  Αν όμως θα συνεχίσουν οι τοποθετήσεις, επειδή ακριβώς έγιναν προσωπικές 
αναφορές και επί προσωπικού, κι εγώ θα ζητήσω άδεια να απαντήσω σε κάποια ζητήματα. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Ωραία! 

 Δεδομένου ότι υπάρχει εισήγηση, αν έχω καταλάβει ορθώς...  Κύριε Νικόλα Παπαδόπουλε, έχω 
καταλάβει ορθώς ότι έχετε υποβάλει εισήγηση, ώστε η συζήτηση του θέματος να θεωρηθεί εξαντληθείσα;  Εάν 
αυτή είναι η πρόταση, τότε θα θέσω το θέμα σε ψηφοφορία. 

(Μη ευκρινή σχόλια από τον κ. Νίκο Κουτσού) 

 Λυπούμαι, αγαπητέ μου Νίκο, εάν δεν είχε ομιλήσει ο κ. Συλλούρης καθόλου, θα έλεγα ότι είναι αδικία 
για το Ευρωπαϊκό Κόμμα... 

Ν. ΚΟΥΤΣΟΥ: 

 Ναι, αλλά η εισήγηση που ακούστηκε και που έγινε δεκτή και από τα τρία κόμματα είναι καινούρια και ο 
κ. Συλλούρης απουσιάζει.  Σε ένα λεπτό μόνο! 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Το ξέρω.  Όλοι μπορούν να μου πουν “ένα λεπτό”, αλλά είμαι υποχρεωμένος εκ των κανονισμών να 
θέσω την εισήγηση του κ. Νικόλα Παπαδόπουλου σε ψηφοφορία. 

 Ο κ. Σταύρος Ευαγόρου επί της διαδικασίας. 

ΣΤ. ΕΥΑΓΟΡΟΥ: 

 Επί της διαδικασίας, κύριε Πρόεδρε.  Νιώθω την ανάγκη, υιοθετώντας την εισήγηση του κ. 
Παπαδόπουλου, θεωρώ ότι θα έπρεπε, αφού δεν ακούστηκε η πλευρά του ΕΥΡΩΚΟ, να ακούσουμε και τον κ. 
Κουτσού. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Ακούστηκε ο κ. Συλλούρης. 

Ν. ΚΟΥΤΣΟΥ: 

 Ναι, αλλά σας επαναλαμβάνω, ο κ. Συλλούρης απουσιάζει από τη στιγμή που κατατέθηκε η πρόταση 
του κ. Στυλιανίδη, για την οποία το ΑΚΕΛ και... 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Κοιτάξτε, δε θα αποφασίσουμε εδώ επί της πρότασης του κ. Στυλιανίδη, όμως να εκφραστούν απόψεις, 
αν είναι επί αυτού του θέματος.  Θα παραπεμφθεί, όπως σας είπα, στη σύσκεψη των κοινοβουλευτικών 
εκπροσώπων, για να ρυθμιστεί το συγκεκριμένο θέμα.   

Ν. ΚΟΥΤΣΟΥ: 



1842 

 

 Ναι, αλλά... 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Εάν είναι επί αυτού, θα δώσω το λόγο σε σας και θα τον δώσω και στον κ. Κουλία, που είναι 
ανεξάρτητος βουλευτής, να πει την άποψή του και θέτω το θέμα σε ψηφοφορία για την ολοκλήρωση της 
συζήτησης.  Να θεωρηθεί περαιωθείσα η συζήτηση. 

 Ορίστε. 

Ν. ΚΟΥΤΣΟΥ: 

 Εγώ δεν είχα πρόθεση να μιλήσω, αλλά μετά από την εισήγηση που υπεβλήθη στην ολομέλεια για 
δημιουργία διακομματικής επιτροπής που θα μελετήσει το θέμα και αφού η πρόταση υπεβλήθη από το 
Συναγερμό, έγινε δεκτή από το ΑΚΕΛ και στη συνέχεια από το ΔΗΚΟ, θέλω να δηλώσω ότι είναι πάρα πολύ 
σωστή εισήγηση και γίνεται δεκτή και από μας, γι’ αυτό παρακαλούμε τον Πρόεδρο να αναλάβει πρωτοβουλία 
ή, αν το θεωρεί σκόπιμο, να βγει σήμερα ψήφισμα που να τον εξουσιοδοτεί να υλοποιηθεί αυτή η εισήγηση. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Δε χρειάζεται ψήφισμα. 

Ν. ΚΟΥΤΣΟΥ: 

 Εντάξει. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Θα προβώ σε ανακοίνωση, αν δεν υπάρχει οιαδήποτε ένσταση, ότι θα προχωρήσει ο σχηματισμός της 
συγκεκριμένης προταθείσας επιτροπής. 

 Ορίστε, κύριε Κουλία. 

 Παρακαλώ, από τη θέση σας.  Θα είστε σύντομος, αντιλαμβάνομαι. 

Ζ. ΚΟΥΛΙΑΣ: 

 Θα κάμω τρία λεπτά, Πρόεδρε. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Ορίστε. 

Ζ. ΚΟΥΛΙΑΣ: 

 Κύριε Πρόεδρε,  

 Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, 

 Καταρχάς, θέλω να καλωσορίσω τους υπαλλήλους του ΡΙΚ.  Πρώτη φορά είδα τόση μαζική 
προσέλευση!  Είναι καλά, κάθε φορά που έχουμε τέτοια συζήτηση, να έρχεστε, για να τα ακούτε από όλους 
τους συναδέλφους, διότι ξέρετε πολλά καλά εσείς ποιοι προβάλλονται, ποιοι εν προβάλλονται, πότε γυρίζετε 
έτσι τη μηχανή, πότε αλλιώς!  Έν’ πολλά καλή δουλειά και να ’ρχεστε πάντα!  Είναι η πρώτη φορά που ήρταν οι 
υπάλληλοι και, φαντάζομαι, είναι μέσα στα πλαίσια της αξιοκρατίας του διοικητικού συμβουλίου τούτο, να 
μαζέψει τους υπαλλήλους να μας τους φέρει εδώ.  Πολύ καλή δουλειά τούτη! 

 Θα σας φανεί παράξενο, αλλά θα ξεκινήσω από τον κ. Στυλιανίδη.  Κατά καιρούς πολλοί 
επαραπονιούνταν ’πού το ΡΙΚ και -θέλω να το διευκρινίσει, ελπίζω να μην είναι έτσι, αλλά, νομίζω, έν’ έτσι- 
ένας ’πού τους σπουδαίους παραπονούμενους ’πού το ΡΙΚ ήταν ο κ. Φερχόιγκεν, ο οποίος παραπονέθηκε 
γιατί δεν του επιτρέψαμε -και δεν ξέρω ποιος υπάλληλος του ΡΙΚ το έκαμε, θέλω να του δώσω συγχαρητήρια 
που δεν το επέτρεψε- να έρθει ο κύριος αυτός να μας εξηγήσει τι θα ψηφίζαμε.  Άκου! Ο Φερχόιγκεν ’πού τη 
Γερμανία! Ξέρετε πού είναι ο Φερχόιγκεν σήμερα; Είναι υπάλληλος στους Τούρκους. 

 Τούτων λεχθέντων, άκουσα μετά μεγάλης προσοχής τον πρόεδρο της επιτροπής Οικονομικών, για τον 
οποίο έχω απόλυτο σεβασμό και εκτίμηση, όπως και προς τα μέλη της επιτροπής, που καταβάλλουν μια 
δραματική προσπάθεια στους δίσεκτους χρόνους που περνούμε να μπουν σε μια τάξη τα οικονομικά.  Εν 
άκουσα καμιά απάντηση όμως εις τα όσα τετράγωνα επιχειρήματα έθεσε, να του εξηγηθεί γιατί ενήργησε το 
ΡΙΚ όπως ενήργησε.   

 Είπε ο φίλος μου ο Άντρος Κυπριανού...  Δεν ανέβηκα εδώ, για να απαντήσω στην ισορροπημένη θέση 
που ανέλυσε ο κ. Κατσουρίδης, αλλά άκουσα τον αγαπητό συνάδελφο Άντρο Κυπριανού να λέει ότι υποφέρουν 
από τα μέσα μαζικής ενημέρωσης!  Επειδή οι ειδικοί των μέσων μαζικής ενημέρωσης είναι οι συνάδελφοι απ’ 
εδώ, έχουν ράδιο, έχουν τηλεόραση, είναι καναλάρχες δηλαδή, έχουν εφημερίδες...  Μάλιστα, άκουσον 
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άκουσον!  Θυμάστε με τους διαμαρτυρόμενους εις το Προεδρικό Μέγαρο; Εγράφαν μου εμένα μέσα στη 
ΧΑΡΑΥΓΗ ότι εδέρναν μια κυρία τζιαι ξυλοκοπούσαν την τζιαι ήταν ο Κουλίας και δεν επήεν να την ποσπάσει!   
Άφοοι του Θεού, εν με ξέρετε; Γιατί εν με πήρατε ένα τηλέφωνο;  Και ήμουν απών.  Εν νομίζω να περιποιεί τιμή 
σε μια εφημερίδα. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Ναι, αλλά να μην ασχοληθούμε με τις εφημερίδες.  Τώρα μιλάμε για το ΡΙΚ. 

Ζ. ΚΟΥΛΙΑΣ: 

 Έν’ για το ΡΙΚ που μιλούμε, έν’ για τα μέσα μαζικής ενημέρωσης που διαμαρτύρετουν ο συνάδελφος ο 
Στυλιανίδης.   

 Δε με πήραν ένα τηλέφωνο να μου πουν «ήσουν παρών ή δεν ήσουν, κύριε;».  Νούσιμα πράματα τζιαι 
προκομμένα!  Έτσι λειτουργεί η δημοκρατία.  Επειδή μας κάμνουν μαθήματα για τη δημοκρατία! 

 Σ’ αυτά που αναφέρθηκε ο κ. Στυλιανίδης για τα υπόλοιπα μέσα…  Τα υπόλοιπα μέσα είναι εμείς που τα 
κάμαμε με νομοθεσία δική μας.  Αν στραβοπατούν, να φέρετε πρόταση νόμου, κύριοι -είσαστε τζιαι μεγάλη 
ομάδα- και, αν πείσετε και τους άλλους, να την περάσουμε.  Αλλά δεν μπορεί να κατηγορούνται...  Όπως είπε 
και ο Νικόλας Παπαδόπουλος, οι άλλοι λειτουργούν με €9 εκατομ., αυτοί θέλουν €50 εκατομ. και έχουν όλη 
αυτή την ακαταστασία που παρατηρείται. 

Γ. ΛΑΜΑΡΗΣ: 

 Με είντα όρους δουλεύκουν οι εργαζόμενοί τους; 

Ζ. ΚΟΥΛΙΑΣ: 

 Ε, να σας βάλουμε να τους κανονίσετε τζιαι τούτους, διότι εκανονίσατε ούλλα τα άλλα!   

 Άκουσα και τις νεοφανείς αντιλήψεις για το τι είναι αντικειμενικό και τι είναι υποκειμενικό και ο 
συνάδελφος ο Λαμάρης έκαμε μια σπουδαία ανάλυση για τον πόνο.  Δηλαδή, κύριοι, πρέπει να δείχνουμε μόνο 
τις χαρές;  Τους πόνους δε θα τους δείχνουμε; Τώρα κατάλαβα γιατί, όταν η Βουλή ψήφισε εναντίον του κ. 
Χριστόφια, η είδηση έπαιξε έβδομη.  Φαίνεται ήταν πολύς ο πόνος και ήταν να τον κολάσουμε εμείς!   

(Γέλια) 

 Τέτοιες φιλοσοφίες και αντιλήψεις!   

 Ακόμα θέλω να επισημάνω το εξής: Επειδή λεν -και το ακούω και από τον πρόεδρο του διοικητικού 
συμβουλίου του ΡΙΚ- ότι λειτουργούν όλα άψογα και με αξιοκρατία, όταν είπε ο Νικόλας Παπαδόπουλος ότι 
έκαμαν τρεις προαγωγές από την Κλίμακα Α4 στην Α8, δεν άκουσα καμιά απάντηση.  Αλλά θέλω να 
διερωτηθώ, επειδή είναι και απέναντί μου και ακούν, όταν στο TV PLUS επήραν δεκατέσσερα άτομα -και δεν 
έχω τίποτε με τους ανθρώπους που πήγαν στο ΡΙΚ, μπορεί να ήταν οι καλύτεροι και οι λαμπρότεροι 
δημοσιογράφοι- αλλά, διερωτώμαι, μέσα σε τούτα τα μέσα μαζικής ενημέρωσης οι φωστήρες της 
δημοσιογραφίας είναι μόνο στο PLUS, οι άλλοι δεν είχαν να πάρουν;  Θέλω μια απάντηση ειλικρινά, διότι 
επήγαν μαζικά.  Φυσικά, μπορεί να ήταν οικονομική δυσκολία και τους μετάφεραν, αλλά τους πληρώνει ο 
φορολογούμενος πολίτης.  Άρα, όταν μιλούμε για αξιοκρατία, πρέπει να είμαστε σωστοί. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Να ολοκληρώσουμε. 

Ζ. ΚΟΥΛΙΑΣ: 

 Ολοκληρώνω και με το εξής:  Δεν ξέρω πώς μετρά η Ραδιοτηλεόραση τα παράπονα για τα μεγάλα 
κόμματα ή για τα μικρά.  Ο καθένας σπίτι του έχει τηλεόραση, κύριε Πρόεδρε, και βλέπουμε πώς γίνεται η 
προβολή.  Άμα η κάμερα είναι στραμμένη στους συναδέλφους τους ΑΚΕΛ, μπορεί να μείνει πέντε λεπτά, αν 
πάει στο Συναγερμό, μπορεί να είναι μισό λεπτό ή στο Δημοκρατικό Κόμμα ή αλλού.  Άρα λοιπόν τούτα μπορεί 
να μεν τα μετρούμε, αλλά εσείς που τα προβάλλετε και κάθεστε και δαμαί ξέρετε πολλά καλά τι είναι που 
γίνεται.  Άρα λοιπόν η δημοκρατία είναι τρόπος ζωής. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Τούτων λεχθέντων, προχωρούμε με την ψηφοφορία για τον προϋπολογισμό του Ραδιοφωνικού 
Ιδρύματος Κύπρου του 2012.   

(Θόρυβος στην αίθουσα) 

 Παρακαλώ! 

 Παρακαλώ να ψηφίσουμε πρώτα για την τροπολογία των Οικολόγων. 
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Ν. ΠΑΠΑΔΟΠΟΥΛΟΣ: 

 Κύριε Πρόεδρε... 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Ορίστε, κύριε Νικόλα Παπαδόπουλε. 

Ν. ΠΑΠΑΔΟΠΟΥΛΟΣ: 

 Κύριε Πρόεδρε, επειδή κάπου μπορεί να χαθήκαμε μέσα από τη συζήτηση, μπορεί να μας ξεκαθαριστεί 
τουλάχιστον ποιες τροπολογίες έχουμε ενώπιόν μας, γιατί πρέπει να υπάρχει ακόμα μία τροπολογία που 
αφορά την παγοποίηση των προσλήψεων στο Ραδιοφωνικό Ίδρυμα Κύπρου;   

ΒΟΥΛΕΥΤΗΣ: 

 Ενσωματώθηκαν. 

Ν. ΠΑΠΑΔΟΠΟΥΛΟΣ: 

 Εντάξει. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Μου έχουν δοθεί τρεις αναθεωρημένες τροπολογίες και αντιλαμβάνομαι ότι αυτή που ισχύει είναι η 
τελευταία.   

 Άρα, πρώτα για την τροπολογία των Οικολόγων.  Έχετε ακούσει την τροπολογία, την έχει επεξηγήσει και 
ο κ. Περδίκης αναλυτικά. Η τροπολογία θεωρείται αναγνωσθείσα. 

(Η σχετική τροπολογία) 

Προτεινόμενη τροπολογία του κ. Γιώργου Περδίκη εκ μέρους του Κινήματος Οικολόγων 
Περιβαλλοντιστών 

 Γίνεται εισήγηση για τροποποίηση του δελτίου δαπανών του προϋπολογισμού του Ραδιοφωνικού 
Ιδρύματος Κύπρου για το 2012, με την ένθεση της ακόλουθης σημείωσης έναντι του Άρθρου 220, “Αμοιβή 
Προέδρου και Μελών, Οδοιπορικά και άλλα έξοδα Δ.Σ.”, του Κεφαλαίου 2, “Γενικά Έξοδα και Υπηρεσίες” - 
(€16.000): 

 «Ουδεμία δαπάνη δύναται να διενεργηθεί για ποσό που υπερβαίνει το ένα δεύτερο της πρόνοιας που 
περιλαμβάνεται στο άρθρο αυτό χωρίς να ενημερώνεται εκ των προτέρων η Κοινοβουλευτική Επιτροπή 
Οικονομικών και Προϋπολογισμού και να εξασφαλίζεται η γραπτή συγκατάθεσή της.». 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Συνεπώς, πόσοι ψηφίζουν υπέρ της τροπολογίας που έχει καταθέσει ο κ. Περδίκης εκ μέρους των 
Οικολόγων Περιβαλλοντιστών; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Ένας, κύριε Πρόεδρε. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Εναντίον; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Σαράντα δύο, κύριε Πρόεδρε. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Αποχές; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Δύο, κύριε Πρόεδρε. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Με μία ψήφο υπέρ, σαράντα δύο ψήφους εναντίον και δύο αποχές, η τροπολογία απορρίπτεται.   

 Τώρα ερχόμαστε στην τροπολογία που έχει κατατεθεί από κοινού από το Δημοκρατικό Κόμμα και το 
Κίνημα Σοσιαλδημοκρατών ΕΔΕΚ.  Επίσης έχει επεξηγηθεί τόσο από βουλευτές του Δημοκρατικού Κόμματος 
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όσο και από βουλευτές του Κινήματος Σοσιαλδημοκρατών ΕΔΕΚ.  Συνεπώς, γνωρίζετε τις πρόνοιες αυτής της 
τροπολογίας και σας καλώ τώρα να ψηφίσετε. 

Γ. ΠΕΡΔΙΚΗΣ: 

 Είναι δύο, κύριε Πρόεδρε. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Με συγχωρείτε; 

Γ. ΠΕΡΔΙΚΗΣ: 

 Είναι δύο οι τροπολογίες. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Ναι, ναι.   

 Η πρώτη τροπολογία, παρακαλώ. 

Γ. ΠΕΡΔΙΚΗΣ: 

 H μία αφορά τις θέσεις και η άλλη αφορά τις δαπάνες. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Ναι, και θα ψηφιστούν ξεχωριστά. 

 Ο γραμματέας παρακαλώ να διαβάσει μία μία τις τροπολογίες. 

 Πρώτη τροπολογία. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

Γίνεται εισήγηση για τροποποίηση του άρθρου 6 του νομοσχεδίου ως ακολούθως: 

«Απαγόρευση 
πλήρωσης κενών 
θέσεων. 

6.  Απαγορεύεται η πλήρωση οποιασδήποτε θέσης πρώτου διορισμού, πρώτου διορισμού 
και προαγωγής και θέσης προαγωγής κατά τη διάρκεια της περιόδου που λήγει την 31η 
Δεκεμβρίου 2012 η οποία περιλαμβάνεται στον παρόντα Νόμο και η οποία θα κενωθεί ή 
είναι κενή κατά την ημερομηνία έναρξης της ισχύος του παρόντος Νόμου, ανεξαρτήτως αν 
έχει αρχίσει η διαδικασία πλήρωσής της, εκτός εάν ενημερωθεί εκ των προτέρων η 
Κοινοβουλευτική Επιτροπή Οικονομικών και Προϋπολογισμού και εξασφαλιστεί η γραπτή 
συγκατάθεσή της.». 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Κύριε Νικολαΐδη... 

Ν. ΝΙΚΟΛΑΪΔΗΣ: 

 Κύριε Πρόεδρε, έχω την εντύπωση ότι υπάρχει μία παρεξήγηση.  Μία είναι η τροπολογία.   

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Υπάρχουν δύο άρθρα της τροπολογίας. 

Ν. ΝΙΚΟΛΑΪΔΗΣ: 

 Η τροπολογία την οποία διαβάζετε τώρα ως πρώτη τροπολογία έχει πρόνοιες οι οποίες ενσωματώθηκαν 
εις την κύρια τροπολογία, την οποία έχετε μπροστά σας με επικεφαλίδα “Διορθωμένο κείμενο τροπολογίας”. 

Γ. ΠΕΡΔΙΚΗΣ: 

 Είναι δύο ξεχωριστά θέματα. 

Ν. ΝΙΚΟΛΑΪΔΗΣ: 

 Έχει ενσωματωθεί, Γιώργο μου. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Το πρώτο είναι η απαγόρευση πλήρωσης θέσεων και το άλλο είναι το σταύρωμα. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Λοιπόν, επί της πρώτης τροπολογίας.  Πόσοι ψηφίζουν υπέρ; 
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ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Είκοσι οκτώ, κύριε Πρόεδρε. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Εναντίον; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Δεκαέξι, κύριε Πρόεδρε. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Αποχές; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Καμία, κύριε Πρόεδρε. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Με είκοσι οκτώ ψήφους υπέρ, δεκαέξι εναντίον και καμία αποχή, η πρώτη τροπολογία που έχει 
κατατεθεί από πλευράς Δημοκρατικού Κόμματος και Κινήματος Σοσιαλδημοκρατών ΕΔΕΚ εγκρίνεται. 

 H δεύτερη τροπολογία.   

 Παρακαλώ το γραμματέα να τη διαβάσει. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

Γίνεται εισήγηση για τροποποίηση του Πρώτου Πίνακα-Δελτίο Δαπανών 2012 με την ένθεση της 
ακόλουθης σημείωσης έναντι όλων των άρθρων όλων των κεφαλαίων αυτού: 

«Ουδεμία δαπάνη δύναται να διενεργηθεί από το άρθρο αυτό για ποσό που υπερβαίνει τα πέντε 
δωδέκατα (5/12) της συνολικής πρόνοιας χωρίς να ενημερώνεται εκ των προτέρων η Κοινοβουλευτική 
Επιτροπή Οικονομικών και Προϋπολογισμού και να εξασφαλίζεται η γραπτή συγκατάθεσή της.». 

(Από την εν λόγω σημείωση εξαιρούνται από το Κεφάλαιο 01-Αποδοχές Προσωπικού τα άρθρα 102, 
107, 120, 121, 122, 124, 125, 126, 127, 129, 130,  από το Κεφάλαιο 03-Έξοδα Προγραμμάτων τα άρθρα 
300, 312 και 390, καθώς και το συνολικό ποσό που αφορά τη μετάδοση των Ολυμπιακών Αγώνων 2012 
και από το Κεφάλαιο 20-Κεφαλαιουχικές Δαπάνες το ποσό που αφορά την αγορά εξοπλισμού για 
κάλυψη των αναγκών κατά την κυπριακή Προεδρία του Συμβουλίου της Ευρωπαϊκής Ένωσης.) 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Πόσοι ψηφίζουν υπέρ; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Είκοσι επτά, κύριε Πρόεδρε. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Εναντίον; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Δεκαεπτά, κύριε Πρόεδρε. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Αποχές; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Ουδεμία. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Με είκοσι επτά ψήφους υπέρ, δεκαεπτά εναντίον και καμία αποχή, η δεύτερη τροπολογία του ΔΗΚΟ και 
της ΕΔΕΚ εγκρίνεται. 

 Τώρα ερχόμαστε στη δεύτερη ανάγνωση του νομοσχεδίου. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Προοίμιο.  Συνοπτικός τίτλος.  Άρθρο 1. 
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 Έγκριση πληρωμής από το Ταμείο του Ραδιοφωνικού Ιδρύματος Κύπρου ποσού ύψους €42.423.160 για 
τη χρήση του έτους που λήγει την 31η Δεκεμβρίου 2012.  Άρθρο 2. 

 Ειδίκευση των ποσών που θα δαπανηθούν.  Άρθρο 3. 

 Χρησιμοποίηση του περισσεύματος ορισμένων άρθρων για την κάλυψη του ελλείμματος άλλων άρθρων 
κάτω από το ίδιο Κεφάλαιο.  Άρθρο 4. 

 Δημιουργία και κατάργηση θέσεων.  Άρθρο 5. 

 Απαγόρευση πλήρωσης κενών θέσεων.  Άρθρο 6. 

 Απαγόρευση προσλήψεων για την κάλυψη έκτακτων αναγκών.  Άρθρο 7. 

 Λειτουργοί που ασκούν έλεγχο πάνω στα κονδύλια.  Άρθρο 8. 

 Λειτουργοί υπεύθυνοι για την είσπραξη των εσόδων.  Άρθρο 9. 

 Απαγόρευση διενέργειας δαπάνης.  Άρθρο 10. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Πόσοι ψηφίζουν υπέρ των άρθρων 1 έως 10; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Σαράντα πέντε, κύριε Πρόεδρε. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Εναντίον; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Ουδείς. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Αποχές; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Καμία. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Τα άρθρα 1 έως 10 εγκρίνονται. 

 Τρίτη ανάγνωση. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 O παρών Νόμος θα αναφέρεται ως ο περί Προϋπολογισμού του Ραδιοφωνικού Ιδρύματος Κύπρου του 
2012 Νόμος του 2012. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Πόσοι ψηφίζουν υπέρ του νομοσχεδίου; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Σαράντα πέντε, κύριε Πρόεδρε. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Εναντίον; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Ουδείς. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Αποχές; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Καμία. 
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ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

(Κτυπά τη σφύρα.) 

 Ομόφωνα λοιπόν η Βουλή των Αντιπροσώπων ψηφίζει το νομοσχέδιο που αφορά στον προϋπολογισμό 
του ΡΙΚ σε νόμο με τις τροπολογίες που έχουν ήδη εγκριθεί. 

 Θέλω να σας πληροφορήσω, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, ότι κατόπιν παρακλήσεως τριών 
τουλάχιστον κοινοβουλευτικών ομάδων προτείνεται η αναβολή της σημερινής συνεδρίας του σώματος για 
αύριο, μετά την κατάθεση της ομιλίας του Πρωθυπουργού της Ελλάδας κ. Λουκά Παπαδήμου, που θα 
βρίσκεται, όπως ξέρετε, εδώ στη Βουλή.  Όμως υπάρχει, αντιλαμβάνομαι, ένα εκ των εκκρεμούντων 
νομοσχεδίων το οποίο πρέπει να τοποθετηθεί ενώπιον του σώματος, γιατί λήγουν κάποιες προθεσμίες. 

 Ο κ. Λαμάρης. 

Γ. ΛΑΜΑΡΗΣ: 

 Κύριε Πρόεδρε, κατ’ ακρίβειαν είναι τρία συνδεδεμένα, διότι πρέπει να δημοσιευτούν μαζί.  Είναι στην 
ίδια νομοθεσία.  Εκρίναμε από το Κεφάλαιο Δεύτερο ως κατεπείγοντα... 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Πέστε μου τον αριθμό. 

Γ. ΛΑΜΑΡΗΣ: 

 Είναι το υπ’ αριθμόν 5 θέμα στην κατάθεση, «Ο περί Ρυθμίσεως Οδών και Οικοδομών 
(Τροποποιητικός) (Αρ. 3) Νόμος του 2012», πρόταση νόμου, είναι το υπ’ αριθμόν 6 θέμα στην κατάθεση, «Ο 
περί Πολεοδομίας και Χωροταξίας (Τροποποιητικός) Νόμος του 2012», επίσης πρόταση νόμου, που αφορά το 
ίδιο ζήτημα, είναι για την πολεοδομική αμνηστία, και το υπ’ αριθμόν 16 θέμα στην ημερήσια... 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Τώρα, γιατί βλέπω εδώ ότι τα θέματα υπ’ αριθμόν 5 και 6 δεν είναι έτοιμα; 

Γ. ΛΑΜΑΡΗΣ: 

 Όχι, στα πλαίσια του Κεφαλαίου Δεύτερου τα κηρύξαμε σήμερα κατεπείγοντα. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 A, ωραία! 

Γ. ΛΑΜΑΡΗΣ: 

 Είναι τα θέματα υπ’ αριθμόν 5 και 6 από την κατάθεση και από την ημερήσια διάταξη το υπ’ αριθμόν 16. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Ωραία!  Προχωρούμε λοιπόν στα υπ’ αριθμόν 5 και 6 θέματα, που έχουν κοινή έκθεση και 
τιτλοφορούνται «Ο περί Ρυθμίσεως Οδών και Οικοδομών (Τροποποιητικός) (Αρ. 3) Νόμος του 2012» και «Ο 
περί Πολεοδομίας και Χωροταξίας (Τροποποιητικός) Νόμος του 2012».  Η έκθεση θεωρείται αναγνωσθείσα. 

(Η σχετική έκθεση) 

Έκθεση της Κοινοβουλευτικής Επιτροπής Εσωτερικών για τις προτάσεις νόμου «Ο περί Ρυθμίσεως 
Οδών και Οικοδομών (Τροποποιητικός) (Αρ. 3) Νόμος του 2012» και «Ο περί Πολεοδομίας και 

Χωροταξίας (Τροποποιητικός) Νόμος του 2012» 

Παρόντες: 

 Γιάννος Λαμάρης, πρόεδρος  Σοφοκλής Φυττής 

 Στέλλα Μισιαούλη Δημητρίου Φειδίας Σαρίκας 

 Χρίστος Μέσης Δημήτρης Συλλούρης 

 Ανδρέας Κυπριανού Γιώργος Περδίκης 

 Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Εσωτερικών μελέτησε αυθημερόν τις πιο πάνω προτάσεις νόμου, οι 
οποίες κατατέθηκαν στη Βουλή στις 5 Απριλίου 2012 από το βουλευτή κ. Γιάννο Λαμάρη εκ μέρους της 
Κοινοβουλευτικής Επιτροπής Εσωτερικών και κηρύχθηκαν επείγουσες.  Στη συνεδρίαση αυτή κλήθηκαν και 
παρευρέθηκαν ενώπιον της επιτροπής εκπρόσωποι του Υπουργείου Εσωτερικών και του Γραφείου του 
Γενικού Εισαγγελέα της Δημοκρατίας. 
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 Σκοπός της πρώτης υπό αναφορά πρότασης νόμου είναι η τροποποίηση του περί Ρυθμίσεως Οδών και 
Οικοδομών Νόμου, ώστε αφενός η καθοριζόμενη προθεσμία υποβολής αίτησης με σκοπό την έκδοση 
πιστοποιητικού έγκρισης για παρατυπίες σε υφιστάμενη οικοδομή ή σε υπό δημιουργία οικόπεδο στον 
Υπουργό Εσωτερικών εντός τριών ετών από την ημερομηνία εφαρμογής των προσωρινών διατάξεων, που 
ενσωματώθηκαν στην υπό τροποποίηση βασική νομοθεσία τον περασμένο Απρίλιο στα πλαίσια της 
πολεοδομικής αμνηστίας, να παραταθεί μέχρι την 31η Δεκεμβρίου 2014 και αφετέρου η καθοριζόμενη στην υπό 
τροποποίηση βασική νομοθεσία προθεσμία υποβολής δήλωσης πρόθεσης για την υποβολή της εν λόγω 
αίτησης να παραταθεί μέχρι την 31η Οκτωβρίου 2012, αντί να ισχύει μέχρι την 6η Απριλίου 2012.   

 Σκοπός της δεύτερης υπό αναφορά πρότασης νόμου είναι η τροποποίηση του περί Πολεοδομίας και 
Χωροταξίας Νόμου, έτσι ώστε: 

1. η καθοριζόμενη προθεσμία υποβολής αίτησης με σκοπό την έκδοση πιστοποιητικού έγκρισης για 
παρατυπίες σε υφιστάμενη οικοδομή ή σε υπό δημιουργία οικόπεδο στον Υπουργό Εσωτερικών εντός 
τριών ετών από την ημερομηνία εφαρμογής των προσωρινών διατάξεων, που ενσωματώθηκαν στην 
υπό τροποποίηση βασική νομοθεσία τον περασμένο Απρίλιο στα πλαίσια της πολεοδομικής αμνηστίας, 
να παραταθεί μέχρι την 31η Δεκεμβρίου 2014, 

2. η καθοριζόμενη στην υπό τροποποίηση βασική νομοθεσία προθεσμία υποβολής δήλωσης πρόθεσης για 
την υποβολή της εν λόγω αίτησης να παραταθεί μέχρι την 31η Οκτωβρίου 2012, αντί να ισχύει μέχρι την 
6η Απριλίου 2012, 

3. το προτεινόμενο, μειωμένο κατά 20%, ύψος του αντισταθμίσματος που θα καταβάλλεται για την έκδοση 
πιστοποιητικού μη εξουσιοδοτημένων εργασιών να παραχωρείται στις περιπτώσεις που οι αιτήσεις για 
έκδοση του εν λόγω πιστοποιητικού θα υποβάλλονται μέχρι την 31η Δεκεμβρίου 2012, αντί κατά τον 
πρώτο χρόνο εφαρμογής των προσωρινών διατάξεων, που ενσωματώθηκαν στην υπό τροποποίηση 
βασική νομοθεσία τον περασμένο Απρίλιο, και το προτεινόμενο, μειωμένο κατά 10%, ύψος του 
αντισταθμίσματος που θα καταβάλλεται για τον ίδιο σκοπό να παραχωρείται στις περιπτώσεις που οι 
αιτήσεις για έκδοση του εν λόγω πιστοποιητικού θα υποβάλλονται μέχρι την 31η Δεκεμβρίου 2013. 

 Σύμφωνα με την αιτιολογική έκθεση που συνοδεύει τις υπό αναφορά προτάσεις νόμου, οι προτεινόμενες 
ρυθμίσεις κρίνονται σκόπιμες, ώστε να παρασχεθεί η δυνατότητα σε μεγαλύτερο αριθμό επηρεαζόμενων 
πολιτών/αγοραστών, οι οποίοι έχουν βρεθεί σε αδιέξοδο αναφορικά με την έκδοση τίτλου για ιδιοκτησίες που 
έχουν αγοράσει και τη μεταβίβαση των εν λόγω ιδιοκτησιών επ’ ονόματί τους, να ασκήσουν τα δικαιώματά τους 
που απορρέουν από το ισχύον νομοθετικό πλαίσιο που αφορά την πολεοδομική αμνηστία, με σκοπό την 
ταχεία και απλοποιημένη νομιμοποίηση παρατυπιών σε υφιστάμενες αναπτύξεις. 

 Όπως είναι γνωστό, η προθεσμία υποβολής δήλωσης πρόθεσης για την υποβολή αίτησης με σκοπό τη 
νομιμοποίηση παρατυπιών σε υφιστάμενες αναπτύξεις, όπως αυτή είχε καθοριστεί στις προσωρινές διατάξεις, 
που ενσωματώθηκαν στις υπό τροποποίηση βασικές νομοθεσίες τον περασμένο Απρίλιο στα πλαίσια της 
πολεοδομικής αμνηστίας, η οποία έληγε στις 7 Οκτωβρίου 2011, έχει ήδη παραταθεί μέχρι τις 6 Απριλίου 2012 
με την ψήφιση ανάλογων προτάσεων νόμου.  Περαιτέρω, όπως είναι γνωστό, η Βουλή των Αντιπροσώπων 
στη σημερινή συνεδρία της προωθεί για ψήφιση άλλη πρόταση νόμου για την τροποποίηση του περί 
Ρυθμίσεων Οδών και Οικοδομών Νόμου, στην οποία περιλαμβάνεται ανάλογη ρύθμιση με αυτή που 
προτείνεται με τη δεύτερη υπό αναφορά πρόταση νόμου σχετικά με τη μείωση του ύψους του 
αντισταθμίσματος που θα καταβάλλεται ανάλογα με το χρόνο υποβολής των σχετικών αιτήσεων για την έκδοση 
πιστοποιητικού έγκρισης για υφιστάμενες οικοδομές με παρατυπίες. 

 Εισάγοντας τις πιο πάνω προτάσεις νόμου στην επιτροπή, ο κ. Γιάννος Λαμάρης, εκ των εισηγητών 
τους, δήλωσε πως η περαιτέρω επέκταση των καθοριζόμενων στις υπό τροποποίηση βασικές νομοθεσίες 
προθεσμιών κρίνεται αναγκαία λόγω του μικρού αριθμού δηλώσεων πρόθεσης που έχουν υποβληθεί μέχρι 
σήμερα, οι οποίες ανέρχονται περίπου στις 10 000, για νομιμοποίηση παρατυπιών σε υφιστάμενες αναπτύξεις 
σε σχέση με το συνολικό αριθμό των υφιστάμενων αναπτύξεων για τις οποίες δεν έχει εκδοθεί 
εκσυγχρονισμένος τίτλος ιδιοκτησίας, με βάση τα στοιχεία του Υπουργείου Εσωτερικών.  Περαιτέρω, ο ίδιος 
επισήμανε την ανάγκη καλύτερης πληροφόρησης του κοινού για το θεσμό της πολεοδομικής αμνηστίας και τις 
δυνατότητες που αυτός παρέχει. 

 Ο εκπρόσωπος του Υπουργείου Εσωτερικών δήλωσε ότι το υπουργείου του διαφωνεί με την παράταση 
των προθεσμιών για σκοπούς πολεοδομικής αμνηστίας.  

 Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Εσωτερικών, αφού έλαβε υπόψη όλα όσα τέθηκαν ενώπιόν της, ομόφωνα 
εισηγείται στην ολομέλεια του σώματος την ψήφιση των υπό αναφορά προτάσεων νόμου σε νόμους, 
τονίζοντας την ανάγκη καλύτερης ενημέρωσης του κοινού για το θεσμό της πολεοδομικής αμνηστίας. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Λοιπόν, υπάρχει κάποιος που θέλει να τοποθετηθεί επί θέματος αρχής;  
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 Δεν υπάρχει. 

ΑΝΔΡΕΑΣ ΚΥΠΡΙΑΝΟΥ: 

 Κύριε Πρόεδρε, κοιτάξτε και λίγο πιο δεξιά. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Ορίστε. 

ΑΝΔΡΕΑΣ ΚΥΠΡΙΑΝΟΥ: 

 Συμφωνούμε, κύριε Πρόεδρε, με την ψήφιση των προτάσεων νόμου.  Να πούμε όμως ότι οι νόμοι για 
την πολεοδομική αμνηστία δεν έχουν αποδώσει τα αναμενόμενα και μόνο 10 000 από τις 130 000 περίπου 
οικοδομών που δεν έχουν πιστοποιητικό τελικής έγκρισης...  Μόνο γι’ αυτές τις 10 000 έχουν γίνει αιτήσεις 
πρόθεσης.   

 Ο λόγος, πιστεύουμε -και έχει συμφωνηθεί περίπου και στην επιτροπή Εσωτερικών- είναι η λανθασμένη 
ενημέρωση.  Ο κόσμος φοβάται να υποβάλει αίτηση πρόθεσης, γιατί θεωρεί, φίλε Γιάννο Λαμάρη, ότι με αυτό 
τον τρόπο ουσιαστικά αποκαλύπτει και την παρανομία του.  Πρέπει να αναληφθεί η προσπάθεια.  Και αυτή θα 
πρέπει να είναι και η τελευταία παράτασις.  Μέχρι την 31η Οκτωβρίου πρέπει να αναληφθεί η προσπάθεια, 
ούτως ώστε να ενημερωθεί σωστά ο κόσμος ότι πρέπει να χρησιμοποιήσει αυτό το εργαλείο, αν θέλει να 
νομιμοποιήσει την οικοδομή του και να αποκτήσει πιστοποιητικό τελικής έγκρισης. 

 Ευχαριστώ. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Λοιπόν, νομίζω ότι αυτό που είπε ο κ. Κυπριανού είναι σημαντικό και θα πρέπει να διαβιβαστεί στην 
εκτελεστική εξουσία.  Παρακαλώ τις υπηρεσίες της Βουλής να διαβιβάσουν την προτροπή όπως υπάρξει 
επαρκής διαφώτιση, για να τύχουν αξιοποίησης οι πρόνοιες της νομοθεσίας. 

 Δεύτερη ανάγνωση της πρώτης πρότασης νόμου που κηρύχθηκε επείγουσα. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Συνοπτικός τίτλος.  Άρθρο 1. 

 Τροποποίηση του άρθρου 10Δ του βασικού νόμου.  Άρθρο 2. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Υπάρχει ένσταση στην έγκριση των άρθρων 1 και 2; 

 Εφόσον δεν υπάρχει ένσταση, τα άρθρα 1 και 2 εγκρίνονται. 

 Τρίτη ανάγνωση. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 O παρών Νόμος θα αναφέρεται ως ο περί Ρυθμίσεως Οδών και Οικοδομών (Τροποποιητικός) (Αρ. 2) 
Νόμος του 2012.   

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Υπάρχει ένσταση όπως η πρόταση νόμου ψηφιστεί σε νόμο; 

(Κτυπά τη σφύρα.) 

 Μη υπαρχούσης οιασδήποτε ενστάσεως, η πρόταση νόμου ψηφίζεται σε νόμο. 

 Δεύτερη ανάγνωση της δεύτερης πρότασης νόμου που κηρύχθηκε επείγουσα. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Συνοπτικός τίτλος.  Άρθρο 1. 

 Τροποποίηση του άρθρου 45Α του βασικού νόμου.  Άρθρο 2. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Υπάρχει ένσταση στην έγκριση των άρθρων 1 και 2; 

 Εφόσον δεν υπάρχει ένσταση, τα άρθρα 1 και 2 εγκρίνονται. 

 Τρίτη ανάγνωση. 
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ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 O παρών Νόμος θα αναφέρεται ως ο περί Πολεοδομίας και Χωροταξίας (Τροποποιητικός) Νόμος του 
2012. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Υπάρχει ένσταση όπως η πρόταση νόμου ψηφιστεί σε νόμο; 

(Κτυπά τη σφύρα.) 

 Μη υπαρχούσης οιασδήποτε ενστάσεως, η πρόταση νόμου ψηφίζεται σε νόμο. 

 Ο κ. Λαμάρης. 

Γ. ΛΑΜΑΡΗΣ: 

 Κύριε Πρόεδρε, το υπ’ αριθμόν 16 θέμα στην ημερήσια διάταξη, που επίσης τροποποιεί τον περί 
Ρυθμίσεως Οδών και Οικοδομών Νόμο... 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Όχι στη συμπληρωματική ημερήσια διάταξη. 

Γ. ΛΑΜΑΡΗΣ: 

 Όχι. 

 Πρέπει να δημοσιευτούν μαζί αύριο και θα παρακαλέσω και την υπηρεσία να ενσωματώσει, να 
ενοποιήσει τις δύο προτάσεις νόμου που αφορούν τον περί Ρυθμίσεως Οδών και Οικοδομών, αλλά πρέπει να 
ψηφιστεί και αυτό, για να γίνει αύριο. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Ο κ. Νικολαΐδης. 

Ν. ΝΙΚΟΛΑΪΔΗΣ: 

 Κύριε Πρόεδρε, υπάρχει ακόμα ένα θέμα στη νομοθετική εργασία.  Είναι το υπ’ αριθμόν 3 θέμα, «Ο περί 
Προϋπολογισμού του Κυπριακού Οργανισμού Αναπτύξεως Γης του 2012 Νόμος του 2012».  Πρέπει να σας 
πω ότι συμβαίνει με τον ΚΟΑΓ ό,τι συνέβη με το ΡΙΚ.  Δεν έχουν πληρωθεί οι υπάλληλοι του ΚΟΑΓ και θα 
πρέπει, για να μπορέσουν να πληρωθούν, να δημοσιευτεί αύριο στην Επίσημη Εφημερίδα της Δημοκρατίας, γι’ 
αυτό εισηγούμαι να βρεθεί κάποια ρύθμιση, ώστε τουλάχιστον το μέρος του προϋπολογισμού που αφορά τα 
κονδύλια για τις πληρωμές των υπαλλήλων να θεωρηθεί ότι έχει αποδεσμευτεί από τη Βουλή. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Να ολοκληρώσουμε με το παρόν νομοθέτημα και να το δούμε.   

 O κ. Περδίκης. 

Γ. ΠΕΡΔΙΚΗΣ: 

 Έχω την εντύπωση ότι το ίδιο ισχύει τζιαι για τη συμπληρωματική ατζέντα, κύριε Πρόεδρε, με τον 
προϋπολογισμό για τους έκτακτους.  Αν δεν ψηφιστεί σήμερα, σημαίνει ότι θα μείνουν ακόμα μία εβδομάδα 
ένας σημαντικός αριθμός εκτάκτων γιατρών χωρίς να εργοδοτηθούν. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Ο κ. Σταύρος Ευαγόρου. 

ΣΤ. ΕΥΑΓΟΡΟΥ: 

 Κύριε Πρόεδρε, ήταν κάτι το οποίο κι εμείς επιθυμούσαμε να θίξουμε.  Αν όντως αυτό στο οποίο 
αναφέρθηκε ο κ. Περδίκης δε γίνει σήμερα, θα βρεθούν στο δρόμο μερικές δεκάδες γιατροί και νοσηλευτικό 
προσωπικό. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Ο κ. Νικόλας Παπαδόπουλος. 

Ν. ΠΑΠΑΔΟΠΟΥΛΟΣ: 

 Γι’ αυτό το τελευταίο, κύριε Πρόεδρε, οφείλουμε...  Επειδή δημιουργείται τζιαι μια λανθασμένη εικόνα, 
δεν ισχύει, όπως δεν ίσχυε ούτε τους προηγούμενους μήνες.  Δε θα μείνει κανένας στο δρόμο σε ό,τι αφορά 
τους εκτάκτους, ιδιαίτερα στον τομέα της υγείας.  Γι’ αυτό έχουμε κι εμείς τη διαβεβαίωση του Τμήματος 
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Διοίκησης και Προσωπικού.  Τα προβλήματα που προέκυψαν στο συγκεκριμένο τομέα ήταν, επειδή κάποιοι 
επέλεξαν να μην ανανεώσουν τα συμβόλαια παροχής μίσθωσης υπηρεσιών, τα οποία δεν είχε δεσμεύσει η 
Βουλή των Αντιπροσώπων, γιατί ήθελαν να τους εργοδοτήσουν ως έκτακτους.  Αλλά, για να τους 
εργοδοτήσουν ως επιπρόσθετους έκτακτους, ναι, τότε έπρεπε να πάνε να πιάσουν την έγκριση της Βουλής 
των Αντιπροσώπων.  Επομένως, αυτή η εικόνα που παρουσιάζεται, ότι θα μείνουν στο δρόμο κάποιοι, αν δεν 
ψηφίσει σήμερα τους έκτακτους η Βουλή, είναι μία λανθασμένη εικόνα. 

 Για το ζήτημα που έχει εγείρει ο κ. Νικολαΐδης, είναι γεγονός ότι σε ό,τι αφορά τον Οργανισμό 
Ανάπτυξης Γης προκύπτουν κάποια πρακτικά προβλήματα από το γεγονός ότι δεν έχει εγκρίνει ακόμη τον 
προϋπολογισμό η Βουλή των Αντιπροσώπων.  Φυσικά, επιτέλους κάποτε η κυβέρνηση πρέπει να μας 
εξηγήσει πώς γίνεται άλλοι οργανισμοί να έχουν πληρωθεί, όπως π.χ. το ΤΕΠΑΚ, το Πανεπιστήμιο Κύπρου, 
και το πρόβλημα να είναι μόνο με τον Οργανισμό Ανάπτυξης Γης και προσφάτως με το ΡΙΚ, σε αντίθεση με ό,τι 
έγινε πριν δύο χρόνια.  Αλλά το ότι πρέπει να ψηφίσουμε σήμερα, αλλιώς δε θα πληρωθεί το προσωπικό, 
νομίζω, είναι μια υπερβολή.  Δηλαδή, αν ψηφίσουμε αύριο, δε θα πληρωθεί το προσωπικό;  Αυτό, νομίζω, είναι 
κάπως υπερβολικό.   

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Λοιπόν, παρακαλώ, να τελειώσουμε με τον περί Ρυθμίσεως Οδών και Οικοδομών και να δούμε στη 
συνέχεια ποια είναι η άποψη του σώματος. 

 Πρόκειται για το υπ’ αριθμόν 16 θέμα της ημερήσιας διάταξης, που τιτλοφορείται «Ο περί Ρυθμίσεως 
Οδών και Οικοδομών (Τροποποιητικός) (Αρ. 2) Νόμος του 2012», πρόταση νόμου.  Η έκθεση θεωρείται 
αναγνωσθείσα. 

(Η σχετική έκθεση) 

Έκθεση της Κοινοβουλευτικής Επιτροπής Εσωτερικών για την πρόταση νόμου «Ο περί Ρυθμίσεως 
Οδών και Οικοδομών (Τροποποιητικός) (Αρ. 2) Νόμος του 2012» 

Παρόντες: 

 Γιάννος Λαμάρης, πρόεδρος  Σοφοκλής Φυττής 

 Στέλλα Μισιαούλη Δημητρίου Φειδίας Σαρίκας 

 Χρίστος Μέσης Δημήτρης Συλλούρης 

 Ανδρέας Κυπριανού Γιώργος Περδίκης 

 Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Εσωτερικών μελέτησε την πιο πάνω πρόταση νόμου, που κατατέθηκε στη 
Βουλή από τον πρόεδρό της βουλευτή κ. Γιάννο Λαμάρη εκ μέρους της Κοινοβουλευτικής Επιτροπής 
Εσωτερικών, σε συνεδρία της, που πραγματοποιήθηκε στις 5 Απριλίου 2012.  Στη συνεδρίαση αυτή κλήθηκαν 
και παρευρέθηκαν στην επιτροπή εκπρόσωποι του Υπουργείου Εσωτερικών και του Γραφείου του Γενικού 
Εισαγγελέα της Δημοκρατίας.  

 Σκοπός του νόμου που προτείνεται είναι η τροποποίηση του περί Ρυθμίσεως Οδών και Οικοδομών 
Νόμου, έτσι ώστε το ύψος του αντισταθμίσματος που θα καταβάλλεται για την έκδοση πιστοποιητικού μη 
εξουσιοδοτημένων εργασιών, όπως αυτό καθορίζεται στις προσωρινές διατάξεις που ενσωματώθηκαν στην 
υπό τροποποίηση βασική νομοθεσία τον περασμένο Απρίλιο στα πλαίσια της πολεοδομικής αμνηστίας, να 
είναι μειωμένο κατά 20% στις περιπτώσεις που οι αιτήσεις για την έκδοση του εν λόγω πιστοποιητικού 
υποβάλλονται κατά τον πρώτο χρόνο εφαρμογής των υπό αναφορά διατάξεων και κατά 10% στις περιπτώσεις 
που οι αιτήσεις για την έκδοση του εν λόγω πιστοποιητικού υποβάλλονται κατά το δεύτερο χρόνο εφαρμογής 
των υπό αναφορά διατάξεων. 

 Ειδικότερα, σύμφωνα με την αιτιολογική έκθεση που συνοδεύει την πρόταση νόμου, η προτεινόμενη 
τροποποίηση κρίθηκε αναγκαία, ώστε οι διατάξεις που ενσωματώθηκαν στην υπό τροποποίηση βασική 
νομοθεσία, στα πλαίσια της πολεοδομικής αμνηστίας, και αφορούν το ύψος του αντισταθμίσματος που θα 
καταβάλλεται για την έκδοση πιστοποιητικού μη εξουσιοδοτημένων εργασιών να εναρμονιστούν με τις 
αντίστοιχες πρόνοιες που ενσωματώθηκαν στον περί Πολεοδομίας και Χωροταξίας Νόμο στα πλαίσια της 
πολεοδομικής αμνηστίας.  Συναφώς, με στόχο τη ρύθμιση του θέματος αυτού κατά τον ίδιο τρόπο και στις δύο 
υπό αναφορά βασικές νομοθεσίες, στην πρόταση νόμου καθορίζεται ως ημερομηνία έναρξης της ισχύος των εν 
λόγω διατάξεων η 8η Απριλίου 2011, ημερομηνία κατά την οποία έχουν τεθεί σε εφαρμογή οι αντίστοιχες 
πρόνοιες του περί Πολεοδομίας και Χωροταξίας Νόμου για την πολεοδομική αμνηστία. 

 Ο εκπρόσωπος του Υπουργείου Εσωτερικών συμφώνησε με τις πρόνοιες της πρότασης νόμου και 
επισήμανε στην επιτροπή ότι το κενό στην υπό τροποποίηση βασική νομοθεσία σε σχέση με το πιο πάνω θέμα 
διαφάνηκε μετά την εφαρμογή του συνόλου των νομοθεσιών που υιοθετήθηκαν στα πλαίσια της πολεοδομικής 
αμνηστίας.  Ειδικότερα, όπως δήλωσε ο ίδιος εκπρόσωπος, στο στάδιο της επεξεργασίας του συνόλου των 
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νομοθεσιών που ρυθμίζουν θέματα οικοδομικής ανάπτυξης κρίθηκε ότι σχετική πρόνοια για μείωση του 
προτεινόμενου αντισταθμίσματος που θα καταβάλλεται ανάλογα με το χρόνο κατά τον οποίο οι ενδιαφερόμενοι 
θα υποβάλλουν τις αιτήσεις τους για νομιμοποίηση παρατυπιών που παρατηρούνται σε υφιστάμενες οικοδομές 
θα έπρεπε να περιληφθεί μόνο στον περί Πολεοδομίας και Χωροταξίας Νόμο.  Ωστόσο, μετά την ψήφιση και 
την εφαρμογή των εν λόγω νομοθεσιών, δεδομένου ότι, ανάλογα με την έκταση της επέκτασης ή 
τροποποίησης που επήλθε σε υφιστάμενη οικοδομή, η διαδικασία νομιμοποίησης διεκπεραιώνεται με την 
υποβολή σχετικής αίτησης είτε στην πολεοδομική αρχή είτε κατευθείαν στην οικοδομική αρχή, διαφάνηκε ότι 
αντίστοιχη πρόνοια θα έπρεπε να είχε περιληφθεί και στον περί Ρυθμίσεως Οδών και Οικοδομών Νόμο.   

 Στο στάδιο της εξέτασης των προνοιών της πρότασης νόμου από την επιτροπή και δεδομένης της 
πρόθεσής της να καταθέσει στην ολομέλεια της Βουλής σήμερα άλλη πρόταση νόμου, με σκοπό την παράταση 
της καθοριζόμενης στην υπό τροποποίηση βασική νομοθεσία προθεσμίας υποβολής δήλωσης πρόθεσης για 
την υποβολή αίτησης για έκδοση πιστοποιητικού έγκρισης για παρατυπίες σε υφιστάμενη οικοδομή μέχρι την 
31η Οκτωβρίου 2012, αντί της 6ης Απριλίου 2012 που ισχύει σήμερα, η επιτροπή έκρινε σκόπιμη την περαιτέρω 
τροποποίηση των προνοιών της υπό αναφορά πρότασης νόμου.  Ειδικότερα, η επιτροπή αποφάσισε όπως το 
προτεινόμενο μειωμένο κατά 20% αντιστάθμισμα που θα καταβάλλεται για την έκδοση πιστοποιητικού μη 
εξουσιοδοτημένων εργασιών να παραχωρείται στις περιπτώσεις που οι αιτήσεις για έκδοση του εν λόγω 
πιστοποιητικού θα υποβάλλονται μέχρι την 31η Δεκεμβρίου 2012, αντί κατά τον πρώτο χρόνο εφαρμογής των 
προσωρινών διατάξεων που ενσωματώθηκαν στην υπό τροποποίηση βασική νομοθεσία τον περασμένο 
Απρίλιο, και το προτεινόμενο μειωμένο κατά 10% αντιστάθμισμα που θα καταβάλλεται για τον ίδιο σκοπό να 
παραχωρείται στις περιπτώσεις που οι αιτήσεις για έκδοση του εν λόγω πιστοποιητικού θα υποβάλλονται μέχρι 
την 31η Δεκεμβρίου 2013.   

 Υπό το φως των πιο πάνω, η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Εσωτερικών διαμόρφωσε το κείμενο της 
πρότασης νόμου σύμφωνα με την πιο πάνω απόφασή της, και γι’ αυτό ομόφωνα εισηγείται στη Βουλή την 
ψήφιση της πρότασης νόμου σε νόμο, αφού τροποποιηθεί ο τίτλος της, ώστε να αναφέρεται ως «Ο περί 
Ρυθμίσεως Οδών και Οικοδομών (Τροποποιητικός) Νόμος του 2012».  

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Υπάρχουν ομιλητές επί θέματος αρχής; 

 Δεν υπάρχουν. 

 Λοιπόν, δεύτερη ανάγνωση του περί Ρυθμίσεως Οδών και Οικοδομών (Τροποποιητικού) (Αρ. 2) Νόμου 
του 2012. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Συνοπτικός τίτλος.  Άρθρο 1. 

 Τροποποίηση του άρθρου 10Δ του βασικού νόμου.  Άρθρο 2. 

 Έναρξη της ισχύος του παρόντος Νόμου.  Άρθρο 3. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Υπάρχει ένσταση στην έγκριση των άρθρων 1 μέχρι 3; 

 Εφόσον δεν υπάρχει ένσταση, τα άρθρα 1 έως 3 εγκρίνονται. 

 Τρίτη ανάγνωση. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Ο παρών Νόμος θα αναφέρεται ως ο περί Ρυθμίσεως Οδών και Οικοδομών (Τροποποιητικός) Νόμος 
του 2012. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Υπάρχει ένσταση όπως η πρόταση νόμου ψηφιστεί σε νόμο; 

(Κτυπά τη σφύρα.) 

 Μη υπαρχούσης οιασδήποτε ενστάσεως, η πρόταση νόμου ψηφίζεται σε νόμο. 

 Υπάρχει τώρα η πρόταση του κ. Νικολαΐδη για το νομοσχέδιο που αφορά το υπ’ αριθμόν 3 θέμα, που 
είναι «Ο περί Προϋπολογισμού του Κυπριακού Οργανισμού Αναπτύξεως Γης του 2012 Νόμος του 2012».  

 Ο κ. Σωτήρης Σαμψών, παρακαλώ. 

Σ. ΣΑΜΨΩΝ: 
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 Έχω την εντύπωση ότι θα έπρεπε να προχωρήσουμε και στην ψήφιση του υπ’ αριθμόν 17 θέματος της 
ημερήσιας διάταξης, διότι έχει να κάνει με αυτά που ψηφίσαμε πριν για την πολεοδομική αμνηστία.  Αν δεν το 
περάσουμε αυτό, έχω την εντύπωση ότι θα έχουμε πρόβλημα. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Λοιπόν, να τα τελειώσουμε ένα ένα. 

 Υπάρχει ένσταση να προχωρήσουμε; 

 Δεν υπάρχει ένσταση. Ωραία!   

 Η έκθεση για το υπ’ αριθμόν 3 θέμα θεωρείται αναγνωσθείσα. 

(Η σχετική έκθεση) 

Έκθεση της Κοινοβουλευτικής Επιτροπής Οικονομικών και Προϋπολογισμού για το νομοσχέδιο «Ο 
περί Προϋπολογισμού του Κυπριακού Οργανισμού Αναπτύξεως Γης του 2012 Νόμος του 2012» 

Παρόντες: 

 Νικόλας Παπαδόπουλος, πρόεδρος Πάμπος Παπαγεωργίου 

 Άγγελος Βότσης  Νίκος Νικολαΐδης 

 Μάριος Μαυρίδης  Νίκος Κουτσού 

 Χάρης Γεωργιάδης  Γιώργος Περδίκης 

 Σταύρος Ευαγόρου 

 Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Οικονομικών και Προϋπολογισμού μελέτησε το πιο πάνω νομοσχέδιο σε 
δύο συνεδρίες της, που πραγματοποιήθηκαν στις 26 Μαρτίου και 2 Απριλίου 2012.  Στις συνεδρίες της 
επιτροπής κλήθηκαν και παρευρέθηκαν εκπρόσωποι του Υπουργείου Οικονομικών και του Υπουργείου 
Εσωτερικών, καθώς και ο πρόεδρος του διοικητικού συμβουλίου και ο γενικός διευθυντής του Κυπριακού 
Οργανισμού Αναπτύξεως Γης (ΚΟΑΓ). 

 Ο προϋπολογισμός του ΚΟΑΓ για το έτος 2012 προβλέπει δαπάνες ύψους €29.570.667 και έσοδα 
ύψους €33.825.889. 

 Σύμφωνα με τα στοιχεία που κατατέθηκαν ενώπιον της επιτροπής, οι δαπάνες του οργανισμού, όπως 
αυτές έχουν προϋπολογισθεί, αφορούν κυρίως τη χρηματοδότηση των κατασκευαστικών έργων για τους μέτρια 
και χαμηλά αμειβόμενους (€25.258.720),  την εξυπηρέτηση δανείων (€1.170.132) και διοικητικές δαπάνες 
(€3.101.815). 

 Σύμφωνα με τα ίδια στοιχεία, τα κυριότερα έσοδα του οργανισμού προέρχονται από προκαταβολές, 
δόσεις και εξοφλήσεις από την πώληση κατοικιών και οικοπέδων (€24.092.900), από εισπρακτέους τόκους 
(€1.400.000) και από άλλα έσοδα (€81.380).  Ποσό ύψους €8.251.609 θα προέλθει από την κυβερνητική 
χορηγία για χρηματοδότηση στεγαστικών σχεδίων για χαμηλά αμειβόμενους. 

 Στο αναπτυξιακό πρόγραμμα του οργανισμού για το 2012 περιλαμβάνεται στεγαστικό πρόγραμμα 677 
μονάδων, από τις οποίες 370 βρίσκονται ήδη υπό εκτέλεση.  Περαιτέρω, προγραμματίζεται η έναρξη της 
ανέγερσης 307 μονάδων, για τις οποίες έχουν υποβληθεί αιτήσεις προς εξασφάλιση των αναγκαίων αδειών. 

 Σύμφωνα με τα στοιχεία που κατατέθηκαν ενώπιον της επιτροπής, κατά το 2011 έχουν ολοκληρωθεί και 
παραδοθεί στον οργανισμό 313 οικιστικές μονάδες, ενώ συνεχίζεται η εκτέλεση άλλων 315 οικιστικών 
μονάδων, από τις οποίες 190 θα ολοκληρωθούν εντός του 2012, ενώ οι υπόλοιπες 125 αναμένεται να 
ολοκληρωθούν εντός του 2013.   

 Κατά τη συζήτηση του θέματος ενώπιον της επιτροπής οι εκπρόσωποι του ΚΟΑΓ ανέφεραν ότι ο 
οργανισμός, στα πλαίσια των δυνατοτήτων του και συνδυάζοντας τόσο την αξιοποίηση της ιδιόκτητης γης όσο 
και τις ευκαιρίες που προέκυψαν λόγω της οικονομικής κρίσης που πλήττει την οικοδομική βιομηχανία, έχει 
παρουσιάσει αύξηση στην παραγωγή του και έχει για πρώτη φορά ικανοποιήσει όλους τους δικαιούχους 
αιτητές, οι οποίοι παραμένουν για μεγάλο χρονικό διάστημα στον κατάλογο των ενδιαφερομένων. 

 Στο σημείο αυτό βουλευτές μέλη της επιτροπής επισήμαναν ότι η αύξηση της παραγωγής αυτή τη 
δεδομένη στιγμή είναι αδικαιολόγητη, καθώς έχει ως αποτέλεσμα ένας μεγάλος αριθμός οικιστικών μονάδων, 
παρότι είναι ετοιμοπαράδοτες, να παραμένουν αδιάθετες.  Ειδικότερα, στην ελεύθερη περιοχή Αμμοχώστου, 
σύμφωνα με τα λεχθέντα, από τις είκοσι δύο μονάδες που αγοράστηκαν με τη μέθοδο της ολικής ανάθεσης, 
δεκαεπτά παραμένουν αδιάθετες.  Συναφώς, τέθηκε από μέλη της επιτροπής θέμα ορθολογιστικού 
προγραμματισμού από μέρους του οργανισμού και επανεκτίμησης των κριτηρίων και των προϋποθέσεων 
σύμφωνα με τα οποία γίνεται η επιλογή των περιοχών στις οποίες ο οργανισμός αποφασίζει να υλοποιήσει 
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οποιοδήποτε έργο. 

 Περαιτέρω, βουλευτές μέλη της επιτροπής ζήτησαν από τους αρμοδίους να εξετάσουν το ενδεχόμενο 
δημιουργίας πλασματικής ζήτησης σε συγκεκριμένες περιοχές, η οποία πιθανόν να οδηγεί σε αναίτια αγορά 
οικιστικών μονάδων από επιχειρηματίες ανάπτυξης γης με τη μέθοδο της ολικής ανάθεσης. 

 Συναφώς, εκπρόσωποι του οργανισμού ανέφεραν πως είναι γεγονός ότι σε κάποιες περιοχές παραμένει 
αριθμός αδιάθετων ετοιμοπαράδοτων οικιστικών μονάδων, αλλά αυτό οφείλεται κυρίως στις επιπτώσεις της 
οικονομικής κρίσης και στην αύξηση της ανεργίας, η οποία πλήττει σε μεγάλο βαθμό τις εισοδηματικές τάξεις οι 
οποίες αποτείνονται στον οργανισμό.   

 Περαιτέρω, ανέφεραν ότι οι αιτητές και οι δικαιούχοι δυσκολεύονται στην εξεύρεση της προκαταβολής 
για την αγορά κατοικίας, αλλά και στην καταβολή των οφειλόμενων δόσεων και ως εκ τούτου ο ΚΟΑΓ εξετάζει 
την εισαγωγή μέτρων και κινήτρων με στόχο την αντιμετώπιση των προβλημάτων αυτών. 

 Στη συνέχεια της συζήτησης μέλη της επιτροπής ζήτησαν περαιτέρω επεξηγήσεις και κατάθεση 
στοιχείων αναφορικά με την τιμολογιακή πολιτική η οποία ακολουθείται από τον οργανισμό.   

 Ειδικότερα, έκαναν αναφορά στο κόστος ανέγερσης οικιστικών μονάδων σε ιδιόκτητη γη σε σχέση με το 
κόστος αγοράς οικιστικών μονάδων με τη μέθοδο της ολικής ανάθεσης και την τελική τιμή διάθεσής τους.   

 Συναφώς, υπέβαλαν το ερώτημα κατά πόσο οι τιμές πώλησης οικιστικών μονάδων οι οποίες 
ανεγείρονται εκ μέρους του ΚΟΑΓ σε ιδιόκτητη γη είναι σε τέτοιο βαθμό αυξημένες, κατά τρόπο που να 
εξισώνονται με τις τιμές πώλησης οικιστικών μονάδων που αγοράστηκαν εκ μέρους του οργανισμού από 
επιχειρηματίες ανάπτυξης γης. 

 Όπως οι ίδιοι βουλευτές ανέφεραν, με τον τρόπο αυτό επιχορηγείται ουσιαστικά η αγορά έργων ολικής 
ανάθεσης σε υψηλότερες τιμές, γεγονός το οποίο, εφόσον υφίσταται, αποτελεί παράνομη πράξη και λειτουργεί 
εις βάρος των ευάλωτων ομάδων του πληθυσμού που αποτείνονται στον οργανισμό για απόκτηση στέγης. 

 Συναφώς, οι εκπρόσωποι του ΚΟΑΓ δήλωσαν ότι προσπάθεια του οργανισμού είναι να διατηρεί 
χαμηλές τιμές διάθεσης, στα μέτρα της δυνατότητας των αγοραστών με περιορισμένα εισοδήματα, και επιδίωξη 
του οργανισμού είναι οι τιμές διάθεσης των κατοικιών να παραμένουν χαμηλότερες από τις τιμές διάθεσης 
κατοικιών στην ελεύθερη αγορά. 

 Περαιτέρω, ανέφεραν ότι σε οκτώ από τα είκοσι τέσσερα έργα που ανεγέρθηκαν με τη μέθοδο της 
ολικής ανάθεσης ο οργανισμός έχει διαθέσει, μέσω του Σχεδίου Στέγασης Χαμηλά Αμειβομένων, στις ευάλωτες 
ομάδες του πληθυσμού αριθμό διαμερισμάτων και κατοικιών σε τιμές χαμηλότερες του κόστους.   

 Δήλωσαν επίσης ότι οι τιμές διάθεσης των κατοικιών ανά το παγκύπριο παραμένουν σε ένα επίπεδο, 
ανεξαρτήτως της αξίας ανέγερσης ή αγοράς τους, ώστε να παρέχονται ίσες δυνατότητες στους δικαιούχους 
όλων των επαρχιών να αποκτήσουν ιδιόκτητη στέγη.  Όπως ειδικότερα σημείωσαν, είχε αγοραστεί σε πολύ 
χαμηλές τιμές γη μη ενταγμένη σε οικιστικές ζώνες, η οποία ακολούθως εντάχθηκε σε οικιστικές ζώνες.   

 Συναφώς, ο οργανισμός, στην προσπάθεια διάθεσης όλων των μονάδων του σε εξισορροπημένες τιμές, 
έτσι που να μην παρατηρείται το φαινόμενο σε ορισμένες περιοχές οι οικιστικές μονάδες του οργανισμού να 
διατίθενται σε πολύ χαμηλές τιμές και σε άλλες σε πιο υψηλές τιμές, προέβη σε επανεκτίμηση της 
συγκεκριμένης γης που είχε αγοραστεί με χαμηλές τιμές, ακολούθως κατέβαλε την απαιτούμενη φορολογία 
κεφαλαιουχικών κερδών επί της υπεραξίας της γης και στο τέλος προχώρησε σε επανακαθορισμό της τιμής 
προσφοράς για τους λόγους που αναφέρονται πιο πάνω. 

 Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Οικονομικών και Προϋπολογισμού, αφού διεξήλθε τις επιμέρους πρόνοιες 
του υπό αναφορά προϋπολογισμού και έλαβε υπόψη όλα όσα τέθηκαν ενώπιόν της, διαμόρφωσε τις 
ακόλουθες θέσεις: 

1. Ο πρόεδρος και το μέλος της επιτροπής βουλευτές της κοινοβουλευτικής ομάδας του Δημοκρατικού 
Κόμματος, τα μέλη της επιτροπής βουλευτές της κοινοβουλευτικής ομάδας του Δημοκρατικού 
Συναγερμού, το μέλος της επιτροπής βουλευτής του Κινήματος Σοσιαλδημοκρατών ΕΔΕΚ, καθώς και το 
μέλος της επιτροπής βουλευτής του Ευρωπαϊκού Κόμματος επιφυλάχθηκαν να τοποθετηθούν κατά τη 
συζήτηση του θέματος ενώπιον της ολομέλειας του σώματος. 

2. Τα μέλη της επιτροπής βουλευτές της κοινοβουλευτικής ομάδας ΑΚΕΛ-Αριστερά-Νέες Δυνάμεις, καθώς 
και το μέλος της επιτροπής βουλευτής του Κινήματος Οικολόγων Περιβαλλοντιστών τάσσονται υπέρ της 
ψήφισης του υπό αναφορά νομοσχεδίου για την κατά νόμο έγκριση του προϋπολογισμού του ΚΟΑΓ για 
το έτος 2012. 

 Σημειώνεται ότι τα μέλη της επιτροπής βουλευτές της κοινοβουλευτικής ομάδας ΑΚΕΛ-Αριστερά-Νέες 
Δυνάμεις διαφωνούν με τις ρυθμίσεις στον προϋπολογισμό για απαγόρευση πρόσληψης νέου έκτακτου 
προσωπικού και πλήρωσης κενών θέσεων πρώτου διορισμού και προαγωγής κατά το 2012, οι οποίες είναι 
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συνεπακόλουθες ανάλογων τροπολογιών στον κρατικό προϋπολογισμό του 2012, που προτάθηκαν και 
ψηφίστηκαν από την πλειοψηφία των μελών του σώματος με τη διαφωνία των βουλευτών της κοινοβουλευτικής 
ομάδας ΑΚΕΛ-Αριστερά-Νέες Δυνάμεις. 

 Υπό το φως των πιο πάνω, η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Οικονομικών και Προϋπολογισμού υποβάλλει 
την παρούσα έκθεση στην ολομέλεια για λήψη τελικής απόφασης. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Υπάρχουν τροπολογίες βέβαια σε ό,τι αφορά τον προϋπολογισμό του Κυπριακού Οργανισμού 
Αναπτύξεως Γης.  Είναι οι τροπολογίες από πλευράς του Δημοκρατικού Κόμματος.  Παρακαλώ το γραμματέα 
να διαβάσει την πρώτη.   

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Σελίδα 22, Κεφάλαιο 1, άρθρο 1(1), γενικός διευθυντής (ειδική κλίμακα), €69.662 

 Γίνεται εισήγηση για ένθεση σημείωσης έναντι του άρθρου αυτού, ώστε από το σύνολο του πιο πάνω 
κονδυλίου ουδεμία δαπάνη να δύναται να διενεργηθεί για ποσό ύψους €34.831 χωρίς προηγουμένως να 
ενημερώνεται η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Οικονομικών και Προϋπολογισμού και να εξασφαλίζεται η γραπτή 
συγκατάθεσή της. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Πόσοι ψηφίζουν υπέρ της τροπολογίας του Δημοκρατικού Κόμματος; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Επτά, κύριε Πρόεδρε. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Πόσοι ψηφίζουν εναντίον; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Τριάντα τρεις, κύριε Πρόεδρε. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Αποχές; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Τρεις αποχές. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Συνεπώς, η τροπολογία του Δημοκρατικού Κόμματος απορρίπτεται με τριάντα τρεις ψήφους εναντίον, 
επτά υπέρ και τρεις αποχές. 

 Υπάρχουν άλλες τροπολογίες;   

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Ναι. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Ακόμα δύο του Δημοκρατικού Κόμματος. 

 Διαβάστε τη δεύτερη τροπολογία. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Σελίδα 27, Κεφάλαιο 3, άρθρο 7, εκπαίδευση προσωπικού, €16.500 

 Γίνεται εισήγηση για ένθεση σημείωσης έναντι του άρθρου αυτού, ώστε ουδεμία δαπάνη να δύναται να 
διενεργηθεί χωρίς προηγουμένως να ενημερώνεται η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Οικονομικών και 
Προϋπολογισμού και να εξασφαλίζεται η γραπτή συγκατάθεσή της. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Πόσοι ψηφίζουν υπέρ; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 
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 Είκοσι τρεις υπέρ, κύριε Πρόεδρε. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Εναντίον; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Είκοσι, κύριε Πρόεδρε. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Αποχές; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Καμία. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Συνεπώς, αυτή η τροπολογία εγκρίνεται με είκοσι τρεις ψήφους υπέρ, είκοσι εναντίον και καμία αποχή. 

 Υπάρχει τρίτη τροπολογία; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Μάλιστα, κύριε Πρόεδρε. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Ορίστε, διαβάστε τη. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Γίνεται εισήγηση για προσθήκη, αμέσως μετά το υφιστάμενο άρθρο 9, νέου άρθρου, ως ακολούθως: 

 «Περιορισμοί 
αναφορικά με νέα 
έργα ή αγορά 
γης. 

 10. Ο οργανισμός από της ημερομηνίας έναρξης της ισχύος του παρόντος 
Νόμου δε δύναται να προχωρήσει σε οποιαδήποτε νέα προκήρυξη 
προσφοράς για οποιοδήποτε έργο ολικής ανάθεσης είτε σε νέα αγορά γης για 
σκοπούς ανάπτυξης είτε σε ανέγερση νέων κατοικιών/οικιστικών μονάδων επί 
της υφιστάμενης ιδιόκτητης γης του οργανισμού χωρίς προηγουμένως να 
ενημερώνεται η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Οικονομικών και Προϋπολογισμού 
και να εξασφαλίζεται η γραπτή συγκατάθεσή τηςː 

    Νοείται ότι από τις διατάξεις του παρόντος άρθρου εξαιρούνται οι 
περιπτώσεις έργων ολικής ανάθεσης, η αγορά γης και η ανέγερση νέων 
κατοικιών/οικιστικών μονάδων επί της υφιστάμενης ιδιόκτητης γης του 
οργανισμού για τις οποίες αποδεδειγμένα υπάρχουν ανειλημμένες συμβατικές 
υποχρεώσεις.». 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Πόσοι ψηφίζουν υπέρ; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Είκοσι έξι, κύριε Πρόεδρε. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Πόσοι ψηφίζουν εναντίον; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Δεκαεπτά, κύριε Πρόεδρε. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Αποχές; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Καμία, κύριε Πρόεδρε. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 
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 Συνεπώς, και αυτή η τροπολογία εγκρίνεται με είκοσι έξι ψήφους υπέρ, δεκαεπτά εναντίον και καμία 
αποχή. 

 Ολοκληρώσαμε λοιπόν τις τροπολογίες επί του νομοσχεδίου που αφορά στον περί Προϋπολογισμού 
του Κυπριακού Οργανισμού Αναπτύξεως Γης του 2012 Νόμο του 2012. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Κύριε Πρόεδρε, έχει και η ΕΔΕΚ τροπολογία.   

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Έχει τροπολογία η ΕΔΕΚ;  Ήταν του ΔΗΚΟ μέχρι τώρα οι τροπολογίες. 

 Ορίστε. 

Ν. ΝΙΚΟΛΑΪΔΗΣ: 

 Νομίζω καλυπτόμεθα από τις τροπολογίες του ΔΗΚΟ.  

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Αποσύρεται. 

 O κ. Ευαγόρου. 

ΣΤ. ΕΥΑΓΟΡΟΥ: 

 Κύριε Πρόεδρε, έχουμε καταψηφίσει τις τροπολογίες, αλλά ήθελα να κάνω μια αναφορά στην τρίτη 
τροπολογία την οποία κατέθεσε το Δημοκρατικό Κόμμα.  Παρόμοια τροπολογία έχει κατατεθεί και από πλευράς 
ΕΔΕΚ.  Εκείνο το οποίο... 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Πού αναφέρεστε, κύριε Ευαγόρου; Στην τροπολογία της ΕΔΕΚ η οποία απεσύρθη; 

ΣΤ. ΕΥΑΓΟΡΟΥ: 

 Όχι.  Θεωρώ ότι έχουμε ολοκληρώσει τη συζήτηση... 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Όχι, πάμε στην ψηφοφορία.  Ακόμα δεν κάναμε την ψήφιση.   

 Δεύτερη ανάγνωση του νομοσχεδίου. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Συνοπτικός τίτλος.  Άρθρο 1. 

 Έγκριση πληρωμής από το Ταμείο του Κυπριακού Οργανισμού Αναπτύξεως Γης ποσού €29.570.667 
για τη χρήση του έτους που λήγει την 31η  Δεκεμβρίου 2012.  Άρθρο 2. 

 Ειδίκευση των ποσών που θα δαπανηθούν.  Άρθρο 3. 

 Χρησιμοποίηση του περισσεύματος ορισμένων άρθρων για κάλυψη ελλείμματος άλλων άρθρων του 
αυτού Κεφαλαίου.  Άρθρο 4. 

 Λειτουργοί υπεύθυνοι για την είσπραξη εσόδων.  Άρθρο 5. 

 Λειτουργοί που ασκούν έλεγχο πάνω στα κονδύλια.  Άρθρο 6. 

 Μείωση κλιμάκων εισδοχής.  Άρθρο 7. 

 Απαγόρευση προσλήψεων για κάλυψη έκτακτων αναγκών.  Άρθρο 8. 

 Αναστολή πλήρωσης κενών θέσεων πρώτου διορισμού και πρώτου διορισμού και προαγωγής.  Άρθρο 
9. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Υπάρχει ένσταση στην έγκριση αυτών των άρθρων; 

 Εφόσον δεν υπάρχει ένσταση, τα άρθρα 1 μέχρι 9 εγκρίνονται.   

 Τρίτη ανάγνωση. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 
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 O παρών Νόμος θα αναφέρεται ως ο περί Προϋπολογισμού του Κυπριακού Οργανισμού Αναπτύξεως 
Γης του 2012 Νόμος του 2012. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Υπάρχει οιαδήποτε ένσταση στην ψήφιση του νομοσχεδίου σε νόμο; 

(Κτυπά τη σφύρα.) 

 Μη υπαρχούσης οιασδήποτε ενστάσεως, το νομοσχέδιο ψηφίζεται σε νόμο, με τις τροποποιήσεις βέβαια 
που έχουν επενεχθεί. 

ΣΤ. ΕΥΑΓΟΡΟΥ: 

 Κύριε Πρόεδρε... 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Ορίστε.  Δικαιολόγηση ψήφου; 

ΣΤ. ΕΥΑΓΟΡΟΥ: 

 Δικαιολόγηση ψήφου επί θέματος αρχής. 

 Έλεγα λοιπόν, κύριε Πρόεδρε, ότι η τρίτη τροπολογία που έχει υπερψηφιστεί, που κατατέθηκε από την 
κοινοβουλευτική ομάδα του Δημοκρατικού Κόμματος, για να έχουμε όλοι αντίληψη του τι έχει υπερψηφιστεί, 
ουσιαστικά απαγορεύει στον Κυπριακό Οργανισμό Ανάπτυξης Γης να έχει οποιαδήποτε δραστηριότητα, να 
μπορεί να προχωρεί στη σύναψη συμβολαίων για την ανέγερση νέων κατοικιών και οικιστικών μονάδων επί 
υφιστάμενης ιδιόκτητης γης κ.λπ.  Αυτό το πράγμα, για να αντιληφθούμε τι σημαίνει ο Κυπριακός Οργανισμός 
Ανάπτυξης Γης, του οποίου το βασικό αντικείμενο είναι να αγοράζει ακίνητη ιδιοκτησία και να κτίζει κατοικίες για 
νεαρά ζευγάρια, για τον κόσμο ή να κτίζει πάνω σε ιδιόκτητη γη, δε θα μπορεί να το πράξει, εκτός αν η 
πλειοψηφία της επιτροπής Οικονομικών της Βουλής ήθελε της το επιτρέψει.  Μετατρεπόμαστε, όπως μας 
έχουν κατηγορήσει, σε κυβερνώσα Βουλή και στο τέλος της ημέρας θα γίνουμε και αρχιτέκτονες και εκτιμητές 
ακινήτων και πολιτικοί μηχανικοί και δεν ξέρω τι άλλο.   

 Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Ευχαριστώ πολύ. 

 Λοιπόν, θα προχωρήσουμε... 

Σ. ΦΥΤΤΗΣ: 

 Έν’ σταύρωμα που εκάμαμεν, έντζιε ’κόψαμέν τους το κονδύλι! 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Λοιπόν, υπήρξε δικαιολόγηση ψήφου. 

 Προχωρούμε στην πρόταση νόμου που τιτλοφορείται «Ο περί Νομικών Προσώπων Δημοσίου Δικαίου 
(Ψήφιση Προϋπολογισμών) (Τροποποιητικός) Νόμος του 2012», που κατατέθηκε σήμερα και κηρύχθηκε 
επείγουσα.  Στόχος αυτής της πρότασης είναι να υπάρξει εξομοίωση του καθεστώτος που αφορά στις 
υπερωρίες του προσωπικού των νομικών προσώπων δημοσίου δικαίου με το καθεστώς που ισχύει στη 
δημόσια υπηρεσία.  Έχουν επιφυλαχθεί όλες οι πλευρές να τοποθετηθούν στην ολομέλεια.  Η έκθεση 
θεωρείται αναγνωσθείσα. 

(Η σχετική έκθεση) 

Έκθεση της Κοινοβουλευτικής Επιτροπής Οικονομικών και Προϋπολογισμού για την πρόταση νόμου 
«Ο περί Νομικών Προσώπων Δημοσίου Δικαίου (Ψήφιση Προϋπολογισμών) (Τροποποιητικός) Νόμος 

του 2012» 

Παρόντες:  

 Νικόλας Παπαδόπουλος, πρόεδρος Γιάννος Λαμάρης 

 Άγγελος Βότσης Πάμπος Παπαγεωργίου 

 Αβέρωφ Νεοφύτου Νίκος Νικολαΐδης 

 Μάριος Μαυρίδης Νίκος Κουτσού 

 Χάρης Γεωργιάδης Γιώργος Περδίκης 
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 Σταύρος Ευαγόρου 

 Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Οικονομικών και Προϋπολογισμού μελέτησε αυθημερόν την πιο πάνω 
πρόταση νόμου, η οποία κατατέθηκε στη Βουλή στη σημερινή συνεδρία της ολομέλειας από τον πρόεδρο της 
Κοινοβουλευτικής Επιτροπής Οικονομικών και Προϋπολογισμού κ. Νικόλα Παπαδόπουλο εκ μέρους της 
επιτροπής και κηρύχθηκε επείγουσα. 

 Σκοπός του νόμου που προτείνεται είναι η τροποποίηση του περί Νομικών Προσώπων Δημοσίου 
Δικαίου (Ψήφιση Προϋπολογισμών) Νόμου, ώστε να εισαχθεί σε αυτόν ειδική διάταξη που να ρυθμίζει θέματα 
υπερωριακής αποζημίωσης του προσωπικού των νομικών προσώπων δημόσιου δικαίου αναφορικά με το 
οικονομικό έτος 2012.  

 Όπως είναι γνωστό, στον κρατικό προϋπολογισμό για το έτος 2012 περιλήφθηκε σχετική πρόνοια για τη 
ρύθμιση θεμάτων υπερωριακής αποζημίωσης του προσωπικού, η οποία όμως στη συνέχεια διαφοροποιήθηκε 
με πρόσφατες νομοθετικές ρυθμίσεις, κατά τρόπο που τα θέματα υπερωριακής αποζημίωσης των υπαλλήλων 
να ρυθμίζονται από σχετικούς κανονισμούς που αφορούν τις απολαβές, τα επιδόματα και άλλα οικονομικά 
ωφελήματα των δημόσιων υπαλλήλων. 

 Σύμφωνα με εγκύκλιο του Υπουργείου Οικονομικών, αλλά και απόφαση της Βουλής των 
Αντιπροσώπων, οι προϋπολογισμοί των νομικών προσώπων δημόσιου δικαίου έπρεπε να προσαρμοστούν με 
τις αντίστοιχες ρυθμίσεις που έγιναν στον κρατικό προϋπολογισμό, περιλαμβανομένου και του συγκεκριμένου 
ζητήματος.   

 Συναφώς, με βάση τα πιο πάνω, στους προϋπολογισμούς νομικών προσώπων δημόσιου δικαίου που 
έχουν μέχρι σήμερα εγκριθεί από τη Βουλή των Αντιπροσώπων περιλαμβάνονται και οι συγκεκριμένες 
ρυθμίσεις. 

 Ως εκ τούτου, παρίσταται ανάγκη αναθεώρησης των προϋπολογισμών αυτών, ώστε να εναρμονιστούν 
με τις πρόσφατες νομοθετικές ρυθμίσεις που έχουν στο μεταξύ εισαχθεί αναφορικά με τους δημόσιους 
υπαλλήλους, εκτός από τις περιπτώσεις νομικών προσώπων δημόσιου δικαίου που η υπερωριακή 
αποζημίωσή τους υπολογιζόταν βάσει της βαθμίδας και κλίμακας που διανύει ο υπάλληλος, οπότε και 
υιοθετείται ανάλογη ιδιαίτερη ρύθμιση.  

 Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Οικονομικών και Προϋπολογισμού, αφού έλαβε υπόψη όλα όσα τέθηκαν 
ενώπιόν της, επιφυλάχθηκε να τοποθετηθεί κατά τη συζήτηση του θέματος στην ολομέλεια του σώματος. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Υπάρχουν ομιλητές επί θέματος αρχής;   

 Όχι, δεν υπάρχουν. 

 Δεύτερη ανάγνωση, κύριε γραμματέα. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Συνοπτικός τίτλος.  Άρθρο 1. 

 Τροποποίηση του βασικού νόμου με την προσθήκη νέου άρθρου.  Άρθρο 2. 

 Τροποποίηση του βασικού νόμου με την προσθήκη σ’ αυτόν νέου Πίνακα.  Άρθρο 3. 

 Έναρξη της ισχύος του παρόντος Νόμου.  Άρθρο 4. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Υπάρχει οιαδήποτε ένσταση στην έγκριση των άρθρων 1 μέχρι 4; 

 Μη υπαρχούσης οιασδήποτε ενστάσεως, τα άρθρα 1 μέχρι 4 εγκρίνονται. 

 Προχωρούμε τώρα στην τρίτη ανάγνωση. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Ο παρών Νόμος θα αναφέρεται ως ο περί Νομικών Προσώπων Δημοσίου Δικαίου (Ψήφιση 
Προϋπολογισμών) (Τροποποιητικός) Νόμος του 2012. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Υπάρχει οιαδήποτε ένσταση στην ψήφιση της πρότασης νόμου; 

(Κτυπά τη σφύρα.) 

 Μη υπαρχούσης οιασδήποτε ενστάσεως, η πρόταση νόμου ψηφίζεται σε νόμο. 
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 Προχωρούμε στο υπ’ αριθμόν 17 θέμα της ημερήσιας διάταξης, που είναι «Ο περί Πώλησης Ακινήτων 
(Ειδική Εκτέλεση) (Τροποποιητικός) Νόμος του 2012».  Πρόκειται περί προτάσεως νόμου.  Η έκθεση θεωρείται 
αναγνωσθείσα. 

(Η σχετική έκθεση) 

Έκθεση της Κοινοβουλευτικής Επιτροπής Νομικών για την πρόταση νόμου «Ο περί Πώλησης 
Ακινήτων (Ειδική Εκτέλεση) (Τροποποιητικός) Νόμος του 2012» 

Παρόντες: 

 Ιωνάς Νικολάου, πρόεδρος Νικόλας Παπαδόπουλος 

 Γεώργιος Γεωργίου Αντώνης Αντωνίου 

 Άριστος Δαμιανού Μη μέλη της επιτροπής: 

 Γιώργος Γεωργίου  Γιάννος Λαμάρης 

 Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Νομικών μελέτησε την πιο πάνω πρόταση νόμου, η οποία κατατέθηκε από 
το βουλευτή κ. Γιάννο Λαμάρη εκ μέρους της κοινοβουλευτικής ομάδας ΑΚΕΛ-Αριστερά-Νέες Δυνάμεις, σε 
τρεις συνεδρίες της, που πραγματοποιήθηκαν στις 15, την 21η και στις 28 Μαρτίου 2012.  Στα πλαίσια των 
συνεδριάσεων αυτών κλήθηκαν και παρευρέθηκαν ενώπιον της επιτροπής εκπρόσωποι του Υπουργείου 
Εσωτερικών, του Τμήματος Κτηματολογίου και Χωρομετρίας και του Τμήματος Πολεοδομίας και Οικήσεως του 
ίδιου υπουργείου, του Γραφείου του Γενικού Εισαγγελέα της Δημοκρατίας, του Παγκύπριου Δικηγορικού 
Συλλόγου, του Κυπριακού Συνδέσμου Ιδιοκτητών Ακινήτων (ΚΣΙΑ) και του Παγκύπριου Συνδέσμου 
Επιχειρηματιών Ανάπτυξης Γης και Οικοδομών. 

 Σκοπός της πρότασης νόμου, όπως αυτή αρχικά κατατέθηκε, είναι η τροποποίηση του περί Πώλησης 
Ακινήτων (Ειδική Εκτέλεση) Νόμου [Νόμος αρ. 81(Ι) του 2011], ώστε να παραταθεί από έξι σε δώδεκα μήνες η 
μεταβατική περίοδος που προβλέφθηκε στον πιο πάνω νόμο, εντός της οποίας δόθηκε η δυνατότητα να 
κατατίθενται στο αρμόδιο επαρχιακό κτηματολογικό γραφείο για σκοπούς ειδικής εκτέλεσής τους οι συμβάσεις 
πώλησης ακίνητης ιδιοκτησίας οι οποίες συνομολογήθηκαν πριν από την έναρξη της ισχύος του, έστω και αν 
έχει παρέλθει η σχετική προθεσμία με βάση το νόμο που ίσχυε κατά τη συνομολόγηση των εν λόγω 
συμβάσεων, ο οποίος έχει καταργηθεί και αντικατασταθεί με τον υπό τροποποίηση νόμο. 

 Όπως είναι γνωστό, ο πιο πάνω νόμος δημοσιεύθηκε στην Επίσημη Εφημερίδα της Κυπριακής 
Δημοκρατίας στις 29 Απριλίου 2011 και περιλάμβανε μεταξύ άλλων πρόνοια, σύμφωνα με την οποία η ισχύς 
του θα άρχιζε μετά την παρέλευση τριών μηνών από την ημερομηνία δημοσίευσής του στην επίσημη 
εφημερίδα.  Ως εκ τούτου, η ισχύς του υπό τροποποίηση νόμου άρχισε στις 30 Ιουλίου 2011 και η εξάμηνη 
προθεσμία που δόθηκε με την πιο πάνω μεταβατική διάταξη για κατάθεση των συμβάσεων στο Κτηματολόγιο 
για σκοπούς ειδικής εκτέλεσης έληξε την 31η Ιανουαρίου 2012. 

 Επεξηγώντας τις πρόνοιες της πρότασης νόμου, ο εισηγητής της ανέφερε ότι αποσκοπεί στο να 
παρατείνει τη χρονική διάρκεια για την κατάθεση των αγοραπωλητήριων εγγράφων στο Κτηματολόγιο, ώστε να 
εξυπηρετηθούν οι πολίτες που για οποιοδήποτε λόγο δεν πρόλαβαν να το πράξουν. 

 Στα πλαίσια της συζήτησης που διεξήχθη ενώπιον της επιτροπής, ο εκπρόσωπος του Παγκύπριου 
Συνδέσμου Επιχειρηματιών Ανάπτυξης Γης και Οικοδομών διαβίβασε τη θέση του συνδέσμου, σύμφωνα με 
την οποία η προτεινόμενη ρύθμιση δεν εξυπηρετεί κανένα σκοπό, από τη στιγμή που οι παλαιότεροι 
αγοραστές είχαν κάθε δικαίωμα να καταθέσουν τη σύμβαση πώλησης ακίνητης ιδιοκτησίας στο αρμόδιο 
κτηματολογικό γραφείο για σκοπούς ειδικής εκτέλεσης, αλλά δεν το έπραξαν εμπρόθεσμα, και παράλληλα θέτει 
σε δυσμενέστερη θέση τις περιπτώσεις συμβάσεων που συνομολογήθηκαν μετά την έναρξη της ισχύος του πιο 
πάνω νόμου, οι οποίες πρέπει να κατατίθενται εντός προθεσμίας έξι μηνών.  Περαιτέρω, σύμφωνα με τον ίδιο, 
στην υφιστάμενη νομοθεσία παρέχεται η δυνατότητα σε αυτούς που δεν κατέθεσαν τα συμβόλαια να τα 
καταθέσουν έπειτα από άδεια του δικαστηρίου, εφόσον αυτό κρίνει ότι κάτι τέτοιο είναι δικαιολογημένο.  
Επίσης, παρέχεται στο νόμο δικαίωμα για ειδική εκτέλεση μη κατατεθειμένης σύμβασης, εφόσον αποφασίσει 
σχετικά το δικαστήριο στη βάση των συνθηκών κάθε περίπτωσης.   

 Οι εκπρόσωποι του Υπουργείου Εσωτερικών, του Τμήματος Κτηματολογίου και Χωρομετρίας και του 
Τμήματος Πολεοδομίας και Οικήσεως δήλωσαν ότι συμφωνούν με την προτεινόμενη ρύθμιση.  Ωστόσο, 
επισήμαναν το γεγονός ότι με την κατάθεση της σύμβασης αποκτώνται δικαιώματα και σειρά προτεραιότητας 
σε σχέση με τα δικαιώματα αυτά και έθεσαν τον προβληματισμό για την τύχη των παλαιών αγοραπωλητήριων 
συμβολαίων τα οποία αφορούσε η προθεσμία που έληξε και των οποίων η κατάθεση, παρ’ όλο που έγινε 
προσπάθεια, δεν ήταν δυνατό να γίνει αποδεκτή από το Κτηματολόγιο σε συσχετισμό με την κατάθεση των 
νέων αγοραπωλητήριων συμβολαίων που έγινε νομότυπα στο εν λόγω διάστημα.  

 Σε σχέση με το ζήτημα αυτό, η εκπρόσωπος του Γραφείου του Γενικού Εισαγγελέα της Δημοκρατίας 
δήλωσε ότι η παράταση προθεσμίας που προβλέπεται σε νόμο πρέπει να αρχίζει πριν από την εκπνοή της και 
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πρόσθεσε ότι ενδεχομένως πρέπει στην προτεινόμενη ρύθμιση να περιληφθούν και όλες οι συμβάσεις που 
συνομολογήθηκαν στο μεσοδιάστημα από τη λήξη της ισχύος της σχετικής διάταξης της υφιστάμενης 
νομοθεσίας μέχρι την έναρξη της ισχύος του προτεινόμενου νόμου. 

 Ως εκ τούτου, η επιτροπή, με τη σύμφωνη γνώμη του εισηγητή της πρότασης νόμου και των 
παρευρισκομένων, αποφάσισε όπως διαμορφώσει το κείμενο της πρότασης νόμου, ώστε σε αυτό να 
προβλεφθεί εξ υπαρχής νέα εξάμηνη προθεσμία για την κατάθεση όλων των συμβολαίων που 
συνομολογήθηκαν μέχρι την ημερομηνία έναρξης της ισχύος του προτεινόμενου νόμου, η οποία θα αρχίσει με 
τη δημοσίευσή του στην Επίσημη Εφημερίδα της Κυπριακής Δημοκρατίας. 

 Υπό το φως των πιο πάνω, η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Νομικών τάσσεται ομόφωνα υπέρ της 
ψήφισης της πρότασης νόμου σε νόμο όπως αυτή έχει τελικά διαμορφωθεί στη βάση των πιο πάνω. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Υπάρχουν ομιλητές επί θέματος αρχής; 

 Δε βλέπω να υπάρχουν ομιλητές επί θέματος αρχής. 

 Δεύτερη ανάγνωση. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Συνοπτικός τίτλος.  Άρθρο 1. 

 Τροποποίηση του άρθρου 16 του βασικού νόμου.  Άρθρο 2. 

 Προσθήκη νέου άρθρου στο βασικό νόμο.  Άρθρο 3. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Υπάρχει ένσταση όπως τα άρθρα 1 μέχρι 3 εγκριθούν; 

 Μη υπαρχούσης οιασδήποτε ενστάσεως, τα άρθρα 1 μέχρι 3 εγκρίνονται.   

 Τρίτη ανάγνωση. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 O παρών Νόμος θα αναφέρεται ως ο περί Πώλησης Ακινήτων (Ειδική Εκτέλεση) (Τροποποιητικός) 
Νόμος του 2012. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Υπάρχει οιαδήποτε ένσταση όπως η πρόταση νόμου ψηφιστεί σε νόμο; 

(Κτυπά τη σφύρα.) 

 Μη υπαρχούσης οιασδήποτε ενστάσεως, η πρόταση νόμου ψηφίζεται σε νόμο. 

(Θόρυβος στην αίθουσα) 

 Συνάδελφοι, λίγη υπομονή, για να μπορέσουμε να τοποθετηθούμε επί όλων των νομοσχεδίων ή 
προτάσεων νόμου που θα πρέπει σήμερα να ψηφιστούν, αν θα ψηφιστούν, για να προχωρήσει η δημοσίευσή 
τους έγκαιρα. 

 Ακολουθεί το νομοσχέδιο που αφορά στην απελευθέρωση θέσεων στο δημόσιο, κυρίως στον τομέα της 
υγείας. 

(Μη ευκρινή σχόλια από βουλευτή)  

ΣΤ. ΕΥΑΓΟΡΟΥ: 

 Λήγουν τα συμβόλαιά τους αύριο, ρε κουμπάρε.  Έν’ πάρα πολλοί. 

Κ. ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΥ: 

 Θα γίνει συζήτηση! 

ΣΤ. ΕΥΑΓΟΡΟΥ: 

 Να δημοσιευτεί αύριο.  Δεν προλαβαίνουμε τη δημοσίευση. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 
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 Προχωρούμε στο θέμα της συμπληρωματικής ημερήσιας διάταξης, που τιτλοφορείται «Ο περί 
Προϋπολογισμού του 2012 Νόμος του 2011 (Τροποποιητικός) (Αρ. 4) Νόμος του 2012».  Η έκθεση θεωρείται 
αναγνωσθείσα. 

(Η σχετική έκθεση) 

Έκθεση της Κοινοβουλευτικής Επιτροπής Οικονομικών και Προϋπολογισμού για το νομοσχέδιο «Ο 
περί Προϋπολογισμού του 2012 Νόμος του 2011 (Τροποποιητικός) (Αρ. 4) Νόμος του 2012» 

Παρόντες: 

 Νικόλας Παπαδόπουλος, πρόεδρος Πάμπος Παπαγεωργίου 

 Άγγελος Βότσης Νίκος Νικολαΐδης  

 Μάριος Μαυρίδης Νίκος Κουτσού 

 Χάρης Γεωργιάδης  Γιώργος Περδίκης 

 Σταύρος Ευαγόρου 

 Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Οικονομικών και Προϋπολογισμού μελέτησε το πιο πάνω νομοσχέδιο σε 
τρεις συνεδρίες της, που πραγματοποιήθηκαν στις 26 και 30 Μαρτίου και στις 2 Απριλίου 2012.  Στο στάδιο της 
συζήτησης του υπό αναφορά νομοσχεδίου κλήθηκαν και παρευρέθηκαν ενώπιον της επιτροπής ο διευθυντής 
του Τμήματος Δημόσιας Διοίκησης και Προσωπικού και άλλοι εκπρόσωποι του Υπουργείου Οικονομικών.  
Κλήθηκαν και παρευρέθηκαν επίσης ο γενικός διευθυντής του Υπουργείου Υγείας, ο γενικός διευθυντής του 
Υπουργείου Εργασίας και Κοινωνικών Ασφαλίσεων, εκπρόσωποι του Υπουργείου Παιδείας και Πολιτισμού και 
άλλοι κυβερνητικοί αρμόδιοι των ίδιων υπουργείων. 

 Σκοπός του νόμου που προτείνεται είναι η τροποποίηση του κρατικού προϋπολογισμού του 2012, ώστε 
να παρασχεθεί η δυνατότητα πρόσληψης αριθμού εργοδοτουμένων καθορισμένης διάρκειας σε ορισμένες 
ανεξάρτητες υπηρεσίες, υπουργεία ή τμήματα της δημόσιας υπηρεσίας που λόγω της ευαισθησίας ή των 
ιδιαιτεροτήτων τους κρίνεται ότι πρέπει να είναι κατάλληλα στελεχωμένα.   

 Σύμφωνα με τα κατατεθέντα στοιχεία, με τις σκοπούμενες προσλήψεις επιδιώκεται η κάλυψη κενών που 
προκύπτουν από την κένωση μόνιμων θέσεων λόγω αφυπηρέτησης, παραίτησης ή απουσίας άλλων 
υπηρετούντων υπαλλήλων με μακρόχρονη άδεια ασθένειας ή μητρότητας, όπως και η δημιουργία νέων 
υπηρεσιών όπως στο Υπουργείο Υγείας και/ή η επέκταση υφιστάμενων υπηρεσιών (Προεδρία και Προεδρικό 
Μέγαρο-Διερευνητική Επιτροπή Αγνοουμένων). 

 Με το ίδιο νομοσχέδιο παρέχεται επίσης η δυνατότητα πρόσληψης επί δεκαπενθήμερης βάσης 
υπαλλήλων των οποίων ο διορισμός ακυρώνεται από το Ανώτατο Δικαστήριο, ώστε να καθίσταται δυνατή η 
συνέχιση της απασχόλησής τους, μέχρι την επανεξέταση της διαδικασίας πλήρωσης των επηρεαζόμενων 
θέσεων από την Επιτροπή Δημόσιας Υπηρεσίας.   

 Σημειώνεται ότι ανάλογες ρυθμίσεις επιδιώκεται να θεσμοθετηθούν για το ωρομίσθιο κυβερνητικό 
προσωπικό για τους ίδιους πιο πάνω αναφερόμενους λόγους που αφορούν την κάλυψη αναγκών που 
προκύπτουν αναφορικά με μόνιμες θέσεις.   

 Όπως είναι γνωστό, κατά την ψήφιση του κρατικού προϋπολογισμού του 2012, με σχετική τροπολογία 
που είχε υποβληθεί εκ μέρους βουλευτών στα πλαίσια της λήψης μέτρων για αντιμετώπιση της δημοσιονομικής 
κατάστασης περιλήφθηκε ειδική διάταξη για την απαγόρευση πρόσληψης πρόσθετων έκτακτων υπαλλήλων και 
πρόσθετου έκτακτου προσωπικού για εποχιακές ανάγκες σε αριθμό που να υπερβαίνει τον αριθμό του 
υπηρετούντος προσωπικού για εποχιακές ανάγκες για το 2011 και πρόσθετων προσώπων για την κάλυψη 
πρόσθετων αναγκών για χρονικό διάστημα που δεν υπερβαίνει κατʼ ανώτατο όριο τις δεκαπέντε εργάσιμες 
μέρες.   

 Η πιο πάνω απαγόρευση κρίθηκε από την εκτελεστική εξουσία ότι δημιουργεί προβλήματα στις 
περιπτώσεις που προκύπτουν στο μεταξύ διάφορες ανάγκες σε διάφορες ευαίσθητες λόγω του ρόλου τους 
υπηρεσίες και για το λόγο αυτό κρίθηκε αναγκαία η ρύθμιση του όλου θέματος με την εξαίρεση των 
προβλεπόμενων με το νομοσχέδιο υπηρεσιών, νοουμένου ότι στον κρατικό προϋπολογισμό του 2012 
υπάρχουν οι αναγκαίες πιστώσεις.   

 Ειδικότερα, με το νομοσχέδιο προτείνεται η παροχή της δυνατότητας πρόσληψης αριθμού 
εργοδοτουμένων καθορισμένης διάρκειας ως ακολούθως: 

1. Προεδρία και Προεδρικό Μέγαρο αναφορικά με τη Διερευνητική Επιτροπή Αγνοουμένων (ΔΕΑ), όπου ο 
συνολικός αριθμός εκτάκτων/εργοδοτουμένων καθορισμένης διάρκειας κατά το 2012 δεν μπορεί να 
υπερβαίνει τα 44 κατʼ ανώτατο όριο πρόσωπα. 
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2. Ελεγκτική Υπηρεσία, όπου ο συνολικός αριθμός μονίμων και εκτάκτων/εργοδοτουμένων καθορισμένης 
διάρκειας κατά το 2012 δεν μπορεί να υπερβαίνει τους 67 Λειτουργούς Ελέγχου κατʼ ανώτατο όριο.  
Σημειώνεται ότι ο αριθμός των μόνιμων οργανικών θέσεων με βάση τον προϋπολογισμό του 2012 
ανέρχεται στις 67 θέσεις. 

3. Τμήμα Δασών, ούτως ώστε να προσληφθούν ως εργοδοτούμενοι καθορισμένης διάρκειας κατά το 2012 
επτά πρόσωπα που θα αποφοιτήσουν από το Δασικό Κολλέγιο. 

4. Τμήμα Φυλακών, όπου ο συνολικός αριθμός μονίμων και εκτάκτων/εργοδοτουμένων καθορισμένης 
διάρκειας κατά το 2012 δεν μπορεί να υπερβαίνει τα 391 κατʼ ανώτατο όριο πρόσωπα (Δεσμοφύλακες).  
Σημειώνεται ότι ο αριθμός των μόνιμων οργανικών θέσεων με βάση τον προϋπολογισμό του 2012 
ανέρχεται στις 333 θέσεις. 

5. Υπουργείο Εργασίας και Κοινωνικών Ασφαλίσεων (Υπηρεσίες Κοινωνικής Ευημερίας, Τμήμα Εργασίας, 
Υπηρεσίες Κοινωνικών Ασφαλίσεων και Τμήμα Εργασιακών Σχέσεων), το οποίο ασχολείται με θέματα 
ανέργων και κοινωνικής πολιτικής, όπου ο συνολικός αριθμός μονίμων και εκτάκτων/εργοδοτουμένων 
καθορισμένης διάρκειας κατά το 2012 δεν μπορεί να υπερβαίνει τα 932 άτομα κατʼ ανώτατο όριο 
(Υπηρεσίες Κοινωνικής Ευημερίας: 536 πρόσωπα, Τμήμα Εργασίας: 102 πρόσωπα, Υπηρεσίες 
Κοινωνικών Ασφαλίσεων: 249 πρόσωπα, Τμήμα Εργασιακών Σχέσεων: 35 πρόσωπα).  Σημειώνεται ότι 
ο συνολικός αριθμός των μόνιμων οργανικών θέσεων, με βάση τον προϋπολογισμό του 2012, στις 
υπηρεσίες αυτές ανέρχεται στις 712 θέσεις. 

6. Στατιστική Υπηρεσία, όπου ο συνολικός αριθμός ανθρωπομηνών για την κάλυψη εποχιακών αναγκών 
κατά το 2012 δεν μπορεί να υπερβαίνει τους 2 000. 

7. Υπουργείο Παιδείας και Πολιτισμού, όπου ο συνολικός αριθμός μονίμων και εκτάκτων/εργοδοτουμένων 
καθορισμένης διάρκειας κατά το 2012 δεν μπορεί να υπερβαίνει τους 471 Επιμελητές κατʼ ανώτατο όριο.  
Σημειώνεται ότι ο αριθμός των μόνιμων οργανικών θέσεων, με βάση τον προϋπολογισμό του 2012, 
ανέρχεται στις 281 θέσεις. 

8. Τμήμα Πολιτικής Αεροπορίας, ώστε να προσληφθούν ως εργοδοτούμενοι καθορισμένης διάρκειας κατά 
το 2012 οι απόφοιτοι της εκπαιδευτικής μονάδας της Πολιτικής Αεροπορίας. 

9. Τμήμα Ταχυδρομικών Υπηρεσιών, όπου ο συνολικός αριθμός ανθρωπομηνών για την κάλυψη 
εποχιακών αναγκών κατά το 2012 δεν μπορεί να υπερβαίνει τους 135 ανθρωπομήνες σε 
Ταχυδρομικούς Λειτουργούς και στους 265 ανθρωπομήνες σε Ταχυδρομικούς Διανομείς. 

10. Υπουργείο Υγείας και τα τμήματα/υπηρεσίες, όπου ο συνολικός αριθμός μονίμων και 
εκτάκτων/εργοδοτουμένων καθορισμένης διάρκειας κατά το 2012 δεν μπορεί να υπερβαίνει τα 5 199,5 
κατʼ ανώτατο όριο πρόσωπα (Διοίκηση: 3 311 πρόσωπα, Υπηρεσίες Ψυχικής Υγείας: 127 πρόσωπα, 
Οδοντιατρικές Υπηρεσίες: 87,5 πρόσωπα, Φαρμακευτικές Υπηρεσίες: 217 πρόσωπα και Γενικό Χημείο 
του Κράτους: 115 πρόσωπα).  Σημειώνεται ότι ο συνολικός αριθμός των μόνιμων οργανικών θέσεων, με 
βάση τον προϋπολογισμό του 2012, στις πιο πάνω υπηρεσίες ανέρχεται στις 4 497 θέσεις. 

11. Γραφείο Προγραμματισμού (Διαχειριστική Αρχή), Γενικό Λογιστήριο (Αρχή Πιστοποίησης) και Υπηρεσίες 
που έχουν καθοριστεί ως δικαιούχοι και ενδιάμεσοι φορείς στα πλαίσια των συγχρηματοδοτούμενων 
από τα διάφορα διαρθρωτικά ταμεία της Ευρωπαϊκής Ένωσης. 

12. Πρόσωπα των οποίων ο διορισμός ακυρώνεται από το Ανώτατο Δικαστήριο, ούτως ώστε να μην 
παραμένουν εκτός δημόσιας υπηρεσίας, μέχρι την επανεξέταση της διαδικασίας πλήρωσης της θέσης 
από την Επιτροπή Δημόσιας Υπηρεσίας.   

Σημειώνεται ότι στο στάδιο της συζήτησης οι παριστάμενοι αρμόδιοι κλήθηκαν να δώσουν περαιτέρω 
στοιχεία και επεξηγήσεις σε σχέση με τις εκάστοτε ανάγκες που παρουσιάζονται στα αντίστοιχα 
τμήματα/υπηρεσίες ή τμήματα της δημόσιας υπηρεσίας.  Από τα κατατεθέντα στοιχεία διαπιστώθηκε ότι τα 
μεγαλύτερα προβλήματα παρουσιάζονται στις Ιατρικές Υπηρεσίες και Υπηρεσίες Δημόσιας Υγείας και πιο 
συγκεκριμένα στα δημόσια νοσηλευτήρια και για το λόγο αυτό κρίνεται ότι το όλο ζήτημα θα πρέπει να 
ρυθμιστεί κατά προτεραιότητα.   

Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Οικονομικών και Προϋπολογισμού, αφού έλαβε υπόψη όλα τα στοιχεία 
που κατατέθηκαν ενώπιόν της, επιφυλάχθηκε να τοποθετηθεί στην ολομέλεια του σώματος, με εξαίρεση τα 
μέλη της βουλευτές της κοινοβουλευτικής ομάδας ΑΚΕΛ-Αριστερά-Νέες Δυνάμεις οι οποίοι τάχθηκαν υπέρ της 
ψήφισης του νομοσχεδίου σε νόμο.   

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Υπάρχουν ομιλητές επί θέματος αρχής; 

 Ο κ. Παπαδόπουλος και μετά ο κ. Κωνσταντίνου. 
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Ν. ΠΑΠΑΔΟΠΟΥΛΟΣ: 

 Απλά, επειδή νόμιζα ότι θα διακόπταμε τη συνεδρία… 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 E, βλέπετε ότι υπάρχει μία… 

Ν. ΠΑΠΑΔΟΠΟΥΛΟΣ: 

 Επί τούτου του θέματος, αντιλαμβάνομαι, θα υπάρχουν πολλές τοποθετήσεις και ενδεχομένως να 
ξεκινήσουμε ακόμα έναν κύκλο αντιπαράθεσης.  Δηλαδή, αντιλαμβάνομαι, πολλοί θα θέλουν να τοποθετηθούν 
σε αυτό το ζήτημα.  Και εμείς θέλουμε να τοποθετηθούμε.  Γι’ αυτό εμείς είχαμε θέσει προηγουμένως το ζήτημα 
να αποφασιζόταν αυτό το συγκεκριμένο νομοσχέδιο να το ψηφίζαμε αύριο. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Ακούσατε την επιχειρηματολογία που υπήρξε, ότι ενδεχομένως να υπάρξουν καθυστερήσεις στην 
πλήρωση ορισμένων κενών θέσεων. 

 Ο κ. Ευαγόρου, ως κοινοβουλευτικός εκπρόσωπος. 

ΣΤ. ΕΥΑΓΟΡΟΥ: 

 Κύριε Πρόεδρε, πάντοτε έχουμε τη διάθεση να συμβιβαστούμε, αν και εφόσον υπάρχει χρόνος.  Στη 
συγκεκριμένη περίπτωση πολλές δεκάδες συμβόλαια γιατρών και άλλου νοσηλευτικού προσωπικού έχουν 
λήξει την 31η του Μάρτη.  Και αντιλαμβάνεστε ότι κόσμος θα μείνει απλήρωτος, διότι δε θα προλάβουμε ούτε 
την αυριανή δημοσίευση ούτε να κάνουμε νέα συμβόλαια.  Κι αυτό θα είναι σε βάρος της δημόσιας υγείας. 

 Απευθύνω έκκληση στο σώμα, κύριε Πρόεδρε.  Στο κάτω κάτω της γραφής ας πούμε αλλού, δεν ξέρω 
πού, δημόσια τις θέσεις μας.  Αλλά, θα αφήσουμε κόσμο εκτεθειμένο και στο τέλος θα τους έχουμε πάλι εδώ. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Ο κ. Κωνσταντίνου, παρακαλώ. 

Κ. ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΥ: 

 Κύριε Πρόεδρε, είναι γεγονός ότι υπάρχει ένα πρόβλημα.  Έγινε εκμετάλλευση αυτού του θέματος από 
κάποιες πλευρές.  Και μάλιστα, δημαγωγώντας, επέρριψαν ευθύνη στους ίδιους τους εαυτούς μας, στους 
βουλευτές, τη στιγμή που οι ευθύνες ανήκουν κάπου αλλού.  Και έπρεπε κάποιοι να είναι πολύ προσεκτικοί 
στις προσεγγίσεις τους και στις όποιες τους αναφορές, την ώρα που δεν ανέλαβαν οι ίδιοι τις ευθύνες τους, 
που ήταν μεγάλες, πολλαπλές.  Αλλά και η αδράνεια εν πολλοίς ήταν ασύγγνωστη.  Δυστυχώς, φτάσαμε στο 
σημείο κάποιοι -και λυπούμαι- συνάδελφοι, αντί να απευθύνονται σε εκείνους οι οποίοι είχαν την πρώτιστη 
ευθύνη, να επιρρίπτουν ευθύνες, δημαγωγώντας, σε πλευρές της Βουλής. 

 Εν πάση περιπτώσει, το θέμα είναι όντως σοβαρό.  Εγώ προσωπικά θα ήθελα να μιλήσω γι’ αυτό το 
ζήτημα.  Επειδή όμως επείγει το θέμα και θα πρέπει να ψηφιστεί, για να δοθεί το δικαίωμα τουλάχιστον, αν μη 
τι άλλο, αύριο να γίνουν οι ενδεικνυόμενες ενέργειες επιστροφής τουλάχιστον τη Δευτέρα των εργαζομένων, οι 
οποίοι αδυνατούν να το πράξουν λόγω ακριβώς της λήξης της σύμβασής τους από την 31η, θα παρακαλέσω, 
αν μη τι άλλο, να είμαστε σύντομοι, να δοθεί το δικαίωμα σε έναν από κάθε πλευρά βουλευτή να μιλήσει όσο 
πιο σύντομα μπορεί και από εκεί και πέρα να προχωρήσουμε.   

 Υπάρχουν τροπολογίες.  Υπάρχει συγκεκριμένη τροπολογία από πλευράς του Δημοκρατικού Κόμματος 
και του Δημοκρατικού Συναγερμού. είναι ενώπιόν σας, έχει κατατεθεί.  Να προχωρήσουμε και να δοθεί το 
πράσινο φως, για να επιστρέψουν στη δουλειά τους. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Έχω τις τροποποιήσεις, κύριε Κωνσταντίνου, ναι... 

Κ. ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΥ: 

 Αν μου δίνετε το δικαίωμα, να προχωρήσω... 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Δεν ξέρω αν είναι επί της διαδικασίας που ζήτησε το λόγο ο συνάδελφος ο κ. Περδίκης. 

Γ. ΠΕΡΔΙΚΗΣ: 

 Νομίζω ακριβώς, κύριε Πρόεδρε, χωρίς να θέλω να διαγράψω αυτά που ακούστηκαν περί της 
προσπάθειας που έγινε αυτές τις μέρες για δημαγωγία και αξιοποίηση αυτού του γεγονότος...  Εγώ αυτό που 
ξέρω είναι ότι, εάν δεν ψηφίσουμε σήμερα για κάποιες συγκεκριμένες θέσεις, θα χάσουμε σημαντικό ιατρικό 
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προσωπικό, το οποίο κακώς, με άλλων την ευθύνη, βρέθηκε σήμερα να είναι επί ξύλου κρεμάμενο.  Μάλιστα, 
οι περισσότεροι από αυτούς τους ανθρώπους είναι άνθρωποι που ήρθαν από την Ελλάδα, για να δουλέψουν 
στην Κύπρο, που τους χρειαζόντουσαν τα κρατικά νοσοκομεία και είναι τώρα με τη βαλίτσα στο χέρι, για να 
επιστρέψουν πίσω στην Ελλάδα.  Είναι εξαιρετικά επείγον απόψε αυτό το θέμα τουλάχιστον να διευθετηθεί.  
Επειδή υπάρχει όμως η τροπολογία, κύριε Πρόεδρε, του ΔΗΚΟ και του Δημοκρατικού Συναγερμού, που δίνει 
λύση στο πρόβλημα, πιστεύω ότι μπορούμε απόψε να προχωρήσουμε και να αφήσουμε τα υπόλοιπα σε 
εύθετο χρόνο. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Ωραία. 

 Ο κ. Σωτήρης Σαμψών. 

Σ. ΣΑΜΨΩΝ: 

 Κύριε Πρόεδρε, με την άδειά σας, επειδή ομολογουμένως...  Αν και αντιλαμβανόμεθα ότι επείγει η 
κατάσταση, θα ζητήσουμε, με όλο το σεβασμό, πέντε λεπτά διακοπή, διότι δεν το έχουμε δει.  Δεν ξέρουμε... 

(Μη ευκρινή σχόλια από βουλευτές) 

 Το έχει δει ο συνάδελφος.  Θέλουμε να το δούμε μαζί του, διότι δε θα ψηφίσω, κύριοι, κάτι που δεν έχω 
δει.  Με όλο το σεβασμό.  Θέλουμε πέντε λεπτά... 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Κύριε συνάδελφε... 

Σ. ΣΑΜΨΩΝ: 

 Πρόεδρέ μου, με όλο το σεβασμό, πέντε λεπτά... 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 ...έχουν κατατεθεί τροπολογίες εκ μέρους της κοινοβουλευτικής ομάδας του Δημοκρατικού 
Συναγερμού... 

Σ. ΣΑΜΨΩΝ: 

 Δε μιλώ για τις τροπολογίες, κύριε Πρόεδρε. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 ...και της κοινοβουλευτικής ομάδας του Δημοκρατικού Κόμματος.  Δεν μπορώ, λυπούμαι ειλικρινά, να 
επιτρέψω μία πρακτική με βάση την οποία, ενώ κατατίθενται τροπολογίες από τις κοινοβουλευτικές ομάδες, να 
ζητούμε αναβολή πέντε ή δέκα ή δεκαπέντε λεπτών, για να τις μελετήσουμε.  Λυπούμαι ειλικρινά! 

 Νομίζω ότι θα προχωρήσουμε.  Θα παρακαλέσω έναν από κάθε κοινοβουλευτική πλευρά να καταθέσει 
τις απόψεις του κόμματός του και να προχωρήσει η διαδικασία της ψηφοφορίας. 

 Η τροπολογία να διανεμηθεί, παρακαλώ, εάν δε διενεμήθη. 

(Μη ευκρινή σχόλια από βουλευτές) 

 Βλέπετε;  Ναι, βλέπετε, γι’ αυτό από τούδε και στο εξής η πρακτική θα είναι αυτή που έχω πει.  Στο 
μεταξύ, μέχρι τη διανομή σε όλους σας των προτεινομένων τροπολογιών του Δημοκρατικού Κόμματος και του 
Δημοκρατικού Συναγερμού, δίνω το λόγο στον κ. Νικόλα Παπαδόπουλο να ομιλήσει επί θέματος αρχής και 
βεβαίως να αναφερθεί και στις τροπολογίες που έχουν κατατεθεί από πλευράς Δημοκρατικού Κόμματος.  Και 
στη συνέχεια ο κ. Κωνσταντίνου, παρακαλώ. 

Ν. ΠΑΠΑΔΟΠΟΥΛΟΣ: 

 Θα προσπαθήσω να είμαι σύντομος, κύριε Πρόεδρε, γιατί κατανοώ ότι είναι προχωρημένη η ώρα, ίσως 
να είμαστε και πολύ κουρασμένοι. 

 Ενώπιόν μας έχουμε ένα νομοσχέδιο με το οποίο επιζητείται η ανανέωση της σύμβασης μερικών 
χιλιάδων εκτάκτων σε διάφορες κυβερνητικές υπηρεσίες και η πρόσληψη μερικών καινούριων εκτάκτων 
υπαλλήλων σε συγκεκριμένες υπηρεσίες.  Οι καινούριοι θα είναι περίπου διακόσιοι εξήντα, γιατί, όπως 
ισχυρίζεται η εκτελεστική εξουσία, σε κάποιους τομείς έχουν προκύψει καινούριες ανάγκες.  Θέλω να 
υπενθυμίσω, για να ξεκαθαρίσουμε κάποια πράγματα, γιατί νομίζω ότι πρέπει να αποκαταστήσουμε την 
αλήθεια μετά από πολλές αναλήθειες που ακούσαμε τις τελευταίες ημέρες, ότι η Βουλή, όταν παγοποίησε τις 
προσλήψεις και των μονίμων και των εκτάκτων, προνόησε ότι η κυβέρνηση θα δικαιούνταν να εργοδοτήσει τον 
ίδιο αριθμό εκτάκτων χωρίς την έγκριση της Βουλής, δικαίωμα που είχε και πέρσι.  Στην πορεία η ερμηνεία 
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τουλάχιστον της εκτελεστικής εξουσίας αυτής της εξαίρεσης είναι ότι δεν είναι ξεκάθαρη, γι’ αυτό έρχεται 
σήμερα με αυτό το νομοσχέδιο, για να διευκρινιστεί ότι από την παγοποίηση των προσλήψεων των εκτάκτων 
θα εξαιρούνται αυτές οι συγκεκριμένες υπηρεσίες. 

 Επειδή εμείς θεωρούμε ότι χρειαζόμαστε ακόμα λίγο χρόνο να εξετάσουμε αν όντως πράγματι 
υπάρχουν αυτές οι ανάγκες, επειδή έχουμε τη διαβεβαίωση του Τμήματος Δημόσιας Διοίκησης και 
Προσωπικού ότι δεν πρόκειται να απολυθεί κανένας ούτε να τερματιστεί οποιοδήποτε συμβόλαιο, εάν πάρουμε 
αυτό το χρόνο στις επόμενες δύο εβδομάδες, για να εξετάσουμε αυτά τα αιτήματα, και επειδή και σήμερα το 
Δημοκρατικό Κόμμα επιδίωξε να έχει διαβούλευση με τον Υπουργό Οικονομικών, ο οποίος ζήτησε ο ίδιος 
χρόνο να εξετάσει και αυτές τις θέσεις και τις θέσεις της μονιμοποίησης εξακοσίων πενήντα νέων δημοσίων 
υπαλλήλων στη δημόσια υπηρεσία, θεωρούμε ότι σήμερα θα ήταν καλύτερα να προχωρήσουμε με κάποιες 
συγκεκριμένες υπηρεσίες, να εγκρίνουμε την ανανέωση της εργοδότησης συγκεκριμένων εκτάκτων σε κάποιες 
συγκεκριμένες υπηρεσίες και να δούμε τις υπόλοιπες στη συνέχεια, έτσι ώστε να εξετάσουμε την 
πραγματικότητα αυτής της ανάγκης. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Παρακαλώ, η πρότασή σας μέσω των τροποποιήσεων είναι αυτή; 

Ν. ΠΑΠΑΔΟΠΟΥΛΟΣ: 

 Η πρότασή μας είναι να προχωρήσουμε σήμερα στην αποπαγοποίηση των προσλήψεων, όπως ζητά η 
κυβέρνηση, στον τομέα της υγείας, στη Στατιστική Υπηρεσία, στη Διερευνητική Επιτροπή των Αγνοουμένων και 
στις περιπτώσεις όπου υπάρχει ακριβώς κενωθείσα θέση, γιατί ακριβώς... 

(Μη ευκρινή σχόλια από τον κ. Κώστα Κωνσταντίνου) 

 Μάλιστα, κύριε.  Τις λεπτομέρειες, όπως καταγράφονται στην τροπολογία, δε θα τις διαβάσω, κύριε 
Πρόεδρε.  Απλώς, είναι κάπως περίπλοκες οι διατάξεις, αλλά είναι όπως μας τις έχει φέρει η εκτελεστική 
εξουσία.   

 Καταλήγω, κύριε Πρόεδρε, επειδή πρέπει να το πούμε, με το ότι δυστυχώς -και θέλω να το τονίσω- 
κάποιοι εκμεταλλεύτηκαν την καθυστέρηση της κυβέρνησης, που έφερε αυτό το αίτημα ενώπιόν μας τρεις 
μήνες μετά που η Βουλή παγοποίησε τις θέσεις και τις προσλήψεις στο δημόσιο τομέα.  Επέλεξαν μόνο στον 
τομέα της υγείας να μην ανανεώσουν συμβόλαια παροχής υπηρεσιών, κάτι που δικαιούνταν να κάμουν χωρίς 
την έγκριση της Βουλής.  Τερμάτισαν εκείνα τα συμβόλαια για είκοσι έξι γιατρούς, γιατί πρόθεση και επιδίωξη 
είναι τα συγκεκριμένα άτομα να εργοδοτηθούν ως επιπρόσθετοι έκτακτοι και όχι να συνεχίσουν να παρέχουν 
τις συγκεκριμένες υπηρεσίες με συμβόλαια.  Γι’ αυτό δημιουργήθηκε το χάος.  Επαναλαμβάνω, επειδή κάποιοι 
επέλεξαν να χρησιμοποιήσουν τον τερματισμό αυτών των συμβολαίων, για να επιτεθούν εναντίον της Βουλής 
σε αυτή την προσπάθειά της να προχωρήσει σε περαιτέρω εξυγίανση του τομέα των προσλήψεων στο 
δημόσιο τομέα.  Και το τονίζω αυτό το πράγμα, κύριε Πρόεδρε, γιατί είναι με λύπη μας πραγματικά που 
βλέπουμε ότι κάποιοι επιλέγουν να βάζουν τις μικροκομματικές σκοπιμότητες πάνω από σημαντικά ζητήματα, 
όπως είναι η ασφάλεια των Κύπριων ασθενών. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Ο κ. Κωνσταντίνου και μετά ο κ. Παπαγεωργίου και ο κ. Νικολαΐδης. 

Κ. ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΥ: 

 Κύριε Πρόεδρε, υιοθετώ όσα έχει αναφέρει ο συνάδελφος ο Νικόλας ο Παπαδόπουλος, για να 
συντομεύω.  Η Βουλή αποφάσισε με πλειοψηφία την παγοποίηση αυτών των θέσεων.  Υπήρχε σκοπιμότητα, 
με την καλή έννοια, για να αποφασίσει κατ’ αυτό τον τρόπο.  Και ήταν ξεκάθαρος ο λόγος. 

 Δυστυχώς, η κυβέρνηση, αντί να συμμορφωθεί και να πάρει τα μηνύματα, διά ολιγωρίας, αδράνειας και 
διά παραλήψεως...  Και, ενώ έπρεπε, σε συνεννόηση με το Υπουργείο Υγείας και το Υπουργείο Οικονομικών, 
το θέμα να έρθει το συντομότερο δυνατόν ενώπιον της επιτροπής Οικονομικών και κατ’ επέκταση της 
ολομέλειας, τη στιγμή που η ευαισθησία όλων, πιστεύω, των πλευρών, αλλά και όλων των συναδέλφων για 
τέτοιου είδους ζητήματα ήταν δεδομένη, για να δοθεί το πράσινο φως, για να συνεχίσουν απρόσκοπτα την 
πορεία τους και την εργασία τους κάποιοι που επιτελούν λειτούργημα, δυστυχώς πέρασαν κάποιοι μήνες, ενώ 
την ίδια στιγμή υπήρχε ευαισθησία για κάποια άλλα ζητήματα, όπως στην περίπτωση του ιδιωτικού 
αεροπλάνου.  Αυτό έφτασε έγκαιρα ενώπιον της Βουλής.  Την ίδια στιγμή άφησαν να διαρρέει ο χρόνος και, 
αντί να σκεφτούν ότι κάποιων λειτουργών έπρεπε να ανανεωθεί η σύμβαση, το συμβόλαιο, δυστυχώς τους 
άφησαν εκτεθειμένους.  Έφεραν στη Βουλή την τελευταία στιγμή, μόλις τώρα, το Μάρτη -στις 9 Μαρτίου το 
κατέθεσαν- το νομοσχέδιο.  Και, αντί να απολογηθούν, την ίδια στιγμή δυστυχώς είδαμε συναδέλφους να 
βγαίνουν -πότε;- τη Δευτέρα το πρωί, στις εφτάμισι η ώρα, εφτά και τέταρτο, ενώ έληξε το συμβόλαιο την 31η 
Μαρτίου, δηλαδή μόλις την περασμένη Παρασκευή, ωσάν και το Σαββατοκύριακο υπήρξε χάος στα δημόσια 
νοσηλευτήρια και το γνώριζαν.  Και είναι εδώ η προκατάληψη και ο προσχεδιασμός, ο οποίος υπήρχε και από 
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συναδέλφους δυστυχώς.  Ακούγαμε συναδέλφους να επιτίθενται σφόδρα εναντίον της Βουλής, του εαυτού τους 
δηλαδή, για την ολιγωρία, την αδράνεια, αλλά και τη σκοπιμότητα, όπως ελέχθη από κάποιους, για την 
κατάντια να αφήσουμε τα νοσηλευτήρια χωρίς νοσηλευτικούς λειτουργούς και παραϊατρικό προσωπικό.  Εάν 
αυτό δεν είναι μέγας λαϊκισμός και δημαγωγία πρωτόγνωρη, λυπούμαι.  Αφήνω τον καθένα να αναλογιστεί πού 
έχουμε οδηγηθεί και πού έχουμε φτάσει.  Και την ίδια στιγμή, αντί να αποταθούν στο Υπουργείο Υγείας και στο 
Υπουργείο Οικονομικών, για να δούμε πώς βρίσκουμε διεξόδους, συνέχισαν τις επιθέσεις τους ενάντια στη 
Βουλή.  Και τι είπαν;  “Χάος στα δημόσια νοσηλευτήρια”, “μεγάλη αναστάτωση”.  Ναι, υπήρξε ταλαιπωρία, 
υπήρξε κάποια αναστάτωση, αλλά όχι “χάος”. 

 Εδώ θα πρέπει να προβληματίσω τον καθένα και να προβληματιστούμε όλοι από κοινού.  Εάν για είκοσι 
δύο νοσηλευτικούς λειτουργούς και παραϊατρικό προσωπικό στο σύνολό τους, οι οποίοι επηρεάστηκαν 
πράγματι από τη μη ανανέωση των συμβολαίων, με τον τρόπο που αυτή δεν εγένετο, υπήρξε χαώδης 
κατάσταση, κατέρρευσε το σύστημα...  Ακούστε!  Και αυτά τα είπαν οι συνάδελφοι του κυβερνώντος κόμματος.  
Λυπούμαι, αλλά φαίνεται ότι πρέπει να προβληματίσει πρώτα τους κυβερνώντες το γιατί υπήρξε χαώδης 
κατάσταση και κατάρρευση με την απουσία -πόσων;- είκοσι δύο νοσηλευτικών εκτάκτων λειτουργών και 
παραϊατρικού προσωπικού. 

 Ε, όλα τα άλλα πού οδηγούν, κύριε Πρόεδρε, με μια ακυβερνησία που έπρεπε δυστυχώς να ήταν η 
στοιχειώδης λογική πολιτικής για εφαρμογή γενικού σχεδίου συστήματος υγείας το οποίο ακούμε και δε 
βλέπουμε, που είναι η παράμετρος της επίλυσης όλων των προβλημάτων; 

 Θα πρέπει επιτέλους κάποιοι να αρθούν στο ύψος των περιστάσεων, να λάβουν πρώτα τις δικές τους 
ευθύνες, που δεν τις αναλαμβάνουν, και να σταματήσουν να λαϊκίζουν και να επιρρίπτουν δημαγωγώντας 
ευθύνες αλλού, παραπλανώντας την κοινή γνώμη και προσπαθώντας να περάσουν μηνύματα σε βάρος άλλων 
πολιτικών δυνάμεων, αλλά και κύρια συναδέλφων βουλευτών, εκεί που δεν τους ανήκουν ευθύνες, που έπρεπε 
να τις αναλάβουν πρώτα οι ίδιοι. 

 Ευχαριστώ πολύ. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Ευχαριστώ πολύ, κύριε Κωνσταντίνου. 

 Ο κ. Πάμπος Παπαγεωργίου, παρακαλώ, εκ μέρους του ΑΚΕΛ, μετά ο κ. Νικολαΐδης και μετά ο κ. 
Περδίκης και ολοκληρώνουμε. 

Π. ΠΑΠΑΓΕΩΡΓΙΟΥ: 

 Κύριε Πρόεδρε, 

 Με όλο το σεβασμό... 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Ένας από κάθε κόμμα. 

Π. ΠΑΠΑΓΕΩΡΓΙΟΥ: 

 Με όλο το σεβασμό, νομίζω ότι επιχειρήματα των συναδέλφων σχετικά με ευθύνες της κυβέρνησης για 
μη έγκαιρη επίλυση του προβλήματος πάσχουν σ’ ένα ουσιώδες σημείο:  Προέρχονται αυτοί οι ισχυρισμοί από 
αυτούς που δημιούργησαν το πρόβλημα, διότι το πρόβλημα δημιουργήθηκε με την πολιτική της μαζικής 
σταύρωσης, της δέσμευσης κονδυλίων.  Αν δεν υπήρχε αυτή η δέσμευση, όλα αυτά τα προβλήματα, είτε είναι 
χαώδη είτε μη χαώδη, δε θα υπήρχαν.  Kαι νομίζω ότι κάπου αγγίζει τα όρια του παραλογισμού αυτοί που 
δημιούργησαν το πρόβλημα να μας λένε «μα, δεν το ελύσετε γρήγορα».  E, ας μην το δημιουργούσατε!  Αλλά 
τώρα πρακτικά το πώς δημιουργήθηκε το πρόβλημα έχει να κάνει με το εξής...  Καταρχάς να διορθώσω κάτι 
που ελέχθη.  Δεν πρόκειται για έκτακτους. Εάν ήταν έκτακτοι, το πρόβλημα θα ήταν διαφορετικής υφής.  
Πρόκειται για συμβόλαια καθορισμένης διάρκειας, για τα οποία η πρόβλεψη στον προϋπολογισμό ήταν ότι άμα 
τη λήξη τους θα αντικαθίσταντο από συμβόλαια εκτάκτων.  Ήρθε όμως όχι η εκτελεστική εξουσία, όπως 
λανθασμένα ανέφερε συνάδελφος, αλλά η ίδια η Νομική Υπηρεσία και έκανε μια ερμηνεία της σχετικής 
τροποποίησης των προϋπολογισμών, η οποία ήταν δεσμευτική για την κυβέρνηση, θεωρώντας ότι η 
κυβέρνηση δεν μπορεί να διορίσει ξανά έκτακτους, και έτσι βραχυκυκλώθηκε το σύστημα.  Όταν προέκυψε 
αυτή η ερμηνεία, αυτό το βραχυκύκλωμα, στις 6 Μαρτίου η κυβέρνηση απέστειλε το σχετικό κατάλογο.   

 Πρέπει να σας πω ότι το σχετικό νομοσχέδιο πότε έμπαινε πότε δεν έμπαινε στην ημερήσια διάταξη της 
επιτροπής Οικονομικών, της οποίας τυγχάνω μέλος, και αυτοί οι οποίοι κατηγορούν την κυβέρνηση ήταν 
εκείνοι που, κατά την ταπεινή μου γνώμη, επροκαλούσαν και όλη αυτή την καθυστέρηση.  Εν πάση 
περιπτώσει, αυτά από ένα σημείο και μετά είναι ακαδημαϊκά, με την έννοια ότι υπάρχει ένα πρόβλημα μπροστά 
μας, ας το λύσουμε, αφού ξέρουμε ότι πρόκειται για πραγματικές ανάγκες, και ας μην το παίρνουμε τμηματικά, 
διότι δημιουργούμε αναστάτωση είτε ψυχολογική είτε πρακτική, και στο κάτω κάτω στο τέλος, αφού θα 
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καταλήξουμε εκεί που θα καταλήξουμε, δεν καταλαβαίνω γιατί πρέπει να πάμε με την τακτική της 
σαλαμοποίησης. 

 Ευχαριστώ. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Ευχαριστώ πολύ. 

 Ο κ. Νικολαΐδης. 

Ν. ΝΙΚΟΛΑΪΔΗΣ: 

 Κύριε Πρόεδρε, πολύ σύντομα. 

 Το γεγονός της μη ανανέωσης των συμβολαίων των είκοσι τόσων ειδικών ιατρών δημιούργησε μια 
κατάσταση στα νοσοκομεία μας για την οποία πρέπει να ντρέπεται η κυπριακή πολιτεία και με το “κυπριακή 
πολιτείαˮ εννοώ όλους τους θεσμούς της.  Συνέβη αυτό το γεγονός, γιατί απλά η εκτελεστική εξουσία απέτυχε 
να καταστήσει σαφές στην Κοινοβουλευτική Επιτροπή Οικονομικών και στη Βουλή γενικότερα ότι η 
οποιαδήποτε καθυστέρηση στην έγκριση αυτών των θέσεων θα είχε το αποτέλεσμα που είχε.  Τούτου 
λεχθέντος, ακολούθησε μια απαράδεκτη κατάσταση προσπάθειας αλληλοεπίρριψης ευθυνών, ωσάν τον 
ηλικιωμένο ή τον ασθενή που έμεινε μετέωρος τον ενδιαφέρει ποιος φταίει σε τελική ανάλυση.  Δεν τον 
ενδιαφέρει ποιος φταίει. Εκείνο που θέλει ο κόσμος, εκείνο που θέλει ο πολίτης, εκείνο που θέλει ο ηλικιωμένος 
ή ο ασθενής είναι η κυπριακή πολιτεία και κυβέρνηση και η Βουλή να αναλαμβάνουμε τις ευθύνες μας την ώρα 
που πρέπει και όχι να προσπαθούμε να επιρρίψουμε ευθύνες το ένα πολιτικό κόμμα στο άλλο ή ο ένας θεσμός 
στον άλλο θεσμό.   

 Επί της πρότασης της τροποποιητικής του ΔΗΚΟ και του Δημοκρατικού Συναγερμού.  
Αντιλαμβανόμαστε την πρόθεσή τους να εγκριθούν κάποιες θέσεις οι οποίες είναι πάρα πολύ σημαντικές και 
επείγουσες.  Πρέπει να πούμε ότι αυτό το νομοσχέδιο κινείται μέσα στα πλαίσια προηγούμενης απόφασης της 
Βουλής ότι θα συνεχίσουν να εργοδοτούνται έκτακτοι μέχρι τον αριθμό που εργοδοτούνταν το 2011.  Μας 
προβληματίζει το εξής:  Πρώτον, το ότι αφήνονται έξω έκτακτοι που έχουν να κάνουν με το Υπουργείο 
Εργασίας και Κοινωνικών Ασφαλίσεων και ειδικότερα τα θέματα ανέργων και κοινωνικής πολιτικής.  Μας 
προβληματίζει επίσης το γεγονός ότι αφήνονται έξω δύο άτομα που έχουν σχέση με την Πολιτική Αεροπορία.  
Οι έκτακτοι που αφορούν το Τμήμα Ταχυδρομικών Υπηρεσιών, που εξυπηρετούν τον κόσμο... 

(Μη ευκρινή σχόλια από βουλευτή) 

 Ναι, που καθυστέρησαν.  Όπως επίσης και η τελευταία πρόνοια που αφορά πρόσωπα των οποίων ο 
διορισμός ακυρώνεται από το Ανώτατο Δικαστήριο.  Δηλαδή, όταν κάποια θέση ακυρώνεται με απόφαση του 
δικαστηρίου, ο υπάλληλος που κατείχε τη θέση μένει μετέωρος.  Άρα, πρέπει να υπάρξει ένα κονδύλι που να 
του επιτρέπει να συνεχίσει την εργοδότησή του.  Άρα, θεωρούμε ότι πιθανώς η λύση θα ήταν να εγκριθούν τα 
κονδύλια που αφορούν τους γιατρούς, που είναι άμεσο το πρόβλημα, και όλα τα υπόλοιπα να τα συζητήσουμε 
αύριο ενδεχομένως στην Κοινοβουλευτική Επιτροπή Οικονομικών και Προϋπολογισμού και στην παρουσία 
κάποιων εκπροσώπων της κυβέρνησης, για να μπορέσουμε στο συντομότερο χρονικό διάστημα να λύσουμε 
αυτό το πολύ σημαντικό πρόβλημα. 

 Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Ο κ. Περδίκης και μετά ο κ. Ευαγόρου. 

 Ναι, κύριε Περδίκη. 

Γ. ΠΕΡΔΙΚΗΣ: 

 Κύριε Πρόεδρε, 

 Αν μπούμε σ’ αυτό που λέγεται “blame game”, δηλαδή στο παιχνίδι επίρριψης ευθυνών, μπορούμε να 
πούμε πολλά πράγματα, αλλά φτάνουμε ήδη στο τέλος μιας πολύ κουραστικής ημέρας και ειλικρινά δεν έχω 
την όρεξη να ασχοληθώ με την επίρριψη ευθυνών.  Μπορεί από αύριο να ξαναρχίσουμε αυτό το παιχνίδι όσον 
αφορά εμένα.   

 Εγώ θα πω ποια είναι η προσωπική μου άποψη.  Εγώ θεωρώ ότι από την αρχή η Βουλή δε θα έπρεπε 
να μπει σ’ αυτή την ιστορία με το μεγάλο αριθμό δέσμευσης θέσεων, γιατί από μόνη της έχει αυξήσει τον όγκο 
εργασίας της και έχει συμπεριφερθεί με έναν τρόπο που δεν μπορεί να ανταποκριθεί.  Όμως από την ώρα που 
το έκαμε -και ο λόγος που το έκαμε είναι ότι ακούγονται και λέγονται πολλά για τις προσλήψεις στο δημόσιο 
από την πίσω πόρτα και τα παραθύρια, και είναι μια περίπτωση αυτή- είναι πολύ κακό να ερχόμαστε εμείς οι 
ίδιοι να υποσκάπτουμε αυτό τον ελεγκτικό ρόλο της Βουλής.   
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 Καλώς ή κακώς, αν θέλετε κακώς, η Βουλή έχει δεσμεύσει όλες αυτές τις θέσεις και έγινε αυτή η 
φασαρία τα Χριστούγεννα -το θυμάμαι πάρα πολύ καλά- ξεσηκώθηκαν οι νοσηλευτές, συνδικαλιστικά όργανα, 
ο ίδιος ο υπουργός και διαμαρτύρονταν γι’ αυτή τη δέσμευση.  Σήμερα εγώ, αν και μέλος της επιτροπής 
Οικονομικών, κύριε Πρόεδρε, πήγα στην επιτροπή Υγείας από περιέργεια να ακούσω τι είχαν να πουν.  Και τι 
μας είπαν από το Υπουργείο Υγείας;  Ότι στις 9 Ιανουαρίου υπέβαλαν τα αιτήματά τους στο Υπουργείο 
Οικονομικών!  Στις 9 Ιανουαρίου!  Πότε έφτασαν τα αιτήματα αυτά στη Βουλή;  Στις 9 Μαρτίου!  Δύο ολόκληροι 
μήνες, για να γίνει μια απλή μεταφορά, γιατί αυτά τα πράγματα ήταν και μέσα στον προϋπολογισμό, ήταν 
έτοιμα, πανέτοιμα και αυτό είναι ένα θέμα θεσμικού προβλήματος.  Μιλούμε για νέους ρυθμούς για 
αντιμετώπιση της κρίσης και εγώ δε λέω ότι έγινε ξεπίτηδες, για να γίνει δημαγωγικά.  Να πάρω την πιο απλή, 
αλλά εξίσου καταστροφική ερμηνεία:  Γραφειοκρατία!  Πώς θα αντιμετωπίσουμε την οικονομική κρίση και 
τούτες τις εποχές, όταν κάνουνε δύο μήνες οι δημόσιες υπηρεσίες στην καλύτερη περίπτωση, έτσι στην πιο 
αθώα ερμηνεία, να φέρουν στη Βουλή κάτι το οποίο ήταν επάναγκες και σοβαρό;  Δύο ολόκληρους μήνες!  
Τζιαι μετά άρχισαν να ρίχνουν ο ένας στον άλλο φταιξίματα, να ρίχνουν φταιξίματα στη Βουλή, γιατί 
εκαθυστέρησε να...  Και εγώ σας λέω, κύριε Πρόεδρε, να διαβάσουμε όλοι τι περνούμε σήμερα.  Αν ένας από 
σας μου πει για ποιο ακριβή αριθμό ανθρώπων μιλούμε και για πόσες θέσεις...  Εδώ αποδεσμεύουμε ογδόντα 
εφτάμισι πρόσωπα, λέει, ογδόντα εφτάμισι πρόσωπα στις Οδοντιατρικές Υπηρεσίες.   

(Μη ευκρινή σχόλια από βουλευτές) 

 Πρόσωπα λέμε, νομοθέτημα είναι αυτό, ό,τι γράφουμε πρέπει να το εννοούμε.  Εγώ σας λέω το 
ερώτημα παραμένει.  Δεν έχουμε σαφή εικόνα... 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Μάλιστα. 

Γ. ΠΕΡΔΙΚΗΣ: 

 ...ποιο πρόβλημα πάμε να λύσουμε, γιατί δεν έχουν δοθεί οι κατάλληλες εξηγήσεις ενώπιον της 
επιτροπής Οικονομικών.  Από την πίεση, αν θέλετε, που νιώθει η ψυχή μας να μην αφήσουμε τα νοσοκομεία... 

ΒΟΥΛΕΥΤΗΣ: 

 Άδεια. 

Γ. ΠΕΡΔΙΚΗΣ: 

 Όχι άδεια τα νοσοκομεία.  Ένας γιατρός σήμερα πολύ εύστοχα είπε στην επιτροπή Υγείας:  «Για ποια 
καταστροφή μιλάτε;  Η καταστροφή των δημόσιων νοσοκομείων έχει γίνει από καιρό πολύ».  Και γιατρός 
συνάδελφός μας, έτσι;  Δεν είναι σήμερα που έγινε η καταστροφή των δημόσιων νοσοκομείων.   

(Μη ευκρινή σχόλια από βουλευτή) 

 Εγώ; 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Ωραία, κύριε Περδίκη, ολοκληρώσατε; 

Γ. ΠΕΡΔΙΚΗΣ: 

 Λέω ότι είναι μια άμεση κίνηση που κάνουμε σήμερα και γίνεται με καλή διάθεση και θετικά. 

 Ευχαριστώ. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Επειδή είπα να μιλήσει ένας από κάθε κόμμα, η παράκλησή μου είναι να μείνουμε -ήταν δική σας 
εισήγηση- εις το «ένας από κάθε κόμμα». 

(Μη ευκρινή σχόλια από την πτέρυγα του ΑΚΕΛ-Αριστερά-Νέες Δυνάμεις) 

  Αφορά και τον κ. Σταύρο Ευαγόρου αυτό που είπα. 

 Λοιπόν, έχει ολοκληρωθεί η συζήτηση, επεραιώθη η συζήτηση και προχωρούμε με την προτεινόμενη 
τροπολογία της κοινοβουλευτικής ομάδας του Δημοκρατικού Συναγερμού και του βουλευτή κ. Νικόλα 
Παπαδόπουλου εκ μέρους της κοινοβουλευτικής ομάδας του Δημοκρατικού Κόμματος για το νομοσχέδιο «Ο 
περί Προϋπολογισμού του 2012 Νόμος του 2011 (Τροποποιητικός) (Αρ. 4) Νόμος του 2012».  Πρόκειται 
ουσιαστικά περί μίας τροπολογίας, συνεπώς δε χρειάζεται, νομίζω, να μπούμε στην ανάγνωσή της.  Η 
τροπολογία θεωρείται αναγνωσθείσα.   

(Η σχετική τροπολογία) 
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Προτεινόμενη τροπολογία της κοινοβουλευτικής ομάδας του Δημοκρατικού Συναγερμού και του κ. 
Νικόλα Παπαδόπουλου εκ μέρους της κοινοβουλευτικής ομάδας του Δημοκρατικού Κόμματος 

 Γίνεται εισήγηση για τροποποίηση του άρθρου 2 αυτού ως ακολούθως:  

(α) Με τη διαγραφή της παραγράφου (α) αυτού· 

(β) με την αντικατάσταση της παραγράφου (β) αυτού με την ακόλουθη νέα παράγραφο, η οποία αριθμείται 
ως παράγραφος (α): 

 «(α)  Με την προσθήκη, αμέσως μετά την τρίτη επιφύλαξη του εδαφίου (2) αυτού, των ακόλουθων νέων 
επιφυλάξεων: 

 “(4) Νοείται έτι έτι περαιτέρω ότι, τηρουμένων των διατάξεων του περί της Διαδικασίας Πρόσληψης 
Εργοδοτουμένων Καθορισμένης Διάρκειας στη Δημόσια Υπηρεσία και για άλλα Συναφή Θέματα Νόμου, 
από τις διατάξεις του παρόντος άρθρου εξαιρείται η πρόσληψη εργοδοτουμένων καθορισμένης διάρκειας 
για την κάλυψη αναγκών που προκύπτουν ως αποτέλεσμα της κένωσης μόνιμων θέσεων στο επίπεδο 
εισδοχής, της απουσίας με μακροχρόνια άδεια απουσίας (άδεια ασθενείας, άδεια μητρότητας κ.λπ.) και 
της αποχώρησης υπηρετούντων εκτάκτων ή υπηρετούντων ατόμων καθορισμένης διάρκειας στο 
Υπουργείο Υγείας και στα τμήματα/υπηρεσίες του, υπό την προϋπόθεση ότι έχουν περιληφθεί στον 
προϋπολογισμό του 2012 οι αναγκαίες πιστώσεις, όπως προβλέπεται ειδικότερα ως ακολούθως: 

  Υπουργείο Υγείας και τα τμήματα/υπηρεσίες του [(Διοίκηση: ανώτατος αριθμός μόνιμων σε 
ολόκληρη τη δομή θέσεων και εκτάκτων/εργοδοτουμένων καθορισμένης διάρκειας 3 275 
πρόσωπα), (αναφορικά με τον ανώτατο αριθμό νοσηλευτικών λειτουργών σε ολόκληρη τη δομή 
του Γενικού Νοσηλευτικού Κλάδου μόνιμων και/ή εκτάκτων/εργοδοτουμένων καθορισμένης 
διάρκειας, αυτός δεν μπορεί να υπερβαίνει ανά πάσα στιγμή τον αριθμό των 2 855 κατ’ ανώτατο 
όριο) (Ιατρικές Υπηρεσίες και Υπηρεσίες Δημόσιας Υγείας: ανώτατος αριθμός μονίμων σε 
ολόκληρη τη δομή θέσεων και εκτάκτων/εργοδοτουμένων καθορισμένης διάρκειας 1 342 
πρόσωπα), (Υπηρεσίες Ψυχικής Υγείας: ανώτατος αριθμός μόνιμων σε ολόκληρη τη δομή θέσεων 
και εκτάκτων/εργοδοτουμένων καθορισμένης διάρκειας 127 πρόσωπα), (Οδοντιατρικές 
Υπηρεσίες: ανώτατος αριθμός μόνιμων σε ολόκληρη τη δομή θέσεων και 
εκτάκτων/εργοδοτουμένων καθορισμένης διάρκειας, 87,5 πρόσωπα), (Φαρμακευτικές Υπηρεσίες: 
ανώτατος αριθμός μόνιμων σε ολόκληρη τη δομή θέσεων και εκτάκτων/εργοδοτουμένων 
καθορισμένης διάρκειας 217 πρόσωπα), (Γενικό Χημείο του Κράτους: ανώτατος αριθμός μόνιμων 
σε ολόκληρη τη δομή θέσεων Χημικού και Τεχνικού Χημείου και υπηρετούντων 
εκτάκτων/εργοδοτουμένων καθορισμένης διάρκειας 115 πρόσωπα)]. 

  Για τους σκοπούς της παρούσας επιφύλαξης και ανεξαρτήτως των διατάξεων του περί της 
Διαδικασίας Πρόσληψης Εργοδοτουμένων Καθορισμένης Διάρκειας στη Δημόσια Υπηρεσία και 
για άλλα Συναφή Θέματα Νόμου, υπηρετούντες μέχρι την 31η Μαρτίου 2012 με σύμβαση 
εργασίας ως ιατρικό ή παραϊατρικό προσωπικό των οποίων η εργοδότηση τερματίστηκε λόγω 
λήξης της εν λόγω σύμβασης προσλαμβάνονται εκ νέου στη βάση των καθηκόντων που 
εκτελούσαν για την κάλυψη αναγκών στις θέσεις στις οποίες υπηρετούσαν ή για την κάλυψη 
άλλων ανάλογων αναγκών και ακολούθως οι εκάστοτε προκύπτουσες ανάγκες καλύπτονται με 
την πρόσληψη, βάσει των διατάξεων του περί της Διαδικασίας Πρόσληψης Εργοδοτουμένων 
Καθορισμένης Διάρκειας στη Δημόσια Υπηρεσία και για άλλα Συναφή Θέματα Νόμου, 
εργοδοτουμένων καθορισμένης διάρκειας: 

 (5) Νοείται έτι έτι έτι περαιτέρω ότι, τηρουμένων των διατάξεων του περί της Διαδικασίας Πρόσληψης 
Εργοδοτουμένων Καθορισμένης Διάρκειας στη Δημόσια Υπηρεσία και για άλλα Συναφή Θέματα Νόμου, 
από τις διατάξεις του παρόντος άρθρου εξαιρείται η πρόσληψη εργοδοτουμένων καθορισμένης διάρκειας 
για την κάλυψη αναγκών που προκύπτουν στη Στατιστική Υπηρεσία, υπό την προϋπόθεση ότι οι 
ανάγκες αυτές δε θα υπερβαίνουν τους 2 000 ανθρωπομήνες για την κάλυψη εποχιακών αναγκών, 14 
προσώπων στην Προεδρία και Προεδρικό Μέγαρο (μόνο σε ό,τι αφορά τους εργοδοτουμένους 
καθορισμένης διάρκειας για την κάλυψη αναγκών σε αρχαιολόγους/οστεολόγους/ ανθρωπολόγους στη 
Διερευνητική Επιτροπή για τους Αγνοούμενους (ΔΕΑ), στα πλαίσια εκταφής και ταυτοποίησης λειψάνων, 
όπως και η πρόσληψη προσώπων, των οποίων ο διορισμός ακυρώνεται από το Ανώτατο Δικαστήριο 
μέχρι την ολοκλήρωση της επανεξέτασης της διαδικασίας πλήρωσης των επηρεαζόμενων θέσεων από 
την Επιτροπή Δημόσιας Υπηρεσίας (ΕΔΥ).”.».  

(γ) με τη διαγραφή της παραγράφου (γ) αυτού και την αντικατάστασή της με την ακόλουθη νέα παράγραφο: 

 «(γ)  Με την προσθήκη αμέσως μετά το υφιστάμενο εδάφιο (3) αυτού, του ακόλουθου νέου εδαφίου: 

 “(4)  Για κάθε περίπτωση εργοδοτουμένων καθορισμένης διάρκειας ή ωρομίσθιου προσωπικού σε όλες 
τις υπηρεσίες/τμήματα του Υπουργείου Υγείας για τους λόγους που αναφέρονται στο εδάφιο (2), ο 



1872 

 

Υπουργός Υγείας καταθέτει ενώπιον της Κοινοβουλευτικής Επιτροπής Οικονομικών και 
Προϋπολογισμού μηνιαίως ενημερωτικό κατάλογο στον οποίο περιλαμβάνονται επακριβή στοιχεία για τις 
κενωθείσες θέσεις, τη διάρκεια των  αναγκών που προέκυψαν και την ημερομηνία πρόσληψης και λήξης 
συμβολαίου που δίδεται  σε συμβασιούχο ή σε εργοδοτούμενο καθορισμένης διάρκειας ή σε ωρομίσθιο 
κυβερνητικό προσωπικό για την κάλυψη των αναγκών αυτών χωρίς αναφορά σε προσωπικά στοιχεία”.». 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Θα καλέσω απλώς όλους τους συναδέλφους να τοποθετηθούν επί της τροπολογίας.   

 Πόσοι ψηφίζουν υπέρ; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Είκοσι υπέρ, κύριε Πρόεδρε. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Εναντίον; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Δεκαεπτά εναντίον, κύριε Πρόεδρε. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Αποχές; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Τέσσερις αποχές, κύριε Πρόεδρε. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Με είκοσι ψήφους υπέρ, δεκαεπτά εναντίον και τέσσερις αποχές, η τροπολογία εγκρίνεται. 

 Προχωρούμε στη δεύτερη ανάγνωση του νομοσχεδίου. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Συνοπτικός τίτλος.  Άρθρο 1. 

 Τροποποίηση του άρθρου 16 του βασικού νόμου.  Άρθρο 2. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Υπάρχει ένσταση στην έγκριση των άρθρων 1 και 2; 

 Εφόσον δεν υπάρχει ένσταση, τα άρθρα 1 και 2 εγκρίνονται.   

 Προχωρούμε στην τρίτη ανάγνωση του νομοσχεδίου. 

Α. ΔΑΜΙΑΝΟΥ: 

 Κύριε Πρόεδρε... 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Παρακαλώ. 

Α. ΔΑΜΙΑΝΟΥ: 

 Κύριε Πρόεδρε, εάν δε λανθάνομαι για την ερμηνεία του κανονισμού, έχω την εντύπωση ότι πρέπει να 
λάβει το 50% συν έναν, για να υπερψηφιστεί μια τροπολογία.   

Κ. ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΥ: 

 Των παρόντων. 

Α. ΔΑΜΙΑΝΟΥ: 

 Των παρόντων και ψηφισάντων.  Έλαβε λιγότερο του 50% των παρόντων και ψηφισάντων η 
τροπολογία. 

Κ. ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΥ: 

 Όχι. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 
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 Όχι, όχι, είναι επί των παρόντων. 

Α. ΔΑΜΙΑΝΟΥ: 

 Ε, των παρόντων. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Ε, των παρόντων.   

 Προχωρούμε στην τρίτη ανάγνωση, παρακαλώ. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Κύριε Πρόεδρε, οι παρόντες είναι σαράντα ένας, έχουμε είκοσι υπέρ, δεκαεπτά εναντίον και τέσσερις 
αποχές· είναι είκοσι από τους σαράντα έναν παρόντες.   

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Τρίτη ανάγνωση.   

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Ο παρών Νόμος θα αναφέρεται ως ο περί Προϋπολογισμού του 2012 Νόμος του 2011 
(Τροποποιητικός) (Αρ. 4) Νόμος του 2012. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Πόσοι ψηφίζουν υπέρ; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Σαράντα ένας, κύριε Πρόεδρε. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Εναντίον; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Ουδείς, κύριε Πρόεδρε. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Αποχές; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Καμιά αποχή. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

(Κτυπά τη σφύρα.) 

 Το νομοσχέδιο ομόφωνα ψηφίζεται σε νόμο. 

 Εδώ έχουμε φτάσει στο τέλος της νομοθετικής εργασίας, η οποία, όπως είπα, θα συνεχιστεί αύριο. 

 Η κατάθεση νομοσχεδίων και έγγραφων έχει ήδη γίνει. 

 Κεφάλαιο Τρίτο:  Ερωτήσεις και απαντήσεις.  Αυτές έχουν ήδη δοθεί γραπτώς. 

(Οι ερωτήσεις των βουλευτών) 

Ερώτηση με αρ. 23.06.010.01.670, ημερομηνίας 29 Μαρτίου 2012, του βουλευτή εκλογικής περιφέρειας 
Λάρνακας κ. Γεώργιου Τάσου 

 «Υπάρχουν πληροφορίες ότι τα λατομικά υλικά που εξορύσσονται από τα παράνομα λατομεία της 
περιοχής Ξυλοφάγου δεν τηρούν τις προδιαγραφές των προτύπων CYS64:  1986 και CYS14:  1986 και είναι 
ακατάλληλα για χρήση. 

 Παρακαλείται ο αρμόδιος υπουργός όπως ενημερώσει τη Βουλή των Αντιπροσώπων για τα πιο κάτω: 

1. Ποια μέτρα λαμβάνονται για τον έλεγχο της ποιότητας των παραγόμενων προϊόντων; 

2. Εάν γίνονται δειγματοληπτικοί έλεγχοι, ποια μέθοδος ακολουθείται, πόσο συχνά γίνονται και ποια τα 
αποτελέσματα αυτών των ελέγχων; 
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3. Αφού κατατεθούν στη Βουλή των Αντιπροσώπων οι λίστες των αποτελεσμάτων των δειγματοληψιών 
των τριών τελευταίων χρόνων, να ελεγχθεί αν δείχνουν ότι η ποιότητα των αδρανών υλικών βρίσκεται 
στα πλαίσια του προτύπου για επιβεβαίωση ή διάψευση των πιο πάνω πληροφοριών. 

4. Πόσοι έλεγχοι έχουν γίνει από την ημέρα λειτουργίας τους μέχρι σήμερα; 

5. Ποιοι αποτελούν την επιτροπή παρακολούθησης εφαρμογής των όρων αδειοδότησης των λατομείων;  
Πόσες επιθεωρήσεις έκανε η επιτροπή από το 2008 μέχρι σήμερα στα πιο πάνω λατομεία και ποια τα 
αποτελέσματα (να κατατεθεί ημερολόγιο επισκέψεων τόσο του Τμήματος Μεταλλείων όσο και της 
επιτροπής παρακολούθησης για επιβεβαίωση); 

6. Από ποια τμήματα αποτελείται, ποιοι συμμετέχουν στην Επιτροπή Αειφόρου Ανάπτυξης Ορυκτών 
Πόρων και με ποια κριτήρια λαμβάνει τις αποφάσεις της αναφορικά με την ανανέωση/επέκταση των 
λατομείων;» 

Ερώτηση με αρ. 23.06.010.01.671, ημερομηνίας 29 Μαρτίου 2012, του βουλευτή εκλογικής περιφέρειας 
Λάρνακας κ. Τάσου Μητσόπουλου 

 «Συμμετείχα πρόσφατα σε εκδήλωση διαμαρτυρίας κατοίκων της περιοχής       Αλυκής Λάρνακας 
αναφορικά με το πρόβλημα που δημιουργείται -ειδικά φέτος λόγω πολυομβρίας- από την παρουσία μεγάλου 
αριθμού εντόμων, κουνουπιών, τρωκτικών και ερπετών. 

 Επίσης, επισκέφθηκα το χώρο όπου κατασκευάζεται αντλιοστάσιο για τις ανάγκες του αποχετευτικού 
Λάρνακας, το οποίο, όπως με πληροφόρησαν κάτοικοι της περιοχής, κατασκευάζεται παράνομα εντός 
χαρακτηρισμένης δασικής περιοχής. Χρειάστηκε μάλιστα να εκριζωθούν δέντρα για την κατασκευή του.  

 Παρακαλώ τον αρμόδιο υπουργό να ενημερώσει τη Βουλή των Αντιπροσώπων κατά πόσο οι 
συγκεκριμένες πληροφορίες αναφορικά με το αντλιοστάσιο ανταποκρίνονται στην πραγματικότητα.» 

Ερώτηση με αρ. 23.06.010.01.672, ημερομηνίας 29 Μαρτίου 2012, του βουλευτή εκλογικής περιφέρειας 
Λευκωσίας κ. Γιώργου Περδίκη 

 «Έχω πληροφορηθεί ότι το Τμήμα Αρχαιοτήτων χρησιμοποιεί τόνους από ζιζανιοκτόνα για την 
καταπολέμηση της εμφάνισης χόρτων σε αρχαιότητες μέσω καθολικών ψεκασμών.  Τα δηλητήρια αυτά 
κοστίζουν πολλές χιλιάδες ευρώ για την αγορά και τη χρήση τους. Υπάρχει σοβαρή ανησυχία για τις 
επιπτώσεις της πολύχρονης χρήσης των χημικών αυτών παρασκευασμάτων στους εργαζομένους, στους 
επισκέπτες, αλλά και στη δομική σύσταση των αρχαιοτήτων. 

 Παρακαλώ τον αρμόδιο υπουργό να πληροφορήσει τη Βουλή των Αντιπροσώπων για το συνολικό 
ετήσιο και πενταετές κόστος της πρακτικής των ψεκασμών των αγριόχορτων στους αρχαιολογικούς χώρους, αν 
υπάρχει σκέψη για εργοδότηση προσωπικού για εκκοπή χόρτων αντί των ψεκασμών και αν έχουν μελετηθεί οι 
επιπτώσεις αυτής της πρακτικής στο φυσικό και αρχαιολογικό περιβάλλον, καθώς και στους ανθρώπους.» 

Ερώτηση με αρ. 23.06.010.01.673, ημερομηνίας 29 Μαρτίου 2012, του βουλευτή εκλογικής περιφέρειας 
Λευκωσίας κ. Γιώργου Περδίκη 

 «Σύμφωνα με κανονισμό του 1994 και με τη σύμφωνη γνώμη των τότε επαγγελματιών ψαράδων 
απαγορεύτηκε η χρήση των διχτύων από μισίνα με μεγάλο διάκενο.  Η απαγόρευση επιβλήθηκε, για να 
αποτραπεί η αλίευση μεγάλων ψαριών τα οποία είναι γεννήτορες.  Πρόσφατα επιτράπηκε και πάλι η χρήση 
των διχτύων από μισίνα με μεγάλο διάκενο με την πρόφαση ότι είναι πειραματική.  

 Παρακαλώ τον αρμόδιο υπουργό να πληροφορήσει τη Βουλή των Αντιπροσώπων για πόσο χρονικό 
διάστημα θα κρατήσει το πιλοτικό στάδιο αλίευσης των ψαριών με δίχτυα από μισίνα με μεγάλο διάκενο και 
τους λόγους για τους οποίους επιτράπηκε η χρήση των συγκεκριμένων διχτύων, δεδομένης της καταστροφής 
που μπορεί να προκαλέσουν στους πληθυσμούς των ψαριών, κυρίως όταν η χρήση τους γίνεται σε περίοδο 
αναπαραγωγής τους.» 

Ερώτηση με αρ. 23.06.010.01.674, ημερομηνίας 29 Μαρτίου 2012, του βουλευτή εκλογικής περιφέρειας 
Λευκωσίας κ. Γιώργου Περδίκη 

 «Έχω πληροφορηθεί ότι το Υπουργείο Γεωργίας, Φυσικών Πόρων και Περιβάλλοντος έχει εξαγγείλει 
μέτρα καταπολέμησης των κουνελόψαρων ή λαγοκέφαλων.  Σύμφωνα με τις πληροφορίες μου, θα εφαρμοστεί 
σχέδιο παραλαβής των κουνελόψαρων και οι ψαράδες θα αμείβονται με €3 ανά κιλό κουνελόψαρων.  

 Παρακαλώ τον αρμόδιο υπουργό να πληροφορήσει τη Βουλή των Αντιπροσώπων αν στο σχέδιο 
αναφέρεται και ο τρόπος αλίευσης των κουνελόψαρων.» 

Ερώτηση με αρ. 23.06.010.01.675, ημερομηνίας 29 Μαρτίου 2012, του βουλευτή εκλογικής περιφέρειας 
Λευκωσίας κ. Γιώργου Περδίκη 
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 «Σύμφωνα με το άρθρο 54 του περί Αποβλήτων Νόμου, ο οποίος ψηφίστηκε στις 8 Δεκεμβρίου 2011 και 
δημοσιεύτηκε στην Επίσημη Εφημερίδα της Δημοκρατίας στις 23 Δεκεμβρίου 2011, το Υπουργικό Συμβούλιο 
πρέπει να εκδώσει κανονισμούς που προβλέπουν για τη ρύθμιση των χρησιμοποιημένων τηγανελαίων.  

 Παρακαλώ τον αρμόδιο υπουργό να πληροφορήσει τη Βουλή των Αντιπροσώπων αν έχουν ετοιμαστεί 
οι κανονισμοί που προβλέπουν για τη ρύθμιση των χρησιμοποιημένων τηγανελαίων και, εάν ναι, πότε 
αναμένεται να κατατεθούν στη Βουλή των Αντιπροσώπων.» 

Ερώτηση με αρ. 23.06.010.01.676, ημερομηνίας 29 Μαρτίου 2012, του βουλευτή εκλογικής περιφέρειας 
Λευκωσίας κ. Γιώργου Περδίκη 

 «Έχω πληροφορηθεί ότι ο Υπουργός Εξωτερικών της Τουρκίας κ. Αχμέτ Νταβούτογλου θα συμμετάσχει 
στη σύνοδο των υπουργών εξωτερικών των χωρών μελών της Ευρωπαϊκής Ένωσης στις Βρυξέλλες, όπου θα 
παρουσιάσει το τουρκικό όραμα για τη Συρία και θα συζητήσει τις τελευταίες εξελίξεις στη Συρία.  

 Παρακαλώ τον αρμόδιο υπουργό να πληροφορήσει τη Βουλή των Αντιπροσώπων τους λόγους για τους 
οποίους η Κυπριακή Δημοκρατία δεν ήγειρε αντιρρήσεις στη συμμετοχή του κ. Αχμέτ Νταβούτογλου στη 
σύνοδο των υπουργών εξωτερικών των χωρών μελών της Ευρωπαϊκής Ένωσης, όπως είχε κάνει το 2011, 
ασκώντας βέτο στη συμμετοχή της Τουρκίας στην τότε σύνοδο, με την αιτιολογία ότι η Τουρκία δεν είναι μέλος 
της Ευρωπαϊκής Ένωσης.» 

Ερώτηση με αρ. 23.06.010.01.677, ημερομηνίας 29 Μαρτίου 2012, του βουλευτή εκλογικής περιφέρειας 
Λευκωσίας κ. Γιώργου Περδίκη 

 «Έχω πληροφορηθεί ότι το χειμώνα του 2011 αεροσκάφος της κρατικής μετεωρολογικής υπηρεσίας της 
Γαλλίας χρησιμοποίησε το αεροδρόμιο Λάρνακας ως βάση για τη διενέργεια ερευνών.  Σύμφωνα με 
πληροφόρηση που είχα, το αεροσκάφος ήταν εξοπλισμένο με συσκευές για την έρευνα της ποιότητας και της 
σύνθεσης του αέρα.   

 Παρακαλώ τον αρμόδιο υπουργό να πληροφορήσει τη Βουλή των Αντιπροσώπων αν είναι εις γνώσιν 
της Μετεωρολογικής Υπηρεσίας η συγκεκριμένη έρευνα και, εάν ναι, ποια είναι τα πορίσματα της έρευνας της 
μετεωρολογικής υπηρεσίας της Γαλλίας για την ποιότητα και τη σύνθεση του αέρα στην Κύπρο.» 

Ερώτηση με αρ. 23.06.010.01.678, ημερομηνίας 29 Μαρτίου 2012, του βουλευτή εκλογικής περιφέρειας 
Λευκωσίας κ. Γιώργου Περδίκη 

 «Σε παλαιότερη απάντηση του Υπουργού Δικαιοσύνης και Δημοσίας Τάξεως σε ερώτησή μου με αριθμό 
23.06.010.01.181 πληροφορήθηκα ότι η αστυνομία μελετούσε την τοποθέτηση συστημάτων ελέγχου 
κατανάλωσης αλκοόλ και ακινητοποίησης του οχήματος (Alcolocks).  Γνωρίζω ότι σε κάποιες χώρες οι 
συσκευές αυτές τοποθετούνται σε αυτοκίνητα, όταν ο οδηγός είναι συστηματικός παραβάτης της νομοθεσίας 
για το άλκοτεστ.  

 Παρακαλώ τον αρμόδιο υπουργό να πληροφορήσει τη Βουλή των Αντιπροσώπων αναφορικά με το πιο 
πάνω θέμα και αν υπάρχει δυνατότητα τα κυπριακά δικαστήρια να επιβάλλουν τοποθέτηση συσκευής ελέγχου 
κατανάλωσης αλκοόλ και ακινητοποίησης των οχημάτων (Alcolocks) ως προστατευτικό μέτρο ή ως μέρος της 
ποινής.» 

Ερώτηση με αρ. 23.06.010.01.679, ημερομηνίας 29 Μαρτίου 2012, του βουλευτή εκλογικής περιφέρειας 
Λευκωσίας κ. Γιώργου Περδίκη 

 «Πρόσφατα πληροφορήθηκα ότι οι φαρμακευτικές υπηρεσίες αντικατέστησαν το φάρμακο “Micardis” 
(χάπι που ρυθμίζει την πίεση) με το φάρμακο “Losartan krka 50mg” για λόγους εξοικονόμησης δημόσιου 
χρήματος.  Έχω ενημερωθεί ότι κάποιοι γιατροί υποστηρίζουν ότι το εν λόγω φάρμακο είναι επικίνδυνο για την 
υγεία και προτρέπουν τους ασθενείς τους, οι οποίοι είναι κατά κύριο λόγο συνταξιούχοι, να προμηθεύονται το 
“Micardis” από τα φαρμακεία.    

 Παρακαλώ τον αρμόδιο υπουργό να πληροφορήσει τη Βουλή των Αντιπροσώπων αν υπάρχουν 
επιστημονικές μελέτες που να καταδεικνύουν την επικινδυνότητα του φαρμάκου “Losartan krka 50mg” και αν 
εξετάζεται το ενδεχόμενο απόσυρσης του εν λόγω φαρμάκου από τις φαρμακευτικές υπηρεσίες.» 

Ερώτηση με αρ. 23.06.010.01.680, ημερομηνίας 29 Μαρτίου 2012, του βουλευτή εκλογικής περιφέρειας 
Λευκωσίας κ. Γιώργου Περδίκη 

 «Έχω πληροφορηθεί ότι το Carbadox, ένα κτηνιατρικό φαρμακευτικό σκεύασμα του οποίου η 
κυκλοφορία έχει απαγορευθεί στην Ευρωπαϊκή Ένωση, εισάγεται στα εδάφη της Κυπριακής Δημοκρατίας 
παράνομα από τα κατεχόμενα.  Το εν λόγω φαρμακευτικό σκεύασμα χρησιμοποιείται ως αντιβιοτικό και 
προωθητικό της ανάπτυξης στους παχυνόμενους χοίρους και έχει απαγορευθεί, γιατί αποτελεί κίνδυνο για τη 
δημόσια υγεία.  Ειδικότερα, έχει αποδειχθεί ότι είναι καρκινογόνο για όσους το εισπνέουν ή έρχονται σε επαφή 
με αυτό κατά την ανάμειξη της τροφής των χοίρων.  Μόνο σε ορισμένες χώρες εκτός της Ευρωπαϊκής Ένωσης 
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η χρήση του είναι νόμιμη, αλλά απαιτείται να παρέλθουν 43 τουλάχιστον ημέρες από τη χρήση του και πριν 
από τη σφαγή.   

 Παρακαλώ τον αρμόδιο υπουργό να πληροφορήσει τη Βουλή των Αντιπροσώπων αν όντως έχει 
παρατηρηθεί η παράνομη εισαγωγή του εν λόγω κτηνιατρικού σκευάσματος από τα κατεχόμενα, αν η αρμόδια 
υπηρεσία διεξάγει εργαστηριακούς ελέγχους για την αναζήτηση των καταλοίπων του Carbadox στους χοίρους 
και ποια είναι τα μέτρα που λαμβάνονται, για να αποτραπεί η συνέχιση της παράνομης εισαγωγής του από τα 
κατεχόμενα.» 

Ερώτηση με αρ. 23.06.010.01.681, ημερομηνίας 29 Μαρτίου 2012, του βουλευτή εκλογικής περιφέρειας 
Λευκωσίας κ. Γιώργου Περδίκη 

 «Έχω πληροφορηθεί ότι το Υπουργείο Εξωτερικών της Ελλάδας έχει επιταχύνει τη διαδικασία έκδοσης 
βίζας στο πλαίσιο προσπαθειών για την πάταξη της γραφειοκρατίας και την ενίσχυση του τουριστικού ρεύματος 
προς την Ελλάδα.  Ο Υπουργός Εξωτερικών της Ελλάδας κ. Σταύρος Δήμας απέστειλε εγκύκλιο προς όλες τις 
ελληνικές διπλωματικές και προξενικές αρχές στο εξωτερικό, ζητώντας τη μέγιστη δυνατή διευκόλυνση προς 
τους υπηκόους τρίτων χωρών που επιθυμούν να επισκεφθούν την Ελλάδα μέσω της παροχής ταχύτατων, 
αποτελεσματικών και φιλικών διαδικασιών χορήγησης θεωρήσεων.  Μεταξύ άλλων, ο Υπουργός Εξωτερικών 
της Ελλάδας ζήτησε η εξέταση των αιτημάτων για τη χορήγηση θεωρήσεων να ολοκληρώνεται εντός 48 ωρών.  
Επισημάνθηκε επίσης η ανάγκη αξιοποίησης των δυνατοτήτων δωρεάν χορήγησης βίζας σε συγκεκριμένες 
κατηγορίες αιτητών, όπως παιδιά κάτω των δώδεκα ετών, μαθητές, φοιτητές κ.τ.λ. 

 Παρακαλώ τον αρμόδιο υπουργό να πληροφορήσει τη Βουλή των Αντιπροσώπων αν έχει προχωρήσει 
στην αποστολή εγκυκλίων προς όλες τις κυπριακές διπλωματικές και προξενικές αρχές στο εξωτερικό με 
παρόμοιο περιεχόμενο, όπως αυτό που έχει σταλεί από τον Υπουργό Εξωτερικών της Ελλάδας, πόσος είναι ο 
απαιτούμενος χρόνος, για να ολοκληρωθεί από τις κυπριακές αρχές η χορήγησης βίζας, και αν υπάρχει 
δυνατότητα δωρεάν χορήγησης βίζας σε συγκεκριμένες κατηγορίες αιτητών, όπως τα παιδιά, οι μαθητές, οι 
φοιτητές κ.ο.κ.» 

Ερώτηση με αρ. 23.06.010.01.682, ημερομηνίας 29 Μαρτίου 2012, του βουλευτή εκλογικής περιφέρειας 
Λευκωσίας κ. Γιώργου Περδίκη 

 «Έχω γίνει λήπτης παραπόνων αναφορικά με τη μη εφαρμογή του περί Προστασίας της Υγείας 
(Έλεγχος του Καπνίσματος) Νόμου σε κτίρια όπου στεγάζονται κυβερνητικές υπηρεσίες.  

 Παρακαλώ τον αρμόδιο υπουργό να πληροφορήσει τη Βουλή των Αντιπροσώπων αν έχει ετοιμαστεί και 
σταλεί εγκύκλιος σε όλα τα κυβερνητικά τμήματα η οποία να ενημερώνει τους κυβερνητικούς υπαλλήλους 
αναφορικά με την απαγόρευση του καπνίσματος στα δημόσια κτίρια, στους διαδρόμους και στις σκάλες των 
κτιρίων.» 

Ερώτηση με αρ. 23.06.010.01.683, ημερομηνίας 30 Μαρτίου 2012, του βουλευτή εκλογικής περιφέρειας 
Λευκωσίας κ. Γιώργου Περδίκη 

 «Έχω πληροφορηθεί ότι στο βουνό “Σωτήρα”, που βρίσκεται στο χωριό Πάνω Λεύκαρα, βρίσκεται 
τοποθετημένη μία τεράστια κεραία αναμετάδοσης προγραμμάτων και τηλεπικοινωνίας που με την εμφάνισή της 
επηρεάζει αρνητικά το τοπίο.  Οι αρνητικές επιπτώσεις μεγαλώνουν συνεχώς με την προσθήκη νέων δίσκων 
αναμετάδοσης πάνω στον ιστό της κεραίας.  Ο χώρος βρίσκεται ενταγμένος στο πρόγραμμα “Φύση 2000” και 
ως εκ τούτου αναμενόταν ότι θα απαγορεύεται μια τέτοιας μορφής ανάπτυξη.  Σύμφωνα με πληροφόρηση που 
είχα, το θέμα της μετακίνησης της κεραίας θα τύγχανε μελέτης στα πλαίσια της ενίσχυσης του υποσταθμού του 
Ραδιοφωνικού Ιδρύματος Κύπρου στη Βαβατσινιά.        

 Παρακαλώ τον αρμόδιο υπουργό να πληροφορήσει τη Βουλή των Αντιπροσώπων αν έχει ενισχυθεί ο 
υποσταθμός του Ραδιοφωνικού Ιδρύματος Κύπρου στη Βαβατσινιά και αν έχει μετακινηθεί η κεραία 
αναμετάδοσης από το βουνό “Σωτήρα” στα Πάνω Λεύκαρα.» 

Ερώτηση με αρ. 23.06.010.01.684, ημερομηνίας 30 Μαρτίου 2012, του βουλευτή εκλογικής περιφέρειας 
Λευκωσίας κ. Γιώργου Περδίκη 

 «Έχω πληροφορηθεί από την έκθεση της Γενικής Ελεγκτού για το 2010 ότι αρκετές μονάδες της Εθνικής 
Φρουράς εξακολουθούν να μην έχουν αφαιρέσει τις αμιαντολαμαρίνες από τις εγκαταστάσεις τους.  

 Παρακαλώ τον αρμόδιο υπουργό να πληροφορήσει τη Βουλή των Αντιπροσώπων για τα ονόματα των 
στρατοπέδων που εξακολουθούν να έχουν αμιαντολαμαρίνες στις εγκαταστάσεις τους, πόσα κυβικά μέτρα 
αμιαντολαμαρίνων υπολείπονται να αφαιρεθούν και πότε αναμένεται να ολοκληρωθεί η διαδικασία αφαίρεσής 
τους.» 

Ερώτηση με αρ. 23.06.010.01.685, ημερομηνίας 30 Μαρτίου 2012, του βουλευτή εκλογικής περιφέρειας 
Λευκωσίας κ. Γιώργου Περδίκη 
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 «Από απάντηση του Υπουργού Συγκοινωνιών και Έργων κ. Ευθύμιου Φλουρέντζου σε παλαιότερη 
ερώτησή μου με αρ. 23.06.010.01.423 πληροφορήθηκα ότι το Τμήμα Δημοσίων Έργων προτίθεται να 
προωθήσει εντός του 2012 έργα με τη μέθοδο “Μελέτη-Κατασκευή-Συντήρηση”.  Τα έργα αυτά αφορούν τα 
ακτινοθεραπευτικά κέντρα των γενικών νοσοκομείων Λευκωσίας και Λεμεσού και την επέκταση του Γενικού 
Νοσοκομείου Λάρνακας.    

 Παρακαλώ τον αρμόδιο υπουργό να πληροφορήσει τη Βουλή των Αντιπροσώπων για τους λόγους για 
τους οποίους το κτίριο του Γενικού Χημείου του Κράτους δεν περιλαμβάνεται στα έργα που προτίθεται το 
υπουργείο να προωθήσει με τη μέθοδο “Μελέτη-Κατασκευή-Συντήρηση”, δεδομένου της άθλιας και επικίνδυνης 
κατάστασης του υφιστάμενου κτιρίου του Γενικού Χημείου του Κράτους και της ανάγκης άμεσης ανέγερσης 
νέου κτιρίου για τη στέγασή του.» 

Ερώτηση με αρ. 23.06.010.01.686, ημερομηνίας 30 Μαρτίου 2012, του βουλευτή εκλογικής περιφέρειας 
Λευκωσίας κ. Γιώργου Περδίκη 

 «Έχω πληροφορηθεί ότι οι εταιρείες που κατέχουν εξουσιοδότηση ραδιοεπικοινωνιών για εγκατάσταση 
και λειτουργία σταθμού κινητής τηλεφωνίας και σταθμών επίγειας ψηφιακής τηλεόρασης ζητούν όπως 
υποβάλλουν στο Τμήμα Ηλεκτρονικών Επικοινωνιών μετρήσεις ηλεκτρομαγνητικών πεδίων για όλους τους 
εγκατεστημένους σταθμούς, αντί κάθε έξι μήνες, κάθε 12 μήνες. 

 Παρακαλώ τον αρμόδιο υπουργό να πληροφορήσει τη Βουλή των Αντιπροσώπων αν υπάρχει τέτοιο 
αίτημα και ποια είναι η θέση του υπουργείου επί του θέματος αυτού.» 

Ερώτηση με αρ. 23.06.010.01.687, ημερομηνίας 30 Μαρτίου 2012, του βουλευτή εκλογικής περιφέρειας 
Λευκωσίας κ. Γιώργου Περδίκη 

 «Έχω πληροφορηθεί ότι η Ευρωπαϊκή Επιτροπή πρότεινε πρόσφατα νέους κανόνες, ώστε η δήμευση 
κεφαλαίων και άλλων περιουσιακών στοιχείων που αποκτώνται μέσω εγκληματικών δραστηριοτήτων να 
καταστεί πιο αποτελεσματική και να αποκτήσει μεγαλύτερη εμβέλεια.  Συγκεκριμένα, οι νέοι κανόνες θα 
ενισχύσουν την ικανότητα των κρατών μελών να προβαίνουν στη δήμευση περιουσιακών στοιχείων 
παράνομης προέλευσης, ακόμη και όταν ο ύποπτος έχει διαφύγει, και θα διασφαλίζουν ότι οι αρμόδιες αρχές 
μπορούν να δεσμεύουν προσωρινά περιουσιακά στοιχεία που διατρέχουν τον κίνδυνο να εξαφανιστούν. 

 Παρακαλώ τον αρμόδιο υπουργό να πληροφορήσει τη Βουλή των Αντιπροσώπων αν εξετάζεται το 
ενδεχόμενο εφαρμογής παρόμοιου νομοθετικού πλαισίου, που σκοπό θα έχει να αποθαρρύνει την εγκληματική 
δραστηριότητα και να προστατεύσει την οικονομία μας εναντίον της εγκληματικής διείσδυσης.» 

Ερώτηση με αρ. 23.06.010.01.688, ημερομηνίας 30 Μαρτίου 2012, του βουλευτή εκλογικής περιφέρειας 
Λευκωσίας κ. Γιώργου Περδίκη 

 «Πρόσφατα, σε συνεδρία της Κοινοβουλευτικής Επιτροπής Συγκοινωνιών και Έργων, πληροφορήθηκα 
ότι το 50% όλων των θανάσιμων ή σοβαρών τραυματισμών θα μπορούσαν να αποφευχθούν με τη χρήση και 
μόνο της ζώνης ασφαλείας.    

 Παρακαλώ τον αρμόδιο υπουργό να πληροφορήσει τη Βουλή των Αντιπροσώπων αν εξετάζεται το 
ενδεχόμενο αύξησης της ποινής που επιβάλλεται στους οδηγούς που δε φέρουν ζώνη ασφαλείας.» 

Ερώτηση με αρ. 23.06.010.01.689, ημερομηνίας 30 Μαρτίου 2012, του βουλευτή εκλογικής περιφέρειας 
Λευκωσίας κ. Νίκου Τορναρίτη 

 «Παρακαλείται ο αρμόδιος υπουργός να ενημερώσει τη Βουλή των Αντιπροσώπων το συντομότερο 
δυνατό σε ποιες ενέργειες θα προβεί το υπουργείο του σχετικά με το θέμα της αναγκαίας ανέγερσης νέου 
γυμνασίου στο Παραλίμνι. 

 Επισυνάπτεται σχετική επιστολή για το πιο πάνω θέμα από τη Σχολική Εφορεία Παραλιμνίου.» 

Σημείωση:   Τα επισυνημμένα έγγραφα έχουν καταχωρισθεί στο Αρχείο της Βουλής.  Αντίγραφό τους 
στάλθηκε στον αρμόδιο υπουργό. 

Ερώτηση με αρ. 23.06.010.01.690, ημερομηνίας 30 Μαρτίου 2012, του βουλευτή εκλογικής περιφέρειας 
Πάφου κ. Αντώνη Αντωνίου 

 «Παρακαλώ τον αρμόδιο υπουργό όπως ενημερώσει τη Βουλή των Αντιπροσώπων αν προτίθεται να 
αναστείλει την επιβολή φόρου εγγραφής σε μεταχειρισμένα αυτοκίνητα που εισάγονται στην Κύπρο από άλλο 
κράτος μέλος της ΕΕ.» 

Ερώτηση με αρ. 23.06.010.01.691, ημερομηνίας 2 Απριλίου 2012, του βουλευτή εκλογικής περιφέρειας 
Λεμεσού κ. Ευθύμιου Δίπλαρου 
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 «Παρακαλείται ο αρμόδιος υπουργός όπως ενημερώσει τη Βουλή των Αντιπροσώπων για το θέμα που 
προέκυψε στο Α΄ Δημοτικό Τραχωνίου αναφορικά με την απόφαση των Τεχνικών Υπηρεσιών του Υπουργείου 
Παιδείας και Πολιτισμού για αναστολή της απόφασης για κατασκευή σκεπάστρου στην αυλή του σχολείου. 

 Η αναστολή της κατασκευής του σκεπάστρου αποφασίστηκε από τις Τεχνικές Υπηρεσίες μετά τη 
δέσμευση για κατασκευή κλειστής αίθουσας πολλαπλής χρήσης η οποία θα εξυπηρετεί καλύτερα τις ανάγκες 
των μαθητών και του σχολείου γενικότερα. 

 Παρακαλώ τον αρμόδιο υπουργό όπως μας ενημερώσει για τους σχεδιασμούς του υπουργείου και πότε 
αναμένεται η ολοκλήρωση του εν λόγω έργου.» 

Ερώτηση με αρ. 23.06.010.01.692, ημερομηνίας 2 Απριλίου 2012, του βουλευτή εκλογικής περιφέρειας 
Αμμοχώστου κ. Κυριάκου Χατζηγιάννη 

 «Παρακαλείται ο αρμόδιος υπουργός να πληροφορήσει τη Βουλή των Αντιπροσώπων κατά πόσο στη 
νέα προγραμματική περίοδο 2013-2020 του σχεδίου αγροτικής ανάπτυξης η κοινότητα Αχερίτου θα 
χαρακτηριστεί ως μειονεκτική περιοχή.» 

Ερώτηση με αρ. 23.06.010.01.693, ημερομηνίας 2 Απριλίου 2012, του βουλευτή εκλογικής περιφέρειας 
Αμμοχώστου κ. Κυριάκου Χατζηγιάννη 

 «Παρακαλείται ο αρμόδιος υπουργός να πληροφορήσει τη Βουλή των Αντιπροσώπων σε ποιο στάδιο 
βρίσκεται η δημιουργία ατμοπλοϊκής γραμμής Κύπρου-Ελλάδας, τι έχει γίνει μέχρι σήμερα και πότε 
υπολογίζεται να αρχίσει το εν λόγω δρομολόγιο, όπως πιο παλιά είχε εξαγγείλει το αρμόδιο υπουργείο.» 

Ερώτηση με αρ. 23.06.010.01.694, ημερομηνίας 2 Απριλίου 2012, του βουλευτή εκλογικής περιφέρειας 
Αμμοχώστου κ. Κυριάκου Χατζηγιάννη 

 «Παρακαλείται ο αρμόδιος υπουργός να πληροφορήσει τη Βουλή των Αντιπροσώπων σχετικά με τα 
ακόλουθα: 

1. Για ποιους λόγους δεν υπάρχει διακλάδωση του πόσιμου νερού εντός του Κέντρου Υγείας Κοφίνου; 

2. Για ποιους λόγους, ενώ το κέντρο έχει παραδοθεί πριν από ενάμιση χρόνο, παρουσιάζει ρωγμές 
μεγάλου μεγέθους, με αποτέλεσμα να τίθεται θέμα στατικής επάρκειας;  Παρακαλώ όπως 
ενημερωθούμε επίσης σχετικά με τα πορίσματα της πρόσφατης επίσκεψης που έχει γίνει στο κέντρο 
από την Ηλεκτρομηχανολογική Υπηρεσία (λόγοι που εμφανίστηκαν οι ρωγμές, πρόγραμμα 
επιδιόρθωσης, χρονοδιάγραμμα υλοποίησης). 

3. Προτίθεται το υπουργείο να ενισχύσει το εν λόγω κέντρο με επισκέψεις γιατρών πρόσθετων ειδικοτήτων, 
π.χ. δερματολόγων, γυναικολόγων κ.ά.; 

4. Προτίθεται να συμπληρώσει με πρόσθετο ιατρικό και παραϊατρικό προσωπικό το κέντρο, λόγω 
αυξημένου αριθμού επισκέψεων, και, εάν ναι, πότε; 

5. Η χρήση του ασθενοφόρου γίνεται πάνω σε ορθολογιστική βάση;  Σε πόσα και ποιων κατηγοριών 
περιστατικά ανταποκρίθηκε;» 

Ερώτηση με αρ. 23.06.010.01.695, ημερομηνίας 2 Απριλίου 2012, του βουλευτή εκλογικής περιφέρειας 
Αμμοχώστου κ. Κυριάκου Χατζηγιάννη 

 «Παρακαλείται ο αρμόδιος υπουργός να πληροφορήσει τη Βουλή των Αντιπροσώπων κατά πόσο 
διεξάγονται εκπαιδευτικές επισκέψεις μαθητών στα ιστορικά μνημεία του εθνικοαπελευθερωτικού  αγώνα της 
ΕΟΚΑ 1955-59, πόσες έχουν γίνει και κατά πόσο θα συμπεριλαμβάνονται στο εκπαιδευτικό πρόγραμμα.» 

Ερώτηση με αρ. 23.06.010.01.696, ημερομηνίας 2 Απριλίου 2012, του βουλευτή εκλογικής περιφέρειας 
Αμμοχώστου κ. Κυριάκου Χατζηγιάννη 

 «Παρακαλείται ο αρμόδιος υπουργός να πληροφορήσει τη Βουλή των Αντιπροσώπων σχετικά με το 
ύψος της κρατικής χορηγίας που θα δοθεί στους δήμους Σωτήρας και Δρομολαξιάς, καθώς και ποτέ αυτή θα 
παραχωρηθεί.» 

Ερώτηση με αρ. 23.06.010.01.697, ημερομηνίας 2 Απριλίου 2012, της βουλευτού εκλογικής περιφέρειας 
Λευκωσίας κ. Ειρήνης Χαραλαμπίδου 

 «Παρακαλώ πολύ τον αρμόδιο υπουργό να μας εξηγήσει γιατί, ενώ υπερχείλισε το φράγμα της 
Γερμασόγειας, με αποτέλεσμα το νερό να χύνεται ανεκμετάλλευτο στη θάλασσα, δεν προσφέρεται δωρεάν 
στους γεωργούς, για να ποτίσουν τις καλλιέργειές τους, όπως γινόταν παλαιότερα.»  

Ερώτηση με αρ. 23.06.010.01.698, ημερομηνίας 3 Απριλίου 2012, της βουλευτού εκλογικής περιφέρειας 
Λευκωσίας κ. Ειρήνης Χαραλαμπίδου 
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 «Παρακαλώ τον αρμόδιο υπουργό να ενημερώσει τη Βουλή για το πότε προτίθεται να καταθέσει προς 
συζήτηση στην αρμόδια κοινοβουλευτική επιτροπή το τροποποιημένο νομοσχέδιο που ρυθμίζει το επάγγελμα 
της αισθητικού.» 

Ερώτηση με αρ. 23.06.010.01.699, ημερομηνίας 3 Απριλίου 2012, του βουλευτή εκλογικής περιφέρειας 
Αμμοχώστου κ. Κυριάκου Χατζηγιάννη 

 «Παρακαλείται ο αρμόδιος υπουργός να πληροφορήσει τη Βουλή των Αντιπροσώπων κατά πόσο 
προτίθεται να συμπεριλάβει στα σχέδια επιδοτήσεων και τους εγκλωβισμένους ψαράδες.» 

(Οι απαντήσεις των αρμόδιων υπουργών) 

(Έχει διατηρηθεί η ορθογραφία και η σύνταξη των αποστολέων.) 

Απάντηση ημερομηνίας 2 Απριλίου 2012 της Υπουργού Εσωτερικών κ. Ελένης Μαύρου στην ερώτηση 
με αρ. 23.06.009.05.01.283, ημερομηνίας 21ης Οκτωβρίου 2010, του βουλευτή εκλογικής περιφέρειας 

Λευκωσίας κ. Γιαννάκη Ομήρου 

«Αίτημα ΠΟΒΕΚ Λάρνακας για κατάργηση του καθεστώτος  

του πεζόδρομου στην οδό Ερμού 

 Αναφέρομαι στην Ερώτηση με αρ. 23.06.009.05.01.283 που υποβλήθηκε το 2010 από το Βουλευτή της 
Εκλογικής Περιφέρειας Λευκωσίας κ. Γιαννάκη Ομήρου (και νυν Πρόεδρος της Βουλής των Αντιπροσώπων) 
και αποστάληκε στο Υπουργείο Εσωτερικών με επιστολή σας με ημερ. 3.11.2010 και επιθυμώ να σας 
πληροφορήσω τα ακόλουθα: 

2. Η διαφοροποίηση του υφιστάμενου καθεστώτος χρήσης της Πλατείας Ερμού είναι αρμοδιότητα του 
Δημοτικού Συμβουλίου Λάρνακας, το οποίο στη βάση του περί Δήμων Νόμου έχει και την αρμοδιότητα 
ρύθμισης της τροχαίας κίνησης εντός των δημοτικών του ορίων. Ζητήθηκε δε η άποψη του τότε Δημάρχου 
Λάρνακας, σύμφωνα και με την ταυτάριθμη επιστολή μας ημερ. 24.11.2010. 

3. Σύμφωνα με πρόσφατη ενημέρωση που είχαμε από το νέο Δήμαρχο Λάρνακας, το εν λόγω αίτημα 
μελετάται από τις αρμόδιες Δημοτικές Επιτροπές, σε συνεννόηση και με τους καταστηματάρχες του αστικού 
εμπορικού κέντρου. Ευθύς μόλις ολοκληρωθεί η προαναφερθείσα διαδικασία, το θέμα θα τεθεί ενώπιον του 
Δημοτικού Συμβουλίου για συζήτηση και λήψη απόφασης.» 

Απάντηση ημερομηνίας 3 Απριλίου 2012 του Υπουργού Υγείας κ. Σταύρου Μαλά στην ερώτηση με αρ. 
23.06.010.01.053, ημερομηνίας 16 Αυγούστου 2011, του βουλευτή εκλογικής περιφέρειας Λευκωσίας κ. 

Γιώργου Περδίκη 

 «Αναφέρομαι στην επιστολή σας ημερομηνίας 30/08/2011 σχετικά με το πιο πάνω θέμα και σας 
πληροφορώ τα κάτωθι: 

 Με βάση τις εργαστηριακές εξετάσεις που έγιναν από το Γενικό Κρατικό Χημείο στο νερό, αέρα και χώμα 
της περιοχής που έγινε η έκρηξη, δεν εντοπίστηκαν χημικές ή άλλες ουσίες που να φαίνεται ότι επιδρούν 
αρνητικά στην υγεία των γύρω κατοίκων της περιοχής και ειδικά των κατοίκων του Μαρί. 

 Με το δεδομένο αυτό δε στέκεται επιστημονικά η εκπόνηση επιδημιολογικής μελέτης και ειδικά η λήψη 
αίματος και ούρων από τους κατοίκους της περιοχής όταν έχουμε υπόψη ότι οι χημικές ουσίες γενικά 
αποβάλλονται πολύ γρήγορα από τα ούρα και ακόμα πιο γρήγορα από το αίμα. 

 Σε ότι αφορά την κατάλληλη ιατρική και φαρμακευτική βοήθεια στους κατοίκους, σας αναφέρουμε ότι 
Ιατρικός Λειτουργός έχει ήδη εξετάσει τους κατοίκους της περιοχής για πιθανά προβλήματα που πιθανόν να 
αντιμετώπιζαν από την έκρηξη και όσα περιστατικά έπρεπε να τύχουν περαιτέρω εκτίμησης, έχουν ήδη 
εκτιμηθεί. Παρόλα αυτά ο Ιατρός που στάλθηκε από τις Ιατρικές Υπηρεσίες και Υπηρεσίες Δημόσιας Υγείας 
ενημέρωσε τους κατοίκους ότι όποτε χρειάζονται βοήθεια για ιατρικά θέματα που πιθανόν να προκύπτουν από 
την έκρηξη να μην διστάζουν να έρχονται σε επαφή μαζί του.» 

Απάντηση ημερομηνίας 2 Απριλίου 2012 της Υπουργού Εσωτερικών κ. Ελένης Μαύρου στην ερώτηση 
με αρ. 23.06.010.01.131, ημερομηνίας 19 Σεπτεμβρίου 2011, του βουλευτή εκλογικής περιφέρειας 

Λάρνακας κ. Τάσου Μητσόπουλου 

 «Αναφέρομαι στην Ερώτηση που υπέβαλε ο Βουλευτής Λάρνακας, κ. Τάσος Μητσόπουλος, με αρ. Ερ. 
23.06.010.01.131, σχετικά με το θέμα συντήρησης/ επιδιόρθωσης και διάσωσης του ιστορικού Τ/Κ κτιρίου που 
βρίσκεται στο τεμάχιο με αρ. 222 Φ/Σχ. XLI/37.I.III γνωστού ως Λέσχη Λάρνακας και επιθυμώ να σας 
πληροφορήσω ότι το θέμα της μελλοντικής χρήσης/ μίσθωσης του υπό αναφορά κτιρίου μελετάται από τον 
Έπαρχο Λάρνακας σε συνεργασία και με το Δήμο Λάρνακας. 
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2. Το Τ/Κ κτίριο που είναι κηρυγμένο ως αρχαίο Μνημείο Β΄ Πίνακα είναι ιδιοκτησία του EVKAF και 
βρίσκεται στο Αστικό Εμπορικό Κέντρο της Λάρνακας, έναντι του Μουσείου Πιερίδη. Η Λέσχη Λάρνακας, η 
οποία σήμερα αριθμεί γύρω στα 30 μέλη, κατείχε το Τ/Κ κτίριο πολύ πριν από το 1974 και το 1981 της 
παραχωρήθηκε από τον Έπαρχο Λάρνακας με Άδεια Χρήσης έναντι του ενοικίου των €46/μήνα. 

3. Το Τ/Κ υποστατικό είναι διώροφο, αξιόλογο από αρχιτεκτονικής πλευράς, λόγω του ότι όμως το κτίριο 
είναι πάρα πολύ παλιό και ουσιαστικά παρέμεινε ασυντήρητο, τελευταίως κατέστη επικίνδυνο και μέρος του 
ετοιμόρροπο, με αποτέλεσμα ο Έπαρχος Λάρνακας να ακυρώσει την άδεια χρήσης και να προχωρήσει σε 
ανάκτηση κατοχής και χρήσης του υποστατικού.  Οι Τεχνικές Υπηρεσίες του Επάρχου Λάρνακας έχουν λάβει 
προσωρινά μέτρα στήριξης της οικοδομής μέχρι που να γίνει ολοκληρωμένη μελέτη επιδιόρθωσης και 
στήριξης της οικοδομής. Η δαπάνη για την αναπαλαίωση και συντήρηση του κτιρίου αυτού, αναμένεται να 
ανέλθει πολύ σημαντική. Σημειώνεται ότι το Ταμείο Τ/Κ Περιουσιών λόγω του μεγάλου ελλείμματος που 
παρουσιάζει δεν έχει τη δυνατότητα να συνεισφέρει το 50% της συνολικής δαπάνης. Δεδομένου ότι το Τ/Κ 
κτίριο είναι κηρυγμένο ως αρχαίο Μνημείο (Πίνακας Β) το άλλο 50%, σε περίπτωση 
αναπαλαίωσης/συντήρησης του Τ/Κ κτιρίου θα πρέπει να αναληφθεί από το Τμήμα Αρχαιοτήτων. 

4. Ο Δήμος Λάρνακας έχει εισηγηθεί να του παραχωρηθεί το υπό αναφορά κτίριο με σκοπό τη δημιουργία 
πολιτιστικού κέντρου, ενώ παλαιότερα είχε εξεταστεί και αίτημα του για τη δημιουργία «Κέντρου δια βίου 
μάθησης», σε συνεργασία με το Ανοικτό Πανεπιστήμιο. 

5. Ο Έπαρχος Λάρνακας μελετά το αίτημα του Δήμου Λάρνακας για την παραχώρηση του υπό αναφορά 
κτιρίου. Σε περίπτωση που θα του εκμισθωθεί το κτίριο αυτό, ο Δήμος Λάρνακας σε συνεργασία με το Τμήμα 
Αρχαιοτήτων, θα πρέπει να προβεί στη μελέτη για τη ριζική αναπαλαίωση και συντήρηση του Τ/Κ κτιρίου, ενώ 
παράλληλα θα πρέπει να γίνουν από κοινού προσπάθειες εξεύρεσης των πιστώσεων που θα απαιτηθούν για 
το σκοπό αυτό.» 

Απάντηση ημερομηνίας 2 Απριλίου 2012 της Υπουργού Εσωτερικών κ. Ελένης Μαύρου στην ερώτηση 
με αρ. 23.06.010.01.308, ημερομηνίας 5 Δεκεμβρίου 2011, του βουλευτή εκλογικής περιφέρειας 

Λευκωσίας κ. Γιώργου Περδίκη 

 «Αναφέρομαι στην Ερώτηση με αρ. 23.06.010.01.308 που υποβλήθηκε από το Βουλευτή Λευκωσίας, κ. 
Γιώργο Περδίκη, και αποστάληκε στο Υπουργείο Εσωτερικών με επιστολή σας με ημερ. 12.12.2011 και 
επιθυμώ να σας πληροφορήσω για τα ακόλουθα: 

(α)  Οι κτηνοτροφικές μονάδες στην κοινότητα Καλού Χωριού Ορεινής είναι συνδεδεμένες με το δίκτυο 
υδατοπρομήθειας της κοινότητας και παρέχεται ικανοποιητική για τις ανάγκες τους ποσότητα νερού. 

(β)  Όσον αφορά στο θέμα του αποχετευτικού, το Κοινοτικό Συμβούλιο προτίθεται να θέσει ενώπιον των 
αρμόδιων Τμημάτων/Υπηρεσιών αίτημα για δημιουργία μικρού βιολογικού σταθμού, ο οποίος θα 
καλύπτει και τις ανάγκες των κτηνοτροφικών υποστατικών της κοινότητας.» 

Απάντηση ημερομηνίας 2 Απριλίου 2012 του Υπουργού Υγείας κ. Σταύρου Μαλά στην ερώτηση με αρ. 
23.06.010.01.315, ημερομηνίας 5 Δεκεμβρίου 2011, του βουλευτή εκλογικής περιφέρειας Λευκωσίας κ. 

Γιώργου Περδίκη 

 «Αναφέρομαι στην πιο πάνω ερώτηση και σας πληροφορώ τα ακόλουθα: 

2. Η παροχή προνοσοκομειακής φροντίδας πάνω σε παγκύπρια βάση βρίσκεται σε εξέλιξη και μεταξύ 
άλλων προβλέπει: 

• Την εισαγωγή του θεσμού «Διασώστης - Πλήρωμα Ασθενοφόρου» 

• Τη δημιουργία νέων σταθμών ασθενοφόρων 

• Την παγκύπρια επέκταση του Κέντρου Ελέγχου Κλήσεων Ασθενοφόρων 

• Την εκπαίδευση προσωπικού 

• Την ανανέωση των ασθενοφόρων οχημάτων. 

3. Με την ολοκλήρωση του προγράμματος κατάρτισης «Διασώστης – Πλήρωμα Ασθενοφόρου» 
προβλέπεται να λειτουργήσουν τέσσερις νέοι σταθμοί στην περιοχή Λακατάμειας, στο Κέντρο Πόλης Λεμεσού, 
στην περιοχή Ορόκλινης και στην Πέγεια Πάφου. 

4. Στη δεύτερη φάση προβλέπεται η δημιουργία δύο σταθμών, ενός στην περιοχή Τριμίκλινης και ενός 
στην περιοχή Αστρομερίτη, οι οποίοι θα καλύπτουν απομακρυσμένες και ορεινές περιοχές. Περαιτέρω ο 
σταθμός Λακατάμιας θα καλύπτει και τις ορεινές περιοχές Λευκωσίας. Οι περιοχές αυτές θα καλύπτονται 
επίσης από το Νοσοκομείο Κυπερούντας. 
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5. Σε ορισμένα Αγροτικά Κέντρα Υγείας υπάρχει τοποθετημένο ασθενοφόρο που λειτουργεί με το σύστημα 
εθελοντή οδηγού αλλά δυστυχώς παρόλες τις προσπάθειες που έχουν καταβληθεί το σύστημα εθελοντή 
οδηγού δεν αποδίδει τα αναμενόμενα. 

6. Η δημιουργία σταθμών ασθενοφόρων σε διάφορες περιοχές για κάλυψη ολόκληρης της Κύπρου 
στηρίζεται πάνω σε ειδική έρευνα που έκανε το Υπουργείο Υγείας. Η τοποθέτηση Ασθενοφόρου σε μια 
κοινότητα χωρίς το απαιτούμενο εκπαιδευμένο προσωπικό (οδηγών) πολύ συχνά δημιουργεί προβλήματα και 
δεν αποβαίνει προς όφελος των κατοίκων της υπαίθρου. 

7. Η κάλυψη γενικά των ορεινών περιοχών φαίνεται να παρουσιάζει ορισμένες αδυναμίες οι οποίες 
εξετάζονται μέσα στα πλαίσια του γενικότερου σχεδιασμού.» 

Απάντηση ημερομηνίας 2 Απριλίου 2012 του Υπουργού Γεωργίας, Φυσικών Πόρων και Περιβάλλοντος 
κ. Σοφοκλή Αλετράρη στην ερώτηση με αρ. 23.06.010.01.353, ημερομηνίας 22 Δεκεμβρίου 2011, του 

βουλευτή εκλογικής περιφέρειας Λάρνακας κ. Τάσου Μητσόπουλου 

 «Αναφέρομαι στην επιστολή του Γενικού Διευθυντή της Βουλής των Αντιπροσώπων με ημερομηνία 
17.1.2012, σε σχέση με την πιο πάνω ερώτηση του βουλευτή κ. Τάσου Μητσόπουλου, και σας πληροφορώ τα 
ακόλουθα: 

 Οι Ευρωπαϊκές Οδηγίες που αφορούν στην προστασία του περιβάλλοντος, οι οποίες θα πρέπει να 
ενσωματωθούν στο εθνικό μας δίκαιο είναι οι ακόλουθες: 

• Οδηγία 2008/99/ΕΚ του Ευρωπαϊκού Κοινοβουλίου και του Συμβουλίου της 19ης  Νοεμβρίου 2008 
σχετικά με την προστασία του περιβάλλοντος μέσω του ποινικού δικαίου (Προθεσμία εναρμόνισης: 
26.12.2010).  

• Οδηγία 2009/31/ΕΚ του Ευρωπαϊκού Κοινοβουλίου και του Συμβουλίου της 23ης  Απριλίου 2009 σχετικά 
με την αποθήκευση διοξειδίου του άνθρακα σε γεωλογικούς σχηματισμούς (Προθεσμία εναρμόνισης: 
25.6.2011).  

• Οδηγία 2011/65/ΕΚ σχετικά με την απαγόρευση της χρήσης επικίνδυνων ουσιών σε ηλεκτρικό και 
ηλεκτρονικό εξοπλισμό (Προθεσμία εναρμόνισης: 2.1.2013). 

 Για την Οδηγία 2008/99/ΕΚ σχετικά με το ποινικό δίκαιο ετοιμάστηκε από τη Νομική Υπηρεσία 
νομοσχέδιο με τίτλο “Ο περί Προστασίας του Περιβάλλοντος μέσω του Ποινικού Δικαίου Νόμος του 2011”. 
Μετά από Δημόσια Διαβούλευση, ο Υπουργός Γεωργίας, Φυσικών Πόρων και Περιβάλλοντος κατέθεσε το 
προσχέδιο του Νομοσχεδίου στο Υπουργικό Συμβούλιο όπου και εγκρίθηκε στις 5.10.2011. Το εν λόγω 
Νομοσχέδιο κατατέθηκε στη Βουλή των Αντιπροσώπων και συζητείται στην Επιτροπή Νομικών. Ελπίζουμε ότι 
θα κατατεθεί στην Ολομέλεια πριν το τέλος Μαρτίου. 

 Όσο αφορά την Οδηγία 2009/31/ΕΚ του Ευρωπαϊκού Κοινοβουλίου και του Συμβουλίου της 23ης 
Απριλίου 2009 σχετικά με την αποθήκευση διοξειδίου του άνθρακα σε γεωλογικούς σχηματισμούς, έχει 
ετοιμαστεί Νομοσχέδιο με τίτλο “Ο περί αποθήκευσης διοξειδίου του άνθρακα σε γεωλογικούς σχηματισμούς 
Νόμος του 2011” και μετά από έγκριση του Υπουργικού Συμβουλίου το εν λόγω Νομοσχέδιο έχει κατατεθεί τον 
Φεβρουάριο του 2012 στη Βουλή των Αντιπροσώπων και συζητείται στην Επιτροπή Περιβάλλοντος της 
Βουλής. 

 Τέλος, η Οδηγία 2011/65/ΕΚ για την απαγόρευση της χρήσης επικίνδυνων ουσιών σε ηλεκτρικό και 
ηλεκτρονικό εξοπλισμό, αφορά αντικατάσταση παλιάς οδηγίας για το ίδιο θέμα (2002/95/ΕΚ), η οποία 
ενσωματώθηκε μαζί με την Οδηγία 2002/96/ΕΚ (διαχείριση αποβλήτων ηλεκτρικού και ηλεκτρονικού 
εξοπλισμού) στο Εθνικό Δίκαιο (Κ.Δ.Π. 668/2004). Το Τμήμα Περιβάλλοντος ετοιμάζει Νομοσχέδιο το οποίο θα 
κατατεθεί στη Νομική Υπηρεσία για νομοτεχνικό έλεγχο και αναμένεται ότι η εναρμόνιση θα γίνει μέσα στα 
χρονικά περιθώρια που προδιαγράφονται. 

 Με την ευκαιρία αυτή, σας διαβιβάζω τους χαιρετισμούς μου.» 

Απάντηση ημερομηνίας 3 Απριλίου 2012 του Υπουργού Γεωργίας, Φυσικών Πόρων και Περιβάλλοντος 
κ. Σοφοκλή Αλετράρη στην ερώτηση με αρ. 23.06.010.01.407, ημερομηνίας 27 Ιανουαρίου 2012, του 

βουλευτή εκλογικής περιφέρειας Λευκωσίας κ. Γιώργου Περδίκη 

 «Αναφέρομαι στην επιστολή του Γενικού Διευθυντή της Βουλής των Αντιπροσώπων, με ημερομηνία 6 
Φεβρουαρίου 2012, σχετικά με την ερώτηση του βουλευτή της εκλογικής περιφέρειας Λευκωσίας, κ. Γιώργου 
Περδίκη και σας πληροφορώ τα ακόλουθα: 

 Η πρόταση Κανονισμού για τα Βιοκτόνα που εγκρίθηκε από την Ολομέλεια του Ευρωπαϊκού 
Κοινοβουλίου στις 19 Ιανουαρίου 2012, αποτελεί προϊόν εντατικής εργασίας των Κρατών Μελών, της αρμόδιας 
Επιτροπής της Ευρωπαϊκής Ένωσης, του Συμβουλίου και του Ευρωπαϊκού Κοινοβουλίου, που ξεκίνησε στις 
12 Ιουνίου 2009. 
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 Το Υπουργείο Γεωργίας, Φυσικών Πόρων και Περιβάλλοντος παρακολουθεί τα τεκταινόμενα σε ό,τι 
αφορά τα βιοκτόνα, από την περίοδο των ενταξιακών διαπραγματεύσεων μέχρι και σήμερα, με ενεργό 
συμμετοχή στις αρμόδιες Επιτροπές, Ομάδες Εργασίας κτλ. που ασχολούνται με το συγκεκριμένο θέμα. Κατά 
τη διαδικασία διαπραγμάτευσης της πρότασης του νέου Κανονισμού, εκπρόσωπος του Υπουργείου συμμετείχε 
ανελλιπώς σε όλες τις συναντήσεις. Ταυτόχρονα, το Υπουργείο τηρούσε ενήμερους όλους τους 
εμπλεκόμενους, για τις πρόνοιες του νέου Κανονισμού και τις υποχρεώσεις των τοπικών παραγωγών 
βιοκτόνων, όπως περιγράφονται σε αυτόν. 

 Ο νέος Κανονισμός θα αντικαταστήσει την υφιστάμενη Κοινοτική Οδηγία 98/8/ΕΕ για τα βιοκτόνα. 
Σημειώνεται ότι, με την ένταξή της, η Κυπριακή Δημοκρατία εναρμονίστηκε πλήρως με την Οδηγία για τα 
βιοκτόνα, εγκατέστησε σύστημα αδειοδότησής τους και προβαίνει σε ελέγχους στην αγορά, τροποποιώντας, 
παράλληλα, τη σχετική νομοθεσία σύμφωνα με τις εξελίξεις στον τομέα αυτό. Σε μια προσπάθεια περαιτέρω 
περιορισμού των κινδύνων από τη χρήση των βιοκτόνων, εγκρίθηκαν πρόσφατα από τη Βουλή οι Κανονισμοί 
για την επαγγελματική χρήση βιοκτόνων. Η εθνική αυτή νομοθεσία αναμένεται να συμβάλει στην ασφαλέστερη 
και αποτελεσματικότερη εφαρμογή των πιο επικίνδυνων βιοκτόνων προϊόντων, μία παράμετρος, η οποία 
λαμβάνεται υπόψη στο νέο Κανονισμό της Ε.Ε. 

 Σημειώνεται τέλος, ότι, με τις υφιστάμενες δημοσιονομικές συνθήκες και την παγοποίηση των 
προσλήψεων σε όλη τη Δημόσια Υπηρεσία προβλέπεται ότι θα υπάρξουν δυσκολίες στην πλήρη εφαρμογή 
του νέου Κανονισμού. Για το λόγο αυτό εξετάζονται οι δυνατότητες εμπλοκής και άλλων, σχετικών με το θέμα, 
Τμημάτων ή/και Υπουργείων, ώστε να διασφαλιστεί η όσο το δυνατόν αποτελεσματικότερη εφαρμογή της 
νομοθεσίας. 

 Με την ευκαιρία αυτή σας διαβιβάζω τους χαιρετισμούς μου.» 

Απάντηση ημερομηνίας 3 Απριλίου 2012 της Υπουργού Εργασίας και Κοινωνικών Ασφαλίσεων κ. 
Σωτηρούλας Χαραλάμπους στην ερώτηση με αρ. 23.06.010.01.432, ημερομηνίας 1ης Φεβρουαρίου 2012, 

του βουλευτή εκλογικής περιφέρειας Κερύνειας κ. Μάριου Μαυρίδη 

 «Αναφέρομαι στην επιστολή σας με αρ. Ερ. 23.06.010.01.432 και ημερ. 6/2/2012 και σας παραθέτω 
την εξής απάντηση, με την παράκληση όπως αυτή τεθεί υπόψη του αναφερόμενου βουλευτή: 

Ερώτηση 1 

 Το 2003 το Υπουργικό Συμβούλιο με την Απόφαση του με αρ. 57.826 και ημερ. 7.05.2003 ενέκρινε τη 
σταδιακή αύξηση του κατώτατου μισθού, ώστε μέχρι το 2008 να ισούται με το 50% της Εθνικής Διαμέσου 
Μισθών. Η ρύθμιση αυτή στην πράξη εξακολουθεί να εφαρμόζεται μέχρι σήμερα. Οι αυξήσεις στον κατώτατο 
μισθό από το 2003 μέχρι σήμερα έχουν ως εξής: 

Έτος Αύξηση Κατώτατου 

 Μισθού 

2003 4,03% 

2004 3,87% 

2005 4,60% 

2006 2,61% 

2007 3,73% 

2008 6,71% 

2009 3,02% 

2010 4,82% 

2011 3,92% 

Ερώτηση 2 

 Τα επαγγέλματα τα οποία καλύπτονται από το Διάταγμα το οποίο εκδίδεται με βάση το Νόμο που 
προνοεί για τον Καθορισμό Κατώτατων Μισθών (Κεφ. 183), αντίγραφο του οποίου επισυνάπτεται, είναι: 
γραφείς, νοσηλευτικοί βοηθοί, βοηθοί παιδοκόμοι, βοηθοί βρεφοκόμοι, σχολικοί βοηθοί, πωλητές, φροντιστές, 
φρουροί και καθαριστές. Σημειώνεται ότι, για φρουρούς και καθαριστές είναι καθορισμένο κατώτατο ωρομίσθιο 
ενώ για τα υπόλοιπα επαγγέλματα κατώτατος μηνιαίος μισθός. Το υπό αναφορά Διάταγμα καλύπτει περί τους 
55.000 εργαζόμενους. 
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Ερώτηση 3 

 Η καταβολή 13ου μισθού δεν προνοείται από νομοθεσία. Πρόνοια για την καταβολή του 13ου μισθού 
υπάρχει όμως σχεδόν σε όλες τις συλλογικές συμβάσεις. 

Ερώτηση 4 

 Ο έλεγχος για την καταβολή του κατώτατου μισθού στα επαγγέλματα τα οποία καλύπτονται από το 
σχετικό Διάταγμα γίνεται από το Τμήμα Εργασιακών Σχέσεων στα πλαίσια των επιθεωρήσεων που διεξάγει. 
Κατά το 2011 έχουν πραγματοποιηθεί 2.376 επιθεωρήσεις και 20 ποινικές διώξεις σε σχέση με τον κατώτατο 
μισθό. Η ποινή, η οποία προβλέπεται μέσω της σχετικής νομοθεσίας στην περίπτωση που εργοδότης 
καταβάλλει μισθό χαμηλότερο του κατώτατου και υπόκειται σε καταδίκη, ανέρχεται στα €170 και επιπρόσθετο 
πρόστιμο €43 για κάθε ημέρα κατά την οποία το αδίκημα εξακολουθεί μετά την καταδίκη του. Με το νομοσχέδιο 
που βρίσκεται ενώπιον της Βουλής προνοείται σημαντική αύξηση των εν λόγω ποινών. 

Ερώτηση 5 

 Κατώτατος μισθός υπάρχει σε όλα τα κράτη μέλη της Ευρωπαϊκής Ένωσης. Στα 20 από τα 27 κράτη 
μέλη υπάρχει καθορισμένος δια νόμου εθνικός κατώτατος μισθός που καλύπτει όλους τους εργαζόμενους. 

 Το ύψος του κατώτατου μισθού, είτε καθορίζεται με νομοθεσία, στη βάση των προτάσεων των 
κοινωνικών εταίρων (Γαλλία, Ισπανία, Λουξεμβούργο, Ηνωμένο Βασίλειο και Ιρλανδία), είτε προκύπτει στα 
πλαίσια συλλογικής διαπραγμάτευσης μεταξύ των κοινωνικών εταίρων (Βέλγιο και Ελλάδα) και ακολούθως 
εφαρμόζεται με νομοθετική απόφαση για το σύνολο των εργαζομένων. Σε ορισμένες χώρες προβλέπεται 
αυτόματη αναπροσαρμογή του κατώτατου μισθού με βάση τη διαφοροποίηση τιμών ή/και τυχόν άλλων 
αυξήσεων. 

 Σε 7 κράτη μέλη (Αυστρία, Γερμανία, Δανία, Σουηδία, Φιλανδία, Ιταλία και Κύπρο) δεν υπάρχει 
κατώτατος μισθός καθορισμένος σε εθνικό επίπεδο, υπάρχουν όμως κατώτατοι μισθοί που καθορίζονται 
ύστερα από διαβούλευση των κοινωνικών εταίρων σε κλαδικό επίπεδο. Ακολούθως, με νομική επέκταση (εκτός 
της περίπτωσης της Κύπρου), οι μισθοί πρόσληψης των συλλογικών συμβάσεων των εν λόγω κλάδων 
καλύπτουν όλους τους εργαζόμενους του κλάδου. 

Ερώτηση 6 

 Δεν έχουν εκπονηθεί μελέτες οι οποίες να καταδεικνύουν κατά πόσο το ύψος του κατώτατου μισθού 
επηρεάζει την απασχόληση. Το Υπουργείο Εργασίας και Κοινωνικών Ασφαλίσεων σε συνεννόηση με τους 
κοινωνικούς εταίρους, οι οποίοι συμμετέχουν στην τριμερή τεχνική επιτροπή του Εργατικού Συμβουλευτικού 
Σώματος η οποία συζητά το θέμα του κατώτατου μισθού σε ετήσια βάση, κατά διαστήματα έχει προχωρήσει σε 
εκπόνηση επί μέρους μελετών (π.χ. για κάλυψη νέων επαγγελμάτων).» 

Απάντηση ημερομηνίας 2 Απριλίου 2012 του Υπουργού Παιδείας και Πολιτισμού κ. Γιώργου 
Δημοσθένους στην ερώτηση με αρ. 23.06.010.01.436, ημερομηνίας 2 Φεβρουαρίου 2012, του βουλευτή 

εκλογικής περιφέρειας Λάρνακας κ. Τάσου Μητσόπουλου 

 «Αναφέρομαι στην επιστολή που έχει ληφθεί από το Γενικό Διευθυντή της Βουλής με αρ. φακ: 
23.06.010.01.436 και ημερομηνία 9 Φεβρουαρίου 2012 και στην οποία επισυνάπτεται το ερώτημα που έχει 
υποβληθεί από τον αξιότιμο Βουλευτή κ. Τάσο Μητσόπουλο, με αρ. 23.06.010.01.436 και ημερομηνία 2 
Φεβρουαρίου 2012 για το πόσες και ποιες δραστηριότητες πρόκειται να πραγματοποιηθούν στη Λάρνακα κατά 
τη διάρκεια της Κυπριακής Προεδρίας του Συμβουλίου της Ευρωπαϊκής Ένωσης και σας ενημερώνω πως στα 
θέματα που εμπίπτουν στις αρμοδιότητες του Υπουργείου Παιδείας και Πολιτισμού θα πραγματοποιηθούν δύο 
συναντήσεις. Η πρώτη συνάντηση θα γίνει στις 24/10/12 και θα είναι συνέδριο του Ευρωπαϊκού Δικτύου 
Καθοδήγησης και Πολιτικής και η δεύτερη συνάντηση θα πραγματοποιηθεί 25-26/10/12 και θα είναι η σύνοδος 
της Ολομέλειας του Ευρωπαϊκού Δικτύου Καθοδήγησης και Πολιτικής. Αυτές οι εκδηλώσεις ανήκουν στο 
επίσημο ημερολόγιο εκδηλώσεων της Κυπριακής Προεδρίας και έχουν εγκριθεί από το Υπουργικό Συμβούλιο. 

 Εκτός από τις προαναφερθείσες εκδηλώσεις θα γίνουν και αρκετές άλλες οι οποίες θα τεθούν υπό την 
αιγίδα της Κυπριακής Προεδρίας του Συμβουλίου της Ευρωπαϊκής Ένωσης. Συνολική πληροφόρηση μπορεί 
να δοθεί από τη Γραμματεία της Κυπριακής Προεδρίας. 

 Παραμένω στη διάθεση σας για οποιαδήποτε περαιτέρω διευκρίνιση.» 

Απάντηση ημερομηνίας 30 Μαρτίου 2012 του Υπουργού Παιδείας και Πολιτισμού κ. Γιώργου 
Δημοσθένους στην ερώτηση με αρ. 23.06.010.01.438, ημερομηνίας 2 Φεβρουαρίου 2012, του βουλευτή 

εκλογικής περιφέρειας Λάρνακας κ. Τάσου Μητσόπουλου 

 «Αναφέρομαι στην επιστολή σας ημερ. 9/2/2012 σχετικά με το πιο πάνω θέμα και σας πληροφορώ τα 
ακόλουθα αναφορικά με το είδος και τον αριθμό των πολιτιστικών εκδηλώσεων που θα πραγματοποιηθούν στο 
πλαίσιο της Κυπριακής Προεδρίας του Συμβουλίου της Ευρωπαϊκής Ένωσης: 
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1. Θα πραγματοποιηθούν 4 (τέσσερις) αρχαιολογικές εκθέσεις του Τμήματος Αρχαιοτήτων στο 
εξωτερικό 

• Αρχαιολογική έκθεση στο Musees Royaux et d’ Histoire στις Βρυξέλλες  

• Έκθεση αρχαιοτήτων στο Μουσείο του Λούβρου με θέμα την Κύπρο από την  Παλαιοχριστιανική 
μέχρι και την Ενετική περίοδο  

• Εκθέσεις στο Πανεπιστήμιο Princeton των Ηνωμένων Πολιτειών και στο Μουσείο  Μπενάκη 

• Έκθεση στο Παλάτι του Quirinale στη Ρώμη με θέμα τη Λατρεία της Αφροδίτης 

2. Θα πραγματοποιηθούν εκδηλώσεις σε 47 Πρεσβείες της Κυπριακής Δημοκρατίας στο Εξωτερικό 

3. Εκδήλωση Έναρξης 

 Αυτή θα πραγματοποιηθεί κατά τη διάρκεια της επίσκεψης του Κολλεγίου των Επιτρόπων στην Κύπρο, 
στις 5/7/2011. Το θέμα χειρίζεται η Γραμματεία της Κυπριακής Προεδρίας. 

4. Εκδηλώσεις Προεδρίας στο Κέντρο Τεχνών BOZAR, Βρυξελλών 

 Κεντρική Μουσειακή Έκθεση από την Περίοδο των Σταυροφόρων μέχρι σήμερα και σειρά άλλων 
συνοδευτικών Καλλιτεχνικών Εκδηλώσεων από τους τομείς του Σύγχρονου Πολιτισμού της Κύπρου. 

5. Εκδηλώσεις που θα πραγματοποιηθούν στην Κύπρο και θα καλύπτουν τους ακόλουθους τομείς 
Τεχνών: 

• ΕΙΚΑΣΤΙΚΑ  

• ΣΥΓΧΡΟΝΟΣ ΧΟΡΟΣ  

• ΜΟΥΣΙΚΕΣ ΠΑΡΑΣΤΑΣΕΙΣ  

• (MUSICALS) 

• ΠΑΡΑΔΟΣΙΑΚΗ ΜΟΥΣΙΚΗ  

• ΚΛΑΣΣΙΚΗ ΜΟΥΣΙΚΗ 

 Επιθυμώ, επιπλέον, να σας πληροφορήσω ότι η διαδικασία γραπτής ενημέρωσης προς όλους τους 
πολιτιστικούς φορείς οι οποίοι υπέβαλαν προτάσεις/εισηγήσεις πραγματοποίησης πολιτιστικών εκδηλώσεων 
με την ευκαιρία της άσκησης της Προεδρίας του Συμβουλίου της EE το β΄ εξάμηνο του 2012, έχει ήδη αρχίσει 
και προωθείται. 

 Εντός του μηνός Απριλίου θα κυκλοφορήσει και το σχετικό Αναλυτικό Πρόγραμμα των Εκδηλώσεων 
που έχουν εγκριθεί για να πραγματοποιηθούν.»  

Απάντηση ημερομηνίας 3 Απριλίου 2012 της Υπουργού Εργασίας και Κοινωνικών Ασφαλίσεων κ. 
Σωτηρούλας Χαραλάμπους στην ερώτηση με αρ. 23.06.010.01.455, ημερομηνίας 7 Φεβρουαρίου 2012, 

του βουλευτή εκλογικής περιφέρειας Λάρνακας κ. Τάσου Μητσόπουλου 

 «Αναφέρομαι στην επιστολή σας με αρ. Ερ. 23.06.010.01.455 και σας πληροφορώ τα ακόλουθα: 

2. Το Τμήμα Εργασιακών Σχέσεων του Υπουργείου Εργασίας και Κοινωνικών Ασφαλίσεων έχει προβεί 
κατά την περίοδο 1/1/2011 – 30/9/2011 σε 641 επιθεωρήσεις σε ειδικά καταστήματα (φούρνους, περίπτερα, 
ανθοπωλεία, κάβες, κομμωτήρια και καταστήματα ειδών υγιεινής). Aπό τις επιθεωρήσεις έχει διαπιστωθεί 
ότι το 35% των ειδικών αυτών καταστημάτων παραβιάζει την περί της Ρύθμισης της Λειτουργίας και των 
Όρων Απασχόλησης των Υπαλλήλων τους Νομοθεσία, σε ό,τι αφορά στην πώληση προϊόντων, τα οποία 
δεν περιλαμβάνονται στο σχετικό Διάταγμα που εκδόθηκε δυνάμει της πιο πάνω Νομοθεσίας. 

3. Κατά την ίδια περίοδο, το Τμήμα Εργασιακών Σχέσεων προχώρησε σε 77 ποινικές διώξεις ειδικών 
καταστημάτων που δεν συμμορφώθηκαν. Σε αυτά περιλαμβάνονται μικρά και μεγάλα περίπτερα – 
καταστήματα διαρκούς εξυπηρέτησης και μεγάλες αλυσίδες ειδικών καταστημάτων, όπως για παράδειγμα 
το So Easy και η εταιρεία Kik Trading στη Λεμεσό. Συγκεκριμένα, η εταιρεία So Easy έχει καταδικαστεί ήδη 
22 φορές και εκκρεμούν ενώπιον του Δικαστηρίου άλλες 20 υποθέσεις. Οι χρηματικές ποινές έχουν μέχρι 
στιγμής ανέλθει στα 22.000 ευρώ. Σε ότι αφορά στην εταιρεία Kik Trading, αυτή έχει καταδικαστεί 6 φορές 
και η συνολική χρηματική ποινή έχει ανέλθει στα 3.350 ευρώ. 

4. Τέλος, σας διαβεβαιώνω ότι το Υπουργείο Εργασίας και Κοινωνικών Ασφαλίσεων κατουδένα λόγο 
ενεργεί με τον τρόπο που ισχυρίζονται οι ιδιοκτήτες μικρών περιπτέρων οι οποίοι έχουν καταγγελθεί.» 
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Απάντηση ημερομηνίας 3 Απριλίου 2012 του Υπουργού Συγκοινωνιών και Έργων κ. Ευθύμιου 
Φλουρέντζου στην ερώτηση με αρ. 23.06.010.01.467, ημερομηνίας 14 Φεβρουαρίου 2012, του βουλευτή 

εκλογικής περιφέρειας Πάφου κ. Αντρέα Φακοντή 

«Ζημιές στο οδικό δίκτυο λόγω των ραγδαίων βροχοπτώσεων 

 Αναφέρομαι στην πιο πάνω ερώτηση και σας πληροφορώ τα ακόλουθα: 

2. Το Τμήμα Δημοσίων Έργων διατηρεί μηχανισμό επιθεώρησης τόσο σε επαρχιακό επίπεδο όσο και σε 
επίπεδο Κεντρικών Γραφείων για εντοπισμό και επιδιόρθωση τοπικών αστοχιών σε όλο το οδικό δίκτυο της 
αρμοδιότητάς του. 

3. Κατά το χειμώνα και ιδιαίτερα κατά τις βροχερές περιόδους, οι επιθεωρήσεις αυτές εντείνονται και 
προωθούνται άμεσα οι απαραίτητες τοπικές επιδιορθώσεις. 

4. Τα τελευταία χρόνια λόγω της μεγάλης έκτασης εργασιών κατασκευής του αποχετευτικού συστήματος 
λυμάτων σε πολλούς Δήμους/Κοινότητες, οι αποκαταστάσεις του οποίου γίνονται από άλλες Υπηρεσίες, έχει 
επηρεαστεί δυσμενώς σε ακόμα μεγαλύτερο βαθμό η κατάσταση του οδοστρώματος σε μεγάλα τμήματα του 
οδικού δικτύου. Αυτό έχει καταστήσει ακόμα δυσκολότερη και δαπανηρότερη την προσπάθεια του Τμήματος 
Δημοσίων Έργων για διατήρηση του οδικού δικτύου σε αποδεκτή κατάσταση. 

5. Σημειώνεται ότι τα τελευταία χρόνια οι πιστώσεις που παραχωρούνται στο Τμήμα Δημοσίων Έργων για 
συντήρηση των δρόμων είναι μειωμένες, το Τμήμα όμως μέσα στα πλαίσια αυτά πράττει ότι είναι δυνατό για 
διατήρηση ενός ικανοποιητικού και ασφαλούς οδικού δικτύου.» 

Απάντηση ημερομηνίας 2 Απριλίου 2012 του Υπουργού Γεωργίας, Φυσικών Πόρων και Περιβάλλοντος 
κ. Σοφοκλή Αλετράρη στην ερώτηση με αρ. 23.06.010.01.488, ημερομηνίας 23 Φεβρουαρίου 2012, του 

βουλευτή εκλογικής περιφέρειας Λευκωσίας κ. Γιώργου Περδίκη 

 «Αναφέρομαι στην επιστολή του Γενικού Διευθυντή της Βουλής των Αντιπροσώπων, με ημερομηνία 1η 
Μαρτίου 2012, σχετικά με την ερώτηση του βουλευτή της εκλογικής περιφέρειας Λευκωσίας, κ. Γιώργου 
Περδίκη και σας πληροφορώ ότι η Κύπρος δεν εφαρμόζει το πρόγραμμα επισιτιστικής βοήθειας υπέρ των 
άπορων πολιτών της Ευρωπαϊκής Ένωσης, λόγω διαφόρων δυσκολιών που εντοπίστηκαν κατά την 
προσπάθεια αξιοποίησής του. Ενδεικτικά αναφέρονται η μη ύπαρξη αποθεμάτων στην Κύπρο, η οποία 
καθιστούσε τόσο το διοικητικό, όσο και το λειτουργικό κόστος εφαρμογής του πολύ υψηλό, αλλά και ο 
εντοπισμός πρακτικών προβλημάτων, όπως π.χ. η μη ύπαρξη κατάλληλων αποθηκευτικών χώρων. 

 Με τη ευκαιρία αυτή σας διαβιβάζω τους χαιρετισμούς μου.» 

Απάντηση ημερομηνίας 3 Απριλίου 2012 του Υπουργού Γεωργίας, Φυσικών Πόρων και Περιβάλλοντος 
κ. Σοφοκλή Αλετράρη στις ερωτήσεις με αρ. 23.06.010.01.522 και  23.06.010.01.530, ημερομηνίας 24 

Φεβρουαρίου 2012, του βουλευτή εκλογικής περιφέρειας Πάφου κ. Φειδία Σαρίκα 

 «Αναφέρομαι στις Ερωτήσεις του Βουλευτή περιφέρειας Πάφου κ. Φειδία Σαρίκα με αρ. 
23.06.010.01.522 και 23.06.010.01.530 με ημερομηνία 24 Φεβρουαρίου 2012, οι οποίες διαβιβάστηκαν με 
επιστολές του Γενικού Διευθυντή της Βουλής των Αντιπροσώπων, με ημερομηνία 2 Μαρτίου 2012, σχετικά με 
την λήψη μέτρων για απομάκρυνση του χώρου εναπόθεσης λατομικών υλικών που λειτουργεί στα όρια της 
κοινότητας Μέσα Χωριού και σας πληροφορώ ότι το θέμα αφορά το Υπουργείο Εσωτερικών και όχι το 
Υπουργείο Γεωργίας, Φυσικών Πόρων και Περιβάλλοντος. 

 Συγκεκριμένα οι χώροι εναπόθεσης λατομικών υλικών που αναφέρονται δεν αφορούν λατομεία, αλλά 
πιθανότατα χώρους εναπόθεσης Αποβλήτων Εκσκαφών, Κατασκευών, Κατεδαφίσεων (Α.Ε.Κ.Κ.) που 
υπόκεινται σε σχετική νομοθεσία, η οποία εφαρμόζεται από το Υπουργείο Εσωτερικών. Στην περίπτωση που 
οι χώροι αυτοί χρησιμοποιούνται και ως αποθήκες λατομικών υλικών, πάλι το θέμα αφορά τις Υπηρεσίες του 
Υπουργείου Εσωτερικών (Έπαρχο Πάφου και ενδεχομένως το Τμήμα Πολεοδομίας και Οικήσεως). 

 Με την ευκαιρία αυτή, σας διαβιβάζω τους χαιρετισμούς μου.» 

Απάντηση ημερομηνίας 3 Απριλίου 2012 του Υπουργού Συγκοινωνιών και Έργων κ. Ευθύμιου 
Φλουρέντζου στην ερώτηση με αρ. 23.06.010.01.524, ημερομηνίας 24 Φεβρουαρίου 2012, του βουλευτή 

εκλογικής περιφέρειας Πάφου κ. Φειδία Σαρίκα 

«Τοποθέτηση φώτων τροχαίας στη διασταύρωση της λεωφόρου Μεσόγης με το δρόμο προς Μεσόγη και 
Τριμιθούσα 

Αναφέρομαι στην πιο πάνω ερώτηση και σας πληροφορώ τα ακόλουθα: 

2. Ο Επαρχιακός Μηχανικός Δημοσίων Έργων Πάφου εκτέλεσε μέσα στο 2011/αρχές του 2012 τις 
εργασίες διαμόρφωσης της διασταύρωσης του δρόμου Πάφου-Πόλης (Λεωφ. Μεσόγης) με τους δρόμους προς 
Μεσόγη και Τριμιθούσα για τοποθέτηση φώτων τροχαίας, έναντι δαπάνης €250.000. 
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3. Υπολείπεται ο έλεγχος της εγκατάστασης των φώτων από την Ηλεκτρομηχανολογική Υπηρεσία και στη 
συνέχεια από την Αρχή Ηλεκτρισμού Κύπρου για σύνδεση του ηλεκτρικού ρεύματος. Υπολογίζεται ότι τα φώτα 
τροχαίας θα λειτουργήσουν μέχρι το τέλος Μαρτίου-αρχές Απριλίου.» 

Απάντηση ημερομηνίας 30 Μαρτίου 2012 του Υπουργού Οικονομικών κ. Κίκη Καζαμία στην ερώτηση 
με αρ. 23.06.010.01.555, ημερομηνίας 5 Μαρτίου 2012, του βουλευτή εκλογικής περιφέρειας 

Αμμοχώστου κ. Κυριάκου Χατζηγιάννη 

«Επιβολή εισαγωγικών δασμών στα πλαστικά προϊόντα οικιακής ή γεωργικής χρήσης που εισάγονται από 
τρίτες χώρες 

 Αναφέρομαι στην επιστολή σας με στοιχεία αναφοράς Ερ. 23.06.010.01.555 ημερομηνίας 5 Μαρτίου 
2012, σχετικά με την πιο πάνω ερώτηση του αξιότιμου βουλευτή κ. Κυριάκου Χατζηγιάννη και σας πληροφορώ 
τα ακόλουθα: 

 Θεμελιώδη αρχή της Ευρωπαϊκής Τελωνειακής Ένωσης αποτελεί η εφαρμογή κοινού δασμολογίου για 
τις εισαγωγές προϊόντων/εμπορευμάτων που προέρχονται από χώρες εκτός Ε.Ε. 

 Λαμβάνοντας υπόψη ότι η Ε.Ε, βασίζεται επί της τελωνειακής ένωσης, που περιλαμβάνει τη χρήση και 
εφαρμογή κοινού δασμολογίου σε όλο το τελωνειακό έδαφός της, στο οποίο υπάγεται και η Κύπρος, καθίσταται 
σαφές ότι κανένα κράτος μέλος δεν επιβάλλει μονομερώς διαφορετικούς εισαγωγικούς δασμούς. 

 Νομική βάση του Δασμολογίου αποτελεί ο Κανονισμός (ΕΟΚ) 2658/87 του Συμβουλίου, το Παράρτημα I 
του οποίου τροποποιείται κάθε χρόνο και περιλαμβάνει τη Συνδυασμένη Ονοματολογία και το Κοινό Εξωτερικό 
Δασμολόγιο, που αποτελεί το κατ’ έτος δασμολόγιο της Κοινότητας. Το ισχύον Δασμολόγιο για το 2012 έχει 
εισαγάγει ο κανονισμός (EE) αριθ. 1006/2011 της Επιτροπής. 

 Τα εμπορεύματα τα οποία εισάγονται από τρίτες χώρες επιβαρύνονται με εισαγωγικό δασμό σύμφωνα 
με τη δασμολογική κατάταξη στην οποία υπάγονται με βάση το Δασμολόγιο της Ευρωπαϊκής Ένωσης. Η 
κατάταξη στους κωδικούς της Συνδυασμένης Ονοματολογίας καθορίζεται με βάση τα χαρακτηριστικά και τις 
ιδιότητες που φέρει ένα εμπόρευμα κατά το χρόνο προσκόμισης του στο τελωνείο. 

 Όσον αφορά τη δασμολογική κατάταξη και την κατ’ επέκταση δασμολογική μεταχείριση των “πλαστικών 
προϊόντων οικιακής ή γεωργικής χρήσης” σας πληροφορώ ότι, κατά κύριο λόγο, κατατάσσονται στο Κεφάλαιο 
39 του Δασμολογίου, το οποίο καλύπτει πλαστικές ύλες και τεχνουργήματα από τις ύλες αυτές, κάτω από τις 
δασμολογικές κλάσεις 3917 μέχρι 3926, στην κατάλληλη διάκριση ανάλογα με τη σύνθεση της πρώτης ύλης 
που έχει χρησιμοποιηθεί και τα ιδιαίτερα χαρακτηριστικά του τελικού προϊόντος, με ανώτατο συντελεστή 
δασμού του κοινού δασμολογίου 6,5%. Ο δασμός αυτός δεν μπορεί να διαφοροποιηθεί προς τα πάνω από 
κανένα κράτος μέλος. 

 Διευκρινίζεται ότι με την τήρηση ορισμένων προϋποθέσεων είναι δυνατή η παραχώρηση ευνοϊκότερου 
συντελεστή δασμού στις εισαγωγές εμπορευμάτων από συγκεκριμένες χώρες. Αυτό είναι αποτέλεσμα είτε 
προτιμησιακών συμφωνιών που έχει συνάψει η Ε.Ε. με τρίτες χώρες είτε αυτόνομων προτιμησιακών 
καθεστώτων που προβλέπονται στη νομοθεσία της Ε.Ε. και εφαρμόζονται ανεξαιρέτως από όλα τα κράτη μέλη. 

 Σχετική με το θέμα είναι και προηγούμενη επιστολή μου με αριθμό αναφοράς Υ.Ο. 13.31.002.01 
ημερομηνίας 28 Νοεμβρίου 2011 σε παρόμοιο ερώτημα σας με στοιχεία αναφοράς 23.06.010.01.201 και 
ημερομηνία 20 Οκτωβρίου 2011.» 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Κεφάλαιο Τέταρτο:  Θέματα εγγραφέντα για συζήτηση. Δε θα υπάρξει συζήτηση σήμερα.   

 Εδώ φτάσαμε στο τέλος της σημερινής συνεδρίας της Βουλής.  Σας ενημερώνω ότι αύριο, 6 Απριλίου 
2012, στις δώδεκα το μεσημέρι θα πραγματοποιηθεί ειδική συνεδρία του σώματος, την οποία θα προσφωνήσει 
ο Πρωθυπουργός της Ελλάδας κ. Λουκάς Παπαδήμος. Με την ευκαιρία σάς καλώ να παρευρεθείτε άπαντες 
στην αυριανή σημαντική συνεδρία, κατά την οποία θα έχουμε την τιμή να ακούσουμε τον Πρωθυπουργό της 
Ελλάδας κ. Λουκά Παπαδήμο.  Παρακαλώ στις δώδεκα το μεσημέρι να είμαστε στα έδρανα. 

 Η επόμενη τακτική συνεδρία του σώματος ορίζεται για αύριο, 6 Απριλίου 2012, στις 12.30 μ.μ., αμέσως 
μετά την ειδική συνεδρία του σώματος, με την ακόλουθη ημερήσια διάταξη: 

ΚΕΦΑΛΑΙΟ ΠΡΩΤΟ:   Νομοθετική εργασία 

 1.  Ο περί Προϋπολογισμού του Ειδικού Ταμείου για Προώθηση 
και Ενθάρρυνση της Χρήσης Ανανεώσιμων Πηγών Ενέργειας 
και της Εξοικονόμησης Ενέργειας του 2012 Νόμος του 2012. 
(Αρ. Φακ. 23.01.053.012-2012). 
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 2.  Ο περί Προϋπολογισμού του Ταμείου Δημοσίων Δανείων του 
2012 Νόμος του 2012. 
(Αρ. Φακ. 23.01.053.081-2012). 

 3.  Ο περί Προϋπολογισμού του Πανεπιστημίου Κύπρου του 2012 
Νόμος του 2012. 
(Αρ. Φακ. 23.01.053.082-2012). 

 4.  Ο περί Προϋπολογισμού του Τεχνολογικού Πανεπιστημίου 
Κύπρου του 2012 Νόμος του 2012. 
(Αρ. Φακ. 23.01.053.076-2012). 

 5.  Ο περί της Αναγνώρισης της Συνδικαλιστικής Οργάνωσης και 
του Δικαιώματος Παροχής Συνδικαλιστικών Διευκολύνσεων για 
Σκοπούς Αναγνώρισης Νόμος του 2012. 
(Αρ. Φακ. 23.01.053.039-2012). 

 6.  Ο περί της Σύμβασης περί των Αντιπροσώπων των 
Εργαζομένων (Κυρωτικός) (Τροποποιητικός) Νόμος του 2012. 
(Αρ. Φακ. 23.01.053.040-2012). 

 7.  Ο περί Κοινωνικών Ασφαλίσεων (Τροποποιητικός) (Αρ. 2) 
Νόμος του 2012. 
(Αρ. Φακ. 23.01.053.063-2012). 

 8.  Ο περί της Εκμίσθωσης Οχημάτων Χωρίς Οδηγό Νόμος του 
2010. 
(Αρ. Φακ. 23.01.051.090-2010). 

 9.  Ο περί Ρυθμίσεως της Τροχαίας Μεταφοράς (Τροποποιητικός) 
(Αρ. 2) Νόμος του 2010. 
(Αρ. Φακ. 23.01.051.091-2010). 

 10.  Ο περί Αλλοδαπών και Μεταναστεύσεως (Τροποποιητικός) 
Νόμος του 2012. 
(Αρ. Φακ. 23.01.053.011-2012). 

 11.  Ο περί Σφαγείων (Τροποποιητικός) Νόμος του 2012. 
(Αρ. Φακ. 23.01.053.075-2012). 

 12.  O περί Αστυνομίας (Τροποποιητικός) Νόμος του 2012. 
(Πρόταση νόμου). 
(Αρ.Φακ. 23.02.053.036-2012). 

 13.  Οι περί Ελέγχου της Ρύπανσης της Ατμόσφαιρας (Φάση ΙΙ της 
Ανάκτησης Ατμών Βενζίνης κατά τη Διάρκεια του 
Ανεφοδιασμού Μηχανοκίνητων Οχημάτων σε Πρατήρια 
Καυσίμων) Κανονισμοί του 2012. 
(Αρ.Φακ. 23.03.048.129-2011). 

ΚΕΦΑΛΑΙΟ ΔΕΥΤΕΡΟ: Κατάθεση νομοσχεδίων και εγγράφων 

ΚΕΦΑΛΑΙΟ ΤΡΙΤΟ: Ερωτήσεις και απαντήσεις 

ΚΕΦΑΛΑΙΟ ΤΕΤΑΡΤΟ:   Θέματα εγγραφέντα για συζήτηση 

 1. «Η ανάγκη εντατικοποίησης των προσπαθειών, ενεργειών και 
πρωτοβουλιών για επιστροφή της πόλης της Αμμοχώστου 
στους νόμιμους κατοίκους της, σύμφωνα με τα Ψηφίσματα 550 
του 1984 και 789 του 1992 του Συμβουλίου Ασφαλείας του 
ΟΗΕ, καθώς και της συμφωνίας υψηλού επιπέδου του 1979». 
(Θέμα εγγραφέν με εισήγηση του βουλευτή κ. Γιώργου 
Βαρνάβα εκ μέρους του  Κ.Σ. ΕΔΕΚ). 
(Αρ. Φακ. 23.05.045.005-2012). 

 2. «Το αίτημα των λαών της Μεσογείου για μια 
αποπυρηνικοποιημένη Μεσόγειο». 
(Θέμα εγγραφέν με εισήγηση του βουλευτή κ. Γιώργου 
Περδίκη). 
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(Αρ. Φακ. 23.05.045.004-2012). 

 Πριν κλείσουμε, να σας ενημερώσω ότι υπάρχει εισήγηση από το βουλευτή Πάφου κ. Αντώνη Αντωνίου 
για εγγραφή στο Κεφάλαιο Τέταρτο του θέματος «Εξυγίανση και απλοποίηση της διαδικασίας μελέτης, 
ανάθεσης και υλοποίησης των αναπτυξιακών δημόσιων έργων - Πάταξη γραφειοκρατίας στο δημόσιο τομέα».   

 Αν δεν υπάρχει ένσταση, το θέμα εγγράφεται. 

 Κηρύσσω τη λήξη της σημερινής συνεδρίας της Βουλής. 

(Ώρα λήξης:  8.30 μ.μ.) 

Παρόντες βουλευτές 

Αδάμου Αδάμος Μαυρίδης Μάριος 

Αντωνίου Αντώνης  Μαυρονικόλα Ρούλα 

Βαρνάβα Γιώργος Μέσης Χρίστος 

Βότσης Άγγελος Μητσόπουλος Τάσος  

Γαβριήλ Γιαννάκης Μιχαηλίδης Ανδρέας 

Γεωργιάδης Χάρης Νεοφύτου Αβέρωφ 

Γεωργίου Γεώργιος Νικολαΐδης Νίκος 

Γεωργίου Γιώργος Παπαγεωργίου Πάμπος 

Δαμιανού Άριστος Παπαδόπουλος Νικόλας 

Δημητρίου Μισιαούλη Στέλλα Περδίκης Γιώργος 

Δίπλαρος Ευθύμιος Πιτσιλλίδης Ανδρέας 

Ευαγόρου Σταύρος Προκοπίου Γεώργιος 

Ζαχαρίου Ζαχαρίας Σαμψών Σωτήρης 

Καρογιάν Μάριος Σαρίκας Φειδίας 

Κατσουρίδης Νίκος Σταυριανός Πανίκκος 

Καυκαλιάς Αντρέας Στυλιανίδης Χρήστος 

Κουλίας Ζαχαρίας Συλλούρης Δημήτρης 

Κουτσού Νίκος Τάσου Γεώργιος 

Κυπριανού Ανδρέας Τζιοβάνης Χριστάκης 

Κυπριανού Άντρος Τορναρίτης Νίκος 

Κυριακίδου Στέλλα Φακοντής Αντρέας 

Κωνσταντίνου Κώστας Φυττής Σοφοκλής 

Κωνσταντίνου Νεόφυτος Χαραλαμπίδου Ειρήνη 

Κώστα Κώστας Χατζηγιάννης Κυριάκος 

Λαμάρης Γιάννος Χριστοφόρου Λευτέρης 

Λουκαΐδης Γιώργος 
 

Παρόντες αντιπρόσωποι θρησκευτικών ομάδων 

Μαχτεσιάν Βαρτκές 

Μαντοβάνη Μπενίτο 

ΠΕΡΙΕΧΟΜΕΝΑ 

1. Κατάθεση νομοσχεδίων και εγγράφων. 

2. Έκθεση για το νομοσχέδιο «Ο περί Προϋπολογισμού του Ραδιοφωνικού Ιδρύματος Κύπρου του 2012 
Νόμος του 2012», αγορεύσεις και συζήτηση (Ν. Νικολαΐδης, Δ. Συλλούρης, Γ. Περδίκης, Ν. 
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Κατσουρίδης, Γ. Βαρνάβα, Ν. Παπαδόπουλος, Σ. Σαμψών, Γ. Λαμάρης, Χρ. Στυλιανίδης, Άντρος 
Κυπριανού, Α. Νεοφύτου, Μ. Καρογιάν, Ζ. Κουλίας) και ψήφισή του σε νόμο. 

3. α. Έκθεση για τις προτάσεις νόμου «O περί Ρυθμίσεως Οδών και Οικοδομών (Τροποποιητικός) (Αρ. 
3) Νόμος του 2012» και «Ο περί Πολεοδομίας και Χωροταξίας (Τροποποιητικός) Νόμος του 
2012», συζήτηση (Ανδρέας Κυπριανού, Γ. Λαμάρης, Ν. Νικολαΐδης, Γ. Περδίκης, Στ. Ευαγόρου, 
Ν. Παπαδόπουλος) και ψήφισή τους σε νόμο, της πρώτης με αρ. 2.  

β. Έκθεση για την πρόταση νόμου «Ο περί Ρυθμίσεως Οδών και Οικοδομών (Τροποποιητικός) (Αρ. 
2) Νόμος του 2012» και ψήφισή της σε νόμο με τον τίτλο «Ο περί Ρυθμίσεως Οδών και 
Οικοδομών (Τροποποιητικός) Νόμος του 2012». 

Σημείωση: O περί Ρυθμίσεως Οδών και Οικοδομών (Τροποποιητικός) (Αρ. 2) Νόμος του 2012 και o 
περί Ρυθμίσεως Οδών και Οικοδομών (Τροποποιητικός) Νόμος του 2012 με απόφαση της ολομέλειας 
ενοποιήθηκαν σε ενιαίο κείμενο νόμου με τον τίτλο «O περί Ρυθμίσεως Οδών και Οικοδομών 
(Τροποποιητικός) Νόμος του 2012». 

4. Έκθεση για το νομοσχέδιο «Ο περί Προϋπολογισμού του Κυπριακού Οργανισμού Αναπτύξεως Γης του 
2012 Νόμος του 2012», ψήφισή του σε νόμο και δικαιολόγηση της αρνητικής ψήφου από τον κ. Σταύρο 
Ευαγόρου.  

5. Έκθεση για την πρόταση νόμου «Ο περί Νομικών Προσώπων Δημοσίου Δικαίου (Ψήφιση 
Προϋπολογισμών) (Τροποποιητικός) Νόμος του 2012» και ψήφισή της σε νόμο. 

6. Έκθεση για την πρόταση νόμου «Ο περί Πώλησης Ακινήτων (Ειδική Εκτέλεση) (Τροποποιητικός) Νόμος 
του 2012» και ψήφισή της σε νόμο. 

7. Έκθεση για το νομοσχέδιο «Ο περί Προϋπολογισμού του 2012 Νόμος του 2011 (Τροποποιητικός) (Αρ. 
4) Νόμος του 2012», συζήτηση (Στ. Ευαγόρου, Κ. Κωνσταντίνου, Γ. Περδίκης, Ν. Παπαδόπουλος, Π. 
Παπαγεωργίου, Ν. Νικολαΐδης) και ψήφισή του σε νόμο. 

8. Ερωτήσεις βουλευτών: 

 Έλεγχος στα παράνομα λατομεία στην περιοχή Ξυλοφάγου - Κατασκευή αντλιοστασίου σε δασική 
περιοχή στη Λάρνακα - Χρήση ζιζανιοκτόνων σε αρχαιολογικούς χώρους - Ψάρεμα με δίκτυα από μισίνα 
με μεγάλο διάκενο - Καταπολέμηση των κουνελόψαρων - Κανονισμοί για τη ρύθμιση των 
χρησιμοποιημένων τηγανελαίων - Θέμα συμμετοχής της Τουρκίας στη σύνοδο των υπουργών 
εξωτερικών της ΕΕ - Γαλλική μετεωρολογική έρευνα στην Κύπρο - Τοποθέτηση συστημάτων ελέγχου 
κατανάλωσης αλκοόλ και ακινητοποίησης του οχήματος σε συστηματικούς παραβάτες - Έλεγχος για 
επικίνδυνο φάρμακο ρύθμισης της πίεσης - Παράνομη εισαγωγή επικίνδυνου κτηνιατρικού φαρμάκου 
από τα κατεχόμενα - Επιτάχυνση των διαδικασιών χορήγησης βίζας σε υπηκόους τρίτων χωρών - Μη 
εφαρμογή του νόμου για το κάπνισμα σε δημόσια κτίρια - Μετακίνηση κεραίας αναμετάδοσης από βουνό 
στα Πάνω Λεύκαρα - Αφαίρεση αμιαντολαμαρίνων από εγκαταστάσεις της Εθνικής Φρουράς - Ανάγκη 
ανέγερσης νέου κτιρίου για το Γενικό Χημείο του Κράτους - Αίτημα για αλλαγή στη συχνότητα των 
μετρήσεων των ηλεκτρομαγνητικών πεδίων - Νομοθετικό πλαίσιο για τη δήμευση περιουσιακών 
στοιχείων λόγω εγκληματικών δραστηριοτήτων - Αύξηση της ποινής στους οδηγούς που δε φέρουν 
ζώνη ασφαλείας - Αίτημα για ανέγερση νέου γυμνασίου στο Παραλίμνι - Αναστολή φόρου εγγραφής 
μεταχειρισμένων αυτοκινήτων από χώρες της ΕΕ - Μη κατασκευή σκεπάστρου στο Α΄ Δημοτικό Σχολείο 
Τραχωνίου - Χαρακτηρισμός της Αχερίτου ως μειονεκτικής περιοχής στο νέο σχέδιο αγροτικής 
ανάπτυξης - Ατμοπλοϊκή γραμμή Κύπρου-Ελλάδας - Προβλήματα Κέντρου Υγείας Κοφίνου - Επισκέψεις 
μαθητών στα ιστορικά μνημεία του αγώνα της ΕΟΚΑ - Η κρατική χορηγία στους δήμους Σωτήρας και 
Δρομολαξιάς - Δωρεάν παραχώρηση του νερού του υπερχειλισμένου φράγματος της Γερμασόγειας σε 
γεωργούς - Νομοθετική ρύθμιση του επαγγέλματος της αισθητικού - Συμπερίληψη των εγκλωβισμένων 
ψαράδων στα σχέδια επιδοτήσεων. 

9. Απαντήσεις υπουργών στις ακόλουθες ερωτήσεις βουλευτών: 

 Αίτημα ΠΟΒΕΚ Λάρνακας για κατάργηση του πεζόδρομου στην οδό Ερμού - Επιδημιολογική μελέτη για 
εντοπισμό χημικών ουσιών από την έκρηξη στους κατοίκους του Μαρί και παροχή ιατρικής βοήθειας - 
Ανάγκη για διάσωση του κτιρίου που στεγάζει τη Λέσχη Λάρνακας - Βελτίωση των υποδομών της 
κτηνοτροφικής ζώνης στο Καλό Χωριό Κλήρου - Αίτημα για δημιουργία περιφερειακών σταθμών 
ασθενοφόρων - Ενσωμάτωση ευρωπαϊκών Οδηγιών για την προστασία του περιβάλλοντος στο εθνικό 
δίκαιο - Ευρωπαϊκός κανονισμός για τον έλεγχο ασφάλειας των βιοκτόνων - Κατώτατος μισθός στην 
Κύπρο - Δραστηριότητες στη Λάρνακα για την Κυπριακή Προεδρία του Συμβουλίου της ΕΕ - Πολιτιστικές 
εκδηλώσεις στο πλαίσιο της Κυπριακής Προεδρίας του Συμβουλίου της ΕΕ - Καταγγελίες για παράνομη 
πώληση προϊόντων σε περίπτερα - Προβλήματα στο οδικό δίκτυο μετά από βροχές - Ένταξη στο 
ευρωπαϊκό πρόγραμμα επισιτιστικής βοήθειας για απόρους - Απομάκρυνση του χώρου εναπόθεσης 
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λατομικών υλικών στο Μέσα Χωριό - Απομάκρυνση του χώρου εναπόθεσης λατομικών υλικών στα 
Κονιά - Τοποθέτηση φώτων τροχαίας στη λεωφόρο Μεσόγης - Αύξηση φορολογίας πλαστικών 
προϊόντων από τρίτες χώρες. 

10. Εγγραφή στο Kεφάλαιο Tέταρτο του θέματος «Εξυγίανση και απλοποίηση της διαδικασίας μελέτης, 
ανάθεσης και υλοποίησης των αναπτυξιακών δημόσιων έργων - Πάταξη γραφειοκρατίας στο δημόσιο 
τομέα», έπειτα από εισήγηση του κ. Αντώνη Αντωνίου.  

 

 

 

 

Τιμή:  €3,50 

 


